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1.5ساعت مطالعه می كنند

منبع: پیمایش ملی مصرف كالای فرهنگی- پژوهشگاه فرهنگ؛ هنر و ارتباطات

براســاس نتایج یك پیمایش كه در ســال98 اطلاعات 
آن گردآوری شده اســت، میانگین مطالعه كتاب در ایران 
1.5ساعت در هفته برآورده شده است. میانگین مطالعه كتاب 
برای كسانی كه در این پیمایش اعلام كرده اند اهل كتاب هستند 
3.7ساعت در هفته برآورد شــده است. در این 
داده نما به اختصار به وضعیت كتابخوانی در ایران 

براساس همین پیمایش پرداخته شده است.

%74.5 
 كتاب های غیردرسی

%25.5 
 كتاب های درسی

%47.8 
  سهم زنان 

از كتابخوان ها

%45.4 
 سهم مردان

از كتابخوان ها

%46.6 
  مردم ایران 

كتاب می خوانند

متوسط ساعت مطالعه كتاب در هفته

از كجا كتاب امانت می گیرند؟

مردم ایران چه كتاب هایی می خوانند؟

%19.8  
كتب روانشناسی

%21.6  
كتب دینی

%16.1  
كتب ادبیات

%19.2  
كتب تاریخی

%12.5  
كتب اجتماعی

نكته: هر پاسخگو 
می توانسته 2 اولویت 
درباه نوع كتاب ها 
انتخاب كند. 

%41.5  
كتابخانه عمومی

%28.7  
از دوستان

%16  
از محل تحصیل

%0.3  
از دیگر محل ها

%5.7  
كتابفروشی

%4  
از مسجد و حسینیه

%3.7  
از كتابخانه محل كار

%35.4  
رمان و داستان
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كتب تخصصی
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احداث 5بوستان جدید  برای بانوان
زاكانی: 352بوستان در اولویت مناسب سازی برای بانوان تهرانی  قرار گرفته  است
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 آمارها نشان مي دهد به دلیل مشكلات اقتصادي
 سبدغذایي مردم ضعیف تر شده و مصرف مكمل ها بالاتر رفته است

افزایش 3برابری مصرف مكمل ها و ویتامین ها در ایران

یک میلیون تومان
قیمت گران ترین 

مكمل ها و 
ویتامین هاست

وقتی مردم كمتر می توانند مواد غذایی استفاده كنند
معمولا دچار فقر ویتامین می شوند

70 هزار تومان
قیمت ارزان ترین 

مكمل ها و 
ویتامین هاست

 ویتامین های 
 D، C و زینك

 بیشترین ویتامین
و مكمل های 

مصرف شده در 
2سال گذشته است

5.7 میلیارد تومان
 میزان فروش 

 مكمل های غذایی 
در سال 99

مصرف برخی اقلام غذایی 
به علت افزایش قیمت ها در 2سال

%35

3 برابر
 قیمت نان و 

غلات

4.4 برابر
  گوشت  قرمز 

و  سفید

4.7 برابر
ماهی ها و 
صدف داران

4.1 برابر
 شیر، پنیر
و تخم مرغ

 2317 بوستان  
 در نقاط مختلف  تهران  

وجود دارد

 16.45مترمربع 
 سرانه فضای سبز به ازای 

هر نفر است

 7بوستان 
در حال حاضر به بانوان تهرانی 

اختصاص دارد

21باغ 
برای تبدیل شدن به بوستان  

تملک خواهد شد

کاهش

صفحه12
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هشتمين دور از مذاكرات كميسيون 
مشــترك برجام از امروز و با بازگشت برجام

روســاي هيأت هــاي مذاكره كننده 
جمهوري  اسلامي ايران و 1+4 به وين ادامه مي يابد؛ 
مذاكراتي كه طي 2روز گذشــته نيز بــا برگزاري 
نشست هاي كارشناسي استمرار يافت. بر اين اساس 
ديروز جلســه كارگروه  »رفع تحريم هــا« با حضور 
كارشناســان ايران و گــروه1+4 در هتل كوبورگ 
برگزار شد و طرف هاي حاضر به بحث  و تبادل نظر در 

اين زمينه پرداختند.
نماينــده اتحاديــه اروپــا در مذاكــرات ويــن و 
هماهنگ كننده كميســيون مشــترك برجام در 
گزارشي از برگزاري جلســه كارگروه لغو تحريم ها 
در هتل كوبــورگ، بر ضــرورت حصــول نتيجه 
موفقيت آميز اين مذاكرات تأكيد كرد. انريكه مورا در 
حساب توييتري خود در اين زمينه نوشت: »جلسه 
كارگروه لغو تحريم ها در )هتل( كوبورگ برگزار شد 
و براي نشست هاي بيشــتر برنامه ريزي شده  است. 
موفقيت مذاكرات وين دربــاره برجام هنوز نامعلوم 
اســت؛ چيزي كه در چنين مذاكــرات پيچيده اي 
واقعا معقول است، اما من به عنوان هماهنگ كننده، 
تنها مي توانم هيأت ها را به تعهد نسبت به موفقيت 

توصيه كنم.«

مذاكرات در حساس ترين مقطع
اين در حالي است كه به اعتقاد ناظران بين المللي و 
همچنين طرف هاي حاضر در مذاكرات، دور هشتم 
در حســاس ترين  و البته ســخت ترين مرحله خود 

قرار گرفته  است و با پيشــرفت هاي حاصل شده در 
گفت وگوها، چشم انداز دستيابي به توافق روشن تر 

از قبل شده  است. 
در چنين شرايطي اما به نظر مي رسد فشار غربي ها به 
جمهوري  اسلامي و هيأت مذاكره كننده كشورمان 
نيز با هدف امتيازگيري بيشــتر و كوتاه آمدن ايران 
از مطالبات به حقش بيشتر شــده  است. مقام هاي 
تروئيكاي اروپايي و آمريكايي طــي روزهاي اخير 
تلاش كردند با طــرح مباحثي ماننــد نبود زمان 
كافي بــراي ادامــه دادن به گفت وگوهــا در وين، 
مذاكره كننــدگان كشــورمان را تحت فشــار قرار 
دهند؛ راهبردي كــه در روزهــا و هفته هاي اخير 
بارها از ســوي مقام ها و ديپلمات هاي ايراني رد و بر 
آمادگي كشورمان براي ادامه مذاكرات با هدف رفع 

اختلاف هاي موجود تأكيد شد.
نكته مهم اينجاست كه با وجود اذعان همه طرف هاي 
حاضر در مذاكــرات بر كاهش اختلاف هــا  و روند 
روبه جلو در گفت وگوها  تاكنون در بحث هاي مختلف 
راه حل هاي قابل توجهي جهــت رفع اختلاف هاي 
موجود به دست آمده  است، اما ديپلمات هاي ايراني 
همواره بر اين موضوع تأكيد كرده اند كه »تا درباره 
همه چيز توافق نشود، درباره هيچ چيز توافق نشده  
است«؛ رويكردي كه حواشي اخير پيرامون احتمال 

»توافق موقت« در وين را خنثي مي كند.

خط تخريب مذاكرات
از امروز اما مذاكرات وين با حضور روساي هيأت هاي 
مذاكره كننده از ســر گرفته مي شــود و قرار است 

گفت وگوها در چارچــوب ديدارهــاي دوجانبه و 
چندجانبه با حضور انريكه مــورا، هماهنگ كننده 
مذاكرات ايــران و 1+4 برگزار شــود تا طرف هاي 
حاضر با سرعت بيشتري درمسير كاهش اختلاف ها 

گام بردارند.
اين در حالي است كه در هشتمين دور مذاكرات كه 
از 6دي ماه آغاز شده  است، موضوع »لغو تحريم ها« 
و »راســتي آزمايي از اجراي تعهدهــا« و »تضمين 
عدم خروج دوبــاره آمريكا از توافــق« از مهم ترين 
بخش هاي مورد اختلاف ميان جمهوري  اســلامي 

ايران و 1+4 و البته آمريكا بوده  است.
با وجود اينكه بررسي ها نشــان مي دهد هيأت هاي 
مذاكره كننده از امروز با جديت بيشتري بر رفع موارد 
اختلافي تمركز خواهند كرد و مي كوشند گفت وگوها 
با سرعت بيشتري پيگيري شود، اما به نظر مي رسد 
رســانه هاي غربي كماكان خط تخريبي عليه روند 
روبه جلوي مذاكرات را در پيــش گرفته اند و تلاش 
دارند احتمال دســتيابي به توافــق را كم رنگ تر از 

گذشته جلوه دهند.
برخي رســانه هاي غربي در روزهــاي اخير تلاش 
كرده اند با انتشــار اخبار انحرافي و بدون اســتناد، 
فضاي مذاكرات را مخــدوش كنند؛ موضوعي كه با 
انتقاد نماينده روسيه نيز مواجه شد و اوليانوف تعبير 
»فتنه انگيزي« را براي ايــن روند به كار برد؛ روندي 

كه به نظر مي رســد هرچه مذاكــرات وارد مراحل 
حساس تري مي شــود، به صورت پررنگ تري جلوه 

مي كند.
بر همين اســاس هم بود كه خبرگزاري رويترز در 
روزهاي اخير با انتشار گزارشي، تلاش كرد مطالبات 
ايران را عامل به بن بست كشــيده شدن مذاكرات 
جلوه دهــد؛ »پس از 8دور گفت وگو، ســخت ترين 
موارد ســرعت مذاكرات و دامنه لغو تحريم ها عليه 
تهران است؛ درخواست ايران براي تضمين آمريكا و 
چگونگي و زمان بازگرداندن محدوديت ها بر فعاليت 
هســته اي ايران ازجملــه موارد ســخت مذاكرات 

به حساب مي آيد.«
ايــن رويكــرد تخريبي درحالــي ادامــه دارد كه 
مقام هاي جمهوري  اسلامي ايران در روزهاي اخير 
بارها تأكيد كرده اند مذاكرات در مســير درســتي 
درحال پيشرفت است و ابتكارات ايران در پيشبرد 
گفت وگوهاي برجامي ســبب شــده  شاهد كاهش 
اختلاف هاي موجود در 4حــوزه »رفع تحريم ها«، 
»راستي آزمايي«، »ارائه تضمين ها« و »فعاليت هاي 
هسته اي« باشيم. كارشناســان معتقدند دست پر 
ايران در مذاكــرات برجامي و همچنيــن رويكرد 
عمل گرايانه ديپلمات هاي اعزامي به وين سبب شده 
كه گفت وگوها به طور متوازن، مسيري رو به جلو را 

طي كند.

روساي هيأت هاي مذاكره كننده ايران و 1+4 امروز به وين باز مي گردند 

همه در انتظار »دود سفيد« از وين 
روی خط خبر

سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهور كشورمان قرار است 
اواخر هفته جاري در سفر به مسكو با همتاي روس خود دولت

ديدار و گفت وگو كند؛ سفري كه تحول مهمي در روابط 
2كشور به حساب مي آيد و صفحه جديدي در مناسبات راهبردي تهران و 
مسكو محسوب مي شود. پس از آغاز به كار دولت سيزدهم، برقراري توازن 
در حوزه سياست خارجي به عنوان يكي از مهم ترين اولويت هاي دستگاه 
ديپلماسي كشــور مطرح و در ماه هاي اخير نيز گام هاي مهمي در اين 
زمينه برداشته شده است. سفر اخير حسين اميرعبداللهيان به پكن و ديدار 
با وزير امورخارجه چين آخرين اقدام مهم دولت سيزدهم در اين عرصه 
قلمداد مي شود كه با محوريت توسعه همگرايي هاي منطقه اي و گسترش 
روابط راهبردي دوجانبه با قدرت هاي شرق و همچنين همسايگان در 
دستور كار قرار گرفته  اســت. اكنون اما قرار است با سفر رئيس جمهور 
كشورمان به روســيه، گام مهم ديگري در اين مســير برداشته شود تا 
همكاري هاي راهبردي 2كشور در مســير جديدي قرار گيرد. اگرچه 
سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس ديروز خبر 
داد كه امضاي ســند راهبردي 20ســاله ايران و روســيه در سفر آتي 
رئيس جمهور به مسكو در دستور كار قرار ندارد، اما به نظر مي رسد توسعه 
همكاري هاي راهبردي در حوزه هاي اقتصادي، سياسي، نظامي و... از 

مهم ترين دستوركارهاي اين سفر خواهد بود.

افزايش همكاري هاي راهبردي
روسيه در روزهاي اخير در شرايط سخت كرونايي قرار گرفته  كه سبب 
شده اين كشور در نخستين روزهاي ســال نوي ميلادي كمتر ميزبان 
هيأت هاي ديپلماتيك باشد، اما حضور هيأت بلندپايه ايراني در مسكو 

نشان دهنده سطح همكاري هاي راهبردي ميان 2كشور است.
اگرچه پس  از اعلام انجام اين سفر از سوي سخنگوي وزارت امورخارجه، 
برخي گمانه زني ها از امضاي سند همكاري هاي جامع 20ساله ايران و 
روسيه حكايت داشت، اما گويا امضاي اين سند به اين سفر نمي رسد و 

هنوز مراحل تكميل آن به صورت تمام و كمال طي نشده است.
محمود عباس زاده مشكيني، سخنگوي كميسيون امنيت ملي مجلس 
معتقد است اين سند به دليل بررسي هاي بيشــتر و انجام توافق هاي 
ابتدايي هنوز به مرحله نهايي براي امضاي 2رئيس جمهور نرسيده است؛ 
از اين رو سند 20ساله ايران و روسيه هنوز در مرحله ابتدايي قرار دارد و 
به اين سفر رئيس جمهور به روسيه نخواهد رسيد. اما قرار است در سفر 

رئيس جمهور به مسكو روي مقدمات اين سند بحث و تبادل نظر صورت 
بگيرد و مسئولان 2كشور روي مقدمات آن به توافق برسند.

نقش مسكو در پيشبرد مذاكرات هسته اي
ازســوي ديگر اما با توجه به رويه ولاديمير پوتين در چنين ديدارهاي 
مهمي كه زمان زيادي به طول مي انجامد، احتمال مي رود طيف وسيعي 
از موضوع هاي موردعلاقه طرفين مطرح شود. در چنين شرايطي به نظر 
مي رسد بررسي روند مذاكرات هسته اي جمهوري اسلامي ايران و 1+4در 

وين، يكي از مهم ترين محورهاي گفت وگوي رئيسي و پوتين باشد.
روســيه در ماه هاي اخير همواره به نقش آفريني در پيشبرد مذاكرات 
كميسيون مشترك برجام ادامه داده و ضمن محكوم كردن تحريم هاي 

ظالمانه غرب عليه ايران، تلاش كرده روند رو به جلوي گفت وگوها حفظ و 
دستيابي به توافق مورد قبول همه طرف ها تسريع شود.

برهمين اساس هم بود كه سرگئی لاوروف، وزير امور خارجه روسيه در 
نشست خبري اخير خود، ضمن اشــاره به همكاري هاي نزديك پكن و 
مسكو در مســائل بين المللي، تأكيد كرد كه روسيه و چين براي احيا و 
حفظ برجام كه دونالد ترامپ، رئيس جمهور سابق ايالات متحده آمريكا از 
آن خارج شد، تلاش مي كنند. نزديكي مواضع برجامي ايران و روسيه به 
همين جا ختم نشد و وزير امورخارجه اين كشور تأكيد دارد كه كشورهاي 
غربي بايد از مطرح كردن موضوع هاي فرابرجامي، مانند »برنامه موشكي« 
و نيز »سياست هاي منطقه اي« ايران در جريان مذاكرات وين خودداري 

كنند تا بتوان به احياي توافق هسته اي اميدوار بود. 

يادداشت

دال مركزي گفتمان پيشرفت

پيشرفت، توسعه و حركت در مسير رفع 
مشكلات جامعه را مي توان مهم ترين 

اولويت كشور دانســت كه جهت حركت همه مسئولان كشور را 
تعيين مي كند. همه فعاليت ها در عرصه هاي مختلف، بايد گره اي 
از مشكلات مردم بگشايد و يك گام، كشور را به اهداف طرح ريزي 
شــده نزديك تر كند؛ وگرنه اقدامي خلاف ميثــاق ملي و مصالح 
كشور خواهد بود. اما ســوق دادن تمامي جهت گيري هاي كشور 
به ســوي پيشــرفت و تجميع همه توان ها و انرژي ها براي تعالي 
جامعه نيازمند پيش فرض ها و الزاماتي است كه بدون آن چنين 

رسالت عظيمي به ثمر نخواهد رسيد.
حقيقت آن اســت كه اقدامات بــزرگ در اين كشــور محصول 
اراده هايي قوي بوده است كه از مسير انقلاب و آرمان هايش منحرف 
و متزلزل نشده اند. آثار نقش آفريني اين بزرگان را مي توان در تاريخ 
اين سرزمين و در عرصه هاي مختلف سياسي، امنيتي، اقتصادي، 
علمي، فرهنگي مشاهده كرد. آنچه گوهر، جوهر و وجه مشترك 
 همه اين خادمان به ملت و ايران را شكل مي دهد، روحيه انقلابي

 آنان است.
به فرموده حكيم انقلاب: »ما در كشورمان در اين 4۳سال هرجايي 
كه پيشرفتي داشــته ايم، حركت موفقي داشته ايم و دست بازي 
داشته ايم، آنجايي بوده است كه افراد انقلابي با روحيه، با مجاهدت، 
فعّال شده اند، وارد ميدان شــده اند، كار كرده اند، پيش رفته ايم. 
ما در زمينه پيشــرفت علمي، در زمينه پيشــرفت هاي صنعتي، 
پيشرفت هاي فنّي، پيشرفت هاي سياسي، بخش هاي گوناگون، 
آنجايي كه افراد مؤمــن، آگاه، وارد، انقلابــي، وارد ميدان بودند، 
توانسته ايم پيشرفت كنيم؛ ]امّا[ هرجا كار زمين مانده، انسان نگاه 
كه مي كند، مي بيند پاي فرصت طلبي ها در ميان است، پاي فساد، 
اشرافي گري و نگاه هاي غيرانقلابي، حركت هاي غيرانقلابي ]در 

ميان است[.« )1400/10/19(
روحيه انقلابي گري را بايد موتور تحــول و دال مركزي گفتمان 
پيشرفت كشور دانست. در سايه توجه به روحيه انقلابي است كه 
ديگر مولفه هاي لازم براي پيشرفت نيز جان گرفته و در خدمت 
ساختن كشور قرار خواهند گرفت. لذا توجه به آن مي تواند بركات 
و دستاوردهاي فراواني را براي جمهوري اسلامي به همراه داشته 

باشد:
روحيه انقلابي يكي از عوامل مؤثر در قدرت نرم جمهوري  اسلامي ايران و پشــتوانه اي براي عزت و اقتدار ملي آن 1
است. تضعيف اين روحيه، ضمن تضعيف عزت و اقتدار كشور، طمع 
دشمن را براي چنگ اندازي به ثروت هاي آن بيشتر خواهد كرد. اين 
موضوع از آنجا اهميت مي يابد كه يادآور شــويم، انقلاب اسلامي 
همواره در معرض تهديد دشــمنان انقلاب اســلامي بوده و آنان 
سال هاست كه مترصد فرصتي هستند تا با تضعيف نظام اسلامي و 
سســتي در اركان آن، تهديدات خود عليه نظام اسلامي را عملي 
كنند. اما اين رؤياي وهم آلود، تاكنون بــه بركت حضور ملت در 
صحنه و غليان روحيه انقلابي در ميان اقشار مختلف جامعه ناكام 

مانده است. 
به همين دليل است كه امروز دشمن روحيه  انقلابي گري را نشانه 
رفته است و به ويژه تلاش دارد تا نسل جوان و آينده ساز كشور را از 

گفتمان انقلابي دور كند.
جمهوري اسلامي ايران در طول حيات پربركت خود در هر  مقطعي در معرض تهديدات بيگانگان و دشمنان اسلام و 2
انقلاب قرار داشته است. تهديدات از هر سه نوع سخت، نيمه سخت 
و نرم براي ملت ما داستان جديدي نيست! انقلابي كه از همان ابتدا 
در تضاد با منافع استكبار جهاني شكل گرفته است، هر روز آماده 
ايستادگي در برابر دشمني هاست. در اين ميان عوامل متعددي 
چون نصــرت الهي، هوشــياري ملت ايران، نهادها و مســئولان 
ذي ربط، توان دفاعي جمهوري اسلامي و توانمندي هاي جمهوري 
اسلامي مانع از آن شده كه اين تهديدات براي دشمن ثمري داشته 
باشد. در كنار عوامل برشمرده مي توان از روحيه انقلابي گري به 
عنوان يكي از اركان بازدارندگي جمهوري اسلامي ايران در برابر 
تهديد هاي دشــمن ياد كرد كه دال مركزي قدرت نرم جمهوري 
اسلامي را به مثابه پشتوانه قدرت سخت و نيمه سخت نظام اسلامي 
تشكيل مي دهد؛ لذا حفظ امنيت كشــور نيز در گرو تقويت اين 

روحيه است.
يكي از ضرورت هــاي اين روزهاي جمهوري اســلامي،  استحكام ساخت دروني است. بدون تقويت ساخت دروني، 3
استقلال كشــور همواره در معرض تهديد خواهد بود و مبارزه با 
دشمن و استكبارستيزي با ترديدهايي مواجه خواهد شد؛ لذا در 
پيشرفت به سمت هدف هاي آرماني، بايد ساخت دروني قدرت را 
استحكام بخشيد. در اين ميان بايد توجه نمود كه تقويت استحكام 
دروني نيز جز با تقويت روحيه انقلابي گري در كشور محقق نخواهد 

شد.
روحيه انقلابي از آب حيات براي پيشرفت كشور ضروري تر است و 
بايد به مثابه گفتماني فراگير در ذهن و جان همه نخبگان كشور و 
نيروهاي مؤثر و كارآمد در امور كشور قرار گيرد و محصول آن تكاپو 

و پويايي انقلابي در عرصه هاي مختلف باشد.

مهدي سعيدي
 كارشناس مسائل سياسي

انتقاد ترامپ از عملكرد بايدن در قبال ايران
اتخاذ رويكردهاي متناقض در دولت آمريكا پيرامون گفت وگوهاي هســته اي در وين درحالي است كه 
رئيس جمهور پيشين آمريكا با طرح انتقادهاي تند عليه جو بايدن در عرصه سياست خارجي، مدعي شد 
كه ايران و روسيه اكنون تهاجمي تر شده اند. دونالد ترامپ، طي سخنراني خود در جمع هوادارانش در ايالت 
آريزونا، انتقادهاي شديدي را عليه عملكرد جو بايدن، رئيس جمهور كشورش در امور داخلي و همچنين 
سياست  خارجي مطرح كرد و او را مقصر مشكلات كنوني آمريكا دانست. وي در بخشي از اين سخنراني 
مدعي شد كه پس از دوران رياست جمهوري اش ايران، روسيه و چين تهاجمي تر شده اند؛ درحالي كه در 
زمان فعاليت او در كاخ سفيد، جرأت انجام اين اقدام ها را نداشتند. ترامپ در ادامه بار ديگر مدعي شد كه 
انتخابات رياست جمهوري2٠2٠ در آمريكا جعلي بوده و او پيروز اين انتخابات بوده است. اين اظهارات ترامپ 
در حالي مطرح مي شود كه رئيس جمهور پيشين آمريكا كه همواره مخالف توافق هسته اي با ايران بود، در 
سال2٠1٨ با زيرپا گذاشتن تعهدهاي قانوني كشورش در قبال اين توافق، به صورت يكجانبه از آن خارج شد 

و سپس تحريم ها عليه ايران را بازگرداند.

ث
مك

رئيس جمهور اواخر هفته جاري به مسكو سفر مي كند

همگرايي قدرت هاي شرقي
مقابله با يكجانبه  گرايي آمريكا

اينها درحالي است كه ايران و روسيه در سال هاي اخير 
در حوزه هاي گوناگون منطقه اي و جهاني همكاري هاي 
تنگاتنگي با يكديگر داشــته اند كه به افزايش ثبات 
و امنيت، به ويژه در خاورميانه منتهي شده اســت. 
برهمين اساس هم هست كه همكاري 2كشور در بحران 
سوريه در چارچوب »مذاكرات آستانه« دستاوردهاي 
قابل توجهي به همراه داشت و توانست در گره گشايي از 
چالش هاي سياسي پيش روي اين كشور نقش محوري 
ايفا كند. در چنين شرايطي است كه روابط راهبردي 
ايران و روسيه در سال هاي اخير روبه گسترش بوده 
و سفر رئيسي به مسكو، مي تواند فصل جديدي را در 
پيشبرد همكاري هاي دوجانبه رقم بزند. اين درحالي 
است كه كارشناسان معتقدند روابط نوين 2كشور در 
هيچ مقطعي در ســطح و كيفيت كنوني نبوده است 
و تماس ها و ســفرهاي پرتعداد مقام هاي 2كشور به 
پايتخت هاي يكديگر در سال هاي اخير، نشان دهنده 
عمق روابط راهبري و رو به جلوي تهران و مسكو است. 
ازسوي ديگر همسويي مســكو- تهران در مقابله با 
يكجانبه  گرايي ايالات متحده آمريكا در نظام بين الملل 
بخش مهم ديگري از مناسبات ناگسستني 2كشور را 
نشان مي دهد. ناظران بين المللي معتقدند با توجه به 
اينكه ماهيت ساختار نظام بين الملل از »تك قطبي« 
به »دوقطبي« يا »چند قطبي« درحال حركت است، 
همكاري هاي دوجانبه ايران و روسيه مي تواند نقش 
مهمي در تقابل با هژموني ايالات متحده داشته باشد. 
بر اين اساس مشاركت روسيه و ايران در راستاي منافع 
مشــترك آنها و تقابل با هژموني آمريكا قابل تفسير 
است. مقام هاي 2كشــور معتقدند كه يكجانبه  گرايي 
ايالات متحده زمينه ســاز اختلال در ســاختار نظام 
بين  الملل شده و خطري جدي براي تأمين منافع  ملي 
آنها ايجاد كرده  اســت. درچنين شرايطي است كه 
به نظر مي رسد تهران و مسكو مي كوشند با گسترش 
همكاري هاي منطقه اي و تقويت »شبكه هاي همگن« 
و »سازمان هاي چندجانبه« )مانند شوراي همكاري 
شانگهاي، اتحاديه اقتصادي اوراســيا يا توافقنامه 
25ساله اخير ايران با چين و 2٠ســاله با روسيه( به 

مقابله با هژمون گرايي آمريكا بپردازند.

نماينده زنجان با اشــاره به نامه اخير 
جمعي از نمايندگان مجلس به رئيس مجلس

قوه قضاييه براي تسريع در رسيدگي به 
پرونده مفاســد قرارداد گازي »كرسنت« خواستار 
جلوگيري از ضرر و زيان هــاي تعويق در اين پرونده 
شد. نماينده زنجان درباره موارد محرز در اين پرونده 
گفت:  در رابطه با اين قرارداد 2نكته مطرح است كه 
نخستين آنها، قطعيت انجام فساد و دلالي است كه 
براي ما محرز شــده كه برخي مسئولان وقت وزارت 
نفت، تخلفاتي در اين رابطه داشته اند و عدالت اقتضا 
مي كند كه حداقل اين تخلفات در دادگاه بررســي 
جدي شود. نكته دوم مرتبط با پرونده كرسنت، ضرر 
و زيان سنگيني اســت كه در نتيجه معاملات پشت 
پرده و مفاســد ايــن قرارداد بــه منافع ملــي وارد 

شده است. 

مصطفي طاهري با تأكيد بر اينكه ضرر و زيان ناشي 
از اين قرارداد به همين موارد محدود نمي شود و اگر 
اقدام جدي نشود زيان هاي ديگري هم در راه است، 
گفت: برخي كارشناسان برآورد 2.5ميليارد دلار ضرر 
در مراحل بعدي را دارند و لذا بايد هرچه ســريع تر و 
به صورت دقيق و قاطعانه به اين پرونده رسيدگي شود 

تا جلوي تضييع حقوق مردم گرفته شود.
 او همچنين اضافه كرد: اســم هاي افــرادي در اين 
پرونده مطرح اســت كه به دليل حساسيت موضوع، 
بيم خروج آنها از كشور وجود دارد، لذا قوه قضاييه در 
روند رسيدگي به اين پرونده بايد مراقب اين مسئله 
هم باشــد و تدابيري مانند ممنوع الخروج شدن اين 

افراد را اتخاذ كند.
قرارداد كرسنت در سال 1۳81 در دوران دولت دوم 
اصلاحات، بين شــركت اماراتي كرسنت پتروليوم و 

شركت ملي نفت ايران امضا  شد. براساس اين قرارداد 
ايران مي بايست گاز ترش يا فرآوري نشده ميدان نفتي 
سلمان واقع در آب هاي خليج فارس را به مدت 25سال 
به امارات صادر كند. در اين قرارداد قيمت نفت براي 
محاسبه قيمت گاز در دو دوره ۷ و 18ساله به ترتيب 
قيمت ثابت بشكه اي 18 و 40دلار تعيين شده بود. 
ثابت ماندن نحوه محاسبه قيمت گاز با نفت 40دلاري 
براي 25سال آن هم در زماني كه قيمت نفت در حال 
افزايش اســت، ترديد هايي درباره منافع اين قرارداد 

براي ايران ايجاد مي كند.
 در آذرماه 81 حسن روحاني، دبير وقت شوراي عالي 
امنيت ملي نامه اي خطاب به رئيس جمهور مي نويسد 
و به امضای اين قــرارداد اعتراض مي كند. حســن 
روحاني در اين نامــه قرارداد كرســنت را بيرون از 
چارچوب قانون و از طريق واسطه گري عنوان كرده 
بود. سرانجام اين مسائل ســبب شد تا غلامحسين 
نوذري، وزير نفت دولت نهم اجراي اين قراردادرا كه تا 
آن زمان معلق مانده بود، منوط به اصلاح قيمت كند.

    صداي مهيب و ادعاهاي عجيب
صداي مهيب شنبه شب در برخي استان هاي 
غربي كشور گمانه زني ها و شايعات متعددي 
درباره علت شنيده شــدن صــدا ايجاد كرد. 
براســاس گزارش فارس، رسانه هاي معاند در 
ابتدا تلاش كردند تا صداي شنيده شــده را به 
حمله جنگنده هاي رادار گريــز به تونل هاي 
موشكي ســپاه و ســكوهاي پرتاب موشكي 
ارتباط دهند؛ برخی نيز از خالي شدن آسمان 
غرب كشور خبر دادند و احتمال مضحك حمله 
به سمت پايگاه هاي نظامي و موشكي ايران را 
مطرح كردند. اين اتفاقات در حالي رخ داد كه 
يك مقام آگاه اعلام كرده بود كه صداي مهيب 
گزارش شده مورد بررســي قرار گرفت و هيچ 
اتفاقي در سطح استان هاي مطرح شده نيفتاده 
و صرفــا گمانه زني هــاي صورت گرفته پيرو 
شــنيدن صداي رعد و برق بوده و هيچ پايه و 
اساس ديگري ندارد. مجيد ميراحمدي، معاون 
امنيتــي و انتظامي وزارت كشــور هم درباره 
شنيده شــدن صداي مهيب، گفت: با بررسي 
دستگاه هاي امنيتي و انتظامي مشخص شد 
كه صداي شنيده شده ناشي از رعد و برق بوده 

و حادثه خاصي رخ نداده است.

    تذكرات اميرعبداللهيان به نماينده 
سازمان ملل در سوريه

نماينده ويــژه دبير كل ســازمان ملل متحد 
در امور ســوريه كــه به منظــور گفت وگو و 
تبادل نظــر درخصوص تحولات ســوريه در 
تهران به سر مي برد، با حسين اميرعبداللهيان، 
وزيــر امورخارجه ديــدار و گفت وگو كرد. به 
گزارش ايرنا،  اميرعبداللهيان با تأكيد بر ديدگاه 
جمهوري اســلامي ايران درخصوص راه حل 
سياســي بحران ســوريه، از ابتداي تحولات 
آن كشــور، ســازمان ملل متحد را بخشي از 
پيگيري راه حل سياسي در ســوريه دانست. 
رئيس دستگاه ديپلماســي در ادامه، حضور 
غيرقانونــي نيروهاي آمريكايي در ســوريه و 
همچنين حملات رژيم صهيونيســتي به اين 
كشــور را عامل ايجاد خلــل در روند راه حل 
سياسي در سوريه دانست و بر ضرورت توجه 
جامعه بين الملل و ســازمان ملل متحد به آن 
تأكيد كرد. وزير امور خارجه اضافه كرد: بدون 
توجه به مسئله آوارگان و تحريم هاي اعمالي 
عليه سوريه، نمي توان بحران اين كشور را در 

مسير درست راهبري و هدايت كرد. 

نگراني از زيان هاي بعدي كرسنت
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شورا

گزارش 11هفته اي طرح رصد، ديروز  در صحن پارلمان 
شهري ارائه شد

 هدف گذاري 1141پروژه محلي براي  1401
طرح رصد با هدف شناســايي مشــكلات محله ها و شنيده شدن 
مطالبات مردم توسط كميسيون برنامه وبودجه شوراي شهر تهران 
به مدت 11هفته اجــرا و ديروز گزارش نتايج ايــن طرح در صحن 
پارلمان شهري ارائه شد. رئيس كميســيون برنامه وبودجه شوراي 
شــهر تهران از هدف گذاري بيش از هزار پروژه محلي خبر داد و به 
همشهري گفت: »به دست آوردن شناخت دقيق از مشكلات محله ها 
و مطالبات شهروندان، مهم ترين هدف طرح رصد بود كه با همراهي 
ساير اعضاي شوراي شهر تهران )11عضو از كميسيون هاي 6گانه 
در اين طرح مشاركت داشــتند( اين امر محقق شــد و در نهايت 
توانســتيم براي رفع مشــكلات روزمره مردم حدود 1141پروژه 
محلي را هدف گذاري كنيم.« محمد آخونــدي با بيان اينكه قطعا 
در بودجه 1401شهرداري تهران به تأمين اعتبار اين پروژه ها توجه 
خاصي خواهد شــد، تأكيد كرد: »رويكرد ما در بودجه سال آينده 
شــهرداري تهران به گونه اي است كه هم به توســعه شهر از طريق 
اجراي پروژه هاي كلان مانند طرح ها و برنامه هاي مربوط به ناوگان 
حمل ونقل عمومي توجه خواهيم داشت و هم پروژه هاي خرد را كه 

سبب رفع مشكلات روزمره شهروندان مي شود، لحاظ مي كنيم.« 
به گزارش همشهري، رئيس شوراي شهر تهران عملكرد كميسيون 
برنامه وبودجه در طرح رصــد را اقدامي ابتكاري دانســت و گفت: 
»مشــابه اين طرح در دوره هاي مختلف و به شــكل هاي گوناگون 
انجام مي شد، اما بازديد از پروژه هاي نيمه تمام بود و مواردي مانند 
پيشرفت فيزيكي پروژه، مسائل مالي و دلايل تعويق اجراي پروژه ها 
بررسي مي شد. در اين دوره اعضا با حضور در مناطق، دامنه بازديدها 
را توسعه داده اند؛ به گونه اي كه همه مسائل منطقه را بررسي مي كنند 
كه اين طرح ابتكاري و خلاقانه در دوره ششم اجرايي شده است.« 
مهدي چمران تأكيــد كرد كه اعضا بازديدهــاي دقيقي از مناطق 
داشته اند و مسائل احصا شــده و نتايج به دست آمده در طرح رصد 
مي تواند براي شهر و شهروندان و حتي مديريت شهري مفيد باشد.

حضور اعضاي پارلمان شهري در ميدان
در طرح رصد مشــكلات بخش هاي مختلف حوزه شــهري اعم از 
خدمات شهري، حمل ونقل و ترافيك، عمران، اجتماعي و فرهنگي 
و معماري و شهرسازي با مشاركت اعضاي كميسيون ها احصا شده 
است و به گفته محمد آخوندي اعضاي پارلمان شهري براي اجراي 
بهتر اين طرح در ميدان حضور داشتند. او گفت: »در تمام مناطق 
حاضر شديم و علاوه بر مشاهدات در گفت وگو با مردم، معتمدان و 
حتي مديران شهري مشكلات احصا شدند و در نشست هايي كه با 
نخبگان برگزار كرديم به راهكارهاي مناســبي دست يافتيم.« او با 
بيان اينكه طرح هاي توسعه محله اي به معناي پرداختن به نيازهاي 
فوري و مشكلات روزمره مردم در قالب پروژه هاي كوچك است كه 
سبب رضايتمندي شهروندان مي شــود، تأكيد كرد: »طرح رصد 
همچنان ادامه خواهد داشت و در گام بعدي، فعاليت مان نظارت بر 
پروژه هاست كه در اين زمينه با قوت اقدامات را بررسي و درصورت 
وجود مشكل آنها را به شــهرداري منتقل مي كنيم تا فرايند كارها 

تسهيل شود.«

احصاي 30هزار چالش در 352محله پايتخت
رئيس كميته بودجه و نظارت مالي شــوراي شــهر تهران هم در 
جريان ارائــه گزارش طرح رصــد گفت كه اين طرح در راســتاي 
رصد چالش ها و نيازهاي اولويت دار محلات شــهر تهران از منظر 
شهروندان و كنشگران فعال شهري اجرا شــده است. ميثم مظفر 
با اشــاره به شناســايي چالش ها در محلات عنوان كرد: »بيش از 
30هزار چالش در 352محله احصا شــده كه بــا تبديل به 1141 
پروژه مي تواند سبب توسعه محله ها شــود. همچنين 30سرفصل 
براي حل اين چالش ها تهيه و به مناطق ابلاغ شــده كه اميدواريم 
پيگيري شــوند.« او با بيان اينكه در كشور معمولا برنامه ريزي ها با 
مدل Top  Down)بالابه پايين( است و مديران در سطوح مختلف با 
ذهنيت خودشان تصميم گيري مي كنند، گفت: »در اين دوره تلاش 
مي كنيم تا بودجه ريزي به مدل Bottom Up)پايين به بالا( و مبتني 
بر مشاركت ذي نفعان مختلف، مطالبات، ترجيحات و اولويت هاي 
شهروندان در محلات و مناطق انجام شــود.« به گفته او، اكنون در 
راستاي طرح رصد، مديريت شهري شناخت دقيق و اشراف خوبي 
بر مطالبات شهروندان دارد كه همين امر مي تواند زمينه ساز ايجاد 

تحول در شهر تهران شود.

واكنش اعضاي شوراي شهر تهران به طرح رصد
تعدادي از اعضاي شوراي شهر تهران پس از استماع گزارش طرح 
رصد نظرات خــود را بيان كردند. پرويز ســروري گفت كه رويكرد 
شوراي ششم ميداني است و مديران شهري اهل نشستن در اتاق كار 
نيســتند و با همه قدرت در ميدان حضور دارند و فعاليت مي كنند. 
او تأكيد كرد: »اين طرح در توزيع عادلانه خدمت از سطح به عمق 
جامعه اهميت دارد؛ چراكه پيش  از اين لايه هاي پايين شهر در اولويت 
نبودند و اكنون بانك ارزشــمندي از اولويت ها و معضلات محلات 
داريم و در قالب طرح رصد حركتي براي رفع مشــكلات محلات با 
همكاري نخبگان و فعالان محلات صورت گرفته اســت.« مهدي 
اقراريان هم تحرك، پويايي و حضور ميداني در ميان مردم را يكي از 
شاخصه هاي شوراي شهر تهران در دوره ششم دانست و گفت كه به 
سبب همين رويكرد قطعا پيوست عدالت در سال 1401را پيگيري 
خواهيم كرد. او تأكيد كرد: »در انتخابات شوراي شهر تهران شعار 
»دوباره خدمت و تهران سربلند« مطرح شد و نمايندگان مردم در 
شورا نسبت به اين شعار پايبند بوده و هستند.« نرگس معدني پور 
هم به كمبودهايي در فضاهاي فرهنگي، اجتماعي و ورزشي مناطق 
و محلات اشاره و عنوان كرد كه تكميل پروژه هاي نيمه تمام فرهنگي 
و اجتماعي تا حدود زيادي مشــكلات و كمبودها را حل مي كند. او 
اســتفاده از ظرفيت هاي مردمي جهت اجراي برنامه هاي فرهنگي 
را يكي از مهم ترين درخواســت هاي مردم دانســت كه بايد به آنها 
توجه شود. احمد صادقي هم به تداوم اين طرح اشاره و عنوان كرد 
كه نظارت بر اجراي پروژه ها و رصد سازمان ها و سهم آنها در حوزه 

محلات گام بعدي طرح رصد خواهد بود.

تصويب يك فوريت 2لايحه
بررســي يك فوريت لايحه »تعيين عوارض تردد جهت مديريت 
ترافيك، كاهش تقاضاي سفر و كنترل آلودگي هوا در سال 1401« 
و يك فوريت لايحه »اصلاحيه مصوبه اخذ عوارض حفظ و گسترش 
فضاي ســبز مبتني بر ارزش اكولوژيك درختان« دســتور جلسه 
ديروز پارلمان شــهري بود كــه اعضا با يك فوريــت هر دو لايحه 

موافقت كردند.

شــهردار تهران ديروز در صحن پارلمان شــهري از برنامه اي 
صحبت كرد كه براســاس آن به فوريت 352بوستان پايتخت 
براي مــادران، كودكان، زنــان، دختران و همه افــراد جامعه 
تا پايان اســفند امســال مناسب سازي مي شــود.  به گزارش 
همشــهري،عليرضا زاكاني همچنين اعلام كرد كه در آينده اي 
نزديك 5بوســتان اختصاصي بانوان نيز به جمع بوستان هاي 
بانوان فعلي اضافه مي شــود. او همچنيــن در توييتي اهميت 
اين موضــوع را با بيان اينكــه »امكانات تفريحــي تهران بايد 

آرامش بخش همه اعضاي خانواده باشد« عنوان كرد.

بوستان هاي با امكانات ويژه براي زنان
تهران با جمعيت 9.5ميليون نفري، 7بوستان مختص بانوان دارد 
كه به طور قطع نمي تواند براي تمامي زنان شهر كافي باشد. از 
اين نظر است كه شهرداري تصميم دارد تا از يك سو تعدادي از 
بوستان هاي منطقه اي و فرامنطقه اي را براي استفاده بهتر زنان و 
دختران مناسب سازي كند و از سوي ديگر به تعداد بوستان هاي 

بانوان بيفزايد.
در اين بيــن، يكي از نــكات مهــم در طرح، مناسب ســازي 

بوستان هايي است كه در اطراف شــان افراد داراي معلوليت و 
سالمندان ساكن بيشتري شناسايي شده اند. براي اين منظور، 
طي چند ماه پيش، شهرداري از طريق فراخوان و سامانه تهران 
من از شهروندان درخواســت كرده تا بوستان هايي كه نيازمند 
مناسب ســازي هســتند را معرفي كنند. اگرچــه بازديدهاي 
ميداني مديران شهري نيز به اين موضوع كمك كرده است. نكته 
ديگر ماجرا هم به اين برمي گردد كه شهرداري، مناسب سازي 
بوستان ها و ساخت بوســتان هاي بانوان را ابتدا در مناطقي به 
اجرا درمي آورد كه از اين حيث و سرانه فضاي سبز، جزو مناطق 
كم برخوردار به حساب مي آيند. همچنين در بوستان هاي عمومي 
مدنظر نيز بخشــي از محيط و امكانات خــاص ضروري براي 
بهره مندي بانوان به ويژه زنان باردار و مادران داراي شيرخوار، 

لحاظ خواهد شــد تا با اين كار فضايي مناســب برايشان مهيا 
شود. به هرترتيب اكنون با شناســايي و بررسي هاي محله اي، 
352بوســتان در اولويت مناسب ســازي قرار گرفته  است. اين 
درحالي است كه هم اكنون به طور ميانگين در هر منطقه تهران، 
5بوستان كاملا مناسب سازي شده وجود دارد و با اجراي طرح 
در دستور كار، هر محله داراي يك بوستان مناسب براي استفاده 

اقشار مختلف مي شود.
   تهران 2317بوستان دارد.

  سرانه فضاي ســبز در تهران 16.45مترمربع به ازاي هر نفر 
است.

  سرانه فضاي ســبز مناطق 17 و 12، 11، 8،10 ،6با  تراكم 
ساختماني بالا، كمتر از 10مترمربع است.

  تا سال 1402هر سال يك متر به ســرانه فضاي سبز شهر 
تهران افزوده مي شود.

  تهران اكنون 7بوستان مخصوص بانوان دارد.
  احداث 5بوستان مختص بانوان در دســتور كار قرار گرفته 

است.
  امســال همزمان بــا روز جهانــي معلولان، 16 بوســتان 

مناسب سازي شده به بهره برداري رسيد.
  21 باغ برای تبديل شــدن 

به بوستان تملك خواهد شد.

شهردار تهران اعلام كرد

احداث 5 بوستان جديد براي بانوان

امسال شوراي شــهر تهران براي تعيين بودجه 
ســال 1401به جز محاسبات و اســناد مالي بر 
مشاهدات و ارزيابي هاي اعضاي شورا از نياز هاي 
محلات نيز تكيه مي كنــد. در اين الگوي جديد 
اعضاي شــورا با حضور در محله هــا و گفت وگو 
با ســاكنان و نخبگان هر محله نياز هاي آنان را 
شناسايي و در بودجه لحاظ مي كنند؛ شيوه اي كه 

»طرح رصد« نام دارد.
به گزارش همشهري، شهردار تهران در چهلمين 
جلسه علني شوراي اسلامي شــهر تهران، پس 
از اســتماع گزارش طرح رصد گفت: نقطه آغاز 
پيوستگي شورا و شهرداري از همين طرح رصد 
خواهد بود و در حوزه هاي مختلــف تأثير آن را 
مشــاهده خواهيم كرد. در بودجه ســال آينده 
شهرداري 2هزار و 100ميليارد تومان براي اين 
طرح ها اختصاص داده شده كه در روز سه شنبه 
و هنگام ارائه لايحه بودجه آن را تشريح خواهيم 
كرد و قطعا گام بعدي، گام نظارت بر اجراي اين 
اقدامات اســت. در حدود 4ماه و 16روزي كه در 
اين تصدي قرار گرفتم با تأثير از مسيري كه شورا 
هم بر آن تأكيد داشته تلاش شده است چند اتفاق 

بزرگ ازجمله تبديل من ها به ما انجام شود.
او  بيان كرد:  طرح رصد بايد در كنار بازديدهاي 

ميدانــي مناطق در روزهاي پنجشــنبه در كنار 
نشست هاي مسئولان مناطق و نواحي، ظرفيتي 
را خلق كند كه پيوستگي و اشراف بر دغدغه هاي 
مردم به همراه در معرض نقد قرار گرفتن و اصلاح، 
موجب ارائه خدمات مناسب به شهروندان شود. 

زاكاني ادامه داد: مجموعه اي كه تحويل مديريت 
شهري فعلي شــده، قابل دفاع نيست. هم اكنون 
در حوزه هواي پاك، شــهرداري مســئول شده 
و 23دســتگاه ديگر نيز وجود دارنــد، اما محور 
عملياتي شهرداري تهران تعيين شده است و همه 

بايد به وظايف خود عمل كنند.
عليرضــا زاكاني، شــهردار تهــران همچنين به 
جزيياتی درباره پروژه  های اشاره كرد كه به طور 

خلاصه در زير می خوانيد:
  900تير چراغ بــرق كه بايد جابه جا شــوند 
شناسايي شده و ظرف 2 ماه 200تير چراغ برق 
جابه جا شــده و اين كار با هماهنگي وزارت نيرو 

انجام گرفته است.
  2هــزار و 500خــودرو در طرح نگهداشــت 
شناسايي شــده كه در معابر مدت طولاني پارك 

بوده و موجب اشغال محل پارك معابر شده كه از 
اين ميان 800خودرو تاكنون جابه جا شده است.

  تفاهمنامه اي را با وزارت نيرو دنبال مي كنيم 
كه تبديل 370هزار چراغ گازي به كم مصرف در 
سطح شهر تهران اســت و از اين طريق علاوه بر 
ايجاد روشنايي مطلوب، 200مگاوات صرفه جويي 

در انرژي نيز محقق مي شود.
  در مورد گودبرداري هاي خطرناك در ســطح 
شهر تهران نيز لايحه اي به شورا ارسال شده است.

  شن چاله هاي منطقه 18 فرصت طلايي براي 
شــهر تهران است و از ســوي ديگر خطر بزرگي 
را براي تهران بــه همراه دارند كــه اين موضوع 
به صورت جدي توسط شهرداري تهران پيگيري 

مي شود.
  در حــوزه تاميــن منابع آبي نيــز هم اكنون 
175ميليون مترمكعب آب نياز داريم كه درصد 
كمي از آن از محل پســاب تامين مي شــود، اما 
تا افق 1410مصرف منابع آبــي به 210ميليون 
مترمكعب مي رسد كه بايد صددرصد آن از محل 

پساب تامين شود.
  347 ســراي محلــه موجــود در تهــران به 
قرارگاه هاي محلي تبديل خواهند شد و خدمات 

ويژه به محلات ارائه خواهند كرد.

    با گران کردن تهران مخالفيم2هزار و 100ميليارد تومان اعتبار براي پروژه هاي محلي
 شهردار تهران در حاشيه جلسه شورای شهر 
گفت: با گران كردن شــهر به شدت مخالفيم و 
آن را خلاف مصلحت مــردم می دانيم.  عليرضا 
زاكانی اظهار كرد: به دنبال اين هستيم كه گره 
زندگی مردم را به ســهم خودمــان باز كنيم و 
تلاش می كنيم كه به عنوان نقش آفرين فعال در 
عرصه های مختلف در خدمت مردم باشيم. مثلا 
ميادين ميوه وتره بار امروز نزديك يك ميليون و 
600هزار نفر مراجعه كننده دارد؛ در حوزه   ميادين 
می توانيم تسهيلاتی ايجاد كنيم كه هزينه سبد 
زندگی مردم ما كاهش پيدا كند. او افزود: يك 
موضوع ديگر مســكن مردم است كه ما در اين 
زمينه تكاليف قانونی داريم؛ مثلا بند21 ماده55، 
ده ها سال قبل برای ما تكليف كرده كه مسكن 
استطاعت پذير را برای متوســط افراد جامعه 
بسازيم. الان به شدت داريم اين موضوع را دنبال 
می كنيم تا با بارگذاری هايی كه انجام می دهيم و 
ايده هايی كه دنبال می كنيم، عملا زيست پذيری 
تهران مطلوب تر و زندگی در آن راحت تر شود.
او در پاسخ به پرسشــی مبني بر ساخت وساز 
در منطقه 22 در كنار باغ گياه شناســي با بيان 
اينكه بخشي از مجوزهاي ساخت وساز مربوط 
به مجوزهايي است كه در دوره هاي گذشته صادر 
شده، گفت: با هر ساخت وساز غيرمجاز برخورد 
خواهد شد، مجموعه شهرداري مبتني بر قواعد 
و چارچوب هايي كه دارد، پروانه  صادر مي كند؛ 
بنابراين كاملا واضح اســت كه با ساخت وساز 
غيرقانوني سر سازگاري ندارد و در همه موارد 

غيرمجازي كه رخ مي دهد جدي هستيم. 

تذكرات اعضاي شورا در جلسه ديروز

پرويز سروري
گزارش هاي پليس نشان مي دهد رابطه معناداري بين جمع آوري معتادان و 
كاهش ناامني ازجمله سرقت هاي متعدد وجود دارد و اگر اين موضوع ادامه 

و استمرار پيدا كند، شاهد حضور معتادان متجاهر در شهر نخواهيم بود.

مهدي اقراريان
يكي از معضلاتي كه در سال هاي اخير مشاهده مي شود،  فاصله معنادار كيفيت 
زندگي در مناطق جنوبي و شمالي شهر است. بايد فلش بودجه از شمال به 

جنوب شهر تغيير كند و پيوست عدالت در بودجه مورد توجه قرار گيرد.

ناصر اماني
اگر بناست شــهرداري تجديدنظر يا اصلاحي در كاركرد سراهاي محله 

داشته باشد بايد توسط شورا اصلاح و پس از مصوبه عملي شود.

مهدي پيرهادي
از رئيس جمهور تقاضا مي كنيم به موضوع حمل ونقل شــهر تهران توجه 
ويژه اي كند و دستور اصلاح بودجه دولت در مجلس را بدهد. همچنين به 
شهردار تهران پيشنهاد مي كنم صندوق توسعه محلات كم برخوردار شهر 

تهران را در راستاي توسعه و تحول شهر تشكيل دهد.

سيداحمد علوي
كار خوب، هم ديده مي شود و هم رضايت مردم را در پي دارد؛ مانند اقدامي 
كه سازمان زيباسازي درخصوص تصوير مادران شهدا انجام داد يا كاري 

كه درخصوص ايجاد دسترسي مردم محله مشيريه به بزرگراه فراهم شد.

احمد صادقي
در سال هاي اخير حوزه آسيب هاي اجتماعي رها بود كه پس از هماهنگي 
استاندار تهران قرارگاه اجتماعی به رياست شهردار تهران شكل گرفت. باور 
داريم اگر مسئولي با همه محدوديت ها پا در راهي سخت گذاشته، بيش از 

پيش احتياج به حمايت دارد.
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غفلت برنامه ششم از رفاه
نتيجه تحقيق جامع وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي از 
رصد دغدغه متوليان امر حمايت اجتماعي از 11غفلت در 

برنامه ششم حكايت دارد كه شامل موارد زير مي شود:

  وجود دستگاه هاي متعدد و پراكنده در حوزه امور حمايتي
  جزيره اي عمل كردن دستگاه ها

  تداخل وظايف و فعاليت دســتگاه ها و نهادهاي متولي 
خدمات رفاهي

  ابهام در نسبت دستگاه هاي حمايتي دولتي، انقلابي و مردمي
  عدم اجراي نظام تامين اجتماعي چندلايه

  نبود نظــام يكپارچه و متمركز آماري براي شناســايي 
جمعيت هدف

  تعدد مراكز توليدكننده گزارش هاي آماري و محدوديت 
دسترسي به اين اطلاعات

  نامناسب بودن سازوكارهاي شناسايي و پذيرش نيازمندان
  كامل نبودن نظام پايش و ارزشيابي ارائه خدمات اجتماعي

  ناتواني در پوشش كامل خانوارهاي نيازمند
  تبعات ناشي از سياست هاي اقتصادي بر نابرابري هاي رفاهي

ث
مك

   ضرورت بررسي كارشناسي
آرش محبي نژاد، دبير انجمن صنايع همگن قطعه سازان نيز گفت: ايربگ 
در انواع خودروها، با سطح كيفي  مختلف، متنوع است. برخي خودروها كه 
شامل اكثر خودروهاي داخلي مي شود، تنها از ايربگ مقابل راننده و نهايتا 
سمت كمك راننده برخوردارند. خودروهاي خارجي داراي ايربگ هاي 
سايد يا بغل نيز هستند و بسته به كيفيت خودروها و نحوه طراحي آنها، 
ايربگ هاي مختلفي در خودروهاي متنوع تعبيه مي شود. او با اشاره به 
اينكه در تصادف بهبهان، بسياري از ضربه ها از عقب به خودروها وارد شده 
توضيح داد: در اين صورت اصولا ايربگ هاي جلويي خودرو عمل نمي كند. 
او گفت: بسياري از خودروهايي كه در اين تصادف دچار حادثه شده اند 
قديمي بوده اند؛ در نتيجه يا ايربگ نداشته اند يا ايربگ آنها غيرفعال بوده 
زيرا عمر مفيد ايربگ 10سال است. محبي نژاد با تأكيد بر اينكه در تصادف 
بهبهان، حتي ايربگ يك خودروي خارجي نيز عمل نكرده است، گفت: 
اين موضوع نشان مي دهد عملكرد ايربگ ها تا حد زيادي به نوع تصادف 

و شرايط آن بستگي دارد.

مديران خودرو قيمت فروش 
خودرو »چري تيگو8پرو« را 
يك ميليــارد و 750ميليون 
تومان تعيين كرده، با احتساب 
نــرخ دلار در بــازار آزاد و 
درنظر گرفتن قيمت روز اين 
خودرو در چين، قيمت فروش 
اين خــودرو در ايــران يك 
ميليارد تومان از قيمت جهاني 

آن بالاتر است 

گزارش

مناقشه ايربگ ها بالا گرفت
 نايب رئيس كميسيون صنايع مجلس: سازمان ملي استاندارد 
به وظيفه خود عمل نكرده و در اين حوزه ضعيف عمل مي كند

 با اظهارنظر رسمي نايب رئيس كميسيون صنايع مجلس و توضيحات 
مقام هاي سازمان ملي اســتاندارد و همچنين واكنش قطعه سازان 

مناقشه بازنشدن ايربگ خودروهاي ساخت داخل بالا گرفت.
به گزارش همشهري، با گذشت چند روز از باز نشدن ايربگ خودروها 
در سانحه تصادف بهبهان، گمانه زني ها در مورد مقصران اين سانحه 
ادامه دارد. درحالي كه علي جدي، نايب رئيس كميســيون صنايع و 
معادن مجلس از كوتاهي سازمان ملي استاندارد در موضوع استاندارد 
ايربگ خودروها انتقاد كرده، مديركل نظارت بر اجراي استاندارد صنايع 
فلزي سازمان استاندارد، بر صندلي مدعي العموم نشسته و بر برخورد 
قاطع قضايي با خاطيان تأكيد كرده است. همزمان برخي قطعه سازان 
در پاسخ به انتقادها علت بازنشدن ايربگ ها را ناشي از نحوه ضربه وارد 

آمده به خودروها در سانحه بهبهان دانسته اند.

 كوتاهي سازمان ملي استاندارد 
نايب رئيس كميســيون صنايع مجلس با بيان اينكه با وجود تكاليف 
موجود، سازمان ملي اســتاندارد يك آزمايشگاه مناسب براي تست 
خودرو ندارد، گفت: سازمان استاندارد وظيفه داشته تا آزمايشگاهي 
براي تست تصادف خودروها تاسيس كند؛ حتي در جاده قم زميني هم 
براي اين كار اختصاص داده شد، اما چندين سال است كه اين پروژه به 
نتيجه نرسيده است. علي جدي با اشاره به تصادف بهبهان و ماجراي 
باز نشدن ايربگ خودروهاي داخلي افزود: اين موضوع مي تواند بابي 
باشد براي اينكه بالاخره كسي به فكر حل اساسي مشكل بيفتد. صرف 
جريمه، مشكل خودروسازي ما را حل نمي كند. اگر مي خواهيم اصل 
مشكل را حل كنيم بايد به سمت رقابتي كردن خودروسازي برويم. او 
تأكيد كرد: همه راه ها را بسته ايم، هيچ امكان مقايسه اي وجود ندارد و 
عملا به شكل انحصاري بازار در اختيار خودروسازان است، در نتيجه 
آنها انگيزه اي براي بهترشدن ندارند. جدي افزود: آنچه بيش از همه 
در اين ميان به محاق رفته حقوق مصرف كننده است، سازمان حمايت 
بايد در اين مورد وارد عمل شود زيرا خودروسازان آپشن ايربگ را روي 
خودرو گذاشته اند، پول آن را هم گرفته اند، اگر قرار باشد عمل نكند، 
كه درست نيست. او افزود: ســازمان استاندارد نيز بايد نظارت كند تا 
استانداردها، رعايت شود. متأسفانه سازمان ملي استاندارد به وظيفه 

خود عمل نكرده و در اين حوزه ضعيف عمل مي كند.

برخورد قضايي با خودروسازان خاطي 
مديركل نظارت بر اجراي استاندارد صنايع فلزي سازمان ملي استاندارد 
ايران نيز بدون اشــاره به نقش اين نهاد در نظارت بر كيفيت قطعات 
خودروها تأكيد كرد: درصورتي كه در گزارش هاي فني محرز شــود 
خودروسازان برخلاف تعهدات شان درخصوص ايربگ ها عمل كرده اند، 
به طور قطع برخورد قضايي با آنها انجام خواهد شــد. پيمان پيرايش 
گفت: نصب ايربگ در خودروها از سال ۹۱ اجباري و از سال ۹۲ اجرايي 
شده و تا امروز در آزمون خودروها در برخورد از روبه رو تست مي شود و 
تا نتيجه آزمايش ها واصل نشود، سازمان ملي استاندارد هيچ تأييديه اي 
براي خودروها صادر نمي كند. پيمان پيرايش افزود: ســازمان ملي 
استاندارد با پليس راهور ناجا مكاتبه داشته تا گزارش مربوط به حادثه 
بهبهان را در اسرع وقت در اختيار ما قرار دهند. او افزود: البته بايد توجه 
داشت در تصادفات كوچك با ســرعت پايين، ايربگ ها باز نمي شود. 
بلكه بايد زاويه برخورد و شدت ضربه طوري باشد كه موجب تحريك 
چاشني هاي انفجاري ايربگ شود. پيرايش گفت: بخشي از ايربگ ها 
توليد داخل هستند، اما برخي از قطعات ايربگ ها از خارج كشور تامين 
مي شود كه درخصوص آن قطعات نيز بايد بررسي هاي لازم انجام شود.

بازشدن ايربگ خودرو با ضربه از روبه رو 
يك كارشناس صنعت خودرو نيز ضمن تأييد ادعاي مقام هاي سازمان 
استاندارد تأكيد كرد: عملكرد و باز شدن ايربگ خودروها به سرعت 
خودرو و زاويه تصادف بستگي دارد، اگر ســرعت خودرو كم و زاويه 
تصادف به گونه اي باشد كه از روبه رو خودرو دچار سانحه نشود، ايربگ 
باز نخواهد شد. سعيد مدني افزود: 80 تا ۹0 درصد خودروهاي توليد 
داخل فقط ۲ايربگ دارند. باز شدن اين نوع ايربگ ها به زاويه تصادف 
بســتگي دارد، مثلا حتي اگر خودرو به دره بيفتد يا با سقف به زمين 
برخورد كند، ايربگ آن باز نخواهد شــد، ايربگ خودروهاي داخلي 

زماني فعال مي شود كه ضربه از روبه رو باشد.

چري تيگو8پــرو، محصول جديد 
مديران خــودرو در بــازار ايران، با خودرو

قيمت شگفت انگيز يك ميليارد و 
750ميليون تومان رونمايي شد. با احتساب نرخ 
دلار در بازار آزاد تهران و درنظر گرفتن قيمت روز 
اين خــودرو در چين، مصرف كننــده ايراني بايد 
يك ميليارد تومان بالاتر از قيمت عــرف در بازار 
جهاني براي راندن اين خودرو خرج كند. فعالان 
بازار خودرو مي پرسند؛ علت اين همه اجحاف به 

مشتريان ايراني چيست؟
به گزارش همشــهري، تداوم ممنوعيت واردات 
خودرو، بازار انحصــاري و ضعف نظارت بر توليد و 
عرضه خودرو موجب فــروش برخي خودروهاي 
چيني با قيمت هاي نجومي شده است. قيمت اغلب 
اين خودروها در ايران، در مقايسه با قيمت آنها در 

كشور مبدأ، بيش از ۲.۲برابر فاصله دارد.

يك نمونه عيني 
به عنوان نمونــه، تيگو8پرو، با موتــور ۱.6ليتري 
توربوشــارژ كه در بازار چين به نام تيگو 8پلاس 
شناخته مي شود، در بازار ايران با نرخ يك ميليارد 
و 750ميليون تومان يعني معــادل 63هزار دلار 
فروخته مي شــود، اما قيمت اين خودرو در چين 
با موتور ۱.5ليتري توربو ۱۹هــزار دلار و با موتور 
۱.6ليتري توربو ۲5هزار دلار تعيين شــده است. 
حتي اگر قيمت نوع فول اين خــودرو را ۲8هزار 
دلار درنظر بگيريم و در نرخ ۲7هزارو760توماني 
دلار در بازار آزاد تهران ضرب كنيم، قيمت ريالي 
فروش اين خودرو در چين به حداكثر 777ميليون 
و ۲80هزار تومان مي رسد؛ قيمتي كه يك ميليارد 
تومان كمتر از نرخ فروش كنونــي اين خودرو در 

بازار ايران است.

رشد كيلويي قيمت از چين تا ايران 
محاسبات همشهري نشان مي دهد قيمت فروش 

تيگو8پرو در بازار ايران يك ميليارد و 750ميليون 
تومان تعيين شده است كه ۱۲5درصد )۲.۲برابر( 
بيشتر از قيمت فروش اين خودرو در چين است. با 
درنظر گرفتن وزن تيگو8پرو مي توان گفت  با توجه 
به قيمت اعلام شده مديران خودرو براي فروش اين 
محصول در بازار ايران، نرخ هــر كيلوگرم از تيپ 
4j۱6 اين خودرو بــا وزن ۱54۱كيلوگرم، به يك 
 4j۲0ميليون و ۱35هزار و 6۲6تومان و براي تيپ
اين خودرو با وزن ۱664كيلوگرم به هر كيلوگرم 

يك ميليون و 5۱هزار و 683تومان مي رسد.

قيمت سازي  در خلأ عرضه 
به باور كارشناســان، نبود خودروي رقيب در رده 
قيمتي چري تيگو8پرو، يكي ازعوامل قيمت گذاري 
نجومي اين خودرو در بازار ايران است. اين خودرو 
تنها خودرو در سگمنت قيمتي بالاي يك ميليارد 
تومان با برخي امكانات خاص است كه البته به دليل 
گراني قطعات آن، خدمات ويژه اي برايش درنظر 

گرفته شده است. 
با وجود اين، خودروي جديد مديران خودرو، از نظر 
قيمتي نسبت به ساير خودروهاي مونتاژي چيني از 
جهش و فاصله قيمتي بالايي برخوردار شده است. 
پيش تر قيمت كارخانه خــودرو تيگو7 را مديران 
خودرو يك ميليارد و 60ميليــون تومان تعيين 
كرده بود. قيمت شركتي خودروي فيدليتي 7نفره 
هم در بهمن موتور 747ميليون تومان، فيدليتي 
5نفره 735ميليون تومان و ديگنيتي 7۹5ميليون 
تومان تعيين شده است. همه اين اعداد گواه فاصله 
700ميليوني تا يك ميلياردي قيمت تيگو 8 با ساير 

رقباي چيني اش است.
 برخي مســئولان ايراني اين شــركت در توجيه 
قيمت گذاري بالاي محصولاتشان در ايران چنين 
ادعا مي كنند كه تعيين قيمــت اين خودروها در 
حدود قيمت حاشــيه بازار موجب كاهش اقبال 
دلال ها براي خريد اينگونه خودروهاي چيني شده 

است. اين در حالي اســت كه خودروهاي چيني 
به دليل نوع نگرش مشــتريان ايراني و كيفيت آن 
پس از خريد، افت قيمت مشــهودي را نسبت به 
قيمت هاي حاشــيه بازار دارنــد و هرچه كاركرد 
اينگونه خودروها بيشتر شود، ميزان افت قيمت و 
اقبال مشتريان به خريد اينگونه خودروها كاهش 
مي يابد. وضع بــازار خودروهاي چيني به گونه اي 
اســت كه  اغلب مونتاژكاران خودروهاي چيني، 
تلاش مي كنند با عرضه كم و فروش اقســاطي به 
نرخ هاي بالا محصولاتشان جذابيت بازار را حفظ 
كنند و محصولاتشان را به مشتريان ايراني عرضه 
كنند؛ در نتيجه اساســا بحث دلالي در بازار اين 

خودروها موضوعيت ندارد.

قيمت هاي نجومي چيني فروشــان، محصول 
بازار انحصاري

يك كارشــناس صنعت خــودرو در گفت وگو با 
همشهري با بيان اينكه چري يا هر شركت ديگري 
حق دارد تا خــودروی خود را به هــر قيمتي كه 
مي خواهد بفروشد، گفت: با اين شيوه عرضه خودرو 
روي سخن ما با سياستگذاران بازار خودرو است كه 
چرا درهاي واردات خودرو را بسته اند. بايد ديد در 
نامعادله توليد و عرضه خودرو حقوق مصرف  كننده 

چگونه تامين شده و چه اولويتي دارد. 
فربد زاوه  افزود: چگونه اســت كه خودروی چري 
تيگو8پرو به راحتي در بازار ايــران 70هزار دلار 
قيمت گذاري مي شود؟ در بازار خودروي چين كه 
بازار رقابتي است و توليد كنندگان و واردكنندگان 
خودروي بسياري وجود دارد، اين خودرو حتي با 
قيمت ۲5هزار دلار نيز فروخته نمي شود. او با بيان 
شــرايط مونتاژ محصولات چيني در ايران، گفت: 
ارزبري قطعات منفصله خودرو ۱5درصد بيشتر از 
سي بي يو است. در نتيجه مونتاژ اينگونه خودروهاي 
چيني به مفهوم داخلي سازي  نيست بلكه به معناي 
استفاده از لاستيك، باتري و روكش صندلي داخلي 

چيني نجومي كيلويي چند؟
همشهري حاشيه هاي رونمايي از يك خودروي چيني با قيمتي نزديك به ۲ميليارد تومان را بررسي مي كند

 محاسبات همشهري نشان مي دهد  خودروی نوبرانه چيني 
كيلويي يك ميليون و ۱36هزارتومان براي مشتري ايراني آب مي خورد

 عليه رؤياپردازی
در برنامه هفتم توسعه

مركز پژوهش های مجلس ر يشه های انحراف 
برنامه ششم را برای دولت سيزدهم فهرست كرد

برنامه هفتم توســعه را رؤيايی ننويسيد و به 
جای تكيه كردن بر آرزوها بر منابع، ظرفيت ها كلان

و محدوديت های كشور متمركز شويد. اين 
نتيجه يك پژوهش رســمی از درس عبرت برنامه ششــم 
توسعه برای دولت سيزدهم است كه ماموريت دارد تا برنامه 
5ساله هفتم توسعه را تدوين و تقديم مجلس كند. بازوی 
تحقيقاتی مجلس در گزارشی با آسيب شناسی ريشه های 
انحراف در برنامه ششم و محقق نشدن اهداف، ۱0توصيه به 
دولت سيد ابراهيم رئيســی مطرح كرده و می گويد: لايحه 
برنامه هفتم بايد بر مســائل و اولويت های اساســی كشور 

متمركز و از رؤيا پردازی خودداری شود.
به گزارش همشهری، دولت مصمم است پس از فارغ شدن 
از نخستين لايحه بودجه تقديمی به مجلس، سراغ تدوين 
برنامه هفتم توســعه برود. آن هم در شرايطی كه مشخص 
نيســت آيا مجمع تشــخيص مصلحت نظام پيش نويس 
سياست های كلی برنامه ياد شده را آماده كرده است يا نه؟ 
زيرا امسال آخرين ســال اجرای برنامه ششم توسعه است 
و پيش بينی می شــود فرايند تدوين، تصويب برنامه هفتم 

به سال آينده موكول و اجرای آن از سال۱40۲ آغاز شود.

دولت مكلف يا دولت مجاز؟
كارشناسان مركز پژوهش های مجلس فرايند تدوين برنامه 
ششم در دولت و تصويب آن در مجلس را زير ذره بين قرار 
داده و به اين نتيجه رســيده اند كه 60 درصد از مواد ارائه 
شده در اين لايحه ماهيت دائمی داشــته و از سوی ديگر 
فقط در 48درصد از احكام لايحه، دســتگاه های مسئول 
مشخص شــده و مابقی بندها يا دارای دســتگاه مسئول 
نيستند يا به صورت مبهم از »دولت« و »دستگاه اجرايی« 

نام برده شده است.
اين گزارش فاش می ســازد كه فقط 68درصــد از احكام 
»لايحه احكام مــورد نياز اجرای برنامه ششــم«، ماهيت 
»تكليفی« داشــته اند؛ در ۲4درصد موارد به دستگاه های 
مسئول »اجازه« انجام امور مربوط داده شده است و وضعيت 
8درصد احــكام برنامه ششــم، از منظر تكليــف يا اجازه، 
نامشخص و مبهم بوده اســت. همچنين در لايحه برنامه 
ششــم 54هدف كلی، برای 35ماده و ۱07بند، ذكر شده 
كه اين تعداد و گســتردگی اهداف و اولويت بندی نشدن 
آنها، نشان دهنده شناسايی نشــدن مسائل اساسی كشور 
اســت. بازوی پژوهشــی پارلمان می گويد: به اين ترتيب 
قابل پيش بينی بود كه اين برنامه بحران های كشور را رفع 
نمی كند؛ به ويژه اينكه تقريبا 5۱درصد از احكام پيشنهادی 
در لايحه برنامه، دارای بار مالی برای دولت بوده كه با توجه 
به وضعيت مالی دولت، تجربه برنامه های گذشته و بررسی 
روندهای آينده، قابل پيش بينی بود كه تأمين منابع مورد 
نياز، به عنوان چالش جدی در انجام وظايف و تكاليف برنامه، 

پيش روی دولت قرار گيرد.

كاستی های يك برنامه ناتمام
اما آيا كاستی های برنامه ششم توسعه در برنامه هفتم رفع 
می شود؟ مركز پژوهش های مجلس می گويد: برنامه ششم 
با اسناد فرادستی ناهماهنگ بود، ارتباط آن با برنامه توسعه 
مشخص نبود و ارتباط آن حتی با سياست های كلی برنامه 
ششم توسعه هم ضعيف و سست ارزيابی شده و رابطه آن با 
سياست های كلی اقتصاد مقاومتی هم در ابهام قرار داشت. 
افزون بر اين نسبت به ملاحظات و چالش های آينده، توجه 
كافی صورت نگرفته و در برنامه ششم به ارائه ارقام، داده ها 
و شاخص های كمّی مورد نياز، توجه كافی نشده و حتی به 
ذی نفعان برنامه هم بی توجهی شده تا جايی كه نخستين 
بودجه مبتنی بر برنامه ششم يعنی بودجه سال۹5 با برنامه 

مطابقت نداشته است.

از ريل خارج نشويد
راز انحراف و شكست برنامه های توسعه به گفته كارشناسان 
مركز پژوهش های مجلس، محدود به آسيب ها و كاستی های 
فرايند تدوين لايحه در دولت نمی شــود، بلكــه برخی از 
انحراف ها و خطاها ناشــی از عملكــرد نمايندگان مجلس 
هم می شــود. تا جايی كه مداخله محتوايــی نمايندگان 
براساس گزارش مركز پژوهش های مجلس، در برخی موارد، 
موجب ظهور خواســته های منطقه ای و تســلط نگاه های 
كوتاه مدت بر برنامه توسعه شد كه نتيجه آن انحراف منابع و 

سياستگذاری ها از چالش های اساسی كشور بود. 
ســلطه نگاه های كوتاه مدت دولت و مجلس بر برنامه های 
توسعه به جای آينده نگری، فقدان ظرفيت و فرصت لازم و 
كافی برای مجلس درخصوص تشخيص اولويت ها و نيازهای 
برنامه ای كشور، طرح آنی پيشنهادهای الحاقی فاقد پشتوانه 
كارشناسی لازم و همچنين ظهور برخی مطالبات منطقه ای. 

باعث خارج شدن قطار برنامه توسعه از ريل شده است.

تك خط خبر

آن طور كه اسدالله قلی زاده، رئیس صنف 
جایگاه داران كشوراعلام كرده است، خرابی 

كارتخوان های هوشمند برخی نازل های سوخت در 
كشور به دلیل استهلاك قطعات است و به حمله 

سایبری ارتباطی ندارد.

آمار دفتر اطلاعات و داده های آب كشور نشان 
می دهد با سپری شدن 115روز از سال آبی، تا 

25دی ماه )سال آبی 1401-1400( میزان كل حجم 
آب در مخازن سدهای كشور حدود 19.6میلیارد 
مترمكعب است كه نسبت به مدت مشابه سال 

آبی گذشته 27درصد كاهش نشان می دهد.

   10پيشنهاد به دولت سيزدهم
به گزارش همشهری، مركز پژوهش های مجلس می گويد: 
برای بهبود عملكرد فرايند تدوين و تصويب برنامه هفتم 
توســعه ابتدا ضرورت دارد تا اعضای مجمع تشخيص 
مصلحت نظام به عنــوان مرجع تدويــن پيش نويس 
سياست های كلی برنامه، در تعيين راهبردها بر چالش ها 
و اولويت های اصلی كشور متمركز شود و دولت هم خود 

را متعهد بداند كه لايحه ای با ويژگی های زير آماده كند:
1  تمركز بر مسائل و اولويت های اساسی كشور

2  قابليت اجرا شدن در دوره مورد نظر
3  آرزو محور نبودن و تناسب داشتن با منابع، ظرفيت ها 

و محدوديت های كشور
4  توجه بايسته به ملاحظات آينده شناختی

5   برقراری هماهنگی و همســويی كامل ميان اجزای 
مختلف آنها

6  شفافيت در اهداف و راهكارها
7  توجه كافی به ذی نفعان در جهت جلب مشــاركت 

عمومی جامعه در فرايند توسعه 
8  ارائه اهداف كمّی قابليت ارزيابی

9   مشخص بودن دستگاه های مسئول
10   برخورداری از زمانبندی مشخص و منطقی

يا انجام جوشكاري و رنگ اتاق در داخل است.  زاوه  
افزود: حتي درصورتي كــه به طور مثال خودروي 
تيگو 8 به صــورت ســي بي يو )خودروی آماده( و 
با تعرفه ۱00درصدي وارد كشــور شــود، با نرخ 
كنوني دلار بازار آزاد و حقوق ورودي، قيمت آن به 
۹00ميليون تومان مي رسد زيرا قيمت اين خودرو 

در امارات حدود ۲0هزار دلار است. 
اين كارشناس صنعت خودرو با بيان اينكه در بازار 
رقابتي هر خودروســازي مي تواند نرخي را براي 
محصول خود تعيين كند، گفــت: نكته مبهم آن 
اســت كه چرا با ايجاد انحصار در عرضه، مشتري 
ايراني بايد مجبور شــود تا اينگونه خودروها را با 
هزينه بالا بخرد و در نهايت هزينه توسعه و پولدار 
شــدن مونتاژكاران ايرانــي خودروهاي چيني را 

پرداخت كند.

به نام توليد، به كام مونتاژ 
 اين كارشــناس صنعت خودرو افزود: براســاس 
آمارها مجموع توليد يا مونتاژ خودروها در مديران 
خودرو حــدود ۲۲هزار خودرو اســت. طبق آمار 
فقط يك مدل از محصولات اين شركت است كه 
۱0هزار دستگاه تيراژ دارد؛ در نتيجه به دليل تيراژ 
پايين، توليد و مونتاژ اينگونه خودروها گران تر تمام 

مي شود و صرفه اقتصادي كمتري دارد.
زاوه با بيان اينكه قطعات اينگونه خودروها به صورت 
سي كي دي )قطعات منفصله( و با تعرفه ۲6درصدي 
وارد مي شــود، افزود: براي توجيه ساخت داخل، 
مثلا اتاق اين خودروها جداگانــه وارد و در داخل 
جوشكاري و رنگ مي  شــود اما مبناي ارز واردات 
اين خودروها، ارز 4هزار و ۲00توماني اســت كه 
با اين روند، تعرفــه واردات قطعات آن به 6درصد 
تعرفه مي رسد. به همين دليل است كه اكنون بازار 
خودروي ايران براي اينگونه مدعيان توليد، بهترين 
بازار دنيا محسوب مي شود. او افزود: اين شيوه توليد 
و عرضه خودرو، محصول انحصار ايجاد شده در بازار 

داخلي است. 
او تأكيد كرد: البته قطعا ربطي به ما ندارد كه يك 
بنگاه خودروساز چقدر ســود يا زيان مي كند اما 
مطمئنا بايد حقوق مصرف كننده با رقابتي شدن 
بازار تامين شود. زاوه  گفت: اينكه مديران خودرو 
چنين خودرويــي را  حــدود ۲ميليــارد تومان 
قيمت گذاري مي كند، بحث ما نيســت، پرسش 
مهم تر آن است كه چرا در بازار خودروي ايران اجازه 
تنوع بخشي و حق انتخاب به مشتري داده نمي شود. 
مشاهده مي كنيد شرايط فعلي موجب شده قيمت 
يك خودرو چيني، حتي از  لندكروز ال سي در بازار 

ايران بالاتر باشد.

  مراسم رونمايی از قيمت
  گران ترين خودروی چينی
 در بازار ايران

750هزار خانوار ايراني در پايان ســال ۹۹پشت نوبت 
دريافت كمك هاي ۲نهاد حمايتي، يعني كميته امداد رفاه

امام خمينی)ره( و ســازمان بهزيســتي مانده اند. اين 
تازه ترين برآورد وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي است.

معاونت رفاه اجتماعي وزارت كار ضمن نقد سياست هاي دولت پيشين 
در اجراي برنامه ششم توسعه، راز شكست سياست هاي رفاه ايرانيان 
را بر ملا كرده اســت. در گزارش نهاد متولي حوزه رفاه، جزيره گرايي 
پاشنه آشيل اين سياســت ها اعلام و تأكيد شده است: به رغم تلاش 
دستگاه هاي متولي حوزه حمايت هاي اجتماعي، توفيق چنداني در 
اجراي احكام قانون برنامه ششم به دســت نيامده است. تا جايي كه 
با رسيدن برنامه ششــم به خط پايان مهم ترين حكم آن يعني طرح 
جامعه كنترل و كاهش آسيب هاي اجتماعي، طرح جامع توانمندسازي 
زنان سرپرست خانوار و مقابله با اعتياد با تأخير مواجه شده است. اين 
گزارش، ناظر بر نقد عملكرد دولت پيشين ايران است و انتظار مي رود 
دولت سيزدهم در برنامه هفتم توسعه به اين چالش ها پايان دهد تا 

سطح رفاه ايرانيان افزايش يابد.
اين گزارش مي افزايد: سياست رفاهي كشور به گونه اي پيش رفته كه 
از حركت تدريجي به ســمت دولت كوچك، ضعيف و نا امن حكايت 
مي كند كه ناامني نظام تامين اجتماعي، فقر نظام حمايتي و حركت 
به سوي رفاه خيريه اي و خصوصي از مهم ترين ويژگي هاي دهه هاي 

اخير در سياست هاي رفاهي كشور بوده است.
وزارت كار به صراحت مي گويد: دولت در وضعيت آشفته اقتصادي و 
تحريم ها به تدريج از خدمات اجتماعي و هزينه هاي رفاهي روزبه روز 
عقب نشيني كرده و فضاي سياستگذاري ها به روي اقشار و گروه هاي 
محروم و فرودست بسته و بسته تر شده و اقدام هاي سياستي در نتيجه 
عقب نشــيني دولت ها از ارائه خدمات اجتماعي و رفاهي، به سمت 
واگذاري به بخش هــاي پيمانكاري و خيريه اي تغيير كرده اســت. 
معاونت رفاه اجتماعــي وزارت كار از اين پديده به عنوان ظهور »رفاه 

خيريه اي – پيمان كارانه« ياد كرده است.
اين گزارش مي افزايد: نشــانه هايي از ناامني نظــام تامين اجتماعي 
را مي توان در بحراني تر شــدن وضعيت صندوق هاي بازنشستگي، 
كفايت زدايي از مستمري بازنشستگي، عدم كفايت خدمات درماني و 
ناپايداري خدمات اجتماعي مشاهده كرد و فقر نظام حمايتي كشور هم 

در فقدان پوشش فراگير و ناكافي بودن مزايا، حمايت هاي غيرهدفمند 
و رفاه هاي خيريه اي و خصوصي ديده مي شود.

آمارهاي رسمي چه مي گويد؟
وزارت كار، براســاس اطلاعات مركز آمار ايران گزارش مي دهد: در 
يك دهه گذشته با افزايش فشار اقتصادي بر اقشار كم درآمد، تعداد 
مددجويان نهادهاي حمايتي ازجمله كميته امداد امام خمينی )ره( 
و ســازمان بهزيســتي به طور قابل توجهي جهش داشــته و تعداد 
مستمري بگيران سازمان بهزيستي از ســال ۹0تا پايان ۹8رشدي 
70درصدي را تجربه كرده است. از ســوي ديگر براساس داده هاي 
بانك اطلاعات رفاه ايرانيان در ســال گذشته 546هزار خانوار پشت 
نوبتي در كميته امداد و بيش از ۲04هزار خانوار پشت نوبتي سازمان 
بهزستي بوده اند. گزارش رسمي وزارت كار اذعان دارد: هرچند اين دو 
نهاد حمايتي تلاش كرده تا افراد مشمول را تحت پوشش خود قرار 
داده و وام اشــتغال به آنها پرداخت كنند و به آنها آموزش هاي فني و 
حرفه اي دهند اما اين شيوه حمايتي به گفته وزارت كار بيشتر مقطعي، 
كوتاه مدت و ناپايدار است و نمي تواند توجيه كننده اجراي اصل فراگير 
در ساختار حمايتي كشور باشد كه هدف از اين اصل، تامين استقلال 
و خوداتكايي در اقشار نيازمند اعلام شده است. به گونه اي كه مجموعه 
اقدام هاي دستگاه هاي حمايتي در زمان اجراي برنامه ششم توسعه، 
تابع يك الگوي رايج و مرسوم مبتني بر توزيع مستمري و پرداخت وام 
و تسهيلات بوده و باعث وابســتگي بيشتر محرومان به دستگاه هاي 
حمايتي شده زيرا عمده تلاش هاي حمايتي دولت در گذشته محدود 

به تامين حداقل نيازهاي اساسي فقرا و محرومان بوده است.

سند كاهش فقر تدوين شود
محققان وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي به دولت جديد پيشنهاد 
داده اند سند كاهش فقر و محروميت هاي اجتماعي تدوين شود و با 
شناسايي ضعف هاي سازوكارهاي حمايت اجتماعي و همچنين راز 
افزايش خانوارهاي پشت نوبتي نهادهاي حمايتي، يك سازوكار جامع 
حمايتي هماهنگ كننده بين ساختارهاي حمايتي دولتي و غيردولتي 
به اجرا گذاشته شــود تا بتوان نظام حمايت هاي اجتماعي را پايدار، 

اثربخش و كارآمد تر كرد.

وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي ضمن نقد عملكرد دولت گذشته اعلام كرد:

750هزار خانوار پشت نوبت نهادهاي حمايتي
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ارزش مبادلات 
خرد سهام در 

2روز گذشته به 
كمترین میزان 

در 2سال گذشته 
رسیده و ركورد 
تازه ای را ثبت 

كرده است

دبیر اتحادیه بنكداران 
مواد غذایی: افزایش قیمت 

برنج ایرانی غیرمنطقی 
و غیرعلمی است. در 
قیمت گذاری برنج 

گرانفروشی و سودجویی 
صورت می گیرد

   گرانی برنج از شالیزار
گرانی، بازار بیشتر كالاها را با ركود مواجه كرده و دركنار وضعیت اقتصادی نامناسب كه توان خرید را از مردم 
سلب كرده، انتظار برای ایجاد گشایش های اقتصادی با توجه به تحولات سیاسی، توافقات برای رفع تحریم ها و 
كاهش نرخ ارز باعث شده بیشتر بازارها فعلا با ریزش خریدار مواجه باشند. در چنین شرایطی افزایش قیمت در 
بازار برنج عادی نیست. دبیر اتحادیه بنكداران در این زمینه می گوید: تمام بازارهای ۱۴گانه ما در ركود هستند و 
در تمامی كالاها مردم برای خرید دست نگه  داشته اند و منتظر كاهش قیمتند، حال اینكه در بازار برنج شاهد این 
افزایش هستیم، به هیچ وجه عادی نیست. حسنی می افزاید: افزایش قیمت برنج ایرانی غیرمنطقی و غیرعلمی 
است و به اعتقاد من در قیمت گذاری برنج گرانفروشی و سودجویی صورت می گیرد كه این اجحاف در حق مردم 
است، مگر چه اتفاقی افتاده كه باید شاهد چنین افزایش قیمتی باشیم؟ او تأكید می كند: گرانی  برنج از شمال 
سرچشمه می گیرد، ما تعیین كننده نرخ نیستیم و فقط خریداریم، برنج را به هر قیمتی كه بخریم با سود قانونی 
خود به فروش می رسانیم اما این گرانی ها علاوه بر اینكه به مصرف كننده آسیب وارد می كند به زیان ما هم هست 
و سرمایه ما را كاهش می دهد. به گفته این مقام صنفی، توزیع برنج  از سوی شركت بازرگانی دولتی با تامین 
نیاز بازار عطش ناشی از كمبود را برطرف می كند اما این اقدام دركاهش قیمت برنج تأثیر زیادی نداشته است.

قیمت برنج ایرانــی در بازار، بدون 
توقف در حــال افزایش اســت و بازار

مصرف كنندگان در هــر خرید با 
قیمت های بالاتری مواجه می شــوند. برنج های 
مرغوب و نام آشنایی كه سال ها پیش در آشپزخانه 
هر ایرانی پیدا می شد، حالا كیمیا شده  و به اسم 
برنج لوكس، فقط برای یك دهك از جامعه قابل 
تهیه است. قیمت 80هزار تومانی هر كیلو از این 
برنج های لوكس در تهران كه یك ماه پیش عجیب 
و باورنكردنی به نظر می رسید حالا نه تنها عجیب 
نیست بلكه از قلب پایتخت به شمال هم رسیده و 
امروز آنهایی كه می خواهند برنج مصرفی خود را با 
واسطه های كمتر و به طور مستقیم از شمال كشور 
سفارش بدهند هم با قیمت هایی مواجه می شوند 

كه به سختی می شود آن را باور كرد.

قیمت 80هزار تومانی برنج در شمال
تا همین چند ماه پیش، واســطه و توزیع كننده 
و فروشــنده در مراكز اســتان ها و شــهرهای 
مصرف كننده، عامل گرانی برنج معرفی می شدند. 
تابستان امسال و زمانی كه قیمت برنج در تهران از 
كیلویی ۶0هزار تومان گذشت، مسئولان انجمن 
تولیدكنندگان بارها در گفت وگو با همشــهری 
و دیگر رســانه ها بر این نكته تأكیــد كردند كه 
قیمت بهترین و باكیفیت ترین برنج در شهرهای 
شمالی بیش از ۴0هزار تومان نیست و قیمت های 
نجومی در تهــران و دیگر مراكز اســتان نتیجه 
ســودجویی و نبود نظارت بر بازار است. امروز اما 
همان مســئولان در مصاحبه های خود از بیان 
قیمت خــودداری می كنند چراكه در شــمال 
كشــور هم دیگر خبری از برنج ۴0هزار تومانی 
نیست. یك شــالیكار گیلانی كه علاوه بر تولید 
برنج در زمینه فروش ارقام غیرتولیدی خود نیز 
فعالیت دارد در گفت  وگو با همشهری، می گوید 
در یك ماه گذشــته قیمت انواع برنج در شمال 
هم بیش از ۱0هزار تومــان در هر كیلو بالا رفته 
كه در ارقام كیفی این افزایش قیمت بیشتر بوده 
است. به گفته علی جعفرزاده برنج هاشمی كه تا 

آذرماه در شهر رشــت كیلویی ۵۷هزار تومان به 
مصرف كننده فروخته می شد حالا با 8هزار تومان 
افزایش قیمت، كیلویــی ۶۵هزار تومان فروخته 
می شود و برنج صدری دم سیاه با ۱۵هزار تومان 
افزایش، از كیلویی ۶۳هزار تومان به ۷8هزار تومان 
رسیده است. قیمت انواع برنج های دودی از این 
هم بیشتر است؛ دم سیاه دودی كیلویی 8۱هزار 
تومان و هاشــمی دودی ۶8 تا ۷0هــزار تومان. 
به گفته این تولیدكننده، حتی ارقام پرمحصول 
هم قیمتشان از ۵0هزار تومان گذشته، به عنوان 
مثال برنج علی كاظمی هم اكنون در شمال كشور 
۶0هزار تومان به فروش می رسد و قیمت نیم دانه 
همین برنج هم به ۳۵هزار تومان رســیده است. 
قیمت ۳۵هزار تومان برنــج نیم دانه پرمحصول 
در شمال كشور، وقتی عجیب تر به نظر می رسد 
كه بدانیم قیمت هر كیلو برنج نیم دانه در تهران 
تا همین تیرماه امســال نهایتا ۱۹هــزار تومان 
بود. این تولیدكننده، علــت گرانی های اخیر را 
افزایــش هزینه های تولید و البتــه كمبود برنج 
به علت كاهش ۴0درصدی تولید امسال می داند؛ 

كمبودی كه باید با واردات جبران می شد.

در بازار برنج تهران چه خبر است؟ 
درحالی كه قیمت برنج های پرمحصول و پرمصرف 
در خرده فروشــی های تهران از ۶0هــزار تومان 
گذشته، به گفته دبیر اتحادیه بنكداران مواد غذایی 
تهران بالاترین قیمت برنــج در بنكداری ها فعلا 
۶۷هزار تومان است. قاسم علی حسنی در گفت وگو 
با همشــهری قیمت برنج ایرانی را در واحدهای 
صنفی عمده فروشــی بین ۳۷ تا ۶۷هزار تومان 
عنوان می كند و می افزایــد: هم اكنون برای انواع 
برنج در بنكداری ها ۵نــوع قیمت وجود دارد؛ هر 
كیلو برنج تایلندی تنظیم بازار ۱۱۹00تومان، هر 
كیلو برنج هندی تنظیم بازار ۱8۵00تومان، هر 
كیلو برنج هندی آزاد بسته به برند آن از 2۳هزار 
تا 28200تومان و برنج پاكستانی از 2۳ تا 2۶هزار 
تومان به فروش می رســد. به گفته او، انواع برنج 
ایرانی هم بسته به نوع و رقم آن در بنكداری ها بین 
۳۷ تا ۶۷هزار تومان قیمت دارد كه این محصولات 
با ۱2درصد ســود قانونی خرده فروشی به دست 
مصرف كننده می رسد. افزودن حداقل ۱2درصد 

سود قانونی خرده فروشی به نرخ های گفته شده، 
قیمت برنج را برای مصرف كننده به ۴۱ تا ۷۵هزار 
تومان می رســاند و این در حالی است كه برخی 
فروشندگان درصد سود بالاتری روی قیمت خرید 

محصولاتشان می كشند.

تغییر الگوی مصرف برنج به علت گرانی
گرانی برنج ایرانی الگوی مصرف برنج را در كشور 
تغییر داده است. كل تولید برنج كشور كمی بیش 
از یك سوم نیاز بازار مصرف را تامین می كند و دو 
سوم نیاز بازار باید هر ساله با واردات تامین  شود. 
اینكه تولیدات باكیفیت داخلی تمامی تقاضای 
مصرف را پوشــش نمی دهند خود دلیلی برای 
گرانی این محصولات است؛ گرانی ای كه با توجه 
به كاهش توان خریــد خانوارها، بخش زیادی از 
مصرف كنندگان را به سوی مصرف برنج ارزان تر 
خارجی سوق داده اســت. به گفته دبیر اتحادیه 
بنكداران مــواد غذایی تهران، آشــپزخانه های 
صنعتی كه غذای ادارات و كارخانه ها، پادگان ها، 
زندان ها و بیمارستان ها را تامین می كنند، به طور 
كلی برنج هندی مصرف می كنند، دهك هایی از 
جامعه كه حقوق بگیر هســتند و درآمد كمتری 
دارند، برنــج تایلنــدی تنظیم بــازاری كه در 
فروشگاه های زنجیره ای با قیمت۱2۵00 عرضه 
می شــود، خریداری می كنند و تنها اقشار مرفه 
جامعه برنج های گران قیمت را مصرف می كنند. 
در میان برنج های ایرانــی آنهایی كه قیمت زیر 
۵0هزار تومان دارند، پرفروش تر هستند و طبقات 

میانی جامعه گرایش بیشتری به خرید این ارقام 
مثل ندا و فجر دارند. حســنی درباره این تغییر 
الگوی مصرف و گرایش بیشتر به برنج های خارجی 
می گوید: طبیعی است كه هرچه كالایی گران تر 
شود نوع مصرف كنندگان آن تغییر می كند، این 
اتفاق درباره برنج های برند ایرانی افتاده و با اینكه 
همه مردم علاقه دارند بهتریــن برنج را مصرف 
كنند، قابل انكار نیســت كه خریــداران برنجی 
لوكس كمتر شــده اند و برنج هــای ارزان قیمت 

فروش بسیار بیشتری دارند.

كاهش واردات برنج به رغم كاهش تولید
قیمت برنج در بازار از ابتدای امسال روند افزایشی 
داشت اما از مردادماه با اعلام كاهش ۴0درصدی 
تولید امسال، شیب این افزایش قیمت تند شد و 
از شهریورماه قیمت از ۶0هزار تومان گذشت. این 
در حالی بود كه تا پیش از این زمان نیز اتحادیه 
بنكداران از كاهش شــدید میــزان فروش برنج 
به علت كاهش قدرت خرید مصرف كنندگان خبر 
داده بودند. با این حال روند واردات برنج نیز امسال 
با فراز و نشــیب های زیادی همراه بود. به گفته 
دبیر انجمن واردكنندگان برنج ایران، از ابتدای 
سال۱۴00 تا پایان آذرماه در مجموع ۷0۹هزار 
تن برنج وارد كشور شده است كه نشان از كندی 
در ثبت سفارش و واردات این محموله ها داشت. با 
این حال و با وجود اینكه پیش بینی كاهش تولید 
داخلی، نیاز به واردات را افزایش داده بود، با شروع 
فصل برداشــت برنج داخلی، واردات برای ۳ماه 
ممنوع شد. براساس اعلام انجمن واردكنندگان 
برنج از كل واردات امسال، ۵00هزار تن مربوط به 
قبل از دوره محدودیت فصل برداشت برنج داخلی 
)مردادماه تا پایان آبان ماه( و 200هزار تن مربوط 
به ۱۷آبان ماه به بعد است. این در حالی است كه 
هرسال بیش از ۱.۵میلیون تن از نیاز ۳میلیون 
تنی كشور از محل واردات تامین می شود و واردات 
امســال با وجود افزایش نیاز بازار، چیزی در حد 

نصف سال های گذشته بود.

دبیر اتحادیه بنكداران مواد غذایی در گفت وگو با همشهری تشریح كرد

قیمت  فروش برنج دمسیاه در شمال از 80هزار تومان گذشته و دیگر ارقام كیفی هم 70هزار تومان به بالا قیمت گذاری شده اند.   عكس: همشهری/ حامد خورشیدی

ريشه گران فروشی برنج ايراني
كاهش قیمت نارنگی جنوب

اختلاف قیمت برخی میوه ها، در میادین و سطح شهر به بیش 
از ۱00درصد رسیده است

با وجود افزایش قیمت انواع مركبات در ســطح شهر، 
قیمت برخی اقلام میوه ازجمله نارنگی در میادین میوه تره بار

وتره بار در هفته گذشته كاهش یافت. دیگر مركبات نیز 
در این مراكز خرید با نصف قیمت مغازه ها به فروش می رسد.

 به گزارش همشــهری، آخرین نرخ نامه میادین میوه وتره بار نشــان 
می دهد در میان میوه های عرضه شده، قیمت انگور شاهرودی و نارنگی 
جنوب كاهش یافته و هر كیلو نارنگی با قیمت ۱۳۵00تومان به فروش 
می رسد. هم اكنون پرتقال آب گیری با 8۵00تومان و لیمو شیرین با 
۱8۵00تومان، كمترین و بیشترین قیمت را در میان مركبات میادین 
به خود اختصاص داده اند. لیموشیرین به دلیل كاهش تولید امسال از 
نخستین روزهای عرضه قیمت بالایی داشــته و در مغازه های سطح 
شهر به ۳0هزار تومان هم رسیده اما در میادین فعلا زیر 20هزار تومان 
ایستاده است. مقایســه قیمت میوه در میادین با سطح شهر حاكی از 
اختلاف بیش از ۱00درصدی قیمت در برخی اقلام ازجمله انواع پرتقال 
و انار است. در میان سبزی ها و محصولات فرنگی نیز نرخ نامه میادین 
كاهش قیمت را در بسیاری از اقلام نشــان می دهد كه گوجه فرنگی 
مهم ترین و پرمصرف ترین آنهاست. علاوه بر انواع گوجه فرنگی شامل 
بوته ای، خوشه ای و گلخانه ای  قیمت محصولات دیگری ازجمله كلم 
بروكلی، فلفل دلمه رنگی، گل كلم، ترب سفید و سیاه و بادمجان قلمی 
)قصری( نیــز در میادین میوه و تره بار كاهش یافته اســت. اما برخی 
محصولات هم در این مدت افزایش قیمت داشته اند. انواع خیار، سیر، 
لوبیا سبز، پیاز قرمز و سفید، كدو مسمایی و كدو حلوایی محصولاتی 

هستند كه قیمت آنها در میادین میوه و تره بار افزایش یافته است.

مقایسهقیمتانواعمیوهدرمیادینومیانگینسطحشهر)آخرینهفتهدیماه(

كیلو-تومانناممیوه
درمیادین

كیلو-تومان
درسطحشهر

اختلافقیمت
)درصد(

13.80023.00066سیبزرد
12.20022.00080سیبقرمز

16.90035.000107پرتقالتامسونجنوب
10.30020.00094پرتقالتامسونشمال

13.50025.00085نارنگی
18.50028.00051لیموشیرین

16.70035.000109انار
14.50033.000127انگور
28.00033.00017موز
14.30028.00095كیوی

مقایسهقیمتسبزیوصیفیدرمیادینومیانگینسطحشهر)آخرینهفتهماه(

كیلو-تومانناممیوه
درمیادین

كیلو-تومان
درسطحشهر

اختلافقیمت
)درصد(

10.50018.00071خیارگلخانهای
8.60015.00074خیاررسمیورویال
8.50011.00029گوجهفرنگی
5.90011.50095بادمجانقلمی
8.90013.00046كدویمسمایی
9.20011.50025سیبزمینی
4.7007.00048پیازقرمز
6.50010.00054پیازسفید
8.10012.50054انواعسبزی
13.50018.50037لوبیاسبز

فرخنده رفائی
خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روزگذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 419شركت 
كاهش و 167شركت افزایش یافت. قیمت سهام 17شركت 

هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

حد
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به 
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ارق

میزان فروش 
241سهامداران حقوقی

632

1925

1534

میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 1534میلیارد تومان 
سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی 
به هزارو 925میلیارد تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 
390میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج كردند.این 

میزان سهام را سهامداران حقوقی خریدند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روزگذشته 11هزارو 
692واحد، معادل 0.88درصد نزول كرد و به یك میلیون و 

310هزارو 877واحد رسید.

دیــروز 4هــزارو 754میلیــارد تومــان اوراق بهادار 
در بازار ســرمایه دادوســتد شــد كه از این میــزان 2هزارو 
166میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2166میلیارد تومان

۱,325

۱,322,5

۱,320

۱,3۱7,5

۱,3۱5

۱,3۱2,5

۱,3۱0

3%

69%

28%

عدد خبر

دیروز قیمت هــر دلارآمریكا بــا 80تومان كاهش 
به 27هزارو 830تومان رسید و معادل 0.29درصد افت 
كــرد. قیمت هــر یورو هــم 90تومــان نــزول كرد و بــه نرخ 

31هزارو 770تومان مبادله شد.

27830تومان

قیمــت هرگــرم طــلای 18عیــار دیــروز 293تومان 
رشدكرد و به یك میلیون و 200هزار و 424تومان رسید. 
هــر مثقال طــلا هم 4هــزار تومــان گران شــد و بــا قیمت 

5میلیون و 200هزار تومان خرید و فروش شد.

293تومان

قیمت هرسكه طرح جدید دیروز 130هزار تومان 
افزایش یافت و بــه 12میلیون و 130هزار تومان رســید با 
این حال هرسكه طرح قدیم 50هزار تومان كاهش یافت 

و به قیمت 11میلیون و 800هزار تومان مبادله شد.

130000تومان همزمان با افــت ۳میلیارد دلاری بــورس در 2روز 
گذشــته، ارزش معاملات خرد هم در بازار سهام به بورس

پایین  ترین حد خود در 2سال گذشته رسید. ارزش 
كل معاملات سهام هم دست كم ۳۴درصد افت كرد. ارقام موجود 
نشان می دهد به دلیل تداوم روند نزولی بورس در ۱.۵سال گذشته 

روند خروج نقدینگی از بازار سهام شتاب گرفته است.
به گزارش همشهری، نزول شــاخص بورس  كه از20مرداد پارسال 

شروع شــده، همچنان ادامه دارد و هر روز ابعاد 
تازه تری به خود می گیرد. تازه ترین اطلاعات نشان 
می دهد روند خروج نقدینگی در بورس شــتاب 
گرفته و این موضوع به افت شدید ارزش روزانه 
معاملات در بورس و فرابورس منجر شده است. 
روند نزولی قیمت ها هم هر روز شتاب بیشتری 
می گیرد. این موضوع بــه افزایش اعتراض ها در 
میان سرمایه گذاران و ســهامداران منجر شده 
است به طوری كه برخی سهامداران به طعنه از 
بورس به عنوان كوره پول سوزی یاد می كنند و 
بر این باورند كه از اواســط سال قبل تاكنون هر 
پولی كه در بورس سرمایه گذاری شده، با كاهش 
شدید ارزش مواجه شده است. ارقام موجود نیز 
این موضوع را تأییــد می كند به طوری كه بازده 
سرمایه  گذاری در بورس از ابتدای امسال تاكنون 
به صفر رســید و مقایســه دقیق تر میزان بازده 

با محاسبه شــاخص قیمت هم وزن بیانگر آن است كه میزان بازده 
سرمایه گذاری در بورس از ابتدای سال تاكنون منفی 2۵درصد بوده 
است. مجموع ارزش بورس و فرابورس از 20مرداد پارسال تاكنون 
۳000هزار میلیارد تومان كاهش یافته، ارزش دلاری بازار ســهام 
هم از ۴2۵میلیارد دلار به 22۵میلیارد دلار رسیده است. میانگین 
زیان ســهامداران در این مدت دســت كم ۳۶درصد بوده است. با 
وجود چنین نزول سنگینی، روند نزولی شاخص كل بورس تهران 

همچنان ادامه دارد.

ركورد كاهش ارزش معاملات شكست
آمارها نشــان می دهد روند نزولی شــاخص از ابتدای هفته جاری 
شتاب بیشــتری گرفته و ظرف روز های شنبه و یكشنبه ۱۱0هزار 

میلیارد تومان، معادل ۳میلیارد دلار، از ارزش بازارســهام از دست 
رفته است اما این فقط بخشی از ماجرا ست. طبق اطلاعات موجود 
ارزش كل معاملات ظرف 2روزگذشته به مرز 2هزار میلیارد تومان 
رسیده كه پایین ترین میزان معاملات ظرف 2سال گذشته است. این 
میزان معاملات انجام شده در بورس یك چهارم میانگین معاملات 
در شهریور ماه امســال و یك نهم میزان معاملات در روز های اوج 
بازار در سال گذشته است.  پارســال و در روز های اوج، سهامداران 
حقیقی روزانه به طور متوسط بین ۱8تا 20هزار 
میلیارد تومان معامله خرد در بازار سهام انجام 
می دادند. سال گذشــته ارزش كل معاملات با 
احتســاب معاملات خرد حتی در برخی روزها 
به ۳۷هزارمیلیارد تومان هم رســید. مقایســه 
این ارقام نشان می دهد ارزش كل بازار سهام در 
شرایط فعلی با افت زیادی مواجه شده و بازار را با 

ركود سنگینی مواجه كرده است.

دلایل كاهش ارزش معاملات
اطلاعات مربوط به ارزش كل معاملات و ارزش 
روزانه معاملات خــرد نشــان می  دهد بخش 
زیادی از كاهش شدید ارزش معاملات به خروج 
گسترده نقدینگی از بورس بازمی گردد. با توجه به 
طولانی شدن زمان ركود، بسیاری از سهامداران 
امید خود را از دســت داده اند و هر روز بر حجم 
خروج نقدینگی از بورس اضافه می شود. برخی اطلاعات تأیید نشده 
حاكی است در این مدت ۱20هزار میلیارد تومان نقدینگی  از بازار 

سهام خارج شده است. 
اطلاعات همشــهری نشــان می دهد كه فقط از فروردین امسال 
تاكنون، ۳۷هزار میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج شده 
است. اطلاعات دقیق تر نشان می دهد كه یك جابه جایی در تركیب 
منابع در بازار ســهام اتفاق افتاده و نقدینگی از بازار سهام به سمت 
بازار اوراق بدهی مهاجرت كرده اســت. طبق داده های موجود در 
مقابل خــروج روزانه ۱۵0تا ۳۵0میلیارد تومــان نقدینگی از بازار 
ســهام بین ۱00تا ۱۵0میلیارد تومان نقدینگی به طور متوسط به 
صندوق های سرمایه گذاری و به طور غیرمستقیم به بازار اوراق بدهی 
تزریق می شــود. هم اكنون بخش عمده دارایی های صندوق های 

تك خط خبر

مشاوران املاك می گویند: آپارتمان های گران 
نوساز بیشترین فراوانی خانه های خالی در منطقه 

یك پایتخت را دارند.اكنون در هر برج از منطقه 
یك تهران، در هر طبقه بسته به متراژ یك تا 2 واحد 

مسكونی خالی وجود دارد كه برای فروش های 
گران تر كلیدنخورده نگه داشته می شود.  

آپارتمان هایی با عمر یك تا پنج سال بیشترین 
فراوانی خانه های خالی را در منطقه یك پایتخت 

دارند. 

بانك جهانی درجدیدترین بروزرسانی گزارش 
چشم انداز اقتصادی جهان برآورد خود از رشد 

اقتصادی ایران در سال2021 را به 3.1درصد 
افزایش داد. بانك جهانی، رشد اقتصادی ایران در 

سال جدید میلادی یعنی2022 را هم 2.4درصد 
پیش بینی كرده است.

نقل قول خبر

خروج نقدینگی از بورس شتاب گرفت
ارزش معاملات خرد به یك نهم روز های اوج بازار سهام رسید

ســرمایه گذاری، در اوراق بدهی ســرمایه گذاری می شود و خروج 
پول از سهام و تزریق آن به صندوق های ســرمایه گذاری به نوعی 
به معنای ســرمایه گذاری در اوراق بدهی است. برخی تحلیلگران 
بر این باورند كه بالا بودن نرخ سود اوراق بدهی و به طور ویژه اسناد 
خزانه اسلامی یكی از دلایل خروج نقدینگی از سهام به سمت بازار 
اوراق بدهی اســت. هم اكنون نرخ بازده مؤثر اسناد خزانه اسلامی 
به طور مثال اخزا0۵ بالغ بر 2۴.۷۳درصد اســت درحالی كه ظرف 
چند هفته گذشته نرخ بازده این اوراق حتی از مرز 2۵.۴درصد هم 

فراتر رفته است.

اثر نرخ بهره
تحلیلگــران می گویند عوامل متعــددی در خــروج نقدینگی از 
بورس نقش داشــته، به طور مثال عواملی چون نزول قیمت دلار، 
نا مشخص بودن نتایج برجام و حتی بودجه سال ۱۴0۱ در ركود بورس 
نقش داشته اند با این حال به زعم بسیاری از تحلیلگران یكی از دلایل 
تداوم ركود در بورس، بالا رفتن نرخ سود اوراق بدون ریسك یعنی 

اوراق بدهی در بازار سرمایه است.
حبیب فرجی دانا، كارشناس بازار ســرمایه درباره نرخ بهره و تأثیر 
آن بر بازارسرمایه، گفت: هم اكنون نرخ بازده اوراق بدهی بالاست و 
در محدوده 2۳ تا 2۴درصد است. اگر این نرخ به محدوده 20درصد 

برسد، در بازار سرمایه تأثیر خوبی خواهد گذاشت.
او ادامه داد: افزایش نرخ بازده این اوراق به كاهش ورود نقدینگی به 
بورس و نزول بازار سهام منجر شده و موجب شده انتشار گزارش های 
مثبت شركت ها نیز تأثیری بر بورس نداشته باشد. او افزود: همچنین 
تحت تأثیر این عامل منابع بانك ها محدود شده و چون خریدار اصلی 
اوراق بدهی بانك ها هستند، پول كافی برای خرید اوراق بدهی وجود 
ندارد و این موضوع تأثیر منفی بر معاملات بورس گذاشته است. در 
واقع در بازار سرمایه پول قدرتمند و كلانی وجود ندارد كه اوراق را 
بخرد و به قیمت واقعی برساند. به گفته او، سیاست های انقباضی كه از 
طریق نرخ بهره اعمال می شود، باعث شده گزارش شركت ها تأثیری 
بر رشد بورس نگذارد. میثم علی محمدی، كارشناس پولی و بانكی 
نیز درباره اثر افزایش نرخ بهره بدون ریسك بر بازار سهام، گفت: برای 
رشد بازار سرمایه باید نرخ بهره روند نزولی را طی كند . او در پاسخ به 
این پرسش كه چرا افزایش سود شركت ها نمی تواند به رونق بورس 
منجر شود، گفت: زمانی كه نقدینگی وجود نداشته باشد، گزارش 
شركت ها، هر چند مثبت، هیچ كمكی به رونق بازار سرمایه نمی كند. 
به گفته او هم اكنون گزارش  ها و پیش بینی های خوبی از شركت ها 
وجود دارد اما  برای رشــد بازار ابتدا اعتماد و سپس نقدینگی نیاز 
است. زمانی كه نقدینگی نباشد، حتی با بهترین گزارش ها هم بازار 

سرمایه رشد نمی كند.

 علی صالح آبادی
 رئیس كل بانك مركزی :  دولت دوازدهم در 

نیمه نخست امسال 54هزار میلیارد تومان از 
بانك مركزی به طور مستقیم استقراض كرد، 
یعنی بانك مركزی تنخواه در اختیار دولت قرار 

داده و دولت از آن استفاده كرده است.

مصطفی قلی خسروی
 رئیس اتحادیه مشاوران املاك: هم اكنون 
توان متقاضیان برای خرید مسكن به شدت 

كاهش یافته است با این حال با شرایط 
امیدواركننده ای كه در فضای سیاسی و 

اقتصادی و مذاكرات هسته ای ایجاد شده 
احتمال كاهش قیمت مسكن وجود دارد.

محمود محمودزاده
 معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و 

شهرسازی:  روند نزولی پرداخت تسهیلات 
بانكی به بخش مسكن كه از سال 91 آغاز شده 

موجبات كاهش سهم تسهیلات پرداختی 
به این بخش را در سال 99 به 5درصد فراهم 
كرده و متأسفانه بانك ها از گذشته برای ارائه 

تسهیلات مسكن تمایل زیادی ندارند.

سیدروح الله لطیفی
سخنگوی گمرك: تجارت ایران و روسیه در 
9ماه امسال از 3.5میلیون تن گذشت. 

ارزش این كالاهای صادراتی یك میلیارد و 
656میلیون دلار بود كه نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 12درصد در وزن و 41درصد در 
ارزش، افزایش داشته است.

حمیدرضا رستگار 
رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد 

تهران: در2 ماه گذشته قیمت ها در بازارآهن 
افزایش نیافته اند و بعضا شاهد كاهش قیمت 
هم بوده ایم. مشتریانی كه برای خرید به بازار 

می آیند معمولاً مصرف زیادی برای آهن و 
فولاد ندارند زیرا یا در انتهای ساخت وساز قرار 
دارند و یا به دلیل وضعیت آب و هوا كار را كند 
پیش می برند. بر همین اساس در فصل سرما 
بازار آهن و فولاد با ركود نسبی مواجه است. 
از سوی دیگر با توجه به گران شدن هزینه 

تمام شده ساخت و ساز، در این شرایط بازار 
ساخت وساز رونق چندانی ندارد.



دوشنبه 27 دی 61400
ايرانشهر شماره  8415

خبر

 خسارت 117میلیارد تومانی باران 
به مورموری

بارانی كــه از بعد ازظهر 
جمعــه )24دی( آغــاز 
شد خســارات متعددی 
به واحدهای مسكونی و 
تجاری مورموری از توابع 
شهرستان آبدانان استان 

ایلام وارد كرده است.
مدیركل مدیریت بحران ایلام در گفت وگو با همشــهری، با بیان اینكه 
براساس اعلام هواشناســی باران پیش بینی و از روز چهارشنبه در ایلام 
وضعیت زرد اعلام شــده بود، می گوید: باوجود اعلام شرایط آماده باش 
در استان، حجم بارش در مورموری بی سابقه بود و موجب شد تا به 50تا 
70واحد مسكونی و تجاری خسارت های جزئی و كلی وارد شود. او افزود: 
حجم بارش در بازه زمانی 5ساعته، 95میلی متر گزارش شد. با این میزان 
بارش بی ســابقه، 2رودخانه محلی كه در داخل شــهر به هم می رسند 
گنجایش این حجم باران را نداشته و در نتیجه آب وارد منازل مسكونی و 

تجاری حاشیه رودخانه ها شد.
مجید بیگلریان با بیان اینكه پس از تشكیل جلسه مدیریت بحران همه 
نیروهای امدادرســان و اكیپ های امدادی از شهرستان های دهلران و و 
آبدانان به محل حادثه اعزام شدند، اظهار می كند: نخستین اقدام جدی 
نیروهای امدادی اسكان اضطراری آسیب دیدگان بود. هم اكنون ۱0 تخته 
چادر امدادی برای اسكان اضطراری سیل زدگان از سوی جمعیت هلال 
احمر برپا و همچنین 400 تخته پتو، 200تخته موكت و 45 بسته غذایی 

بین خانوادهای آسیب دیده توزیع شده است.
وی ادامه می دهد: همچنین باران موجب قطع برق 22روستا و آب شهر 
شده بود كه خوشبختانه اكنون مشكل برطرف شده، اما خسارت هایی به 
لوازم خانگی و بخش های كشــاورزی وارد شده است. مدیركل مدیریت 
بحران ایلام برآورد اولیه خســارت وارد شده را ۱۱7میلیارد تومان اعلام 
می كند و می افزاید: از مجموع خسارات وارده 97میلیارد تومان مربوط 
به تخریب زیرســاخت ها و 20میلیارد تومان آن بــه منازل و مغازه های 
شهروندان است. بنیاد مستضعفان جبران خســارت وارده به ملزومات 
زندگی شهروندان را تقبل كرده است. سیل چند روز گذشته استان ایلام 
علاوه بر منازل مسكونی و تجاری خسارت هایی را به بخش كشاورزی و 
راهداری وارد كرد. به گفته بیگلریان، بارش برف در استان ایلام ادامه دارد 

و طبق اعلام هواشناسی، هشدار اعلام شده در این استان نارنجی است.

   
طبق آمار ارائه شــده از ســوی اســتانداری ایلام بیــش از 8میلیارد و 
550میلیون به بخش كشاورزی خســارت وارد شده  كه شامل ۱0موتور 
پمپ و 200كلونــی زنبور و كانال های آبیاری اســت. به گفته فرشــاد 
یاسمی، مدیر كل امور عشایری اســتان ایلام، به 200خانوار عشایری در 
مورموری، 5میلیار تومان خسارت وارد شده است. سیل همچنین موجب 
آسیب دیدن ۱80كیلومتر راه عشایری شد و 400میلیون تومان به علوفه 
و 5میلیارد تومان نیز به وسایل زندگی عشایر خسارت وارد كرد. در حوزه 
راهداری ۱5میلیارد تومان خسارت برآورد شده كه شامل، 35دستگاه پل، 
8كیلومتر از شانه جاده ها و 500متر آسفالت است. همچنین۱5كیلومتر 

شبكه آبیاری دچار مشكل شده است.

عكس خبر

معادن نمک گرمسار  

۱۰۰معدن دارای پروانه بهره برداری معتبر در سطح گرمسار فعال هستند و 
هم اكنون روزانه ۴۰۰تا۵۰۰تن نمك از این معادن برداشت می شود كه از كیفیت 
بالایی برخوردار هستند و گفته می شود درجه خلوص نمك بسیاری از این معادن 

بالای ۹۸درصد است.  منبع: مهر

اومیكرون؛آتشزیرخاكستردراستانها
روند بستری در6  استان خراسان شمالی، سمنان، یزد، خراسان جنوبی، كرمان و ایلام در روزهای 

اخیر صعودی و در بقیه استان ها هم روند افزایشی آغاز شده است
آخرین رنگ بندی كرونایی استان های كشور 

كه در 25دی منتشــر شده نشــان می دهد گزارش
همچنان هیچ شــهری در وضعیــت قرمز یا 
نارنجی قرار ندارد و 53شــهر در وضعیت زرد و 395شهر در 
وضعیت آبی هستند. با وجود این در خراسان شمالی، سمنان، 
یزد، خراســان جنوبی، كرمان و ایلام رونــد ابتلا و وضعیت 
بستری رو به افزایش است و با توجه به رشد ۱02درصدی نرخ 
ابتلای روزانه در كشور طی هفته گذشته، كارشناسان نسبت به 
آتش زیر خاكســتر اومیكرون در ایران هشــدار می دهند؛ 
محمدرضا صالحی، عضو علمی كمیته كرونا هم بر این موضوع 
تأكید می كند و معتقد است كه پیك ششم بسیار نزدیك است.

   وضعیت بحرانی در خراسان شمالی  
به گزارش همشهری، براساس آمار وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكی، خراسان شمالی با بروز هفتگی بستری7.۱3 
در ۱00هزار نفر وضعیت بحرانی تری نسبت به سایر استان ها 
دارد. این نرخ بســتری در شرایطی اســت كه میانگین ابتلا 

هم اكنون 2.33در ۱00هزار نفر اعلام شده.
هفته گذشــته جاجرم در خراســان شــمالی به عنوان تنها 
شهرستان كشور در وضعیت نارنجی قرار گرفته بود كه با كاهش 
نسبی روند بستری ها در رنگ بندی جدید از وضعیت نارنجی 
خارج شده است. براساس تازه ترین ارزیابی سامانه ماسك از 
8شهرستان  خراسان شمالی، 3شهرستان در وضعیت زرد و 
5شهرســتان در وضعیت آبی كرونایی قرار دارند. مدیر گروه 
بیماری های واگیردار دانشگاه علوم پزشكی خراسان شمالی 
با بیان اینكه حدود یك میلیون و 4۱7هزار دوز واكسن كرونا 
در این استان تزریق شده است، می گوید: 94درصد جمعیت 
اســتان، دوز اول و 82درصد دوز دوم و بیــش از 20درصد 
جمعیت هدف دوز ســوم واكســن كرونا را دریافت كرده اند. 
فیض الله برزگر، شهرستان های بجنورد با 96.45درصد، گرمه 
93.6درصد و مانه و سملقان   با 93.3درصد را دارای بیشترین 

میزان واكسیناسیون استان اعلام می كند.

  12استان بالاتر از میانگین كشوری
به غیراز خراسان شمالی، استان های یزد با نرخ بستری 6.25، 
سمنان 6.۱6، خراســان جنوبی 5.38، ایلام 5.30، كرمان 
4.56، كهگیلویــه  و بویراحمد 4.45و مازنــدران 4.04 در 
۱00هزار نفر هم وضعیت مناســبی ندارند و با رشد بستری 
مواجه هستند. هرچند بنابر اعلام علیرضا زالی، فرمانده عملیات 
ســتاد مقابله با كرونا در اســتان تهران، پایتخت در وضعیت 
ایستایی قرار دارد، اما این اســتان هم با نرخ بستری 3.۱9در 
كنار اردبیل با نرخ 3.33، آذربایجان غربی 2.89و فار س با نرخ 
بستری 2.8۱در ۱00هزار نفر در وضعیتی بالاتر از میانگین 

كشوری یعنی 2.33قرار گرفته اند.
سخنگوی دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهداشتی درمانی 

شــهید صدوقی)ره( یزد درباره روند ابتلا و بستری بیماران 
كرونایی در روزهای گذشته به همشــهری می گوید: در یزد 
چند مورد اومیكرون مشاهده شده است، اما با توجه به اینكه 
تعداد بیماران چندان زیاد نیســت و به جز یك نفر وضعیت 
باقی بیماران وخیم نشده، نگرانی چندانی از این بابت نداریم. 
ابراهیم سلمانی با بیان اینكه استقبال از واكسن در یزد خوب 
بوده است، اظهار می كند: در استان یزد 9۱.8درصد واجدان 
شــرایط، دوز اول، 79.9درصد 2دوز واكسن و 45درصد هم 
3دوز واكسن دریافت كرده اند كه نســبت به آمار كل كشور 
رقم خوبی محسوب می شود. همین شرایط موجب شده است 
تا 2ماه آینده درباره ســویه جدید نگران نباشیم، فقط میزان 
رعایت پروتكل ها در استان اندكی كاهش پیدا كرده است كه 

در این زمینه پیگیر هستیم.
وی تعداد كل بستری های كرونایی استان را ۱98نفر عنوان 
می  كنــد و می افزاید: 58نفــر از این تعداد بیمــار در بخش 
مراقبت های ویژه بستری هستند و باقی بیماران هم بستری 
مشكوك به كرونا هستند. ســخنگوی دانشگاه علوم پزشكی 
و خدمات بهداشتی درمانی شــهید صدوقی)ره( یزد درباره 
نگرانی های فعلی درباره ســویه جدیــد اومیكرون می گوید: 
براساس مطالعاتی كه انجام شده است، كشورهایی كه زودتر 
واكسیناسیون را آغاز كرده اند به دلیل اینكه مدت بیشتری از 
دریافت دوز دوم واكســن در آنها می گذرد با موارد اومیكرون 
بیشــتری هم مواجه شده  اند. دلیل این مســئله آن است كه 
وقتی  4 تا5 مــاه از دریافت دوز دوم واكســن می گذرد بدن 
ایمنی خود نسبت به ویروس را از دست می دهد و لازم است 
دوز بعدی واكسن دریافت شود. هم اكنون اگر نتوانیم افراد را 
ترغیب كنیم كه دوز بوستر واكسن را دریافت كنند در یكی، دو 
ماه آینده با فراگیرشدن سویه جدید و افزایش روند بستری ها 
مواجه خواهیم شد. درحقیقت موج جدید، فقط موج افرادی 
كه واكسن نزده اند نیست بلكه موج افرادی است كه دوز یادآور 

واكسن خود را دریافت نكرده اند.

   وضعیت خوب در 6استان
گیلان، چهارمحــال و بختیاری و آذربایجان شــرقی با بروز 
بستری بالاتر از 2در ۱00هزار نفر و زنجان، كردستان، قزوین، 
خراسان رضوی، البرز، قم، كرمانشاه، لرستان، مركزی و همدان 
با بروز بستری بالاتر از ۱در ۱00هزار نفر در رتبه های بعدی قرار 
دارند. هرچند روند بستری در كل كشور و به تبع آن استان های 
مختلف، روندی افزایش پیدا كرده است، اما همچنان اصفهان، 
هرمزگان، گلستان، بوشهر، سیستان وبلوچستان و خوزستان 
به ترتیب با نرخ بســتری 0.98، 0.92، 0.87، 0.74، 0.52و 
0.43در ۱00هزار نفر وضعیت بهتری نسبت به سایر استان ها 
دارند. با وجود این شرایط اما زنگ خطر افزایش روند بستری 
در استان هایی كه وضعیت بهتری نسبت به میانگین كشوری 

دارند هم به صدا درآمده است.

رئیس دانشــگاه علوم پزشــكی اراك با بیان اینكه در همه 
شهرهای استان، سویه امُیكرون مشاهده شده و جمعیت ابتلا 
به این سویه 630 تا یك هزار نفر در این استان برآورد می شود، 
می گوید: 63ابتلا در استان مركزی به اومیكرون گزارش شده 
كه شامل 8نفر آشتیان، 6نفر در ساوه، 4 نفر در كمیجان، 4نفر 
 در محلات، 3نفر در تفرش و دلیجــان و خمین نیز هر كدام،

یك نفر مبتلا ثبت شده است.
محمدجمالیان نقاط تهدید اســتان در سویه جدید را شامل 
مراوده  با قم، ابتلای كادر درمان، مراودات استان با كشورهای 
درگیر ازجمله تركیه، كویت و قطر می داند و می افزاید: در آمار 
مقایسه هفته دوم نسبت به هفته سوم دی ، میزان موارد مثبت 
مركزی از ۱94مورد مثبت به 274مورد افزایش رسیده است. 
همچنین میزان بستری نیز از ۱5نفر به ۱6نفر، میزان موارد 
سرپایی از ۱79نفر به 258نفر و فوت از 3نفر به یك مورد ثبت 
شده است. رئیس دانشگاه علوم پزشكی اراك تأكید می كند: 
كووید-۱9 روند افزایشــی یافته و در نتیجه تلفات نیز روند 
صعودی خواهد گرفت و نگرانی كادر درمان از ابتلای افراد زیر 
۱2سال، افراد در سنین بالا و افراد با بیماری زمینه ای است. در 
شرایطی قرار داریم كه اگر غفلت در رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی صورت گیرد شــاهد اوج بیماری خواهیم بود زیرا 
اكنون هوا سرد شــده و پنجره ها بسته است و تهویه مطلوب 

صورت نمی گیرد.

   
طی 24ســاعت گذشــته، 3۱بیمار كوویــد-۱9 جان خود 
را از دســت دادند و مجمــوع جان باختگان ایــن بیماری به 
۱32هزار و 44نفر رسید. ســویه های جدید كرونا همواره به 
شكل گریزناپذیری فراگیر شده اند، اومیكرون هم آنطور كه از 
شواهد پیداست همین وضعیت را دارد و تنها راه مقابله با آن 
جدی گرفتن واكسیناسیون و رعایت پروتكل هاست؛ 2نكته ای 
كه همواره از مسئولان بهداشتی شنیده شده است اما تكرار 

مداوم آنها از اهمیتشان كم نمی كند.

فقر فرهنگی و محروم بودن كودكان و نوجوانان 
مناطق حاشیه نشــین و كم برخوردار، موضوع گزارش2

غیرقابل انكاری اســت كه می تواند زمینه بروز 
آسیب های اجتماعی را در كنار فقر اقتصادی در این مناطق 
بیشــتر كند. اجرای عدالت فرهنگی در همه مناطق كشور، 
متولیان حــوزه كودك در كانون پــرورش فكری كودكان و 
نوجوانان را بر آن داشته است تا با راه اندازی تماشاخانه سیار 

به مناطق كم برخوردار و محروم و صفر مرزی سفر كنند.
پس از وقفه ای كه به دلیل شــیوع كرونا در این طرح منجر 
شد، نخستین سفر تماشاخانه ســیار كانون با سفر به استان 
هرمزگان شروع شده و قرار است با انتخاب استان های معین 

برنامه های فرهنگی با جدیت بیشتری دنبال شود.

  استفاده از ظرفیت های بومی 
تریلی تماشاخانه سیار كه به سیســتم صوتی، ژنراتور برق، 
تلویزیون شــهری، اتاق گریم، اتاق فرمان و صحنه متحرك 
مجهز است، همراه با بازیگران و مجریانی كه سال هاست در 
حوزه كودك فعالیت می كنند ســفر خود را از تهران شروع 
می كند و بــه مناطقی می رود كه خانواده ها از داشــتن یك 

تلویزیون هم محرومند.
احمد تیموری با بیش از 20سال سابقه كار در حوزه كودك، 
آموزش غیرمستقیم به كودكان به ویژه از راه نمایش را یكی 
از مهم ترین راه های ارتباط با دنیای كودكان عنوان می كند و 
معتقد است با اجرای نمایش و انتخاب داستان هایی متناسب 
با كودكان و نوجوانان به دنبال بالابردن حس اعتماد و تقویت 

قدرت تخیل آنها هستیم.
»رینارد روباهه« عنوان نمایشی اســت به كارگردانی احمد 
تیموری كه در تماشــاخانه ســیار كانون پــرورش فكری 
برای كودكان و نوجوانان در شــهرهای مختلف اجرا شــده  
است. اســتفاده از داســتان های بومی برای برقراری ارتباط 
مخاطبان موضوعی اســت كه احمد تیموری به آن اشــاره 
می كند و می گوید: ما در برنامه هایی كه در مناطق مختلف 
برگزار می شــود از قصه گوهای بومی و داستان های محلی 
اســتفاده می كنیم. هدفمان از اجرای نمایش این است كه 

كودكان بتوانند در قالب داستان رویاپردازی كنند و به دنبال 
مطالبه گری باشــند. 4شخصیت از 5شــخصیت نمایشی 
ما روی صحنــه بازی می كنند و شــخصیت دیگر نمایش را 
كودكان حاضر و مخاطبان ما تشكیل می دهند. آنها به ما ایده 
می دهند و خط داســتان را پیش می برند. داستان نمایش با 
كمك كودكان روستایی و با مشاركت آنها به پایان می رسد. 
بالارفتن اعتماد به نفس این حس را در آنها تقویت می كند 

كه بتوانند برای آینده تحصیلی و شغلشان تصمیم بگیرند.

   شور و اشتیاق كودكان و خانواده ها
شهرســتان ها و محله های حاجی آباد، احمدی، فین، دشت 
مارم، بندرعباس )پالایشگاه، شهرك گاز، محله شمیلی ها، 
سورو(، ایســین، قلعه قاضی، بندرپل، خمیر، بستك، جناح، 
بندرلنگه، گزیر، كنگ، قشم، لارك، بندرعباس )محله های 
اسلام آباد، 2 هزار( سیریك، میناب و ابوموسی از مناطقی است 

كه تماشاخانه سیار به آنجا سفر كرده .
هر یك از این سفرها با تجربه شــیرینی برای گروه نمایش 
همراه بوده  اســت. تیموری كه كارگردانی نمایش كودكان 
را بر عهده دارد از حضور كودكان همراه خانواده ها به عنوان 
مخاطبان برنامه ها یاد می كند و می گوید: اغلب اجراهای ما 
در مناطق محرومی اســت كه نه فقط كودكان بلكه پدران و 
مادرانشان تجربه ای از تماشــای برنامه نمایشی نداشته اند. 
وقتی قرار است گروه ما به منطقه ای سفر كند از چند روز قبل 
به ساكنان آن روستا اطلاع رسانی می شود. كودكان وقتی با 
خبر می شوند قرار است تریلی نمایش به روستایشان بیاید، 
چند روز مانده به اجرای برنامه در محوطه رفت وآمد می كنند 

و منتظر ورود تماشاخانه سیار می شوند.
او با بیان اینكه در اجرای بســیاری از روستاها، كل اعضای 
خانواده ها حضور می یابند، می افزاید: حتی پیرمردهایی كه 
قادر نیستند به بیرون از خانه بروند، كشان كشان خود را به 
محل اجرای برنامه می رسانند. همه این صحنه ها شوق اجرا 
و سفر به مناطق محروم را در ما بیشــتر می كند. به نظر من 
همه نهادها در همه استان ها و شهرها می توانند با كمترین 
امكانات در اجرای برنامه های فرهنگی مشاركت كنند و این 
موضوع را فقط وظیفه نهادهای مربــوط به كودكان ندانند. 
با برنامه های فرهنگی می توان آموزش های غیرمســتقیم را 

نه فقط به كودكان بلكه به همه ســاكنان در دوردست ترین 
مناطق ارائه داد.

   شروع دوباره سفرها از هرمزگان 
سال98 با شروع كرونا ســفر های تماشاخانه سیار هم تعطیل 
شد، اما با اعلام عادی شــدن شرایط، تماشــاخانه به استان 
هرمزگان ســفر كرد. افزایش تعداد تماشاخانه ها این امكان را 
فراهم می كند تا استان های بیشتری تحت پوشش برنامه های 

فرهنگی كانون قرار بگیرند.
لیلا شویدی، مسئول تماشاخانه های سیار كانون پرورش فكری 
كودكان و نوجوانان در گفت وگو با همشهری از افزایش تعداد 
كانتینرها برایمان می گوید: تعداد تماشــاخانه های ســیار به 
6دستگاه رسیده است. علاوه براین 6دستگاه كه سفرشان را از 
تهران به سمت استان ها شروع می كنند، استان خراسان رضوی 
نیز یك دستگاه تماشاخانه سیار برای اجرای برنامه های ویژه 
كودكان و نوجوانان دارد. طبق آمار ارائه شده از سوی مسئول 
تماشاخانه های سیار كانون پرورش فكری كودكان و نوجوانان 
در سفرهای تماشــاخانه از ۱4آذر تا 5دی در مجموع 23هزار 

و 940نفر مخاطب در مناطق اســتان های محروم از 32اجرا 
بهره مند شده اند.

   انتخاب 6استان معین   
دسترسی آسان و بهره مندی همه استان ها از برنامه های كانون 
موجب شده اســت تا در كنار افزایش تعداد تماشاخانه های 
سیار، استان هایی نیز به عنوان پایگاه كانون انتخاب شوند. با 
بررسی مناطق مختلف در استان ها 6نقطه از كشور به عنوان 

پایگاه های معین تماشاخانه های سیار انتخاب می شوند.
اســتان های معین تحت نظارت و حمایــت و هدایت واحد 
تماشاخانه ها به عنوان بازوهای محرك تماشاخانه های سیار 
در كشور عمل خواهند كرد. تماشاخانه سیار در این استان ها 
مستقر می شوند و اســتان های همجوار را پوشش می دهند. 
اســتان هرمزگان به عنوان نخســتین پایگاه و استان معین 
در جنوب كشور انتخاب شده اســت و توجه به ظرفیت های 
استانی و همجواری با چند اســتان امكان بهره مندی تعداد 
بیشــتری از كودكان و نوجوانان را از برنامه های تماشاخانه 

سیار فراهم خواهد كرد.

شادی كودكان در نقاط صفر مرزی
6نقطه از كشور به عنوان پایگاه های معین تماشاخانه های سیار انتخاب می شوند، تماشاخانه های  

سیار در این استان ها مستقر می شوند و استان های همجوار را پوشش می دهند

داستانتماشاخانه
تماشاخانه سیار از قدیم الایام در كانون پرورش فكری كودكان و نوجوانان تهران در یك دستگاه تریلی اجرا می شد. این 
تماشاخانه در كانون و پرورش فكری كودكان و نوجوانان تهران دایر بود و به مناسبت های مختلف درآن برنامه اجرا می شد. 
همزمان با شروع جنگ تحمیلی، تماشاخانه به بیمارستان صحرایی و به محلی برای مداوای مجروحان جنگ تحمیلی 
تبدیل شد. بعد از پایان جنگ، سفرهای تماشاخانه در استان ها از سر گرفته شد و اكنون با افزایش تعداد تماشاخانه امكان 
افزایش سفر به مناطق محروم فراهم شده است. سفرها و اجراهای پی در پی موجب شد تا تماشاخانه فرسوده شود، اما با 

بازسازی این تماشاخانه سیار، فضایی مناسب برای اجرای دوباره برنامه های فرهنگی فراهم شده است.

ث
مك

شهره كیانوش
خبرنگار

مناطــق  در  مخاطــب  23هزارو۹۴۰نفــر 
استان های محروم از 32اجرا بهره مند شد ند.

23940

کودکان وقتی با خبر می شــوند قرار اســت تریلی نمایش 
به روستایشــان بیاید، چند روز مانده به اجــرای برنامه در 
محوطه رفــت و آمــد می کننــد و منتظــر ورود تماشــاخانه 

سیار می شوند

رنگ بنــدی جدیــد نشــان می دهــد 
۵3شــهر در وضعیــت زرد و 3۹۵شــهر در 

وضعیت آبی هستند. 
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خراســان شــمالی بــا بــروز هفتگــی 
بســتری7.۱3 در۱۰۰هــزار نفــر وضعیــت 

بحرانی تری دارد .
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مكاتباتي كه چند سال بود فقط شامل  محیط 
ارائه فهرست پروژه هاي جديد عمراني زیست

بدون ارزيابي محيط زيستي به سازمان 
برنامه و بودجه مي شد، امسال با فهرست بلندبالاتري 
از سوي ســازمان حفاظت محيط زيســت به رئيس 
مجلس ارائه شد. اين فهرست شامل 410پروژه فاقد 
ارزيابي محيط زيستي مي شــود كه بعضا از دهه60 
تاكنون در حال اجرا هستند، ولي گذرشان تاكنون به 
ســازمان حفاظت محيط زيســت نيفتاده است. اين 
پروژه ها به زخم هاي كهنه بدل شده اند كه هر ازگاهي 
با بودجه اي قطره چكاني دهان باز كرده و بخش هايي 
از طبيعت كشور را به اسم توسعه نابود مي كنند. حالا 
كار به جايي رسيده  كه سازمان حفاظت محيط زيست 
خواهان اتمام هرچه ســريع تر آنهاســت تا تكاليف 

حفاظتي خود را در مورد اين مناطق بداند.

ارزیابي هاي فرامنطقه اي
روز گذشــته مديران معاونت محيط زيســت انساني 
سازمان حفاظت محيط زيست در نشستي به سؤالات 
خبرنگاران پاسخ دادند. حميد جلالوند، مديركل دفتر 
ارزيابي محيط زيستي سازمان حفاظت محيط زيست 
در پاسخ به سؤالات همشــهري در مورد اين پروژه ها 
مي گويد: در سال هاي گذشــته مكاتباتي با مجريان 
و سازمان برنامه و بودجه داشتيم؛ مثلا سال گذشته، 
فهرســت چند پروژه اي كه هنوز شــروع نشده اند و 

ارزيابي محيط زيســتي ندارند، به ســازمان برنامه و 
بودجه ارائه شــد و آنها قول دادنــد بودجه اي براي 
اين پروژه ها درنظر نگيرند، ولي امســال وقتي ديديم 
كه آن پروژه هــا با لابي برخي نماينــدگان در لايحه 
بودجه و كميسيون تلفيق بودجه گرفته اند، فهرست 
410پروژه را به رئيس مجلس ارائه كرديم. ايشان هم 
دستور بررسي پروژه ها در مركز پژوهش هاي مجلس 

را صادر كردند.
به گفته اين مقام مســئول، اين پروژه هــا عمدتا در 
لايحه بودجه عنوان هاي فراگيــري مانند تامين آب 
شرب بخشــي از فلات مركزي را مي گيرند و احصاي 
پروژه هايي كه در دل آن تعريف شده اند، براي سازمان 
حفاظت محيط زيســت زمانبر اســت، ولي در كل با 
خطاي 5درصدي، تمام آنها به رئيس مجلس ارائه شده 
و از اينجاي كار به بعد اين نمايندگان مجلس هستند 
كه براي دفاع از محيط زيســت بايد پاسخگو باشند و 
فقط به منافع منطقه اي فكر نكنند. او مي گويد: برخي 
از اين پروژه ها، 90درصد پيشرفت فيزيكي داشته اند 
كه 96درصد آنها مربوط به 2وزارتخانه راه وشهرسازي 

و نيرو است.

پروژه هایي تابع شرایط سیاسي
سازمان حفاظت محيط زيســت هيچ گاه به صراحت 
نگفته است كه با اجراي پروژه اي كه در 4دولت قبل، 
روساي جمهور اهل استان سمنان به دنبال اجراي آن 
بوده اند، مخالف است. حرف از پروژه  انتقال آب خزر به 
سمنان است كه 12سال است بين موافقان و مخالفان 
مورد بحث اســت. ســازمان حفاظت محيط زيست 

درنهايت 2ســال ونيم پيش براي اينكــه توپ را در 
زمين خود نداشته باشد، شرايط و الزامات انتقال آب 
به ســمنان را اعلام كرد. آنچنان كه مديركل ارزيابي 
زيست محيطي ســازمان مي گويد: با وجود اعلام اين 
ضوابط كه شامل »شيرين ســازي  در محل برداشت 
انجام شود، فاصله برداشت آب و تخليه شورابه به دريا 
كمترين آسيب را به محيط زيســت برساند و مسير 
انتقال از جنگل هاي هيركاني نباشد« بود، هنوز هيچ 
سرمايه گذاري روي آن انجام نشده و براي مسائل فني 
هم راهكاري ارائه نشده است. دولت صرفا اعتباراتي 
براي بخــش مطالعــات پرداخت كرد و تــوان مالي 
انتقال آب بدون ورود ســرمايه گذار بخش خصوصي 

را هم ندارد.
البته در قانون، انتقــال آب بين حوضه اي فقط براي 
استفاده شرب ممكن است و ســرمايه گذاري در اين 
بخش اساسا برعهده دولت هاســت. حميد جلالوند، 
آسيب هاي اجراي اين پروژه را به اندازه اي كه منتقدان 
مي گوينــد، نمي دانــد و مي گويد: برخــي پروژه ها 
دستخوش تحولات سياسي مي شــوند؛ به طور مثال 
پروژه هايي وجود دارد كه با تغيير نمايندگان مجلس 

در دور بعدي، كلا منتفي شده  است.

مالچ غیرنفتي كارآمدتر از نفتي شد
پيش بيني هاي سازمان هواشناسي نه تنها براي سال 
آبي كه در آن به ســر مي بريم، بلكه براي ســال هاي 
بعد به گونه اي اســت كه بارش زيــادي در آن وجود 
ندارد. از سوي ديگر تغيير اقليم خود را با پديده هاي 
جوي حداكثري مثل سيل و خشكسالي شديد نشان 

مي دهد. در هفته گذشــته محمد مخبر، معاون اول 
رئيس جمهوري دربازديد از مناطق سيل زده كرمان 
اعلام كرد: »اينكه در يك ســال و در يك منطقه، هم 
خشكســالي و هم ســيل رخ داده، جاي تامل دارد.« 
اينكه مســئولان براي يــك منطقه در بــازه زماني 
كوتاه هم خسارت سيل و هم خسارت خشكسالي را 
تعيين كنند، نشان از نتايج تغييرات اقليمي است كه 

سياستگذاران هنوز براي آن آماده نيستند.
يكي از مهم ترين عوارض خشكســالي در طبيعت كه 
منجر به تخريب زيستگاه هاي انساني نيز مي شود، بروز 
پديده گردوغبار است. علي محمد طهماسبي، رئيس 
كارگروه ملي مقابله با گردو غبار در مورد وضعيت اين 
پديده در كشور در پاسخ به سؤال همشهري مي گويد: 
بارندگي هاي زمستان در حد نرمال خواهد بود، ولي 
ســطح كانون هاي ريزگرد نســبت به سال هاي قبل 
افزايش يافته اســت. اگرچه در جنوب غرب كشــور 
بارش ها خوب بود، اما هم اكنون در شمال شــرق در 
محدوده ســرخس، با كانون هاي داخلــي ريزگرد با 
وسعت 135هزار هكتار و كانون  هاي خارجي با منشأ 
تركمنستان مواجهيم. امســال بودجه 245ميليارد 
توماني براي ســتاد مقابله با گردوغبار درنظر گرفته 
شــده اســت، ولي تاكنون كه 10ماه از سال گذشته 
است، هيچ گونه تخصيصي صورت نگرفته و نامه نگاري 
با سازمان برنامه و بودجه هم هنوز به نتيجه نرسيده 
اســت. 180ميليارد تومان براي نگهداشت 80هزار 
هكتار نهالــكاري و بوته كاري كه در ســال هاي اخير 
انجام شده نياز است و درصورتي كه اين بودجه تامين 
نشود، آسيب جدي خواهد خورد، ولي با اين حال  در 
بهار و به خصوص تابســتان بــا چالش هاي جدي در 
زمينه ريزگرد مواجه خواهيم شــد. امسال بودجه اي 
از صندوق ملي توســعه به دليل مشكلات ارزي براي 
ستاد تخصيص داده نشده است و برخي معتقدند كه 
حتي بايد بخشي از پول هايي كه در سال هاي گذشته 
از صندوق توسعه ملي و به دستور مقام معظم رهبري 

پرداخت شد، بازگردانده شود.
حدود 50سال است كه از مالچ هاي نفتي براي كنترل 
حركت ماسه هاي روان و آســيبي كه به تاسيسات و 
زيرساخت هاي شهري و روستايي مي زند، مي گذرد. 
اســتفاده از اين مالچ نفتي مخالفان بســيار زيادي 
به خصوص در ســازمان حفاظت محيط زيست دارد. 
چند سالي است كه شركت هاي دانش بنيان مالچ هاي 
پيشنهادي خود را به ســازمان ارائه داده اند. از ميان 
41متقاضي در نهايت 4محصــول به صورت پايلوت 
در مناطق مستعد استفاده شده است و به گفته رئيس 
كارگروه ملي مقابله با گردوغبار 2مالچ نتايج بهتري 
داشته اند. يكي از آنها يك ســال و 7ماه است كه در 
محدوده مورد اســتفاده مانع از بروز پديده گردوغبار 
شده است كه اين از مقاومت مالچ نفتي هم بيشتر بوده 

است. علي محمد طهماســبي، مالچ پاشي را آخرين 
راهــكار براي مقابله بــا پديده گردوغبــار مي داند و 
مي گويد: به زودي 2محصول سازگار با طبيعت به بازار 
معرفي خواهد شــد. با وجود اينكه مالچ نفتي زماني 
رايگان در اختيار سازمان جنگل ها قرار مي گرفت، اما 
هم اكنون قيمتي 10 تا 15برابر بيشتر از قيمت بنزين 
دارد و علاوه بر دلايل محيط زيستي به دلايل مالي بايد 

مالچ نفتي را كنار گذاشت.

اجازه مازوت سوزي نمي دهیم
اين روزها هوا از مازوتي كه صنايع اطراف كلانشهرها 
مي ســوزانند نيز آلوده است؛ هرچند سرپرست مركز 
ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست 
مي گويد كه اجازه مازوت سوزي به 16نيروگاه بخاري 
كه قابليت سوزاندن مازوت را دارند، داده نشده است.

داريــوش گل عليــزاده مي گويد: تاكنون ســازمان 
محيط زيست به هيچ نيروگاهي اجازه سوزاندن مازوت 
نداده، اما در جاهايي كه مصرف مي شود سازمان نسبت 
به آنها اقدامــات قانوني انجام مي دهــد كه در چند 
مرحله صورت مي گيرد. يكي قرار گرفتن در فهرست 
صنايع آلاينده و ديگري پيگيري حقوقي اســت. در 
سال هاي گذشته 5نيروگاه در استان هاي تهران، البرز 
و اصفهان به دليل رعايت نكردن ضوابط محيط زيستي 
پلمب بودند. اكنون نيروگاه اصفهان فك پلمب شده، 
همچنين مخازن نيروگاه بعثت تهران نيز از سال93 
پلمب شده اســت و نيروگاه منتظر قائم در كرج نيز 
مصرف مازوت نداشته كه هفته گذشته فك پلمب شد. 
به دليل اينكه پالايشگاه ها فرسوده هستند، 24درصد 
محصولات نهايي آنها مازوت اســت؛ درحالي كه در 

پالايشگاه هاي دنيا اين عدد 12درصد است.

مردم قدرت انتخاب ندارند
در قانــون هواي پــاك پيش بينــي شــده از تردد 
خودروهاي فرسوده جلوگيري شود و نيروي انتظامي 
خودروهايي را كه شــرايط قانوني نداشــته باشند، 
جريمه مي كند. بــه اعتقاد اصغــر جهانگير، معاون 
اجتماعي قوه قضاييه اجرايي شــدن اين قانون بسيار 
سودمند اســت، ولي عملا بخش هايي از آن اجرايي 
مي شــود كه به ضرر مردم اســت. او توضيح مي دهد 
كه پيش بيني شده ظرف 5ســال ناوگان حمل ونقل 
عمومي و خصوصي ما مثل تاكسي ها با تسهيلاتي كه 
دولت در اختيار بخش خصوصي و دولتي مي گذارد، 
نوســازي شــود. اما اين بخش قانون اجرا نشــده و 
تسهيلات به ناوگان حمل ونقل اختصاص داده نشده 

يا اگر داده شده در حد پيش بيني قانون نيست.
در شرايطي سهم مردم از اين قانون اجرايي مي شود كه 
به گفته معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت 
محيط زيســت، نبايد از مردم انتظار زيادي داشــت؛ 
چراكه بيشــترين مســئوليت برعهده دولت است. 
مسعود تجريشي در نشســت روز گذشته مي گويد: 
ميانگين اســتاندارد خودروهاي داخلي يورو2 است؛ 
يعني مصرف ســوخت بالايــي دارند و بــه ازاي هر 
100كيلومتــر 10ليتر ســوخت مصــرف مي كنند. 
مســئولان وزارت نفت اعلام كرده اند اگر روند چنين 
باشد بايد دوباره ســوخت وارد كنيم. در شرايطي كه 
خودروساز محصول استاندارد و به روزي در اختيار ما 
نمي گذارد، نمي توانيم از مردم در مسائلي كه قدرت 
انتخابي ندارند، انتظاري داشته باشيم؛ به خصوص در 
شرايط كرونا. ما نمي توانيم به مردم بگوييم از اتوبوس 
استفاده كنند در شرايطي كه تعداد اتوبوس بسيار كم 
است و تراكم جمعيت در آن بســيار زياد است. براي 
كاهش آلودگي هوا فقط از مردم مي توانيم بخواهيم 
كه ملاحظه كنند، ولي حساب سهم مردم در آلودگي 

هوا بسيار ناچيز است.

زهرا رفیعي
خبر نگار

يادداشت

لزوم انتقال رویدادهای رسمی و جهانی  
به محوطه های تاریخی

رويه غلط برپايي جشن هاي ملي و مذهبي 
ايراني ها در مراكز غيرمرتبط با رويدادهاي 
برپا شــده نيازمند يك دگرگوني جدي 
است. وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي به عنوان يكي 
از مهم ترين وزارتخانه هاي كشــور در معرفي و حفاظت از داشــته هاي 
فرهنگي و تاريخي ايراني ها حالا بهتر است رويه غلط برپايي رويدادهاي 
ملي، مذهبي و تاريخي كشــور را تغيير دهد و با ايجاد نگرش جديد در 
روند برپايي رويدادهاي مردمي ايران، محوطه هاي تاريخي مرتبط با اين 
رويدادها را البته با رعايت موازين و ضوابط حفاظــت و نگهداري از آثار 

تاريخي به روي مردم بگشايد.
سال هاست كه جشــن ملي نوروز در سالن اجلاس ســران كشورهاي 
اسلامي و با حضور نمايندگان كشورهاي عضو پرونده ثبت جهاني نوروز 
برگزار مي شود. سال هاست كه بزرگداشت روزهاي جهاني همچون روز 
جهاني گردشگري يا روز جهاني صنايع دســتي و روز جهاني موزه ها در 
ســالن هاي كنفرانس با حضور كاركنان، كارشناسان، باستان شناس ها 
و... به صورت تخصصي برگزار مي شود. اما شكستن اين رويه غلط چگونه 
ممكن است؟ آيا برپايي جشن هاي جهاني و ملي براي سال هاي متمادي 
در سالن ها و فضاهای بسته با آن هزينه هاي گزاف توانسته كمكي به احيا و 
معرفي محوطه هاي باستاني و تاريخي مرتبط با رويدادهاي ملي و مذهبي 
ايراني ها كند؟ كدام نقطه از كشور شايسته ميزباني رسمي تخت جمشيد 
براي برپايي رويداد رسمي جشن جهاني نوروز، آن هم با حضور نمايندگان 
كشورهاي مختلف در ايران و جمع كثير ايرانيان در فضاي باز اين محوطه 
باستاني و جهاني ايران  است؟ كدام سالن كنفرانس مدرن و وسيع كشور 
شايسته برپايي رويدادهاي رسمي روز جهاني و هفته ملي گردشگري در 
حد و اندازه ميدان نقش جهان اصفهان، بافت تاريخي يزد و كاشان، محوطه 
باستاني شوش، مجموعه گردشگري گنج نامه همدان و كاروانسراهاي 
صفوي و... است؟ كدام ســالن سرپوشــيده  به اندازه كارگاه هاي توليد 
صنايع دستي در روســتاهاي ملي و جهاني صنايع دســتي ايران نظير 
روستای كلپورگان جهاني شده  كه هنوز سفال را به روش باستاني آن توليد 
مي كند يا لالجين با آن كارگاه هاي متعدد سفالگري در همدان، مستحق 
ميزباني از رويدادهاي ملي و جهاني اســت؟ اما تأثير برپايي رويدادهاي 
ملي و مذهبي در فضاهاي تاريخي و گردشگري مرتبط با اين رويدادها 
بر حفاظت از داشته هاي تاريخي و فرهنگي و معرفي مناسب آنها و ايجاد 

گردش مالي ناشي از اين رويدادها در بستر اجتماع چيست؟ 
نخست؛ سالن هاي وسيع و مدرن در سراسر كشور بابت اجاره سالن هاي 
كنفرانس براي برپايي رويدادهاي رســمي صدها ميليون تومان و گاه 
تا چند ميليارد تومان دريافــت مي كنند. فكر كنيد اگــر اين مبلغ به 
محوطه هاي تاريخي و باستاني كشور تزريق شود، چه اتفاقي مي افتد؟ 
مي توان با پرداخت اجاره بهاي استفاده از اماكن تاريخي مرتبط با برپايي 
رويدادهاي رسمي و جهاني، بخشي از هزينه كاوش هاي شهر سوخته، 
مرمت كاروانسراهاي صفوي، تامين تجهيزات موردنياز براي حفاظت از 

سايت های تاريخی و... را جبران كرد.
دوم؛ برپايي رويدادهاي رسمي و جهاني در فضاهاي تاريخي مرتبط با 
حضور عموم مردم مي تواند گردش مالي خوبي در بخش بازديد از اماكن 
تاريخي يا خريد سوغات و صنايع دستي ايجاد كند. حتي مي تواند به توزيع 
سفر در مقاصد گردشگري نزديك به برپايي رويدادهاي محيطي و ميداني 
منجر شود كه جوامع محلی در روستاها و شهرهاي همسايه محوطه هاي 

تاريخي را از گردش مالي ناشی از رويدادها  برخوردار كند. 
سوم؛ وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي در چند دهه 
گذشــته از نبود بودجه و اعتبار كافي در معرفــي جاذبه هاي تاريخي و 
گردشگري كشور گلايه داشــت كه حالا می توان با برپايي رويدادهاي 
رسمي ملي و جهاني با حضور مردمی در فضاهاي مرتبط با اين رويدادها، 
 گامی جديد در معرفي جاذبه هاي تاريخي و گردشگري كشور البته با ايجاد 
گردش مستقيم مالي ناشي از رويدادها به نفع حفظ و احيای آثار تاريخی 

و جوامع محلی برداشت.  

    ۴۵درصد پسماندهاي كشور تلنبار مي شود.
   تا ۵سال آینده پسماندهاي شمال كشور مدیریت 

خواهد شد.
   9كلانشهر سیاهه انتشار آلودگي شان مشخص شد.
   ۴درصد سهم ایران از كاهش گازهاي گلخانه اي 

تحقق یافته است.
   ۱۷۵ هزار تن پســماند پزشكي سالانه در كشور 
تولید مي شــود كه با شــیوع كرونا دوبرابر افزایش 

یافته است.
   ۶۵ درصد پسماندها، عادي و ۳۵ درصد خشك 

هستند .
   ۱۱استان )بوشهر، هرمزگان، كرمانشاه، همدان، 
گلســتان، آذربایجان شــرقي، زنجان، خوزستان، 
خراســان رضوي، اصفهان و قزوین( اطلس آلودگي 

خاك دارند. 

چندآمارازیکنشست

محمدباریكانی
دبير گروه زيست بوم

عدد خبر

چهره روز
اخبار كوتاه

مدیــركل منابــع طبیعــی اســتان تهــران از اخــذ 
ســند تك برگ بیش از ۵۰۰۰ هكتار اراضی ملی  ملارد و 

فیروزكوه با هدف مقابله با زمین خواری  خبر داد.

۵۰۰۰ هكتار

مدیر دفتر پسماند سازمان محیط زیست از افزایش 
دوبرابری پسماند پزشكی و عفونی از سال اول شیوع كرونا 

از 17۵ هزار تن در سال به 3۵۰هزار تن خبر داد .

3۵۰هزار تن

410پروژه فاقد ارزيابي 
محیط زيستي، منتظر تصمیم مجلس

رئيس مجلس به مركز پژوهش ها دستور داد تا فهرست  ارسالی سازمان محيط زيست را بررسي كند 

برنامه جذب ۴00میلیون زائر خارجی 
برای حریم رضوی

 جلســه بررســي ظرفيت هاي مشترك 
توسعه همكاري هاي زيارتي و فرهنگي 
با موضوع تسهيل زيارت زوار خارجي در 
مشهد برگزار شد و حجت الاسلام حجت 
گنابادي نژاد، معــاون هماهنگي زائران 
استانداري خراسان رضوي به ايسنا گفته 
است  حدود 400ميليون شيعه در جهان از عاشقان زيارت امام رضا)ع( 
هستند  اما متأسفانه برنامه ريزي براي ســازماندهي و تسهيل زيارت 
زائران خارجي در عرصه  اطلاع رســاني و معرفي براي جذب به مشهد 
نداشته ايم. او گفت، ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي نهاد رسمي 
تبليغات نظام جمهوري اسلامي در خارج از كشور است و اگر به عرصه 
وارد شود، مي توان شاهد تغيير قابل توجه در حوزه گردشگري زيارت 
بود. او خبر داد كه قرار است پيش نويس همكاری با سازمان ارتباطات 
اسلامي امضا شــود تا  بتوان به توسعه همكاري هاي زيارتي و فرهنگي 

حوزه زيارت دست يافت.

بخشي از قانون هواي پاك به ضرر مردم است

»بخشي از قانون هواي پاك كه به ضرر مردم  آلودگی
 در حــال اجراســت.« ايــن خبــري بود هوا

كه ديروز معاون اجتماعي قوه قضاييه رسما 
اعلام كرد.

قانون هواي پاك تابســتان ســال96 به  تصويب مجلس 
شوراي اسلامي رســيد و طي آن تكاليف مشخصي براي 
دستگاه هاي اجرايي تعيين شــد كه مهلت يك تا 5ساله 
داشــت و مهلت اجراي برخي از تكاليف روي زمين مانده 
آن به پايان رســيده و برخي ديگر طي ماه هاي پيش رو به 

پايان مي رسد.
البته اين قانــون به گفته كارشناســان فرهيخته ترين و 
اصولي ترين قانون براي مقابله بــا آلاينده هاي صنعتي و 
احتراقي بــود اما زمين ماندن آن موجب بروز مشــكلات 
بسياري شــده اســت. اصغر جهانگير، معاون اجتماعي 
قوه قضاييه در اين باره به ايسنا اعلام كرد كه بخشي از اين 
قانون كه به ضرر مردم است در حال اجراست درحالي كه 
تســهيلاتي كه دولت بايد در اختيار نــاوگان حمل و نقل 
قرار دهد اجرايي نشده است. البته قانون هواي پاك، قانون 
بسيار خوبي است كه طي چند سال گذشته تصويب شده 

اما به درستي اجرا نشده است.
در قانون هواي پاك پيش بيني شده كه از تردد خودروهاي 
فرســوده جلوگيري شــود و هم اكنون مامــوران پليس 
خودروهايي را كه شــرايط قانوني نداشته باشند جريمه 
مي كنند اما به گفته معاون قوه قضاييه، پيش بيني شــده 
ظرف 5ســال ناوگان حمل ونقل عمومي و خصوصي مثل 
تاكسي ها با تسهيلاتي كه دولت در اختيار بخش خصوصي 
و دولتي مي گذارد نوسازي شود اما اين بخش قانون اجرا 
نشده و تسهيلات به ناوگان حمل ونقل اختصاص داده نشده 
يا اگر داده شده در حد پيش بيني قانون نيست. به گفته اين 
مقام مسئول، 5سال درنظر گرفته شده توسط اين قانون در 
ماه هاي آينده و منتهي به 1401 تمام مي شود درحالي كه 
بخش زيادي از آن هنوز اجرا نشده و دستگاه هاي مختلف 
ازجمله دســتگاه هاي دولتي به وظيفه شان عمل نكردند 

و شاهد اين هســتيم كه همچنان قانون خوب بدون اجرا 
باقي مانده است.

گفته هاي اين مسئول قضايي درحالي مطرح مي شود كه 
5دي امسال پس از 4سال وقفه، سرانجام آيين نامه اجرايي 
تعيين ســن فرســودگي انواع خودروها در جلسه هيأت 
وزيران تصويب شد. طي اين آيين نامه سن فرسودگي انواع 
خودروها با رويكرد حفظ حــق مالكيت افراد درخصوص 
وسيله نقليه و افزايش نظارت بر انجام معاينه فني به جاي 
تعيين مطلق سن به عنوان معيار فرسودگي خودرو، تعيين 
و ابلاغ شد. براســاس آيين نامه مذكور، با توجه به كاهش 
ايمني و آلايندگي انواع وســايل نقليه با گذشت زمان در 
اثر استهلاك و پوســيدگي اجزا و بدنه، شاخص سن مرز 
فرسودگي به جاي سن فرسودگي تعيين شده و خودروهاي 
مشمول ملزم به افزايش دفعات سالانه معاينه فني و افزايش 

هزينه هاي تردد هستند.
پاييز سال99، عيسي كلانتري، رئيس سازمان محيط زيست 
در گفت وگو با همشهري اعلام كرده بود كه قانون هواي پاك 
بندهايي دارد كه قابل اجرا نيست و فقط  براي كشورهاي 
پيشرفته نوشته شده است. همچنين بهمن سال گذشته 

ديوان محاسبات كشور با انتشار گزارش حسابرسي درباره 
اجراي قانون هواي پاك اعلام كرد كه از 112حكم مندرج 
در قانون هواي پاك كه بايد توســط 23دستگاه اجرايي 
مي شد، تعداد 38حكم اصلا انجام نشده، 64حكم به طور 
ناقص انجام شــده و صرفا 10حكم عملياتي شده است و 
ترك فعل و كــم كاري در عملكرد دســتگاه هاي مربوطه 
محرز است. براساس اين گزارش، مديريت محيط زيست 
كشور به طور عام و آلودگي هوا به طور خاص، نيازمند متولي 
واحد، مقتدر و مســتقل و همچنيــن داده هاي متمركز، 
يكپارچه و قابل اتكاست تا بر مبناي آنها، تصميمات مناسب 
و اثربخشی اتخاذ شود. ديوان محاسبات همچنين تصريح 
كرد كه براساس قانون هواي پاك، بنا بود با همكاري وزارت 
صمت و سازمان گمرك، زمينه نوسازي ناوگان حمل ونقل 
عمومي شهري ظرف مدت 5 سال از محل منابع درآمدي 
موضوعه و از طريق كمك بلاعوض، يارانه، تســهيلات يا 
صفر كردن سود بازرگاني واردات خودروهاي برقي بنزيني 
)هيبريدي( و خودروهاي الكتريكي و موتورسيكلت برقي به 
انجام برسد كه اقدام مؤثري درخصوص اين تكليف قانوني 

صورت نگرفته است.

سیدمحمد فخار
خبر نگار

    سهم ناچیز وزارت میراث از عوارض خروج 
درآمد دولت از محل خروج مســافر از كشور در لايحه بودجه ســال 1401 حدود 1500 ميليارد تومان 
پيش بيني شده است. بررسي ها نشــان مي دهد فقط 70 ميليارد تومان آن براي توسعه زيرساخت هاي 
گردشگري و حمايت از ميراث فرهنگي و صنايع دستي اختصاص مي يابد. سعيد اميريان، كارشناس اقتصاد 
گردشگري با اعلام اين خبر به ايسنا گفت: در بودجه ســال 1401وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي با 34 درصد رشد پيشنهاد شد كه بيشترين افزايش در اعتبارات عمراني رخ دهد. او گفت: 
سهم ميراث فرهنگي از اين اعتبارات بيشتر از 2 بخش گردشگري و صنايع دستي است. همچنين، اعتبارات 
هزينه اي گردشگري و اعتبارات عمراني صنايع دستي در بودجه سال آينده رشد بيشتري نسبت به بخش هاي 
ديگر تجربه خواهند كرد. به گفته اين كارشناس اقتصاد گردشگري، جمع بودجه مصوب 3 فصل ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي در سال 1400 حدود 1510 ميليارد تومان بود كه اين عدد در سال 

1401 به 2023 ميليارد تومان افزايش يافته است كه البته بايد در مجلس تصويب شود.

    افتتاح یكصدمین پایگاه میراث فرهنگي در مزار شیخ جام
مديركل پايگاه هاي ميراث  فرهنگي وزارت ميراث  فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي از افتتاح يكصدمين 
پايگاه ميراث  فرهنگي كشور در مزار شيخ احمد جام در شهر تربت  جام خبر داد. به گزارش وزارت ميراث 
فرهنگي، فرهاد عزيزي با اشاره به اهداف ايجاد اين پايگاه گفت: مجموعه فرهنگي و تاريخي مزار شيخ احمد 
جام مجموعه اي بسيار ارزشمند است كه در ليست موقت ثبت جهاني قرار گرفته و با اقدامات كارشناسي، 
ميراث ملموس بسيار ارزشمند معنوي و تاريخي اين مجموعه بايد به دنيا معرفي شود. وي افزود: مهم ترين 
دليل راه اندازي پايگاه ميراث  فرهنگي اين است كه با مديريت منسجم نيازهاي اين مجموعه را در سايت 
ثبت كند و محافظت خوبي از مجموعه انجام شود. عزيزي گفت: در دوره هاي مختلف تاريخي، اين مكان 
رونق داشته و خطرات و آسيبي به مزار نرسيده است. به همين دليل اكنون و در مرحله اول وظيفه داريم 
اين مجموعه را در چارچوب مقررات هدفمند حفظ، حراست و نگهداري كنيم .در مرحله دوم دستگاه هاي 
ذي نفع در اجراي برنامه هدفمند بايد نقش داشته باشند تا اتفاقات خوبي در راستاي توسعه و احياي اين 

مجموعه رقم بخورد.

    سقف بخشی از  بازار میدان نقش جهان فرو ریخت
سقف بخشي از بازار تاريخي حاشيه ميدان ثبت جهاني شده نقش جهان اصفهان فرو ريخت. مدير پايگاه 
جهاني ميدان نقش جهان اصفهان اما در واكنش به ريزش بخشي از سقف اين بازار اعلام كرد: لايه گچي 
كشيده شده بر بخشي از سقف بازار ميدان نقش جهان نبايد روي آجرها كشيده مي شد و چون فرسوده شده 
بود فروريخت. به گزارش ايلنا، فريبا خطابخش ريزش گچ فرسوده سقف بازار نقش جهان را طبيعي خواند و 
گفت: ريزش سقف اين بخش از بازار ربطي به بارندگي ندارد و درواقع به دليل آن است كه گچ در طول زمان 
فرسوده شده و شروع به تبله كردن كرده و در نهايت ريخته است. بررسي ها نيز نشان داد كه از سقف رطوبت 
نزده است. او افزود: با حضور در محل ساير بخش هايي كه احتمال ريزش داشت را نيز تراشيديم تا در فرصت 
مناسب لايه گچي باقيمانده را با زدن داربست از روي سقف برداريم. او درخصوص نياز بازار نقش جهان به 
مرمت يا مرمت اضطراري گفت: نمي توان گفت اين بخش نيازمند مرمت نيست اما اعتبارات تخصيص داده 

شده به مرمت گنبد مسجد امام اختصاص يافته كه طي 2 هفته آينده تمام می شود. 
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دريچه

 مشاركت 
 150 ناشر خارجي 

در نمايشگاه تهران

مديرعامل خانــه كتاب و ادبيــات ايران و 
رئيس دومين نمايشــگاه مجــازي كتاب 
تهــران در نشســتي خبري از مشــاركت 
150ناشر از 15كشــور خارجي در دومين 

نمايشگاه مجازي كتاب تهران خبر داد.
 علــي رمضاني با اشــاره به آمار ناشــران 
ثبت نام كننــده قطعــي بــراي حضور در 
دومين نمايشگاه مجازي كتاب بيان كرد: 
در مجموع ثبت نام 2014ناشر براي حضور 
در اين دوره از نمايشگاه قطعي شده است. 
درحالي كه سال گذشــته 1847ناشر در 
نمايشــگاه حضور داشــتند. 150ناشر از 
15كشور خارجي ازجمله اســپانيا، هند، 
ايتاليا، ســوئد، آلمــان، هلنــد، انگليس، 
آمريكا و كشورهاي عربي، بحرين، لبنان، 
اردن و مصر نيز در اين دوره حضور دارند. 
همچنين از كشورهاي عربي 20هزار اثر در 
اين دوره عرضه خواهد شد كه در مقايسه 
با سال گذشته افزايش 5هزارتايي را نشان 
مي دهــد.  وي ادامه داد: با دســتگاه هاي 
مختلف در حوزه اطلاع رساني و تخصيص بن 
خريد كتاب ازجمله بانك صادرات جلسات 
متعددي برگزار شده اســت. همچنين در 
حوزه اطلاع رساني، با سازمان هاي مختلف 
ازجمله سازمان زيباسازي شهرداري تهران، 
شــركت مترو هماهنگي ها براي تبليغات 

انجام شده است.
آغاز فروش كتــاب در دومين نمايشــگاه 
مجــازي كتــاب تهــران از دوم بهمن ماه 
 لغايت دهم بهمن ماه با مراجعه به نشــاني

book.icfi.ir ميسر است.

رمان جديد شما، »اعترافات كاتب كشته 
شــده« اثري متفاوت در كارنامه كاري و رماني با 
موضوع عاشوراست. چگونه به ايده اين رمان دست 

يافتيد و آن را در قالب داستان نوشتيد؟ 
ما ايراني ها طبعاً با عاشورا آشــنايي زيادي داريم و اين 
واقعه تاريخي را   مي شناســيم و تكرار آن در هر سال، 
زواياي مختلفــي از آن را مي تواند روشــن تر، گوياتر و 
شــفاف تر كند. دنياي كودكي من هــم از اين ارتباط 
مستثني نبوده است؛ يعني خانواده ام به ويژه پدرم هر 
ســال ما را به روســتا مي بردند و ما در مسجد قديمي 
روستا، تعزيه مي ديديم. هميشه برايم سؤال هايي بوده 
است. البته من با اين فضا مأنوس و آشــنا بودم. با اين 
حال، برايم گنگ بود كه واقعاً اينها براي چه دارند جنگ 
مي كنند. بعدها از طريق آدم هايي كه در مسيرم بودند و 
كتاب هايي كه خواندم، به اينجا رسيدم كه نوشته هاي 
كوتاه و مختصري تهيه كنم ولي همان روزها به خودم 
هم گفته بودم ان شــاءالله اگر فرصت كنم بعداً  كتاب 
بزرگ تري را شكل دهم كه رسيد به اين روزها و روزگار و 

شد »اعترافات كاتب كشته شده«.
در اين رمان، »تاريخ« به عنوان يك بستر 
براي رويدادها انتخاب شده و شما واقعه عاشورا را 
اين بار به زبان داستان روايت مي كنيد، آيا تعمدي 
در پررنگ كردن تاريخ در اين اثر داستاني داشتيد؟ 
تاريخ بســتر اتفاق ها و آزمون هاي بزرگ بشري بوده و 
هست. تاريخ يك تصوير درشــت و واضح و نمايشي از 
موفقيت ها و ناكامي هاي ملت هاســت و كسي كه اين 
تلخي ها و ناكامي ها را رقم زده كســي نيست جز خود 
ما، يعني انسان. معتقدم اين انســان است كه دارد اين 
اتفاق ها را شــكل مي دهد. همين انســان است كه در 
بزنگاه ها، بعضــي رويدادها را جابه جا كرده اســت. در 
»اعترافات كاتب كشته شــده« هم خواستم همين را 

بگويم. اينكه ملتي موفق است كه تاريخ خوانده و از تاريخ 
عبرت گرفته است. اگر از گذشته عبرت نگيريم موفق 

نخواهيم شد. انسان ناگريز از شناخت تاريخ و گذشته 
خودش است. اگر مي خواهيم واقعاً موفق شويم بايد 
خودمان، وقايع پيرامون مان و آدم هاي اطرافمان 
را بهتر بشناسيم. در اين رمان هم براي اينكه بهتر 
بتوانم بشناسم و به خواننده معرفي كنم، نزديك 

شدم به آدم هايي كه در خيمه كاتبان هستند و 
دارند وقايع روز عاشورا را براي فرماندهان 

خودشــان و براي يزيد و عمربن سعد 
و عبيدالله بن زياد مي نويسند. غير از 
اين، مي خواستم بگويم انسان نادان، 
ممكن اســت خيلي تأثيرگذار باشد. 

انساني كه تحت تأثير شــرايط خاصي 
هست يا نادان اســت و كتاب نمي خواند و 

تاريخ خودش را نمي خواند سرنوشت خوبي 
نمي تواند براي ملت  و همسايه خودش رقم 
بزند. در اعترافات كاتب كشته شده براي اينكه 
شــناخت از موضوع را بهتر كنم،   به كاتبان 
عمربن سعد در روز عاشورا نزديك شدم تا آنها 
با خرده روايت هايي كه دارند به موازات قصه 
اصلي خود كربلا كه دارد پيش مي رود، تصوير 
ذهني آدم ها را ببينم و آنها را بهتر بشناسم. 
مختصر چيزي كه در ذهنم بود اينكه مسبب 
اين وقايع همين آدم ها هستند. پس من براي 
شناخت اين آدم ها بايد به آنها نزديك مي شدم 
و اين آدم ها بايد قصه خوب و جذابي داشــته 
باشــند، چون مي دانم تاريخ را تكرار مي كنم. 
تكرار آن چيزي كه براي مردم مسلم و عادي و 

روشن شده خيلي سخت است.
دو منظــر روايــي؛ »تاريخ« و 

»داســتان« در اين اثر به نوعي تركيب شده است. 
براي اين همنشيني از چه راهكاري استفاده كرديد؟ 
ادبيات در بيان تاريخ بدون جلوه و زيبايي، يك اختراع 
ساده اســت. پس من نويســنده ناگزيرم براي تصوير 
زيبايي ها، خيــال را به كار بگيرم و مــن در خيال بايد 
خواننده را با شخصيت ها و جغرافيا آشنا كنم. خب، طبعاً 
يكي از كارهاي ادبيات و رمان مي تواند اين باشد كه كار را 
براي مخاطب لذتبخش كند. لذتبخش كردن تاريخ بايد 
در اين رمان اتفاق مي افتاد. من به دنبال بيان بهتر وقايع 
كمتر ديده شــده و در كنار آن، تأثيرگذاري بودم؛ پس 
بايد هم ادبيات داشته باشم هم تاريخ را. به اين موضوع 
خودم خيلي فكر كرده بودم كه آيا واقعاً روايت عاشورا 
مي تواند براي مخاطب جذاب باشد يا بايد آدم هايي را 
وارد كنم براي قصه خوب. پــس در اين كتاب، فقط با 
قصه عاشورا روبه رو نيســتيم. ما به سال هاي 
قبل بازمي گرديم؛ به تاريخ  و  لايه هاي قبل 
از عاشورا را مرور مي كنيم تا وقايع پنهان را 

بازخواني كنيم.
نوشتن آثار داستاني كه بر پايه 
تاريخ هم استوار باشــد، طبعاً نياز به 
تحقيقات و پژوهش دارد. شما چه 
ميزان از اين رويكرد بهره برديد؟ 
بخش عمده اي از اين كتاب، پايه 
تحقيقي و پژوهشي دارد؛ يعني 
مطالعات من از آنچه اتفاق افتاده و 
ثبت شده تا امروز. در كنار آن، لازم 
بود شــخصيت هايي را داشته باشم. 
مثل »علي بن قرظه« كه شخصيتي 
اســت كه در خيمه كاتبان زخمي 
افتاده و يك برادرش در ســپاه امام 
حسين)ع( است. تقابل اين دو برادر 
جالب است؛ يعني يك نفر در مقابل 
افكار، انديشه و ايمان برادرش قرار 
دارد. در كنار آنها، شــخصيت هاي 
ديگري را هــم بايد در رمــان قرار 
مي دادم كه يكي از آنها، »پيشــكار« 
است. همچنين در كنار دو كاتبي كه 
در خيمه قرار دارند و وقايع روز عاشورا 
را مي نويسند، شخصيتي را به موازات 
آنها قرار دادم به نام»نعمان« كه كم حرف 
است و شخصيت پيچيده اي دارد. در كنار 
نعمان هم، برادرزاده ابن ملجم مرادي را 
قرار داده ام. بزرگ ترين شخصيت در 

ميان اينها هم خود »كاتب اعظم« است.
 زاويه نگاه شما معطوف به خيمه كاتبان 
عمربن سعد است و داريد از نگاه آنها وقايع عاشورا 
را مي بينيد. احســاس نكرديد ممكن است دچار 

قضاوت شويد؟ 
بله، زاويه ديد و منظرگاه تازه من در اين رمان، در سپاه 
دشمن قرار دارد. روايت اين رمان به منزله دوربيني است 
كه زوم كرده روي كاتباني كه دارند در خيمه عمربن سعد 
وقايع آن روز تاريخی را مي نويسند. مخاطب داستان را از 
زاويه نگاه آنها مي بيند. من خيلي سعي كردم جانبداري 
نكنم و قضــاوت را به عهده مخاطب بگــذارم. موضوع 
محوري اين كتاب همان كاتب اعظم است كه زماني در 
دربار معاويه كاتب بوده اما وقتي مي بيند كه بايد وقايع را 
آنطوري كه معاويه مي خواهد بنويسد، زرنگي مي كند و 
شب ها اسناد را به خانه مي برد و يك روايت جداگانه براي 
خود مي نويســند و صبح روز بعد روايت دلخواه معاويه 
را مي نويسد. بنابراين ما در اين رمان، با 2كتاب مواجه 
هستيم؛ كتابي كه دارد اغراق مي كند و كتابي كه به اصل 
وقايع پايبند است. كاتب اعظم كتابي را كه در آن وقايع 
را به شكل درست نوشته مخفي كرده اما يك روزي اين 
قضيه لو مي رود و چالش اصلي داستان در واقع بر پايه 

همين مسئله است.
داستان هاي متكي به تاريخ طبعاً زبان 
روايي متناسب با اين رويدادها را هم مي طلبد و در 
عين حال بايد براي مخاطب امروزي هم زبان انتخابي 
آشنا و فهم آن ساده باشــد. با اين مسئله چگونه 

برخورد كرديد؟ 
براي اينكه به آن ســختي صحبت و زبان و روايتي كه 
در گذشته بوده برسم ســعي كردم يك زبان بينابيني 
را رعايت كنم تــا مخاطب به خوانــدن كتاب ترغيب 
شود. زبان برآمده از خود تاريخ است كه مخاطب با آن 

آشناست و با آن بيگانه نيست. 
مردم فيلم ها و سريال هاي زيادي با اين زبان از تلويزيون 
ديده و شنيده اند. همچنين سعي كردم ارجاعات تاريخي 
زيادي در كار نداشته باشــم. اگر چيزي هم هست در 
خود متن به آن جواب داده شده است. اصلًا هنر ادبيات 
همين است كه كار را براي مخاطب آسان كند. در واقع 
 مي توان لذت خواندن تاريخ را با هنر داستان نويســي 

فراهم كرد.

تازه هاي نشر

  به وقت رهايي
مجموعه داســتان »به وقت رهايي« 
اثري است داستاني شامل 11داستان 
كوتاه از نويســندگان جوان كشــور 
كه در سال هاي اخير به طبع آزمايي 
در زمينه داســتان كوتاه مشــغول 
هســتند. »به وقت رهايي« پيش از 
هرچيز آكنده از ايده هاي داســتاني 
ناب و جســورانه اســت؛ سرشار از 
داســتان هايي كه نشان از نازك بيني 

و دقت نظر نويسندگانش در كشــف و حلاجي نقاط كور يا كمتر 
مورد توجه قرار گرفته در اجتماع از سويي و از سوي ديگر بازنگري 
و كشف زاويه ديدي تازه براي نگاه به موضوعاتي عادي انگاري شده 

در جامعه است.
اين كتاب و داســتان هايش همچنين از حيث شخصيت پردازي 
و ســاختن موقعيت هاي انساني در داســتان هر چند تجربي اما 
بســيار پخته عمل كرده است. داســتان هاي اين كتاب نمايشي 
است از تلاش براي خلق موقعيت هاي ناب در بازخواني نوعي نگاه 
تازه به يك پديده انســاني. مريم ولي، محمدياسين گوهري فر، 
رضوان كفايتي، فاطمه عظيمي، الهه عاصمي، زينب شــكوهي، 
محدثه دلنواز، نرگس خاني، فائزه حق شــناس، فاطمه ســادات 
حسيني و ماهرخ توركي نويسندگاني هستند كه در اين مجموعه 
داســتان هايي از آنها منتشر شــده اســت. اين مجموعه  128 
صفحه اي در قطــع نيم وزيري به بهاي 24هزار تومان از ســوي 

انتشارات نيستان منتشر شده است.

  عزيز
عزيز، نخستين رمان سعيد نجفي، يك 
عاشقانه اجتماعي است كه حول محور 
پيرزني خوش مشرب كه با نوه خود در 
خانه اي دوطبقــه در يكي از محلات 
قديمي تهران زندگي مي كند، شكل 
گرفته است. مستاجرهاي جديد اين 
پيرزن، 4دختر دانشــجو هســتند و 
حضور آنها منجر به حوادثي مي شود 
كه داستان را پيش مي برد. نويسنده 

سعي بر آن دارد تا با روايت خاطراتي از پيرزن، كه همه او را عزيز 
صدا مي زنند، پلي از گذشته به حال زده و يادآوري كند حضور افراد 
سالمند در كنار نسل جوان، نه تنها الزاما كسالت آور نيست، بلكه 
در بسياري از موارد تجربيات ايشان راهگشاست. پرداختن به حال 
و هواي مجالس مذهبي و مراسم آييني، از ديگر ويژگي هاي اين 
رمان است كه نويسنده از تجربيات شــخصي خود در اين زمينه 
بهره  برده است. داســتان به زبان عاميانه است و ديالوگ ها، ساده 

اما دلنشين هستند.
اين كتاب 252صفحه اي در قطع رقعي از سوي انتشارات نيستان 

به بهاي 67هزار تومان منتشر شده است.

ساسان ناطق، از نويســندگان فعال در ســال هاي اخير است كه 
داستان نويسي را از اواســط دهه70 شروع كرد و با تك داستان هاي 
خود در جشنواره هاي ادبي كشور درخشيد و نخستين مجموعه داستانش با عنوان »وقتي جنگ تمام شود« 
در سال1384 به چاپ رسيد. اين مجموعه، جوايز ادبي متعددي را براي او به ارمغان آورد. موضوع دفاع مقدس 
در آثار اين نويسنده حضور پررنگي دارد و در كنار داستان، خاطره نگاري در اين حوزه را هم تجربه كرده است. 
از آثار شاخص ناطق در حوزه داستان مي توان كتاب هاي»در آفريقا همه  چيز سياه است« و »قوش« را نام برد. 
هر دو اثر نامزد جايزه كتاب سال دفاع مقدس و جايزه هفت اقليم و قلم زرين بودند. در بخش خاطره نگاري هم 
كتاب هاي »سياه، سفيد، خاكستري«، »آوازهاي نخوانده«، »آسمان مال من بود«، »هنوز مرا نشناخته اي؟ «، 
 »آنها كه رفتند«و »نامه رسان« از آثار شاخص او است كه جوايز متعددي را براي نويسنده كسب كرده اند.

به تازگي هم كتاب جديد اين نويسنده با عنوان»اعترافات كاتب كشته شده« با موضوع واقعه عاشورا منتشر 
شده است. به بهانه انتشار اين كتاب با ساسان ناطق گفت وگو كرده ايم.

علي الله سليمي
روزنامه نگار

گفت وگو با ساسان ناطق، داستان نويس، به بهانه انتشار كتاب جديدش »اعترافات كاتب كشته شده«

لذتتاريخخواندنباهنرداستاننويسي
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ایثارگران بدانند

کندی اجرای قانون در وزارت نفت 
وزارت نفت از مجموعه دستگاه هاي اجرایي است كه در آن قوانين 
و مقررات ایثارگران به ویژه در دوره وزارت آقاي زنگنه به ســختي 
اجرایي مي شد. با استقرار دولت سيزدهم، وزیر نفت نيز تغيير كرد 
و بارقه اميدي در جامعه ایثارگري ایجاد شــد كــه در دوره جدید 
تغييرات اساســي در حوزه اجراي قوانين حمایتي ایثارگران انجام 
گيرد اما اجراي قانــون همچنان در وزارت نفت بــا كندي و موانع 
بسياري مواجه بوده و به آساني انجام نمي پذیرد. در تاریخ ۲۴آذرماه 
سال۱۴۰۰ مدیركل تدوین و هماهنگي مقررات اداري و استخدامي، 
بخشــنامه اي را به عنوان ضرورت تســریع در اجراي قانون تفسير 
بند»و« ماده۴۴ قانون برنامه پنجم توســعه بــه زیرمجموعه هاي 
وزارت نفت ابلاغ مي كند كه جاي تامــل دارد. البته یك روز پس از 
ابلاغ مدیركل تدوین و هماهنگي مقررات استخدامي، وزیر نفت در 
تاریخ ۲۵آذرماه۱۴۰۰ بخشنامه اي را با موضوع بند»د« تبصره۲۰ 
قانون بودجه ســال۱۴۰۰ ابلاغ  و به نوعي بخشنامه ابلاغي قبلي را 
كاملًا منتفي مي كند. ابلاغ وزیر در اكثر موارد آن هماهنگ با مصوبه 
مجلس بوده و اغلب شــروطي را كه در قانون پيش بيني شده در آن 

ذكر مي كند. برابر ابلاغيه وزیر نفت:
كليه ایثارگران مشمول ماده۲۱ قانون جامع خدمات رساني  به ایثارگران و اصلاحات و الحاقات بعدي آن و فرزندان آنان 1
كه به طور تمام وقت در وزارت نفت و شــركت هاي تابعه به صورت 
قراردادي مدت موقت، مــدت معين و پيمانكاري شــاغل بوده اند 

مشمول تبدیل وضعيت مي شوند.
در تبصره۱ بند ۲، مشمولين تبصره۲ قانون اصلاح بند »و«  ماده۴۴ قانون برنامه پنجم توســعه كشور شامل فرزندان 2
شاهد و جانباز و آزاده، رزمندگان با حداقل 6ماه حضور داوطلبانه در 
جبهه، جانبازان، آزادگان و همسران شــهدا از شرط سني و معدل 
معاف شــده اند. البته در تبصره۲ بند۲ متذكر شده اند كه درصورت 
اعلام شرایط قانوني مبني بر عدم الزام به رعایت شرط سني و معدل 
براي سایر مشمولين از سوي ســازمان اداري و استخدامي كشور، 
همان شرایط با ابلاغ معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انساني ملاك 

عمل قرار خواهد گرفت.
 در تبصره۳ ایثارگران مشمول از رعایت سهميه استخدامي و آزمون 
معاف شده اند و در تبصره۴ این بند قيد شده است، حق بيمه مشمولين 
باید تا تاریخ ۲۷اسفند۹۹ و پس از آن حسب مورد توسط وزارت نفت و 

شركت هاي تابعه یا شركت هاي پيمانكار پرداخت شده باشد.
در تبصره بند۳ قيد شــده اســت كه با توجه به عدم وجود  ظرفيت ســازماني براي تمامي مشمولين در سطح صنعت 3
نفت، سمت سازماني متناســب براي استخدام و تبدیل وضعيت به 
رســمي، مازاد بر ســقف ســازمان با هماهنگي واحدهاي طرح و 

برنامه ریزي نيروي انساني شركت هاي اصلي ایجاد مي گردد.
 با توجه به نكاتي كه در ابلاغيه وزیر وجود دارد اميد است با تسریع 
در روند تبدیل وضعيت استخدامي ایثارگران و فرزندان آنان تأخير 

طولاني در سال هاي اخير جبران شود.

آســيب هاي اجتماعي در اشــكال 
مختلف پس از سال هاي شيوع كرونا و گزارش

وضعيت اقتصادي ناشي از تحریم ها 
و... با آمار تازه اي روبه روســت. در دومين همایش 
ملي مواجهه با آسيب هاي اجتماعي از دیدگاه اسلام 
نيز رئيس ســازمان امور اجتماعي، آمارهایي را در 
حوزه آســيب ها اعلام كرد؛ آمارهایي كه تا امروز 
چندان صحبتي از آن نمي شــد. از ایــن رو درباره 
افزایش، رشد زیرزميني و آســيب هاي نوظهور با 
سيدحسن موســوي چلك، آسيب شناس صحبت 

كرده ایم.

   الكليسم و نفي يك آسيب زيرزميني  
تقي رســتم وندي، معــاون وزیر كشــور و رئيس 
ســازمان امور اجتماعي، نرخ شيوع الكل در كشور 
را بين ۹تا۱۰درصد افراد بالاي ۱۵ تا 6۴سال اعلام 
مي كند؛ به طوري كه سالانه بيش از ۵ميليون نفر 
در كشــور الكل مصرف مي كنند. از سویي سالانه 
۵۰ تا 6۰هزار نفر بر اثر مصرف دخانيات در كشور 
جان خود را از دســت مي دهند و نگرش ۲۷درصد 
مردم به مصرف مواد مخدر منفی نيســت. مصرف 
»تریاك« ۵۰۰ســال در جامعه ایرانــي به عنوان 
ماده اي دارویي باعث چنين باورهایي شــده است. 
اگر از این بحث هاي كلان بگذریم به مواردي عيني 
و كاربردي نيز خواهيم رســيد؛ ازجمله این موارد 
»اعتياد« است. رستم وندي مي گوید: »ما در حوزه 
اعتياد به عنوان یك رفتار انحرافــي دچار كمبود 
نظریه پردازي با رویكرد دیني و اسلامي هستيم. در 
تمام دنيا در مواجهه با اعتياد، مصرف دخانيات را در 
شكل هاي مختلف به عنوان گام اول قرار مي دهند، 
اما ما باوجود داشــتن قانون جامع كاهش مصرف 
دخانيات، این قانــون را اجــرا نمي كنيم. به هيچ 
عنوان این قانون اجرا نمي شود و فرهنگ عمومي 
نيز زمينه پذیرش این قانــون را فراهم نمي كند؛ 
این درحالي است كه مثلا در نيویورك سن فروش 
دخانيات را از ۱۸ به ۲۰ســال ارتقا داده اند، اما در 
كشور ما خيلي ساده  دخانيات با پرداخت وجه در 

اختيار كودكان قرار مي گيرد.«
از آنجایي كه در آسيب هاي اجتماعي نمي توان به 
آمار دقيقي رسيد، موسوي چلك، آسيب شناس 
مي گوید: »ما همواره با آمار، دشــمني كرده ایم؛ 
درحالي كه نياز به دماســنج اجتماعــي داریم تا 
واقعيت روي زمين و زیر آن را به ما نشــان دهد، 
اما ما در یــك مقطع طولاني به ایــن واقعيت ها 
نمي پرداختيم. اگر پرداخته مي شد هم مدام مورد 
نقد قرار مي گرفت، تا سال ۱۳۹۵كه مقام معظم 

رهبري اعلام به كار فوق العاده در این باره كردند. 
در این جلســات، روند اقدامات كشور و وضعيت 
اجتماعي آن، خود را نشــان داد؛ بنابراین صداي 
ضجه آســيب اجتماعي بيش از ۲دهه است كه 
بلند شده، اما هميشه این آسيب ها نادیده گرفته 
شــده اند. باید بگویيم ندیــدن به معناي حذف 
واقعيت نيســت و آسيب رشــد زیرزميني خود 
را ادامه مي دهــد. جامعه اي كه بــا بحران هاي 
طبيعي و غيرطبيعي روبه روســت با آسيب ها نيز 
روبه رو خواهد شــد؛ یكي از انواع آسيب ها رشد 
مصرف مشروبات الكلي اســت. این آمار هم مثل 

آمار اختلالات رواني در ســال ۱۳۹۴كه گفتند 
۲۵درصد مردم دچار یك اختلال هســتند كه ما 
را با ســونامي اختلال رواني پس از كرونا مواجه 
خواهد كرد، مــورد توجه قــرار نگرفت. مصرف 
الكل در كشورهاي مختلف دلایل و كاركردهاي 
مخصوص به خــود را دارد، اما در كشــورمان به 
۲شكل اعتياد و تفریحي جریان دارد. از معتادان 
به الكل كه به الكليسم، یعني مصرف كننده مداوم 
الكل معروفند، آماري وجود ندارد. زماني آمارشان 
۲۰۰هزار نفر اعلام شــد، اما بسيار مورد نقد قرار 

گرفت.«

  رابطه فقر و نارضايتي قابل انكار نيست  
اما حاشيه نشيني از دیگر آسيب هایي بود كه در نشست 
خبري معاون وزیركشور بررسي شد. وي معتقد است 
از آنجایي كه ۱۱تا۱۳ميليون نفر در ســكونتگاه هاي 
غيررسمي زندگي مي كنند، به هيچ عنوان مسئولان ما 
در حوزه شهرسازي معيارهاي شهر اسلامي را رعایت 
نمي كنند؛ به گونه اي كه شهرها در ۲بخش بالا و پایين 
شهر شكل مي گيرند. بنا بر همين آمارها، حدود ۴۰ تا 
۴۵درصد مردم اعلام كرده اند كه نه مردم و نه مسئولان 
قانون را رعایت نمي كنند. بدیهي است در جامعه اي كه 
۴۰درصد مردم این گونه فكر مي كنند، هنجارشكني 

طبيعي تر به نظر برسد. او مي گوید: »حدود ۵۰درصد 
مردم اعتقاد دارند كه ميزان تحقق عدالت و برابري در 
جامعه كم است و اگر نگرش عمومي این باشد كه در 
جامعه برابري وجود ندارد و عدالت رعایت نمي شود، 
افراد انگيزه پيدا مي كنند تا خودشان به دنبال استيفاي 
حقوق خود بروند.« سيدحســن موسوي چلك ادامه 
مي دهد: »البته در آماري كه چند سال قبل وزارت راه 
و شهرسازي داده بود ۲۰تا ۲۱ميليون نفر حاشيه نشين 
بود. بي شك كسي نمي تواند منكر ارتباط فقر و آسيب 
اجتماعي باشد. حاشيه نشيني دلایل متعددي دارد. 
عدالت سرزميني مهم است. وقتي همه امكانات براي 
كلانشــهرها درنظر گرفته مي شــود، موضوع هدف 
بازآفریني شهري است. از سویي در همين دوران كرونا 
گروهي از طبقات متوسط به طبقه پایين نزول كرده اند. 
ادامه این شرایط بسيار خطرناك است و وضعيت ما را 

در حوزه آسيب هاي اجتماعي بدتر خواهد كرد.«

   آمارها دقيق نيستند  
رستم وندي، معاون وزیر كشــور با اشاره به اینكه دین 
اسلام ازجمله سنگرهاي مهم جلوگيري از خودكشي 
است، مي گوید: »سالانه حدود ۱۰۰ هزار نفر در كشور 
اقدام به خودكشي مي كنند كه البته مرگ ومير ناشي از 
این اقدامات حدود ۵هزار تا ۵هزار و ۵۰۰ نفر است. با 
این حال اگر این سير صعودي مدیریت نشود در آینده 
نه چندان دور در رده كشورهایي قرار خواهيم گرفت كه 
ميزان خودكشي در آن نگران كننده است.« او در ادامه 
به آمارهاي موجود در وزارت بهداشت و ۲۳۰هزار سقط 
در سال اشــاره مي كند و مي گوید كه مطابق با بعضي 
پژوهش ها ۳۰۰ تا ۴۰۰هزار سقط جنایي یا غيرقانوني 
در سال انجام مي شود. این آسيب نيز بي تردید بي ربط 
به الگوهاي همسریابي به عنوان یك آسيب عمده در 
فضاي مجازي نيســت. صيغه یابي در فضاي مجازي 
به عنوان آسيب در حال گسترش است كه باید نسبت 

به آن حساس بود.
رستم وندي از ســویي به اقدامات در حوزه حجاب و 
عفاف اشاره مي كند: »باید در صدر تلاش ها در الگوهاي 
اثر گذار عفاف و حجاب نوآوري شكل گيرد و از كليشه ها 
و روش هاي ســنتي در حوزه امر به معــروف و نهي از 
منكر و ترویج الگوي عفاف و حجــاب عبور كرده و به 
یك نوآوري رســيد.« اما در راستاي چنين مشكلاتي 
موسوي چلك به نوع پيگيري و انعكاس آسيب اشاره 
مي كند و مي گوید: »موضوعات وقتي با قانون در تعارض 
قرار مي گيرند، مخفي مي مانند؛ بنابراین نمي توان به 
آمارهاي رسمي در حوزه آسيب هاي اجتماعي اعتماد 
كرد. نه به این معنا كه نخواهند آمار را منتشــر كنند، 
بلكه به این معنا كه نظام رصدي در این باره وجود ندارد 
كه بررسي كند و بتواند تحليلي در این باره ارائه دهد؛ 
بنابراین آماري به شــكل دقيق در حوزه آسيب هاي 

اجتماعي وجود ندارد.«

از شيوع مصرف »الكل« تا آمار»خودكشي« به روایت رئيس سازمان امور اجتماعي را بررسي كرده ایم
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   خريد زمين
اوليويه در مصاحبه اي در يوتيوب 
ادعا مي كند، يكــي از زمين هاي 
جزيره را خريده است. او گفت كه 
كريپتولند اين انيميشن تبليغاتي 
فوق العاده را ساخته، زيرا اين تنها 
راهي است كه مي توانيد احساس 
كنيد كريپتولند چيست. او در اين 
ويدئو كــه در روز 15نوامبر آپلود 
شد، گفت: »ما سعي كرديم اين ديد 
را براي مردم توضيح دهيم، اما شما 
متوجه مي شويد كه كلمات بسيار 
محدود هســتند.« او درباره روند 
خريد اين جزيره و واگذاري زمين ها 
به Cryptolander Kings گفت: 
»طي هفته هاي آينده، بايد كارهاي 
اداري انجام شــود؛ البتــه انتقال 

مالكيت.«
در اين ميان بردلي رابينســون، از 
ســوي كريپتولند در وب سايتش 
به عنوان مدير پروژه معرفي شده 
است. رابينسون نيز گفت: شركتي 
كه او در آن مدير اجرايي اســت، 
علاقه اش را براي مشاركت در پروژه 
كريپتولند ابراز كرده اســت. او در 
اين باره گفت: »تــا به امروز، من در 
يك ظرفيت مشاوره در طول فرايند 
برنامه ريزي اصلي شركت داشته ام و 
به بنيانگذاران و معماران در توسعه 
مفهوم كمك كرده ام. در اين مرحله، 
من هيچ برنامه اي با توسعه دهنده 
براي ايفاي نقش مداوم نداشته ام. 
با اين حال همچنان به بحث در مورد 
سناريوهاي مختلف مديريت پروژه 

با آنها ادامه مي دهم.«

مدتي اســت كه در مورد »رمزپول ريال« بحث هايي 
مطرح شده اســت. بانك مركزي اعلام كرده كه قصد 
دارد اين رمزپول را خلق و منتشــر كند و اخيرا هم از 
اجراي آزمايشي آن در آينده اي نزديك خبر داده است. 
مردم تقريبا با مفهوم رمزارزها يا ارزهاي ديجيتال كه 
مشهورترين آن، بيت كوين است آشنا هستند، اما به 
اندازه كافي از رمزپولي كه بانــك مركزي ايران قصد 
انتشــار آن را دارد، اطلاع ندارند. درواقع اين پرسش 
مطرح مي شود كه اين رمزپول چه كاربردي دارد، چه 
ارزشي دارد و چرا مردم، استارت آپ ها و كسب وكارها 
به آن نياز دارند. در يك جمله مي توان گفت كه رمزپول 
بانك مركزي ابزاري جديد براي انتقال ريال اســت و 
ارزش آن معادل ارزش ريال اســت. درواقع، همانطور 
كه براي انتقال پول مي توان از   اي تي ام استفاده كرد، 
از رمزپول هم مي توان بر بستر بلاكچين براي انتقال 
ريال بهره  برد. با اين حال، اين ابزار جديد مزايايي براي 

كسب وكارها به همراه دارد.

نظارت پذيري رمزپول
سعيد خوشبخت، كارشناس 
فناوري بلاكچين در گفت وگو 
بــا همشــهري در ابتــدا به 
تعريف رمزپــول بانك مركزي 
مي پردازد. به گفته او »رمزپول 

بانك مركزي همان »ريال« است«.
او با اشــاره به اينكه اكنون ما مدياهاي مختلفي مانند 
كارت بانكي، اينترنت بانك و موبايل بانك براي انتقال 
ريال داريم كه از بســترهايي مانند شــاپرك جابه جا 
مي شود، ادامه مي دهد: »در آينده نزديك يك مدياي 
جديد براي انتقال ريال ايجاد مي شــود كه مبتني بر 

بلاكچين است.« 
خوشبخت با تأكيد بر اينكه رمزپول ريال قرار نيست 
جايگزين رمزارزها مانند بيت كوين شود يا با آنها رقابت 
كند، مي گويد: »انتقال پول از طريق اپليكيشــن ها و 
ولت ها)كيف پول ها( انجام مي شود و به لحاظ تجربه 

كاربري هم تفاوت خاصي با مدياهاي فعلي ندارد.« 
با اين حال، اين كارشــناس فناوري بلاكچين تفاوت 
رمزپــول را در لايه نظارتي و كســب وكارها مي داند. 
خوشبخت در اين مورد توضيح مي دهد كه »وقتي ما 
ريال را در يك بستر بلاكچيني سازماني داشته باشيم، 
قابليت برنامه ريزي شــدن پيدا مي كند و قابليت هاي 
نظارتي آن افزايش پيدا مي كند«. به عبارتي، حالا بانك 
مركزي به ازاي هر فرد يك ولت دارد كه افراد مي توانند 
با استفاده از آن ريال را جابه جا كنند و بنابراين قدرت 
نظارتي و رهگيري آن بسيار بالاست و همچنين قابليت 

برنامه ريزي كردن آن هم بالا خواهد بود.
خوشــبخت علاوه بر نظارت پذير بــودن آن، به ارائه 
سرويس هاي جديد به فين تك ها اشاره مي كند. به گفته 
او »وقتي فين تك ها مي خواهند سرويســي را توسعه 
دهند، بانك مركزي نگران است كه آنها خلق پول كنند 
يا تراكنش هاي صحيحي نداشته باشند. حالا درنظر 
بگيريد كه بانك مركزي ابزاري داشته باشد كه خيالش 
راحت باشد كه ريال و كيف پول ها در دسترس خودش 
است و به اين ترتيب راحت تر مي تواند به كسب وكارها 
اعتماد كند تا آنها هم بتوانند ســرويس هاي خود را 

توسعه دهند«.
اين كارشــناس فناوري بلاكچين به مثال ديگري 
اشــاره مي كند و مي گويد: »مثلا كســب وكارهاي 
قــرارداد  مي خواهنــد  وقتــي  بلاكچينــي 
هوشــمند)smart contract( بنويسند مي توانند 
تسويه ريالي خود را با اين ابزار انجام دهند. درواقع، 
رمزپول بانك مركــزي براي توســعه كاربردهاي 

بلاكچين در عمليات هاي واقعي كسب وكار ايران و 
نظارت بر آنها كارآمدي ايجاد مي كند.«

انگيزه خلق رمزپول
يكي از كارشناساني كه از پروژه رمزپول بانك مركزي 
مطلع است هم در مورد انگيزه خلق رمزپول از سوي 
بانك هاي مركزي مي گويد: »بانك هاي مركزي شاهد 
بودند كه روند رشد رمزارزهاي جهان روا روزبه روز در 

حال افزايش است.
اين منبع آگاه همچنين به تهديــد نوع خاصي از اين 
رمزارزها براي بانك هاي مركزي كه به آن استيبل كوين 
گفته مي شود يا رمزارزهاي داراي پشتوانه يا ارزش ثابت 
مثل تتر و داي اشاره مي كند و مي گويد: »اين رمزارزها 
از تعاملات روزمره مردم استفاده مي كنند اما درواقع 
در دفتر تراكنش كل هيچ بانك يا بانك مركزي ثبت 

نمي شوند.« 
به گفته او »مسئله اين است كه كسي كه از تراكنش هاي 
تتري استفاده مي كند قابل رصد و كنترل نيست و حتي 
بانكي مانند فدرال رزرو نمي داند كه حجم معاملات تتر 
چقدر است، چقدر تقاضا دارد و آيا مابه ازاي آن پشتوانه 

دارد يا نه«.
اين منبع مطلع عنوان مي كند كه بانك هاي مركزي 
از آنجا كه احساس مي كردند اســتيبل كوين ها ابزار 
حكمراني پولي آنهــا را تهديد مي كنند، به اين نتيجه 
رسيدند كه يك اســتيبل كوين با تمام ويژگي هايي 
كه رمزارزهايي مانند تتر دارند خلق و صادر كنند و در 
اختيار مردم قرار دهند؛ با اين تفاوت كه تراكنش ها در 

دفتر كل بانك هاي مركزي ثبت شود.
به گفته او »بنابراين رمزپول بانك مركزي قرار نيست 
رقيب بيــت كوين يا اتريوم باشــد، بلكه قرار اســت 
كاركردهاي شــبيه تتر داشته باشــد و در ايران هم 

پشتوانه آن ريال خواهد بود«.
اين كارشــناس عنوان مي كند كه مردم با داشــتن 
كيف پول هاي موبايلي كــه در آن رمزپول را شــارژ 
مي كنند، مي توانند به صورت آني رمزپول را تســويه 

كنند و موبايل به موبايل آن را منتقل كنند.
ايــن منبع مطلــع در مــورد مزاياي رمزپــول براي 
اســتارت آپ ها هم مي گويد: »وقتي در مورد رمزپول 
صحبت مي كنيم درواقع درباره زيرســاخت فناورانه 
آن هم صحبت مي كنيم كه اغلب بلاكچين يا به نوعي 
دفتر كل توزيع شده)DLT( هستند. اينها ويژگي ها و 
مزايايي در اختيار نهادي قرار مي دهند كه قرار است اين 
بستر فناورانه را فراهم كند. درواقع مي توان قراردادهاي 
هوشمند را روي اين بستر طراحي و تعبيه كرد تا نقل 
و انتقــالات و تراكنش رمزپول براســاس آن قرارداد 

هوشمند باشد.«
 »اين قرارداد هوشــمند به اين معني است كه قواعد، 
قوانين و شروط يك كســب وكار را تبديل به يك كد 

برنامه نويســي مي كند و در اين بســتر فناورانه اجرا 
مي شود و خودش چك مي كند كه وقتي يك رمزپول 
از يك جايي به جاي ديگر منتقل مي شود، آن شروط و 

قواعد را رعايت كرده باشد.« 
به گفته او »بنابراين بانك مركزي يا يك استارت آپي كه 
مي خواهد روي اين بستر سرويس بدهد مي تواند پول 
را برنامه پذير كند و بگويد پول تحت چه شرايطي از چه 
مبدأهايي به چه مقصدهايي برود. همچنين مي توان 

پرداخت در آينده و پرداخت شرطي داشت«.

كاربرد در بازار سرمايه
همچنيــن عباس آشــتياني، 
مديرعامــل انجمــن فناوران 
بلوك)انجمــن بلاكچين( در 
مــورد رمزپــول مي گويد: »با 
اســتفاده از رمزپول مشاهده 
و كنترل جريــان مالي واضح تر مي شــود. حتي داده 
كاوي)data mining( و روش هايي كه كسب وكارهاي 
بزرگ در جهان از آن استفاده مي كنند مي تواند در كنار 
آن شكل بگيرد. به طور مثال مي توان دريافت كه جريان 
پول در يك نقطه از شهر چه ميزان است يا سرعت آن 

در چه حد است.«
آشتياني همچنين عنوان مي كند كه اين نگراني وجود 
داشت كه رمزارزها و دارايي هاي ديجيتال به عنوان يكي 
از زمينه هاي دارايي، بخشي از ثروت را به سمت خود 

جلب كرده است.
به گفته او »اگر دارايي هــاي ديجيتال را به عنوان يك 
ظرف درنظر بگيريم، باوجود رمزپول ريال يك روزنه در 
آن ظرف ايجاد مي شود كه امكان دارد جريان نقدي را 
از آن دنياي ثروت به سمت حوزه هاي ديگر پولي و مالي 

كشور هدايت كند«.
مديرعامل انجمن بلاكچين معتقد است كه »به طور 
مثال، با داشــتن رمزپول ريال كه به سكوهاي تبادل 
اضافه مي شــود، مــردم مي توانند خيلــي راحت تر 
دارايي هاي ديجيتال خود را به رمزارز ملي كه شــبيه 

يك استيبل كوين است، تبديل كنند«.
به گفته او »اين رمزپول بعدها مي تواند وارد بازار سرمايه 
شود و در بورس كارايي داشته باشد و معادل رمزنگاري 
شده سهام را داشــته باشــيم. به اين ترتيب جريان 
نقدينگي بازار رمزارزهــا و دارايي هاي ديجيتال براي 

ورود به چرخه ساير حوزه ها باز مي شود«.
آشــتياني در مورد بهره مندي اســتارت آپ ها از 
رمزپول هم مي گويد: »استارت  آپ ها مي توانند به 
جاي اينكه از سيستم هاي پرداخت ياري استفاده 
كنند و پول را در حســاب هاي تجميعي نگهداري 
كنند، آن را مستقيما در كيف پول خود نگه دارند. 
به اين ترتيب هزينه كارمزدها براي استارت آپ ها 

هم كاهش پيدا مي كند.« 

 رمزپول بانك مركزي كه به آن ريال ديجيتال هم مي گويند 
درصورت عملياتي شدن مي تواند جابه جايی پول را برای مردم و كسب و كارها راحت تر كند

پروژه پرســروصداي 
متاورس قرار است به 
فضاي آموزشي ورود 
كند. پيش از اين در متاورس، قابليت هايي مانند 
بازي، ارتباطات اجتماعــي، امور كاري و بازي 
تعريف شده بود، اما ورود آموزش به اين فضا نيز 
اتفاق غيرمنتظره اي نبود. محققان آموزشي در 
حال كشف روش هاي جديد تحصيل و آموزش 
در اين فضاي اشــتراكي مجازي هســتند. به 
گزارش يورونيوز، »اپتيما كلاسيكال آكادمي« 
به عنوان يك مدرســه خصوصي در فلوريداي 
آمريكا با الهام گرفتن از اين تكنولوژي جديد، 
كلاس هايــي را در آگوســت 2022به طــور 
رايگان و بدون شــهريه برگــزار خواهد كرد. 

اين مدرســه نزديك به 
1300دانش آمــوز را به 
 Oculus هدست هاي
مجهز مي كند تــا آنها 
بتواننــد در كلاس هاي 
درس مجازي شــركت 

كنند.
در اين فضا، دانش آموزان 
مجــوز انتخــاب دوره 
و  خــود  تحصيلــي 
همچنيــن پروژه هــا و 
تكاليف متناســب با آن 
را دارنــد. در متاورس، 
دانش آموزان مبتني بر 
درس انتخابي مي توانند 
اماكن مهمي را از نزديك 
ببينند؛ به عنوان مثال در 
كلاس تاريخ اين امكان 
وجــود دارد كه اماكني 
ماننــد رم باســتان را 
ببينند يا در درس نجوم 
مي تواننــد از نزديــك 
سيارات را مورد بررسي 

قرار دهند.
مــدت زمان مدرســه 
متاورس 4ســاعت در 
روز خواهــد بود كه بين 
كلاس هــاي مختلــف 

تقسيم مي شــود. البته يك 4ســاعت اضافه 
ديگر نيز به مطالعه مســتقل و كارهاي مكمل 

اختصاص داده خواهد شد.
اين مدرســه كــه ادعا مي شــود نخســتين 
كلاس كامــلا مجــازي دنياســت، به دنبال 
نياز شــديدي كه در طــول دوره همه گيري 
 كوويد-19احساس شد به وجود آمده است تا 
يــك راه جايگزيــن بــراي تحصيــل بهتر 
دانش آموزان و دوري از فضاي بسته كلاس هاي 

درس باشد.

دورنماي متاورس در تحصيلات
اندرو رايت، مشــاور ارشــد در iTeacher و 
معمار متاورس براي تحصيل در رشــته هوا و 
فضاســت. اندرو دنياي كاملي را براي آموزش 
دبيرستاني ها ساخته است؛ جايي كه معلم ها 
و دانش آمــوزان مي تواننــد حول محور دامنه 
بزرگــي از موضوعات آكادميــك در واقعيت 
مجازي با هم ارتباط گرفته و گفت وگو كنند. 
رايت اين فضا را متاورس ( iTeacher (ناميده 
است. 14فضاي متفاوت در متاورس وجود دارد 
كه همه آنها خلاقيت، همكاري، ارتباط و تفكر 
انتقادي را تحريك و در مجموع دانش آموزان 
را به يك محيط آموزشي غني متصل مي كند. 
برخي از اين فضاها شامل »شهر امن«، »بريتانيا 
در جنــگ« و »نمايش 

كلاس فضايي« است.
مــارن لويــن، رئيس 
تجاري متا به اين نكته 
اشاره دارد كه متاورس 
به كلاس هاي آموزشي 
كمــك و يــك تجربه 
خلاقانه مهم از يادگيري 

ارائه مي كند.
او گفــت: تجربــه من 
به عنــوان يــك معلم 
زبــان انگليســي طي 
ســال ها ثابت كرده كه 
در دنياي امــروز نياز به 
دنياي مجازي و فضاي 
پيشرفته قابل دسترس 
براي همه بســيار مهم 
اســت. وجــود چنين 
فضايــي مانند متاورس 
به رشــد دانش آموزان 
در همــه ابعــاد كمك 
شــاياني مي كند. براي 
من به عنوان معلم زبان 
متــاورس  انگليســي 
يعني پيشــرفت زبان و 
توانايــي دانش آموزانم 
براي سازگاري با چالش 
دنياي پر از رقابت بيرون 

از محيط كلاس.
در دوران همه گيري كوويد-19، به اجبار هم 
معلمان و هم دانش آموزان به ســطح جديدي 
از درك در برخورد با فناوري رســيده اند و اين 
به آن معناست كه ما اســتراتژي هايي را براي 
مقابله بــا محدوديت هاي پيش رو، به خصوص 

در كلاس هاي همزمان ياد گرفته ايم!
دانش آموز بــا درك عميق فضــاي متاورس 
مي توانــد هر زمان كــه ممكن بــود، توانايي 

ارتباطي اش را افزايش دهد.  

شروع مدرسه در متاورس
با استقبال از متاورس و تمايل عجيب و غريب به آن، قرار است آموزش در اين فضاي 

جديد مجازي هم شكل بگيرد  رمزپول، ابزار جديد انتقال ريال
عمادالدين قاسمي پناه

خبر نگار

به سوی آينده

 قدرت نمايي نانويي ايران 
در نمايشگاه1400

امروز نمايشگاه فناوري نانو با رونمايي از محصولات جديد و هاي تك 
ايران در اين حوزه در محل نمايشــگاه بين المللي تهران با حضور   
سورنا ستاري، معاون علمي و فناوري رئيس جمهور افتتاح مي شود.

ستاد ويژه توسعه فناوري نانو در مسير تحقق اهداف »سند گسترش 
كاربرد فناوري در افق1404« در قالب نمايشگاه فناوري نانو، بخشي 
از دستاوردهاي اين حوزه را در معرض ديد مسئولان، متخصصان 
و صاحبان صنايع قرار مي دهد. امســال نيز در اين رويداد بيش از 
۵0محصول پيشــرفته با فناوري نانو رونمايي مي شــود و بيش از 
200محصول منتخب در حوزه هاي مختلف هــم در معرض ديد 
قرار مي گيرد. اين نمايشــگاه در روزهاي 2۷ تا 30دي ماه1400 
از ســاعت 9 تا 1۶ در نمايشــگاه دائمي معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري واقع در نمايشگاه بين المللي تهران برگزار مي شود.

بحث هاي علمي نانوتكنولوژي در سال19۸0 در ميان متخصصان، 
اســتادان دانشگاه و دانشــمندان به شدت رايج شــد و در اين باره 
فعاليت هاي پژوهشي و كارهاي علمي هم انجام مي دادند كه نتيجه 
آن مقالاتي بود كه منتشر مي شد. اما در سال2000، دولت آمريكا 
به موضوع علم و فناوري نانو به يك فناوري تحول ساز توجه كرد كه 
اين فناوري نوظهور ممكن بود تحول شگرفي در زندگي مردم ايجاد 
كند و توليد ثروت داشته باشــد و موجب حفظ اقتدار آمريكا شود. 
آمريكا حوزه نانو را يك استراتژي مي داند كه در اين حوزه  بايد مقتدر 

و پيشگام باشد.
به گزارش همشهري، بعد از آمريكا، چين دومين كشور است كه در 
سال2001، سند راهبردي اش را منتشــر كرد و ايران هم سومين 
كشوري است كه در ســال2002، برنامه راهبردي اش را در حوزه 

فناوري نانو شروع كرده است.
سعيد سركار، دبير ســتاد ويژه فناوري نانو در اين رابطه مي گويد: 
هم اكنون در رتبه  بنــدي  جهاني، چين با فاصله زيــادي از آمريكا 
در رتبه اول قرار دارد. آمريــكا در رتبه  دوم اســت و هند در رتبه 
سوم و ايران در رتبه چهارم قرار دارد. چين، هند و آمريكا 3 كشور 
پرجمعيت دنيا هستند و ايران در مقايسه با كشورهاي اروپايي، ژاپن 

و كره جنوبي، موقعيت چهارمي اش را در جهان تثبيت كرده است.
ستاد ويژه توسعه فناوري نانو از مراكزي است كه بيش از 2 دهه با 
فعاليت در يك حوزه تخصصي، دستاوردهاي زيادي براي كشور به 
ارمغان آورده است.  سعيد سركار، دبير ستاد ويژه توسعه فناوري نانو 
معتقد است بخش زيادي از اين موفقيت ها مرهون ثبات مديريت 
اســت كه با همراهي رهبر انقلاب حاصل شــده تا اين ســتاد در 

رفت وآمد دولت ها آسيبي نبيند.
هم اكنون ايران 2۷۶شركت دانش بنيان در حوزه فناوري نانو دارد 
كه محصول صنعتي توليد و وارد بازار مي كنند. ايران در حوزه هاي 
ســاختماني، خودروســازي، نفت و پتروشــيمي، كشتي سازي، 
هواپيمايي، نساجي، كشــاورزي، آب، محيط زيست، لوازم خانگي 
و... توليد محصول با فناوري نانــو دارد. نتيجه تلاش هاي محققان 
نانوتكنولوژي كشور طي سال هاي گذشته ۷2۷ محصول تأييدشده 

است كه تجاري سازي  شده و وارد بازار شده اند.
اين محصولات نه تنها در كشــورمان اســتفاده مي شــود، بلكه به 
كشورهاي پيشــرفته دنيا مثل ژاپن، كره جنوبي، چين، استراليا، 
مالزي، اندونزي، روسيه،  كشورهاي اروپايي، كشورهاي آمريكاي 
شمالي و جنوبي و آفريقا صادر مي شوند. براساس اعلام ستاد توسعه 
فناوري نانو هم اكنون محصولات شركت هاي دانش بنيان اين حوزه 

درمجموع به ۵0كشور دنيا صادر شده است.

كشف فسيل خزنده 1۸0ميليون ساله 

دانشــمندان بزرگ ترين و كامل ترين فســيل ايكتيوســور )ماهي 
 خزنده سانان( را با قدمت حدود 1۸0ميليون سال در گل و لاي منطقه 

حفاظت شده راتلند واتر كشف كرده اند.
قد اين خزنده دريايي به بيش از 10متر مي رســد. ايكتيوســورها 
)ichthyosaur( يك گروه منحصر به فرد از خزندگان دريايي بودند 

كه شباهتي سطحي به دلفين ها يا كوسه ها داشتند.
دين لومكس، فسيل شناس از دانشگاه منچســتر كه تيم استخراج 
فسيل را هدايت كرده در گفت وگو با بي بي سي مي گويد: ايكتيوسورها 
موجوداتي كاملا آبزي بودند كــه در آب زايمان مي كردند. نمونه اي 
كه ما پيدا كرديم خيلي استثنايي اســت چون نه فقط بزرگ ترين 
اســكلت يك ايكتيوســور اســت كه در بريتانيا يافت مي شود بلكه 
كامل ترين نمونه از اســكلت يك خزنده ماقبل تاريخ اســت كه در 
انگليس پيدا مي شود. ايكتيوسورها در تقريبا تمامي دوران موسوم به 
مسوزوييك در زمين زيست مي كردند. براساس شواهد فسيلي آنها 
ابتدا 2۵0ميليون سال قبل ظاهر شدند و آخرين گونه هاي آن حدود 

90ميليون سال پيش براي هميشه منقرض شدند.
اندازه اين موجودات كه گاه آنها را اژدهاي دريــا مي نامند از يك تا 
2۵متر متفاوت بود. خارج كردن موجود 1۸0ميليون ســاله از ميان 
گل و لاي كار آساني نبود. محققان تخمين مي زنند كه چيزي بين ۸ 

تا 10تن گل را براي استخراج فسيل جابه جا كرده باشند.
بشر براي بيش از 200ســال اين موجود را مي شناخته است اما قبلا 
فقط تكه هايي از اجزاي مختلف بدن آنها پيدا شده بود. براي نخستين 
بار از زمان شناخت اين موجود است كه اســكلت كامل يكي از اين 

غول هاي دوران ژوراسيك به طول 10متر پيدا مي شود.

شكست رمزارز دوستان در فيجي 

   متاورس، دنياي آينده ؟
 متاورس واژه تركيبي از 2كلمه مشتق متا 
به معني فراتر و ورس به معناي دنياست. 
شــركت هاي فناوري از اين كلمه براي 
توصيف آنچه بعــد از اينترنت مي آيد، 
اســتفاده مي كنند كه بــه عينك هاي 
واقعيت مجــازي يا واقعيــت افزوده 
وابسته اســت. مارك زاكربرگ، مالك 
شــركت متا در ويدئوي رونمايي از آن 
گفت: اين ممكن اســت علمي، تخيلي 
به نظر برسد، اما ما در حال ديدن تجميع 
بســياري از تكنولوژي هــا در كنار هم 
هستيم. زاكربرگ گفت: در 5تا 10سال 
آينده، بســياري از اين موارد به جريان 
اصلي تبديل مي شود و وقتي كامل شد، 
واقعيت فيزيكي ما بــا دنياي ديجيتال 
ادغام مي شود. به عبارت ديگر، متاورس 
به واقعيت هاي ديجيتال متناوب اشاره 
دارد كه در آن افراد كار، بازي و معاشرت 

مي كنند.
نام هاي ديگري هم براي متاورس وجود 
دارد؛ مانند دنياي آينه يا اينترنت خاص 
يا حتي ابر AR. مفاهيم كليدي كه آن را 
تعريف مي كنند، تجربه و واقعيت فيزيكي 
تقريبا تقويت شده هســتند. با نگاهي 
به آينده، آواتارهــا و لايه هاي ديجيتال 
در مفهومي بســيار پيشرفته تر از آنچه 
هم اكنون داريم، براي تعامل آنلاين نيز 

قابل انتظار است.

طرح هاي مبلغان ارزهاي ديجيتال براي مخفيگاه مجلل با تمسخر و جنجال مواجه 
شد و اكنون اين جزيره بار ديگر به بازار بازگشته است

زهرا خلجي
خبر نگار

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

پس از شكست قرارداد خريد جزيره اي 
در فيجي به قيمــت 12ميليون دلار، 
طرح هايي بــراي ايجاد يــك پناهگاه 
گرمســيري براي علاقه مندان به ارزهاي ديجيتال با مشــكلاتي مواجه 

شده است.
به گزارش روزنامه گاردين، گروهي از مبلغان ارزهاي ديجيتال به رهبري 
»ماكس اوليويه« و »هلنا لوپس« در يك ويدئوي انيميشــني در يوتيوب 
برنامه هاي خود را براي جزيره »نانانو-  اي-كي« تشــريح كردند كه در آن 

يك سكه سخنگو، توضيحاتي را درباره شرايط ارائه مي داد.

جزيره رمزارزها
تبليغات حول يك شــركت به نام »كريپتولند« بــود كه به  گفته خودش، 
نخســتين جزيره خصوصي ارزهاي ديجيتال محســوب مي شود؛ جايي 
براي تفريح و لذت و اجراي كامل سبك زندگي رمزارزي. البته اين كليپ 
به طوركامل از يوتيوب حذف شده است، اما نسخه هاي ذخيره  شده آن نشان 
مي دهد كه اين جزيره به عنوان »مركز بين المللــي براي جامعه به منظور 
زندگي، كار و سرگرمي و لذت بردن از ســبك زندگي درجه يك ارزهاي 
ديجيتال« معرفي شده اســت. يك اكوسيســتم كاملی كه نشان دهنده 
فضاي شــكوفاي رمز ارزهاست و بهشتي توســط علاقه مندان به كريپتو 
براي دوستداران آن ساخته شده اســت. مناطق برنامه ريزي شده شامل 
خليج كريپتولند، ساحل كريپتو، خانه دائو )اشاره به سازمان هاي مستقل 
غيرمتمركز، شكلي از ساختار غيرشركتي كه توسط علاقه مندان به كريپتو 
به عنوان جايگزيني براي شــركت هاي معمولي ترويج مي شود( و باشگاه 
ولاديمير فقط براي اعضا، يكي ديگر از شوخي هاي ديگر ارزهاي ديجيتال 
بود كه به افرادي تعلق مي گيرد كــه 0.01درصد از يك ارز ديجيتال را در 

اختيار داشته باشد.
همچنين۶0 قطعه زمين در آنچه در ويدئو به عنــوان تپه هاي بلاكچيني 

توصيف مي شــود، قــرار بــود از طريــق NFT به 
»Cryptolander Kings« فروختــه شــود. 

توكن هاي غيرمثلي كــه از همان فناوري 
بلاكچين مبتني بــر ارزهاي ديجيتال 

مانند بيت كوين استفاده مي كنند. 
ويدئوي 1۸دقيقه اي اين پروژه با 
تمسخر در رسانه هاي اجتماعي 
مورد اســتقبال قــرار گرفت! 
پس از اينكه حســاب توييتر 
كريپتولند در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه ســن رضايت 
در جزيره چه ســني خواهد 
بود، با يك توييــت كه اكنون 

مخفي  شده اســت پاسخ داد،  
بحث هايي به وجــود آمد: »بلوغ 

ذهني بايــد بيــش از اندازه كافي 
باشد!« سن واقعي رضايت در فيجي 

1۶سال است. كريپتولند بابت اين توييت 
عذرخواهي كرد و گفت كه اين يك سوءتفاهم 

بوده اســت؛ زيرا حســاب توييتر آن توسط چندين 
نفر اداره مي شود كه همه آنها »انگليسي را به عنوان زبان اول 

صحبت نمي كردند« و فكر مي كردند كه اين ســؤال در مورد شرايط سني 
براي بازديد از جزيره است.

مشكلاتي بزرگ تر از تبليغات ضعيف
اما به نظر مي رسد كه اين پروژه به مانعي بزرگ تر از تبليغات بد برخورد كرده 
است. ريك كرمود مشاور املاك و مســتغلات فروش »نانانو- اي-كيك«، 

از شــركت نيوزلندي باي ليز به گاردين گفت كه قرارداد 
فروش آن به حاميان كريپتولنــد در اين هفته از 
بين رفتــه و جزيره دوباره به بازار بازگشــته 
اســت. او در اين خصوص گفت: »ما به 
مردم مي گوييم كه در مدت زماني كه 
قرارداد داشتند، قرارداد بسته بودند، 
اما دوباره به بازار برگشته است.« 
نانانو- اي- كيك، ۵۵0هكتاري 
در حدود يك كيلومتري ساحل 
شــمالي ويتي لوو، يكــي از 2 
جزيره اصلي فيجــي قرار دارد 
كه با حدود 2.۵ساعت رانندگي، 
مي توان به فــرودگاه بين المللي 
رسيد. طبق فهرست كرمود، آنها 
يك اسكله، ۵ســاحل و يك ويلاي 
مجلل )با استخر( ارائه مي كنند كه در 
يكي از بلندترين نقاط جزيره قرار دارد؛ 
با چشم اندازهاي باشكوه 3۶0درجه، به ويژه 
به سمت غرب روي همسايه آن يعني نانانو- اي 
را و اقيانــوس آرام جنوبــي. كرمود گفــت: اين يك 
سايت فوق العاده براي توسعه گردشگري است؛ زيرا در سمت 
شرقي جزيره قرار دارد كه كمترين بارندگي را داشته و براي فروش با عنوان 
مالكيت آزاد در دســترس خواهد بود كه چنين چيزي در فيجي نادر است. 
او گفت: توسعه گردشگري در فيجي به شدت تحت تأثير همه گيري بيماري 
كوويد-19 قرار گرفته است. كرمود در اين باره گفت: »احتمالا همه  چيز دوباره 
شروع خواهد شد. اميدوارم زماني، گردشگري شروع به بازسازي خود كند. 

كوويد-19 يك مشكل بزرگ براي همه بوده است.«
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متخصصان غذا و دارو از فقر انواع ويتامين در ميان ايرانيان به دليل کاهش مصرف گوشت و لبنيات خبر می دهند

افزايش 3برابري مصرف مكمل ها و ويتامين ها در ايران
نگاه

ميز خبر

افزايش قابل توجه فروش مكمل هاي غذايي 
علي فاطمي، نايب رئيس انجمن داروســازان ايران در 
توضيح بيشتر به همشهري مي گويد:» ميزان مصرف 
مكمل هاي غذايي در دوران شيوع کرونا به شدت افزايش 
پيدا کرده است، اگر حدود 30درصد از اين رشد را ناشي 
از افزايش قيمت اين محصولات بدانيم، توليد عددي 
مكمل هاي تغذيه اي در ايران تقريبا 2برابر شده است. 
به گفته فاطمي، آمار توليد 6ماه اول ســال 1۴00 هم 
نسبت به سال قبل همين حدود رشد را نشان مي دهد 
که يكي از دلايل آن، )علاوه بر توقف واردات و رشــد 
صادرات(، نگراني ای است که مردم نسبت به سلامتي 
خود با شيوع ويروس کرونا پيدا کرده اند. براساس اعلام 
او، آمار توليد مكمل هايي مثــل ويتامين D که براي 
تقويت سيستم دفاعي بدن بيشتر مورد استفاده قرار 
مي گيرد، رشد ۴تا 5برابري داشته است. مشابه همين 
 وضعيت براي مكمل هاي حاوي ويتامين سي يا روي 
هم ايجاد شده اســت:» با اينكه تاکنون بارها از طرف 
مقامات بهداشتي گفته شده که هيچ مكمل تغذيه اي 
قادر به پيشگيري يا درمان بيماري کوويد- 19نيست، 
اما به دليل سابقه اي که ويتامين هاي D و C و همچنين 
زينك در افزايش توانايي دفاع بدن در برابر بيماري ها 
دارند، مصرف مكمل هاي حاوي اين مواد در بسياري 
از کشــورها ازجمله ايران افزايش چشــمگيري پيدا 

کرده است.

فقر ويتامين با كاهش مصرف گوشت و لبنيات 
محمود هادي پور، داروخانه دار و داروســاز اســت و به 
همشــهري مي گويد که به طور کلي در کشــور، اغلب 
افراد با فقر ويتامين مواجهند و همين موضوع ســبب 
شده تا نياز به مصرف اين ويتامين ها و مكمل ها بيشتر 
احساس شود: »آمارها نشان مي دهد به دليل مشكلات 
اقتصادي، سبدغذايي مردم ضعيف تر شده است و تمام 
اين موارد لزوم استفاده از مكمل ها را بيشتر مي کند. وقتي 
مردم کمتر مي توانند از لبنيات، گوشت، ماهي، ميوه و 
سبزيجات تازه استفاده کنند، معمولا دچار فقر ويتامين 
هم مي شوند. اين موضوع در سال هاي اخير بيشتر ديده 
مي شود.« براســاس اعلام او، سرانه مصرف ويتامين  ها 
در ايران نســبت به کشورهاي توســعه يافته، پايين تر 
است. ميزان مصرف گوشت بسيار پايين آمده و کيفيت 
موادغذايي هم کاهش پيدا کرده اســت. به اين ترتيب 
حتما مكمل ها بايد در جاي درست خود استفاده شوند.

مرکز آمار ايران در تير 1۴00 گزارشي از شاخص قيمت 

کالاها و خدمات مصرفي خانوارهاي کشور منتشر کرد 
که نشان داد قيمت ســبد خوراکي ها نسبت به سال 
پايه 1395 حدودا ۴برابر شده اســت. در اين گزارش 
همچنين عنوان شد که قيمت نان و غلات 3برابر، قيمت 

گوشت قرمز، سفيد و فرآورده هاي آنها ۴.۴برابر، قيمت 
ماهي ها و صدف داران ۴.7برابر و قيمت شــير، پنير و 
تخم مرغ ۴.1برابر شده است. يازدهم دي هم مديرکل 
دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت، اعلام کرد که 
به دليل افزايش قيمت منابع پروتئين حيواني، دسترسي 
دهك هاي درآمدي پايين به اين اقلام کاهش يافته و 
حتي مطالعات نشــان مي دهد که مصرف مواد غذايي 
مانند شير و گوشت در اين افراد کم شده است. به گفته 
او، برخي اقلام غذايي به علت افزايش قيمت تا 35درصد، 
کاهش مصرف يافته است. اين اقلام شامل گوشت قرمز، 

 گوشت مرغ، شير، لبنيات و ميوه است.

افزايش مصرف ويتامين سي، دي و زينك 
در دوران كرونا 

با وجود کاهش مصرف بســياري از مواد غذايي، حالا 
مردم به استناد نتيجه آزمايش ها، احساس نياز بيشتري 
به مصرف مكمل هاي غذايي و ويتامين ها پيدا کرده اند 

و در دوران کرونا، با ايجاد چالش تقويت سيستم ايمني 
بدن، بسياري از مردم مشتريان دائمي داروخانه ها براي 
تهيه انواع ويتامين هاي تقويت کننده سيستم ايمني 
شــده اند. هادي پور هم به اين موضوع اشاره مي کند و 
مي گويد: »در دوران کرونــا مصرف ويتامين ها به ويژه 
مكمل هايي کــه باعث افزايش سيســتم ايمني بدن 
مي شوند، مثل ويتامين سي، دي و زينك افزايش پيدا 
کرده است. البته سلنيوم و مكمل هاي ديگري هم که 
افراد اغلب آنها را به طور خاص براي افزايش سيســتم 
ايمني بدن تهيه مي کنند، در اين مدت مصرف بيشتري 
داشته است.« به گفته هادي پور در اين مدت در فضاي 
مجازي هــم تبليغات زيادي براي اســتفاده از بعضي 
ويتامين ها و مكمل  ها ازجمله شربت ايميونيس شد که 
اين موضوع ميزان مصرف اين شربت را بسيار افزايش 
داد: »مصرف بيش از انــدازه تمام ويتامين ها مي تواند 
مشــكلاتي براي افراد به وجود بياورد، چرا که مصرف 
بيش از انــدازه ويتاميني مثل ســي مي تواند عوارض 

آلودگي گندم هاي روسي تكذيب شد 
شنبه اين هفته بود که رئيس کانون صنايع غذايي ايران از آلوده بودن 
20محموله گندم وارداتي به ســرب خبر داد. با اينكــه اين موضوع از 
سوي رئيس آزمايشگاه کنترل و کيفيت سازمان غذا و دارو مورد تأييد 
قرار گرفت اما روز گذشته مهدي انصاري دوگاهه، سرپرست اداره کل 
آزمايشگاه هاي مرجع کنترل غذا، دارو و تجهيزات پزشكي سازمان غذا 
و دارو، اين آلودگي را رد کرد و گفت:»هنوز نتايج نهايي آناليز روي نمونه 
محموله گندم هاي وارداتي مشخص نشده است؛ اما براساس نتايج اوليه، 
پاسخ ها قابل قبول اســت.« به گفته انصاري دوگاهه، از 5کشتي حامل 
گندم وارداتي به کشــور نمونه برداري و به آزمايشگاه هاي معاونت غذا 
و داروي اهواز ارسال شده اســت. هم اکنون نمونه هاي 2کشتي مورد 
تأييد قرار گرفته و 3نمونه ديگر طبق آيين نامــه براي آناليز مجدد به 
3 آزمايشــگاه ديگر ارسال مي شــود که يكي از آنها آزمايشگاه مرجع 
سازمان غذا و داروست. او افزود: »نتايج اوليه در حد قابل قبول است و 
مشكلي درباره اين محموله ها وجود ندارد. همچنين برخي از معاونت ها 
که آناليزهاي مربــوط به اين نمونه ها را انجــام داده اند هم اکثرا نتايج 
قابل قبولي داشــته اند.« همه اينها در حالي است که مرتضوي، رئيس 
کانون انجمن هاي صنايع غذايي ايــران در توضيح اظهارنظر جنجالي 
درباره گندم هاي وارداتي روز گذشته به ايلنا گفت:»هفته پيش نامه اي 
از وزارت بهداشت به ما ارسال شد مبني بر اينكه محموله گندم روسي 
آلوده به سرب است و بايد از مصرف آن جلوگيري کرد؛ به همين دليل 
ما حدود يك هفته اين محموله را نگه داشتيم تا آزمايش ها براي تأييد 
ســلامت آن صورت بگيرد«. به گفته اين فعال اقتصادي، پس از انجام 
آزمايش هاي لازم از سوي اين وزارتخانه سلامت اين محموله تأييد و 
شرکت بازرگاني دولتي سلامت هم اين محموله را تأييد کرده است. اين 
در حالي است که ماه گذشته هم  رئيس سازمان حفظ نباتات از برگشت 
خوردن ديگر محموله گندم وارداتي از روسيه خبر داده و به فارس گفته 
بود: »مشكلات برگشت محصولات کشاورزي تنها در مورد ايران نيست 
و ما اخيراً 50هزار تن گندم روسيه را به دليل وجود علف هرز برگردانديم 

و حتي بخشي از جو وارداتي از برزيل را هم برگشت داده ايم.«

احتمال اعمال محدوديت هاي كرونا
رئيس هيأت مديره نظام پزشــكي تهران بزرگ، نسبت به وقوع پيك 
ششــم و احتمال اعمال محدوديت ها در سال جديد، هشــدار داد. به 
گزارش مهر، مويــد علويان با بيان اينكه روند قبلــي مقابله و مديريت 
کرونا، روند چالش برانگيزي بود و منجر به ايجاد 5 پاندمي در کشور شد، 
گفت:»واکسيناسيون عليه کرونا در مدت کوتاه و در حجم بالا انجام و 
باعث ايجاد ايمني نسبت به سويه اوميكرون شده و به دليل همين توانستيم 
مقابل اوميكرون مقاومت کنيم. تاکنون ميزان مبتلايان افزايش جدي  
نداشته، اما با توجه به وضعيت موجود اگر دوز سوم واکسيناسيون انجام 
نگيرد و استفاده از ماسك و ساير پروتكل ها رعايت نشود، افزايش فوتي 
ناشي از ابتلا به کروناي اوميكرون هم مانند دلتا خواهد شد.  در مقابل اما 
اگر به مردم واضح بگوييم که شرايط را ببينند و آنها را نسبت به تزريق 
دوز سوم، استفاده از ماسك و رعايت فاصله گذاري فيزيكي تشويق کنيم، 
تعداد ابتلا و فوتي ها کمتر خواهد شد.« علويان گفت:» اگر 60 تا 70درصد 
مردم در 2ماه پاياني سال دوز سوم واکسن کرونا را بزنند، مي توانيم در 
تعطيلات عيد خيال آسوده تري داشته باشيم و تعداد ابتلا و فوتي پايين 

در ماه هاي آينده، تنها در گرو حفظ سطح ايمني بالا در جامعه است.«

احساس ناامني در بيماران روان 

ترجيحــي  ارز  حــذف  دســتاورد 
۴200توماني درباره برخي داروها، ۴برابر 
شــدن قيمت ها بوده و حتي داروهاي 
توليد داخل هم افزايش قيمت 100تا 200درصدي داشته اند. يكي 
از دلايل افزايش قيمت داروهاي داخلي، افزايش قيمت مواداوليه اي 
اســت که تا قبل از اين با ارز ترجيحي تأمين مي شــد اما اکنون در 
برخي از اين مواد اوليه حذف ارز دولتي منجــر به گراني يا کمبود 
شده است. اتفاقي که درباره داروهاي مربوط به روان هم رخ داده و 
کمبود برخي از آنها روند درماني بيماران مزمن روانپزشكي را مختل 
کرده است. البته به تأکيد مسئولان قرار نيست ارز دولتي به صورت 
کامل حذف شود اما هنوز مشخص نيست که اختصاص اين ارز براي 
کدام دســته از داروها خواهد بود و درباره ديگر داروها چه تدبيري 
انديشيده مي شــود که منجر به افزايش دوباره قيمت ها نشود. اين 
در حالي است که به دليل سياســت حمايت از توليد داخل، کاهش 
واردات دارو هم اجرا شده اما تقريبا در 2سال گذشته به طور دوره اي 
به دليل محدوديت هاي مختلف، داروهــاي ايراني هم در بازار دچار 
کمبود بوده اند. موضوع مهم اين است که کمبود داروهاي خارجي با 
علت هايي ازجمله منع واردات و محدوديت ها يا عوامل ديگر توجيه 
مي شــود اما نبود داروهاي ايراني که قرار است جايگزين داروهاي 
وارداتي باشند، چالش مهمي به شمار مي رود که بسياري از بيماران 
را با مشــكلات زيادي مواجه مي کند چرا که اغلب کمبود ها درباره 
داروهايي وجود دارد که بيماران بايد به صورت مرتب از آنها استفاده 
کنند و مصرف شان ضروري است. به اين نكته هم بايد توجه داشت 
که تغيير در نوع دارو در برخي بيماري ها براي سازش و رسيدن به 
دوز مناسب نيازمند زمان است و علاوه بر آن دسترسي به چند داروي 
مشابه هم بايد وجود داشته باشد، چرا که ممكن است هر بيمار فقط 
با يكي از آنها سازش پيدا کند و درمان او با يك دارو اثربخش باشد. 
اتفاقي که اکنون درباره برخي داروهاي روان هم رخ داده و ترکيباتي 
مانند فلوفنازين تزريقي يا هالوپريدول طولاني اثر تزريقي يا موجود 
نيستند يا بسيار کم و به صورت سهميه اي توزيع مي شوند. اين داروها 
معمولا در بيماران مزمن روانپزشكي کاربرد زيادي دارند و در مواردي 
که بيماران پذيرش دارويي ندارند و داروهايشــان را قطع مي کنند، 
اين کمبودها باعث ايجاد مشكل جدي براي آنها مي شود. داروهايي 
مثل بوسپيرون يا دونپزيل هم که در درمان آلزايمر استفاده مي شود 
کمياب يا ناياب شده و اين کمبود با بررسي بازه زماني 3يا 6ماه قبل 
به صورت دوره اي رخ داده است. اين، مسئله بسيار مهمي است که 
وقتي روانپزشــك، بيمار و خانواده براي کمبود دارو نگراني داشته 
باشند، در اين وضعيت هيچ امنيتي براي تهيه داروي مصرفي و تجويز 
شده به ويژه براي بيماران مزمن وجود ندارد و علاوه بر ناپايداري براي 
طبابت و کار پزشك، براي بيمار و خانواده او هم ناامني و مشكلات 

زيادي به وجود مي آورد.

تا 3 هفته ديگر، اوميكرون غلبه مي كند
رئيس مرکز تحقيقات ويروس شناسي دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي مي گويد در 2 تا 
3 هفته آينده اوميكرون به احتمال زياد جايگزين دلتا و به ســويه غالب تبديل مي شود و بايد 
تمهيداتي براي از کار انداختن چرخه ويروس درنظر گرفــت. عليرضا ناجي، درباره آخرين 
وضعيت شيوع اوميكرون در دنيا به ايلنا گفت: »اطلاعاتي که درحال حاضر از علايم باليني و 
وخامت بيماري داريم اين است که هم ميزان بستري و هم مرگ ومير آن از دلتا پايين تر است، 
اما از آنجايي که اين سويه سرعت انتشار بسيار بالايي دارد و اينكه مي تواند افرادي را هم که قبلا 
مبتلا شده اند، درگير کند، هرچه قدر ميزان درگيري ها بالاتر باشد، بستري ها در بيمارستان ها 

هم افزايش پيدا مي کند.«
او همچنين درباره برخي پيش بيني ها مبني بر اينكه ممكن است در ماه هاي آينده از فاز حاد 
پاندمي کرونا در دنيا خارج شويم هم گفت: »در ايران تا چند ماه آينده، يعني از زمان عيد نوروز 
به بعد با خيزي از اوميكرون و افزايش موارد مرگ و مير ناشي از آن مواجه خواهيم بود. اينكه 
بعد از آن و در اين حين چه اتفاقي رخ دهد، دقيق نيست و اين پيش بيني ها براساس اطلاعات 
حال حاضر اســت. البته بايد درباره اوميكرون اين را بپذيريم که اگر حتي اين ســويه جديد 
همين ميزان از بيماري زايي فعلي اش را نيز حفظ کند، زماني که شيوع بالا برود، تعداد موارد 
شديد هم طبيعتا بالا مي رود و به همان نسبت تعداد مرگ هم بالا خواهد رفت. از سوي ديگر 
هر قدر اوميكرون در جامعه بچرخد، مي تواند در خودش تغييراتي ايجاد کند و ممكن اســت 
اين تغييرات افزايش وخامت بيماري را در پي داشته باشد.« به گفته ناجي از گردش انداختن 
ويروس نياز به تمهيداتي دارد؛ نخست اينكه نظارت و تعداد تست ها را افزايش داد و افراد آلوده 
با علائم باليني يا بدون آن را که در برخورد با افراد بيمار بوده اند ايزوله کرد. همچنين افزايش 
سطح واکسيناسيون دوز بوستر هم مهم است: »ما در ايران به عنوان يك کشور توليد کننده 
واکسن بايد به دنبال اين باشيم که فرمول واکسن هايمان را براساس واريانت هاي جديد تغيير 
دهيم و گرنه اصرار بيش از حد به دوزهاي بوستر استقبال مردم را پايين مي آورد. به هرحال 
مشارکت مردم در زدن بوستر بسيار مهم اســت اما حتما بايد فرمولاسيون واکسن هايمان را 

تغيير دهيم تا واکسن هايمان کفايت لازم را در برابر اوميكرون داشته باشند.« 

 اميرحسين جلالي 
عضو هيأت علمي دانشگاه علوم پزشكي ايران

فروش مكمل هاي غذايي و ويتامين ها، افزايش قابل توجهي پيدا 
كرده است. شيوع كرونا، منجر شــد تا خيلي ها در كنار درمان، 
ســراغ ويتامين ها و مكمل هاي افزايش دهنده سيستم ايمني 
بدن بروند. آن هم در شــرايطي كه ابتلا به كرونا با عوارضي مانند 
ريزش مو و تضعيف بدن همراه اســت. آمارها حكايت از افزايش 
مصرف اين مكمل ها و ويتامين ها دارد. با اينكه ســازمان غذا و 
دارو تأكيد مي كند كه آماري در اين زمينــه در اختيار ندارد اما 

نايب رئيس انجمن داروســازان ايران به همشهري مي گويد كه 
فروش مكمل هاي غذايي در ســال98، 2.4ميليارد تومان بود و 
در سال99 به 5.7ميليارد تومان رســيد. در نيمه اول امسال هم 
فروش اين مكمل ها و ويتامين ها نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
بالا رفته است. متخصصان غذا و دارو مي گويند بيشترين ويتامين 
و مكملي كه مصرف شــده، ويتامين هاي دي، سي و زينك است. 
مكمل ها و ويتامين ها ارزان نيستند؛ قيمت آنها از 70هزار تومان 
شروع مي شود و به يك ميليون تومان مي رسد. با اينكه اميرحسين 
معيني زندي، عضــو هيأت مديره ســنديكاي توليدكنندگان 

مكمل هاي رژيمي غذايي ايران به همشهري مي گويد كه واردات 
اين مكمل ها و ويتامين ها متوقف شده، اما اغلب اين ويتامين ها 
و مكمل ها خارجي هستند و به صورت قاچاق در فضاي مجازي و از 
طريق فروشگاه هاي آنلاين ، فروخته مي شوند. هر چند كه براساس 
اعلام سرپرست اداره كل امور فرآورده هاي طبيعي، سنتي و مكمل 
سازمان غذا و دارو، تبليغ مكمل ها و ويتامين ها  در فضاي مجازي 
غيرقانوني است؛ ميزان مصرف مكمل ها و ويتامين ها بالا رفته و 
مسئولان هشدار مي دهند مصرف بيش  از اندازه و طولاني مدت 

برخي ويتامين ها مي تواند به كليه و كبد آسيب برساند.
کليوي به دنبال داشته باشــد.« او به عوارض مصرف 
اين ويتامين ها و مكمل ها بدون تجويز پزشــك و نياز 
جدي بدن، اشاره مي کند و مي گويد: »عوارض مصرف 
بيش از انداره ويتامين ها کم نيست. مثلا ويتامين هاي 
محلول در چربي مثل ويتامين D ،E ،A و K، در بدن 
جمع مي شوند؛ بنابراين مصرف بيش از اندازه آنها باعث 
مي شود تا مشكلاتي در کبد مصرف کننده ايجاد شود. 
از ســوي ديگر ويتامين هاي محلول در آب مي  توانند 
عوارض گوارشي و کليوي داشته باشند. مثل ويتامين 
C  و B.« به گفته او، استفاده نامناسب از هر چيزي حتي 
آب آشاميدني هم مي تواند عوارضي به دنبال داشته باشد. 
بنابراين هنگام استفاده از ويتامين  ها هم بايد مراقب بود. 
قرار است با مصرف اين مواد، سلامتي افراد بيشتر تامين 

 شود نه اينكه آسيب و ضرر بيشتري به آنها وارد شود.

افزايش قيمت  به دليل مشكلات ارزي
 نكته اما افزايش قيمت اين مكمل ها و ويتامين هاست. 
هر چند که به گفته هادي پــور، افزايش قيمت به دليل 
بالارفتن مصرف نبوده بلكه، به دليل مشــكلات ارزي 
اســت: »اغلب مراجعه کننده ها تمايل به مصرف نوع 
خارجي ويتامين ها دارند، چراکه کيفيت بهتري نسبت 
به نوع داخلي دارد: »قيمت ويتامين سي توليد داخل 

۴1هزار و نوع خارجي آن 51هزار تومان است.« 
براساس اعلام اين داروساز، هر ويتامين و مكملي سقف 
مجاز مصرف روزانه دارد، اگر جنبه درماني داشته باشد، 
ميزان مصرف آن فرق مي کند: »شخصي که زود سرما 
مي خورد يا با آزمايش ويتامين دي يا کلســيم متوجه 
فقدان اين مواد معدني يا ويتامين ها در بدنش مي شود، 
حتما بايد با توجه به مشكلات منحصر به فرد خود براي 
درمان بيماري، مطابق نظر پزشك آن را مصرف کند. 
به طور کلي اگر پزشك، ويتامين يا مكملي را براي افراد 
تجويز نكند، آنها هنگام تهيه هر ويتاميني حتما بايد نظر 
داروساز را هم جويا شوند.«  اين داروساز تأکيد مي کند 
که مردم بايد آگاهي کامل از نيازشان به مكمل ها داشته 
باشند و صرفا به دليل قرار گرفتن در دوران شيوع کرونا، 
نبايد از هر ويتامين و مكملي اســتفاده کرد: »هنگام 
مصرف هر ويتاميني حتما بايد شــرايط جسمي فرد 
بررسي شود و آزمايش ها نشــان دهد که هر فرد چه 
ميزان کمبود ويتاميني دارد. اساس نياز به ويتامين ها 
و مواد معدني براي افرادي است که نمي توانند اين مواد 
را از طريق تغذيه تامين کنند؛ مثلا کسي که به اندازه 
کافي لبنيات، ميوه و سبزيجات استفاده مي کند، نيازي 
به مصرف مكمل ها ندارد. البته در ايران اغلب با توجه 
به مشــكلات موجود افراد نمي توانند چنين نيازي را 

تامين کنند.

مهشيد حائري زاده، سرپرســت اداره كل امور فرآورده هاي طبيعي، 
سنتي و مكمل سازمان غذا و داروست و درباره تغيير الگوي مصرف 
مكمل ها در ميان مردم به ويژه در پاندمي كرونا به همشهري توضيح 
مي دهد و مي گويد: »تاكنون مطالعه مستندی در كل دنيا از اثرگذاري 
متقن مكمل ها براي درمان يا بهبود ابتلا در كوويد19 منتشر نشده، اما 
پزشكان براساس تجربيات يا گايدلاين ها برخي مكمل ها را به عنوان 
درمان كمكي تجويز مي كنند. با اين همه نمي توان گفت چه مكملي 
افزايش مصرف داشته چراكه هيچ پزشكي نوع خاصي از مكمل ها را 
به صورت اختصاصي براي درمان كمكي كرونا تجويز نمي  كند و آمار 
مستندي در اين باره نداريم.« او مي گويد: »مسئله مهم اين است كه 
اگر بدن افراد از نظر تغذيه و برخــورداري از ويتامين ها و مواد مغذي 
در شرايط خوبي قرار داشته باشد و دچار ضعف سيستم ايمني نباشد، 
نه تنها درباره كرونا كه درباره ديگــر ويروس ها هم مي تواند مقاومت 
بهتري داشته باشد.« اين مسئول در سازمان غذا و دارو، در پاسخ به اين 
سؤال كه آيا پيگيري افزايش خريد برخي مكمل هاي خاص در ماه هاي 
شيوع كرونا، نمي تواند منجر به ارائه مستندات در اين باره شود، توضيح 

مي دهد: »اينكه براساس افزايش ميزان خريد چنين آماري ارائه شود، 
پشــتوانه علمي ندارد و در اين باره نيازمند مطالعات علمی هستيم. 
هم اكنون تحقيقاتي در دنيا و حتي كشور در حال انجام است و پس از 
انتشار مقالات آنها مي توان به صورت علمي افزايش مصرف انواع مكمل 
مصرف شده در مؤثربودن در كمك به درمان كرونا يا حتي پيشگيري 
از آن را مدنظر قرار داد.« به گفته حائري زاده، يكي از عوامل مؤثر در 
نبود آمار جامع و دقيق از ميزان مصرف مكمل ها در كشور اين است كه 
درباره ميزان خريد و مصرف از سوي مردم اطلاع جامعي وجود ندارد: 
»ثبت آمارهاي مستند در اين باره نيازمند همكاري مردم است؛ چراكه 
تمامي فرآورده هاي دارويي برچسب اصالت و كد 16رقمي دارند و مردم 
www.ttac.( مي توانند اين اطلاعات را پس از خريد در سامانه تي تك
ir( ثبت كنند يا از نرم افزار تلفن همراه )موجود در ســامانه تی تك( 
اســتعلام بگيرند. آنها همچنين می توانند كد 16رقمي را به شماره 
20008822پيامك كنند.« اين مسئول در سازمان غذا و دارو درباره 
توصيه به مصرف مكمل ها و ويتامين ها در فضاي مجازي هم اشــاره 
مي كند و مي گويد: »درباره تمــام افراد، مصرف مكمل ها و قرص هاي 
ويتامين ضرورت ندارد، ممكن است فرد داراي بيماري زمينه اي باشد و 
دچار تداخل در مصرف داروها شود. مصرف بيش از اندازه و طولاني مدت 

برخي ويتامين ها مي تواند به كليه و كبد آسيب برساند. براي مكمل ها 
نمي توان يك نسخه جامع تجويز كرد و نياز است كه هر فرد با مشاوره 
پزشك يا داروساز اين مكمل ها را مصرف كند. البته فروش مكمل  ها 
ممنوعيتي ندارد و در تمامي داروخانه ها با نظر پزشك داروساز عرضه 
مي شود اما توصيه جدي اين است كه مصرف اين فرآورده ها خودسرانه 
نباشد. يكي از خلأهاي موجود در اين حوزه، نبود پزشك خانواده است 
كه نسبت به سابقه بيماری ها و داروهاي مصرفي بيمار اطلاعات كامل 
دارد و مي تواند توصيه بهتري درباره مصرف مكمل ها هم داشته باشد. به 
همين دليل پزشكان داروساز در داروخانه ها اطلاعات كامل را در اين باره 
در اختيار مصرف كنندگان قرار مي دهند.« به گفته اين مسئول، نقصان 
موجود با سيستم نسخه الكترونيكي قابل حل خواهد بود چرا كه تمامي 
اطلاعات بيماران در سيستم ثبت مي شود و هنگام خريد مي تواند در 

فروش مناسب فرآورده دارويي مؤثر باشد.
به گفته اين مســئول تنها مكمل هاي ايراني در داروخانه ها موجود 
هستند، اما برخي توصيه ها استفاده از نوع خارجي است كه تنها در بازار 
آزاد و فروشگاه هاي آنلاين فضاي مجازي عرضه مي شود. وی در پاسخ 
به اين سوال كه خريد اين مكمل ها چه خطراتي براي مصرف كنندگان 
دارد، توضيح مي دهد: »طبق قانون، تبليغ فرآورده هاي مكمل  برای 

عموم ممنوع است )اطلاع رســانی علمی صرفا برای جامعه پزشكی 
مجاز می باشد( و هر تبليغي درباره آنها در فضاي مجازي غيرقانوني 
اســت. البته نه تنها درباره مكمل ها، كه درباره تمامي فرآورده هاي 
سلامت هيچ كسي نبايد ريسك خريد اين محصولات از بازار قاچاق 
و غيررسمي را به جان بخرد، چراكه شرايط نگهداري اين محصولات با 
توجه به ورود قاچاق آنها به هيچ عنوان مشخص نيست. دماي نامناسب 
و رطوبت مي تواند منجر به آسيب فرآورده هاي سلامت محور شود و 
احتمال تخريب و ايجاد مواد مضر براي انسان در اين محصولات وجود 
دارد. از سوي ديگر، تقريبا تمام مكمل  ها در كشور توليد می شوند و 
كيفيت آنها هم مورد تأييد سازمان غذا و داروست.« سرپرست اداره 
كل امور فرآورده هاي طبيعي، سنتي و مكمل سازمان غذا و دارو درباره 
اينكه با وجود نبود آمار، اما اطلاعات موجود در داروخانه ها حاكي از 
تمايل بيشتر مردم به مصرف مكمل هاست و آيا حذف ارز 4200توماني 
مي تواند منجر به گراني اين فرآورده ها و كمبود دسترسي مردم به اين 
محصولات شود، پاسخ مي دهد: »مكمل ها تنها زماني كه ارز تك نرخي 
داشتيم مشمول اين شــرايط بودند اما پس از تقسيم بندي ارز، هيچ 
وقت ارز دولتي نداشــتند. البته گراني مكمل ها با توجه به بازه زماني 

كوتاه مدتي كه مصرف مي شوند، نمي تواند تأثير خاصي داشته باشد.«

تبليغ مكمل ها و ويتامين ها  در فضاي مجازي غيرقانوني است

قيمت انواع مكمل ها )ايرانی و خارجی(انواع مكمل
از 70 هزار تا 600 هزار تومان پوست و مو

از 60 تا 180 هزار تومانبارداری
از 100 تومان تا يك ميليونمولتی ويتامين ها

از 60 تا 200 هزار تومان امگا
از 80 تا 150 هزار تومانكلسيم ها

 با وجود توليد عمده مكمل های ايرانی، در برخی داروخانه ها مكمل های خارجی هم فروخته می شوند 
 دوره مصرف و قيمت اين مكمل ها بر اساس مواد داخلي آن، ) 30 تا 100تايی( متفاوت است 

 بيشترين مكمل های مورد استفاده در دوران كرونا ويتامين C ، زينك و D3 بوده است 
 در دوران پس از بهبودی از كرونا هم مكمل های تقويتی و جلوگيری از ريزش مو بيشــتر مورد 

استفاده قرار گرفته است 

نايب رئيــس انجمن داروســازان 
ايران: فــروش مكمل هاي غذايي 
در ســال98، 2.۴ميليارد تومان 
بود اما در سال99 به 5.7ميليارد 
تومان رسيد. آمار توليد 6ماه اول 
سال1۴00 هم نسبت به سال قبل 
همين حدود رشد را نشان مي دهد

عضــو هيأت مديره ســنديكاي 
توليدکنندگان مكمل هاي رژيمي 
غذايي ايــران: واردات مكمل هاي 
غذايــي و دارويي متوقف شــده 
اســت، هيچ وقت بــراي مكمل ها 
و ويتامين هــا ارز ۴200تومانــي 

اختصاص نداشت
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وضعیت هشدار
حل و فصل بحران

بدترشدن بحران
بهتر شدن بحران

پناهندگان  دريا
 

سالانه هزاران پناهجو با مشقت بسيار خود را از غرب آسيا و آفريقا به فرانسه مي رسانند 
تا از شهر بندري كاله و از مسير دريا به انگليس بروند

نبض بحران

ادامه بحران

بحران پناهجويان؛ بحران 
ادامه دار اروپا 

ســال2021، مجموعــه اي از بحران ها، 
آسيب پذيري اتحاديه اروپا در مورد مسئله گزارش 2

پناهجويــان را بــار ديگر يــادآوري كرد. 
كشورهاي عضو در مرزهاي بيروني اين اتحاديه، با ايجاد 
كمپ هايــي كه با ســيم خاردار محافظت مي شــدند و 
عقب راندن پناهجويان، بر بحران دامن زدند. همه اينها در 
حالي است كه هيچ سياست مشتركي از سوي كشورهاي 
اروپايي در قبال مسئله بحران پناهجويان دنبال نمي شود. 
به نظر مي رسد كه نبود سياست هاي پويا، در سال جديد 

هم بلاي جان اتحاديه اروپا خواهد شد.
سال پيش، تعداد زيادي كمپ براي اسكان پناهجويان، 
به خصوص در مرزهاي شرقي، برپا شــد. اتحاديه اروپا، 
صدها ميليون يورو در ايــن راه هزينه كرد. برخي از اين 
كمپ ها، به گفتــه گروه هاي امــدادي و فعالان حقوق 
بشر، مانند اردوگاه هاي اســرا هستند. مقامات به راحتي 
مي توانند پناهجويان را در اين كمپ ها زنداني كنند. قرار 
است ســال آينده، تعداد ديگري هم از اين كمپ ها، در 
جزاير يونان ساخته شوند. كمپ هاي جديد تر، ظرفيت 
بيشــتري هم دارند و 5 اردوگاهي كه در يونان جايگزين 
كمپ هاي قديمي شده اند، 2برابر )13هزار نفر( گنجايش 

دارند.
در كنــار رويكرد زنداني كردن مهاجــران،  اتحاديه اروپا 
سياست عقب راندن پناهجويان را هم در دستو ركار قرار 
داده است. يك گروه خيريه كه تردد قايق هاي مهاجران 
را بررسي مي كند، گفته اســت كه ده ها هزار پناهجو كه 
مي خواســته اند با قايق خود را به جزاير يونان برسانند، 
توسط گارد ساحلي يونان به تركيه عقب رانده شده اند. 
گروه هاي حقوق بشــري مي گويند كه اين رفتار، مغاير 
مفاد كنوانســيون وضعيت پناهجويان ژنو 1951 است. 
براساس اين كنوانسيون، نبايد پناهجويان را به جايي كه 

از آن مي آيند، عقب راند.
در مقابل، دولت يونان مدعي اســت كه ديوان عالي اين 
كشــور در ســال2017، تركيه را به عنوان كشور ثالث 
امن شناخته است. دولت اين كشور سال گذشته تركيه 
را براي مهاجران افغان، ســوريه، ســومالي، پاكستان و 
بنگلادش كشور امن اعلام كرد. با استناد به اين تصميم، 
اداره مهاجرت يونان و همينطور اتحاديه اروپا، فقط وقتي 
پرونده هاي پناهجويان اين كشــورها را بررسي مي كند 
كه بتوانند ثابت كنند تركيه براي آنها كشور امن نيست. 
گروه هاي امدادي به شدت از اين تصميم انتقاد كرده اند 
و گفته اند كه پناهجويان عملا فرصتي ندارند كه بتوانند 

ثابت كنند تركيه برايشان امن هست يا نه.
اين در حالي است كه دولت يونان، عقب راندن پناهجويان 
را به رسميت نمي شناسد. سال گذشته، ميتسوتاكيس، 
نخست وزير اين كشور گفته بود: »اين واژه )عقب راندن 
پناهجويان( در دايره لغاتي كه من مي دانم وجود ندارد. 
اما وقتي كه يك قايق نزديك مي شود و ما آن را مي بينيم، 
مشــاهده مي كنيم كه از كجا حركتش را شــروع كرده 
است و وظيفه داريم كه گارد ساحلي تركيه را در جريان 
بگذاريم، بله، ما به آنها اين مسئله را اطلاع مي دهيم و هر 
كاري كه لازم باشد انجام مي دهيم تا مطمئن شويم كه 

قايق به نقطه اي كه از آن حركت كرده بازگردد«.
او در يك مصاحبه ديگر گفته اســت كه اتهام ها درباره 
عقب راندن پناهجويان، بخشي از استراتژي كلان تركيه 
براي ترويج اخبار جعلي از طريق شبكه هاي اجتماعي و 
سازمان هاي مردم نهاد است. يونان از سال2018، چندين 
پرونده عليه برخي سازمان هاي خيريه مطرح و آنها را به 
قاچاق انسان و جاسوسي متهم كرده است. دولت، گواهي 

فعاليت برخي از اين سازمان ها را هم لغو كرده است.
دو بحران جديــد در دو منطقــه مختلف دنيــا، تعداد 
پناهجوياني كه مي خواهند به اروپا بيايند را بيشتر كرده 
اســت. اولي، ســركوب اعتراض هاي مردمي در كوبا در 
ابتداي تابستان بود. مردم در كوبا، در اعتراض به شرايط 
اقتصادي و كمبود غذا دســت به تظاهرات سراســري 
زده بودند. اين ســركوب، باعث شــد هزاران كوبايي، به 
مسكو و بلگراد - شهرهايي كه براي سفر به آنها ويزا نياز 
ندارند- بروند و از آنجا راهي كشــورهاي عضو اتحاديه 
اروپا شوند. همچنين صدها نفر از اين افراد، خودشان را 
به جزيره هاي يونان رساندند. دومين بحران كه بزرگ تر 
بود، سقوط كابل در ميانه تابستان، آن هم چند ماه زودتر 
از پيش بيني هاي سازمان هاي امنيتي غربي بود. بيش از 
124هزار نفر در عمليات گسترده تخليه هوايي از كابل 
خارج شــدند اما هزاران نفر در كابل ماندند. عده زيادي 
همچون گذشته به سمت اروپا حركت كردند. پناهجويان 
افغان، در ســال2020 هم بعد از سوريه اي  ها، بيشترين 
درصد پناهجويــان اتحاديه اروپا را تشــكيل مي دادند 
)10.6درصد(. با اين حــال، اتحاديه اروپا تصميم گرفته 
است با سياستي جديد، از كشورهاي همسايه افغانستان 
حمايت كند تا اين كشورها، نيازهاي اوليه پناهجويان را 
در همان منطقه برآورده كنند و جلوي ســيل مهاجران 

جديد به سمت اروپا گرفته شود.
علاوه بر اينها، تعداد زيادي پناهجو هم  با تشويق دولت 
بلاروس، از اين كشور وارد لهستان شده اند. گفته مي شود 
اختلاف عميق سياسي بلاروس با اتحاديه اروپا، باعث شده 
تا دولت بلاروس، پناهجويان را تشويق كند كه بعد از سفر 
به اين كشور، از طريق مرز لهستان، خود را به اتحاديه اروپا 
برسانند. اين روند متوقف شده اما آمار دولتي در بلاروس 
نشان مي دهد كه دست كم 10هزار پناهجوي ديگر در اين 
كشور مانده اند و منتظر فرصتي براي عبور از مرز هستند.

كره شمالي
بازگشت به رينگ رقابت موشكي

درست زماني كه تصور مي شد رهبر كره شمالي سياست هاي 
خود را تغيير داده و به دنبال تمركز بر احياي اقتصاد كشــور 
اســت، چند آزمايش موشــكي بار ديگر بحــران ديرينه در 
شبه جزيره كره را زنده كرد. كيم جونگ اون، 2هفته قبل در 
سخنراني خود به مناسبت سال نوي ميلادي گفت كه هدف 
كشورش در سال2022، جهش به ســوي توسعه اقتصادي و 
بهبود معيشت مردم در »مبارزه ميان مرگ و زندگي« است. 
اين سخنراني كه همزمان با دهمين سالگرد به قدرت رسيدن 
كيم جونگ اون ايراد مي شد، بسياري از تحليل گران را به اين 
باور رساند كه در سال جديد، پيونگ يانگ مسيري تازه را در 
پيش خواهد گرفت؛ چراكه او معمولا در سخنراني هاي سال 
نو رويكرد اصلي دولت در مســائل سياست خارجي ازجمله 
تعامل با كره جنوبــي و آمريكا را مطرح مي كرد اما امســال 
سخنراني اش را بر مسائل اقتصادي متمركز كرد. هفته گذشته 
اما كره شمالي اعلام كرد كه با نظارت مستقيم رهبر اين كشور 
يك موشك مافوق صوت را آزمايش كرده است. تكنولوژي اين 
موشك تاكنون در اختيار روســيه، چين و آمريكا بوده است. 
ردگيري و انهدام اين نوع موشك  ها به دليل سرعت بالايشان 
عملا غيرممكن است و همين باعث نگراني ژاپن، كره جنوبي و 
آمريكا شده است. اين سومين موشك مافوق صوتي است كه  از 

سوي كره شمالي آزمايش شده است.

قزاقستان 
پايان اعتراضات خیاباني

اعتراض هــاي خياباني عليه دولت قزاقســتان پس از حدود 
يك هفته با دخالــت نيروهاي امنيتي به پايان رســيد. اين 
اعتراض ها به بهانه گران شــدن قيمت ســوخت آغاز شد اما 
دليل اصلي، بحران اقتصادي اســت كه طي سال هاي اخير 
زندگي مردم عادي در قزاقستان را فلج كرده است. همزمان با 
آرام شدن اوضاع در خيابان هاي آلماتي و ديگر شهرهاي بزرگ 
قزاقستان، قاسم ژومارت توكايف اعلام كرد كه نيروهاي روسيه 
كه براي كمك به دولت قزاقستان فراخوانده شده بودند نيز در 
حال ترك اين كشور هســتند. بيش از 2هزار سرباز روس در 
چارچوب پيمان امنيت جمعي كه مسكو رهبري آن را به عهده 
دارد، وارد آلماتي شدند و كنترل بخش هايي از شهر ازجمله 
فرودگاه را در دست گرفتند. جز روسيه، كشورهاي بلاروس، 
ارمنستان، قزاقستان، قرقيزســتان و تاجيكستان عضو اين 
پيمان هستند. همه اين كشورها جزو جمهوري هاي شوروي 
سابق هستند. اين نخستين بار است كه اعضاي پيمان امنيت 
جمعي، نيروهاي رزمي خود را به خاك يكي از كشورهاي عضو 
اعزام كرده اند. پيش از اين در جريان درگيري هاي جمهوري 
آذربايجان و ارمنســتان، با درخواســت ايروان بــراي اعزام 
نيرو موافقت نشده بود. گفته مي شــود دست كم 164نفر در 
ناآرامي هاي قزاقستان كشته شده اند. وزارت كشور قزاقستان 

از بازداشت حدود 10هزار نفر خبر داده است.

نمايندگان تركيه و ارمنســتان براي نخستين بار پس از 
سال2009، رو در روي هم نشســتند تا به گفته خودشان 
»بدون هيچ پيش شرطي« براي پايان دادن به 3دهه تنش 
گفت وگو كننــد. وزارت خارجه تركيه پــس از مذاكرات 
روز جمعه 24دي  در مســكو، اعلام كرد كه در نخستين 
دوره از مذاكرات، دو كشــور همســايه توافــق كردند كه 
گفت وگوها را براي عادي ســازي  كامل روابط ادامه دهند. 
دو كشور از ابتداي دهه1990، يعني زماني كه ارمنستان 
از اتحاد جماهير شوروي استقلال يافت، روابط ديپلماتيك 
نداشته اند. روابط دو طرف به دليل اختلاف تاريخي بر سر 
كشتار دسته جمعي ارامنه در تركيه عثماني مختل شده 
است. آنكارا با تعريف ارمنســتان از كشتار ارامنه به عنوان 
نسل كشي مخالف است. تركيه همچنين طي 3دهه گذشته 
هميشه از موضع جمهوري آذربايجان در برابر ارمنستان 
حمايت كرده اســت. ارمنســتان و جمهوري آذربايجان 
درسال 2020 نيز بر سر منطقه قره باغ با هم درگير شدند 
كه به شكست ارمنستان منجر شد. قبل از نشست مسكو، 
دوطرف به عنوان حســن نيت در مورد ازسرگيري پروازها 
ميان ايروان و استانبول توافق كردند. سردار كيليچ، به عنوان 
نماينده ويــژه جمهوري تركيه و روبــن روبينيان، معاون 
رئيس پارلمان ارمنستان، به عنوان نماينده ويژه اين كشور 

در مذاكرات عادي سازي  روابط با تركيه معرفي شده اند.

آمريكا-روسیه 
احیاي تهديدهاي جنگ سرد

3دور مذاكره ميان روســيه و غرب به رهبري آمريكا، طي 
هفته گذشته بي نتيجه ماند تا سايه جنگ بيش از پيش بر 
سر اروپا سنگيني كند. دو طرف در ژنو، وين و بروكسل در 
چارچوب سازوكارهاي مختلف بين المللي رو در روي هم 
نشستند تا شايد بتوانند براي بحران شرق اروپا راه چاره اي 
پيدا كنند امــا در نهايت اين گفت و گو نيــز به رجزخواني 
مقامات دوطرف براي يكديگر منجر شــد. مسكو خواستار 
توقف گسترش پيمان نظامي ناتو به ســمت شرق شده و 
به روند عضويت اوكراين به اين پيمان معترض است. وندي 
شــرمن، معاون وزير خارجه آمريكا اما در پايان گفت وگو ها 
اعلام كرد كه ناتو هرگز مانع عضويت اوكراين در اين سازمان 
نخواهد شــد؛ چرا كه به گفته او اين پيمان نظامي، سياست 
درهاي باز را دنبال مي كند. يكي از اهداف تصريح شــده در 
قانون اساسي اوكراين پيوســتن به ناتو است و همين باعث 
شده تا روسيه احساس خطر كند. روسيه 100هزار نيرو در 
شمال، شرق و جنوب مرزهاي اوكراين مستقر كرده و آمريكا 
هشدار داده كه اين نيروها در آستانه حمله به اوكراين هستند. 
اختلافات امروز، يادآور اختلافات مسكو و غرب در بحبوحه 
جنگ سرد است. در آن  ســال ها هم اروپا يكي از مهم ترين 

زمين  هاي رقابت ميان دو ابرقدرت غرب و شرق بود.

زندگی سخت در كاله
سفر به استانبول برای بيشــتر پناهجويان ايرانی از جمله نادر، آغاز 
راه است. او كه قصد داشت از مرز يونان عبور كند و خود را به يكی از 
كشورهای اروپای غربی برساند، بارها توسط پليس يونان دستگير و 
به تركيه بازگردانده شد. نادر مي گويد:»بارها سعي كردم از مرز يونان 
عبور كنم اما هربار ديپورت شدم تا اينكه بالاخره با پرداخت پول بيشتر 
به 2قاچاقچی كه يكی ايرانی و يكی افغان بودند، توانستم با كشتي 
به يونان بروم و سپس خودم را به ســوئد برسانم«. تجربه زندگی در 
ســوئد اما برای نادر تجربه خوبی نبوده است؛»در سوئد هيچكس به 
من كمك نكرد، بدون هيچ مدرك شناسايی معتبر و مجوزی برای 
اقامت و با پول كمی كه برايم مانده بود، به ناچار 2 روز در پارك های 
استكهلم زندگي كردم و بعد تصميم گرفتم به كشور ديگری بروم.« 
فنلاند مقصد بعدی نادر بود اما نه مقصد نهايی. او در سال 2007 به 
پيشنهاد دوســتانش پناهندگی به انگليس را به عنوان آخرين راه 
برگزيد و از مسير استكهلم، آلمان، هلند، بلژيك و پاريس خود را به بندر 
كاله، در شمال غرب فرانسه، رساند تا به انگليس برود. تعداد زيادي از 
پناهجويان به دنبال رسيدن به انگليس هستند تا از مزايای پناهندگی 
در اين كشور استفاده كنند. آنها در انگليس به مدت يك سال اجازه كار 
ندارند اما در همين دوران كمك هزينه ای به مبلغ حدود 40 پوند در 
هفته دريافت می كنند. زنان باردار و كودكان، كمك هزينه هايی مازاد 
بر اين دريافت خواهند كرد. همچنين هزينه درمان و تحصيل برای اين 
افراد در انگليس رايگان است. ماندن در كاله اما اصلا آسان نيست. نادر 
درباره سختی های زندگی در كاله می گويد:»طی مدتی كه در كاله 
اقامت داشتيم ناچار بوديم در جنگل بخوابيم. در آلاچيق هايی كه با 
شاخ  و برگ درختان ساخته بوديم، تنها زيراندازمان شاخه های نازك 
درختان بود، ساس و كك از سر و رويمان بالا می رفت. هيچ امكانات 
بهداشتی وجود نداشت«.  جنگل كاله از سال ها پيش تبديل به پناهگاه 
مهاجرانی شد كه می خواستند به هر قيمتی خود را به انگليس برسانند؛ 
حتی به قيمت هفته ها و ماه ها زندگی در چادر، در سرما، زير باران و 
ميان گل و لاي. در سال 2016 يك بار كمپ خودساخته پناهجويان 
كه به نام »كمپ جنگل« شناخته مي شود، به طور كامل برچيده شد و 
پناهجويان به نقاط مختلفی در شهر بندری كاله فرستاده شدند. بعد از 
آن دوباره پناهجويان ديگری به جنگل پناه بردند اما دائما هر چند روز 
يك بار با عمليات پليس فرانسه از آنجا رانده می شوند. ظاهرا اين كمپ 
به دليل »تخريب چهره شهر« بايد برچيده شود. بارها اتفاق افتاده كه 
حتي پليس هنگام برچيدن چادرها، در حالی كه پناهجويان داخل 
چادر بوده اند، آنها را درون همان چادرها پيچيده و از آنجا منتقل كرده 
است. بارها پناهجويان مورد ضرب و شتم قرار گرفته اند و عليه آنها گاز 

اشك آور به كار گرفته شده است.  

كاله- مانش- دوور؛ گذرگاه مرگ
مرگ19 پناهجو در كاميون های يخچالدار حمل دارو و گوشــت در 
ســال 2007، ســختگيری ها را برای عبور غيرقانونی از مرز فرانسه 
بيشتر كرد و 3 بار اقدام نادر برای رســيدن به انگليس نافرجام ماند. 
او به ناچار مدتی را در شــهر كاله در فرانسه ماند تا شايد شرايط برای 
رفتن به انگليس فراهم شود.  شهر بندری كاله برای تمام مهاجران و 
پناهجويانی كه می خواهند به انگليس بروند، نامی آشناست. آنها بايد 
برای رفتن به انگليس از كانال مانش عبور كنند. كانال مانش قسمتی 
از اقيانوس اطلس است كه آن را به دريای شمال وصل می كند. طول 
كانال مانش نزديك به 560كيلومتر است. تنگه دووِر  كم عرض  ترين 

نقطه اين منطقه است )34 كيلومتر( و اين درست همان جايی است كه 
پناهجويان برای رسيدن به انگليس بايد از آن عبور كنند.

در كل برای رفتن از كاله به انگليس 2 راه وجود دارد؛ يكی از مســير 
تونلی كه زير دريا كشيده شــده و دو طرف را به هم وصل می كند و 
ديگری از مسير دريا. در هر دو مســير هم، مهاجران و پناهجويان با 
باندهای تبهكار قاچاقچی انسان طرف هســتند تا به قول معروف، 
برای رفتن به انگليس »گيم« بزنند.  »تونل مانش« مســير راه آهن 
52كيلومتری در بستر كانال مانش است كه بندر كاله را به شهرك 
فوكستون انگليس متصل می كند. روزانه هزاران كاميون با استفاده 
از واگن های مخصوص قطارهای تونل مانش از فرانســه به انگليس 
می روند. آنها كه جوان تر هستند و پولی هم براي شان نمانده، سعی 
می كنند هنگامی كه كاميون ها به سمت تونل در حركتند، سوار آنها 
شوند. اغلب اين افراد كه آفريقايی تبار هستند، توسط نيروهای پليس 
شناسايی و از كاميون ها پياده می شوند. هر فرد ممكن است ده ها بار 
شانس خود را امتحان كند. برخی ديگر، سوار كاميون هايی می شوند 
كه با استفاده از كشتی عرض كانال را طی می كنند.  با سختگيری هايی 
كه نيروهای پليس در ورودی تونل مانش داشــتند، نادر ترجيح داد 
با كاميون و از طريق كشتی خود را به آن ســوی كانال برساند. او در 
كاميون حمل آرد در فضايی بســيارتنگ راهی سفری طولانی شد. 
او و 10 نفر ديگر، با پرداخت پول به قاچاقچی ها، شبانه وارد قسمت 
بار كاميون شدند. روز بعد آنها توانستند پنهان از چشم پليس مرزی، 
در يك سفر 5 ساعته در سرمای استخوان ســوز اقيانوس، خود را به 
انگليس برسانند. كاميون 5 ساعت هم در خشكی پيش رفت تا اينكه 
راننده آنها را پياده كرد. بعد از آن، هر يك راه خود را رفتند. به گفته 
نادر برخی از كاميون ها، كاميون های يخچالدار هستند و طاقت آوردن 
در سرمای آنها كار هر كسی نيست. نرخ ها متفاوت است؛ از500 يورو 

تا 10هزار يورو. 

تجارت پرسود قاچاقچی ها
برخی از مهاجران به ويژه ايرانی ها، افغان ها و عراقی ها از قايق برای عبور 
از كانال مانش استفاده می كنند. برخی می گويند اينها چون به اندازه 
كافی پول دارند تا به قاچاقچی ها پرداخت كنند، راهی دريا می شوند و 
گزينه اصلی شان استفاده از قايق است.  طي سال هاي اخير، با افزايش 
كنترل تونل مانش، مسير دريا به مسير اصلي مهاجرت غيرقانوني به 
انگليس تبديل شده اســت. قاچاقچيان انسان طي همه اين سال ها 

166 مرگ در کانال مانش 
سازمان جهانی مهاجرت اعلام كرده كه از سال 
2۰۱۴، ۱۶۶ نفر حین عبــور از كانال مانش غرق 
شده اند؛ يعنی به طور متوسط سالانه 2۳ نفر. از 
اين روست كه مرگ همزمان 2۷نفر در حادثه چند 
ماه قبل، به بزرگ ترين تراژدی انسانی كانال مانش 
تبديل شده اســت. طبق اعلام دولت انگلیس، 
در يكــی از روزهای  اواخر ســال 2۰2۱، بیش از 
هزار نفر خود را با قايق های كوچک به خاک اين 
كشور رساندند تا ركوردی جديد در بحران كانال 
مانش ثبت شــود. رقم 25 هزار نفری كه گفته 
مي شود در سال 2۰2۱ خود را از فرانسه به انگلیس 
رسانده اند، بخشی از واقعیت است، زيرا در اين 
سال حدود ۴5 هزار نفر در انگلیس درخواست 
پناهندگی داده اند. براساس آمار به  دست آمده 
از پرونده های پناهجويان، دست كم ۴ هزار و ۱99 
ايراني در سال 2۰2۰ توانستند خود را از فرانسه 
به انگلیس برسانند. پناهجويانی كه در اين كشور 
درخواست پناهندگی می دهند به ترتیب فراوانی 
از ايران، عراق، آلبانی، اريتره، سودان، سوريه، 
افغانستان، پاكستان، هند و السالوادور هستند. 
با وجود تقاضای بالای پناهجويان برای ورود به 
انگلیس، اين كشور مقصد اصلی پناهجويان به 
شمار نمی رود. براســاس تعداد درخواست های 
پناهندگی ثبت شــده در اتحاديه اروپا در سال 
گذشته، آلمان نخستین مقصد پناهجويان است و 
پس از آن فرانسه، اسپانیا، يونان، انگلیس، ايتالیا 

و بلژيک در رتبه های بعدی قرار دارند. 

ث
مك

تركیه-ارمنستان  
توافق براي عادي سازي روابط

نزديک به يک دهه آوارگی در چندين كشــور اروپايی و زندگی در پارک، جنگل و 
كمپ های پناهجويان سرانجام صبرش را به پايان رساند تا قید مهاجرت و زندگی 
رؤيايی در غرب را بزند و به وطنش بازگردد. در سال 2۰۰5 »نادر« هم مثل ديگر افرادی كه تحقق آرزوهايشان را در 
غرب می بینند، قدم به خاک تركیه گذاشت تا از اين كشور سفری دورتر را آغاز كند اما به گفته خودش آنچه نصیبش 
شد، جز هدر رفتن بهترين سال های زندگی اش نبود. 9 سال طول كشید تا نادر زندگی در كشور خود را با همه كم 
و كاستی هايش بر دشواری های مهاجرت غیرقانونی ترجیح دهد و حالا او با تجربه ای طولانی از رنجی طاقت فرسا، 

فروشندگی در مغازه كوچكش در مشهد را با هیچ رؤيای دور از دسترسی عوض نمی كند.

فتانه احدي
خبرنگار

كسب و كار پررونقي در كاله داشــته اند. اوليويه كان، استاد حقوق 
كيفری در دانشگاه سی وای سرگی پاريس، به گاردين مي گويد كه 
بيشتر قاچاقچيان انسان در فرانسه كردهای عراقی هستند كه در قالب 
باندهايی سازماندهی شده در بندر كاله فعاليت می كنند. به روايت 
پناهجويان، هر مليتی در جنگل، مكان و رابط های مخصوص خود را 
دارد. رابط ها و قاچاقچيان پناهجويان ايرانی، بيشتر ايرانی هستند اما 
قاچاق برها در اكثر مواقع كُردهای عراق هستند. نادر می گويد كه آشنا 
شدنش با يكی از اين قاچاقچيان باعث شد هزينه كمتری برای عبور از 
كانال مانش بپردازد. روزنامه گاردين به نقل از تعدادي از پناهجويان 
نوشته كه قاچاقچيان برای عبور از كانال مانش برای هر نفر بين 2500 
تا 3000 يورو دريافت می كنند. آمار رسمی می گويد كه فقط در سال 
2021، بيش از 25 هزار نفر موفق شده اند با قايق خود را از فرانسه به 
انگليس برسانند؛ آماری كه حكايت از در جريان بودن كسب و كاری 

بزرگ در زمينه قاچاق انسان در بندر كاله دارد. 

قايق هاي مرگ
در گذشته قايق های ماهيگيری قديمی، لنج ها و قايق های چوبی 
كه قاچاقچيان از ماهيگيــران می خريدند، براي انتقال پناهجويان 
استفاده مي شد. اما از زمان اوج بحران مهاجران در سال 2015 به 
بعد، قايق های بادی لاستيكي به پرمصرف ترين وسيله برای رسيدن 
به انگليس تبديل شده است؛ قايق هايی بدون نور و امكانات مكان يابي 
دريانوردي كه در فروشگاه هاي آنلاين با عنوان »قايق پناهجويان« يا 
»قايق مهاجران« به صورت قانونی خريد و فروش می شوند.  به نوشته 
گاردين، رديابی سفر تعدادی از قايق هايی كه توسط قاچاقچيان برای 
حمل پناهجوها استفاده شده نشان می دهد بيشتر آنها در چين توليد 
شده اند؛ جايی كه معمولا توسط قاچاقچيان به صورت اينترنتي با 
قيمت هايی بين500 تا 2000 دلار ســفارش داده می شوند. اين 
قايق ها كه معمولا 11 متر طول دارند، برای حمل ايمن حداكثر 15 
نفر طراحی شده اند اما قاچاقچيان آنها را اغلب با بيش از 50 سرنشين 
به دريا مي اندازند تا صحنه های تراژيك رسيدن جنازه پناهجويان 
به ساحل، بارها و بارها تكرار شــود. باندهای قاچاق انسان، قايق ها 
را به تركيه و سپس از مســير بالكان تا آلمان منتقل می كنند. در 
آلمان قايق ها از پك  خارج می شوند و در اختيار تيم های كوچك تر 
قاچاقچی های فعال در كاله قرار می گيرند. پس از شكايت اتحاديه 
اروپا، ســايت علي بابا فروش اين قايق ها را با عناوينی چون »قايق 
پناهجويان«، »قايق پناهجويان باكيفيت بالا« و »قايق بادی مهاجر« 
ممنوع كرد اما فروش اين قايق ها تحت همان عناوين همچنان در 

برخي از سايت ها انجام می شود. 

از كاله تا مشهد
ميل به مهاجرت برای برخورداری از زندگی بهتر در اروپا به خصوص 
انگليس رؤيای هر روزه مهاجرانی است كه اين روزها در اردوگاه های 
موقت بين دانكرك و بندر كاله چادر زده اند و با كمترين امكانات فصل 
سرما را سپری می كنند. قصه نادر بارها در كاله شروع شد اما در كشور 
ديگر به سر رســيد، در فنلاند. نادر بعد از رسيدن به خاك انگليس 
خود را به مركزی معرفی كرد تا بتواند برای دريافت پناهندگی اقدام 
كند اما در آنجا فهميد كه بر اســاس قانون فنلاند نمی تواند بدون 
اجازه دولت اين كشور، در انگليس پناهنده شود؛ چرا كه او ابتدا به 
عنوان پناهجو به فنلاند رفته و در آنجا تقاضای پناهندگی داده است. 
انگليس نادر را به فنلاند ديپورت كرد. او 7 سال ديگر را ابتدا در زندان 
و سپس در كمپ های پناهجويان سپری كرد اما با پناهندگی اش 
موافقت نشد. نادر خسته از آوارگی در نهايت بعد از 9سال بار ديگر به 

شهرش مشهد بازگشت. 

قايق ها به صورت استاندارد براي جابه جايي 15 نفر ساخته شده اند اما قاچاقچي ها گاهي تا 50 نفر را سوار بر قايق مي كنند. اغلب، كنترل 
قايق به دست يكي از پناهجويان سپرده مي شود و خود قاچاقچي ها از قايق  خارج مي شوند.

در مسير پرتردد كانال مانش، امكان برخورد كشتي هاي بزرگ با 
قايق  هاي لاستيكي پناهجويان زياد است. قايق ها براي دور ماندن 
از چشم گارد ساحلي فرانسه، معمولا شب هنگام به سمت ساحل 

انگليس حركت مي كنند.
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 استقلال فرهاد ، شبيه پرسپوليس قطبي
  برای پول به تركيه نيامده ام

تيميكهشايدستارههايپرشمارنداشتهباشد،اماچفتوبستخوبيدارد

 وقتي ليگ برتر، بوند س ليگا شد 
بهنظرميرسدتكليفقهرماناينفصلانگليسمشخصشدهباشد
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محمد  زارعي|   امير عابد زاد ه، د روازه بان تيم پونفراد ينا د ر ليگ د وم اسپانيا كه مد تي 
به د ليل ابتلا به كرونا از تمرينات و بازي هاي تيمش د ور بود ، بعد  از منفي شد ن تستش 
بلافاصله مقابل رئال ساراگوسا د ر تركيب اصلي قرار گرفت تا ثابت شود  يكي از مهر ه هايي 
است كه كاد ر فني پونفراد ينا روي او حساب ويژه اي باز مي كند . امير كه د ر آخرين بازي 
تيم ملي هم د ر تركيب اصلي قرار گرفته بود ، حالا توجه  ها را بيشــتر از قبل به سمت 
خود ش جلب كرد ه است. او د ر گفت وگو با همشهري د رباره اتفاقات اخير و همچنين 
قرار گرفتن نامش د ر فهرست بهترين د روازه بان هاي سال از نظر سايت فد راسيون تاريخ 

و آمار فوتبال صحبت كرد ه است.

  تيم پونفراد ينا تا چند  هفته قبل جزو د و ســه تيم بالاي جد ول 
لاليگاي 2 بود  ولي الان پنجم است و با صد ر جد ول فاصله گرفته. نبود ن تو 

روي تيم تأثير منفي گذاشته است؟
د ر نخستين بازي تيم د ر سال جد يد  ميلاد ي د روازه را بسته نگه د اشتم. هم خوشحالم هم 
ناراحتم، چون از حريف سر بود يم ولي نتوانستيم ببريم. ما از قبل هم با صد ر جد ول فاصله 
د اشتيم. آلمريا از همان ابتد ا روند  خيلي خوبي د اشت و 7-6بازي را پشت سر هم برد  و 
خود ش را از بقيه تيم ها جد ا كرد . ما هفته هاي اول تيم د وم جد ول بود يم ولي د ر 4-3بازي 
آخر مساوي كرد يم. د ر يك بازي هم من به خاطر د رگيري با كرونا نبود م و باختيم. حالا 
هم فاصله مان با تيم سوم زياد  نيست. تيم رئال واياد وليد  تا همين 2هفته پيش پايين تر از 
ما بود  ولي با چند  پيروزي بالا آمد ند . ما هم با 2پيروزي مي توانيم خود مان را بالا بكشيم.

  قبل از شــروع فصل گفته بود ي تيم مد عي صعود  است و حتي 
مي تواند  صعود  كند . هنوز هم اين نظر را د اري؟ 

همه تيم ها شانس صعود  د ارند . اوئسكا هم كه پارسال از لاليگا به د سته پايين آمد ، چند  
هفته  پايين جد ول بود  ولي حالا د ارد  خود ش را بالا مي كشد . يا خيرونا كه كل هفته هاي 
اول مي باخت، الان اوج گرفته است و يك امتياز با ما فاصله د ارد . ليگ2 اسپانيا خيلي 
رقابتي است و همه تيم ها نزد يك به هم هستند . همه  چيز به خود مان بستگي د ارد ، بايد  

تمركز و باورمان را بيشتر كنيم.

  سال ميلاد ي 2021 سال خوبي براي تو بود ؛ جزو لژيونرهاي برتر 
آسيا بود ي و حتي د ر سايت فد راســيون تاريخ و آمار، اسمت بين برترين 

د روازه بانان جهان بود . امسال چه سالي د ر انتظارت است؟
از نظر فوتبالي ســال گذشــته واقعا برايم خيلي خوب بود . د ر شروع سال با تيم 
ماريتيمو پرتغال بود م و شرايط سختي د اشــتيم، با اين حال توانستم با عملكرد  
خوب به تيم كمك كنم و جد ايي خوبي از اين تيم د اشتم. هميشه د وست د اشتم به 
اسپانيا بيايم و اين اتفاق برايم افتاد . بابت اين موضوع خيلي شكرگزارم. اينكه نامم 
بين بهترين د روازه بان هاي جهان بود ، براي من افتخار است. اين موضوع انگيزه اي 
شد  تا آرزوهايم را بزرگ تر كنم. فكر و عملكرد م را هر روز بهتر مي كنم تا به چيزهاي 
بهتر برسم. د وست د ارم هر سال بهتر از سال قبل باشم. 2022 هم هد فم همين 

است و مي خواهم بهتر از 2021 باشم.

  چطور شد  كه كرونا گرفتي؟ 
اين كه از كي يا چطور گرفتم را نمي  د انم. اما 6بازيكن د رگير اين ويروس بود ند  و يكي از 
آنها من بود م. جاي خوشحالي د اشت كه نصف د وران نقاهتم د ر تعطيلات نيم فصل بود  
و خيلي تمرين از د ست ند اد م. الان هم بد نم عالي است و آماد ه بازي با اوئسكا هستم. 

بعد ش هم می توانم به تيم ملي كمك كنم.

  د ر بازي با سوريه د ر مقد ماتي جام جهاني د ر تركيب قرار گرفتي و 
براي خيلي ها خاطرات روزهايي كه پد رت د رون د روازه تيم ملي بود ، زند ه شد .

هميشه سعي مي  كنم خود م را د ر تيم ملي هم ثابت كنم و وقتي اين اتفاق افتاد ، خيلي 
خوشحال شد م. با همين انگيزه، تلاشم را بيشــتر مي كنم تا بتوانم به تيم ملي كمك 

كنم و مرد م را شاد  كنيم.

  يك ضرب المثل فوتبالي مي گويد  قهرماني راحت است اما حفظ آن 
سخت. يا رسيد ن به يك جايگاه خوب راحت است اما حفظ آن خيلي سخت 
است. تو رقباي سختي مثل بيرانوند  و نيازمند  د اري. رقابت با آنها چطور است؟
من عاشــق كارم هســتم و د ارم برايش تلاش مي كنم. خيلي ها اسمش را مي گذارند  
سختي، تمرين زياد ، تمركز و ازخود گذشتگي. همه اينها براي من واقعا لذتبخش است. 
هر روز با لذت بيشــتري كارم را اد امه مي د هم. وقتي با لذت كاري را انجام مي د هي، 

خود به خود  اتفاق هاي خوبي مي افتد .

  تعد اد  د روازه بان هاي لژيونر ايران هر سال بيشتر مي شود . نظرت 
د رباره حضور پرتعد اد  گلرهاي ايراني د ر اروپا چيست؟

وقتي د ر ليگ پرتغال بازي مي  كرد م، مي د يد م 2گلر برزيلي كه تيم هايشان مقابل هم 
بازي د اشــتند ، بعد  از بازي با هم حرف مي زنند  و خاطرات گذشته شان را با هم مرور 
مي كنند . به خود م مي گفتم چرا ما گلرهاي زياد ي د ر اروپا ند اريم كه هم هد ف باشيم. 
الان خوشحالم كه تعد اد  د روازه بان هاي لژيونر ما زياد شد ه  و آنها د رگير چالش جد يد ي 
شد ه اند . رقابتي كه د ر تيم ملي د اريم موضوع د يگري اســت، من د وست د ارم آنها د ر 

تيم هاي باشگاهي شان موفق باشند .

  ليگ ايران را هم د نبال مي كني؟
اگر زمان بازي  ها با تمرينات و بازي خود مان يكي نباشد ، سعي مي كنم بعضي از باز ي ها 

را ببينم اما مثل سابق نمي توانم همه بازي ها را ببينم.

  د روازه باني را د يد ه اي كه بتواند  لژيونر شود ؟
همه بازي ها را ند يد ه ام و نمي توانم نظر بد هم، ولي با مهد ي اميني د ر ارتباط هســتم. 

قبل از اينكه به اسپانيا بيايد ، با هم مشورت كرد يم. به او گفتم 
بايد  عاشق پيشرفت باشي تا بتواني وارد  اين مسير شوي. براي 

كسي كه د ر ايران زند گي كرد ه، سخت است كه د ر اروپا كار كند  اما خيلي از د روازه بانان 
ايراني پتانسيل زياد ي د ارند  و اميد وارم بتوانيم تعد اد  لژيونرهاي بيشتري د اشته باشيم.

امير عابد زاد ه  در گفت و گو با همشهری بار ديگر تاکيد می کند از بچگي پد رش الگويش بود ه است

 د ارم آرزوهايم
 را بزرگ  تر مي كنم

  باتلاق اراك و 
كارزار فولادشهر
سپاهانوپرسپوليسامروزكارسختيبراي
صعودبهجمع8تيمبرترجامحذفيدارند

 ادامه  در
 صفحه20
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ازچيحمايتميكنيد؟

هرروزكهبگذردسختترميشود

درستبرويد،درستبرگرديد

 نمي دانــــيم مـحمدحـسيـــن 
كنعاني  زادگان بــه اردوي بعدي 
تيم ملــي دعوت خواهد شــد يا 
به خاطر آن داستان معروف فايل 
صوتي خط مي خورد. اينكه با او چه 
برخوردي بايد صورت بگيرد، يك بحث 
مفصل ديگر است. با اين حال اتفاق عجيبي كه در اين ماجرا رخ 
داد، حمايت يحيي گل محمدي از اين مدافع پرحاشيه بود. شايد 
سرمربي پرسپوليس احساس وظيفه كرده از بازيكني كه زماني 
در اين تيم شاگردش بوده حمايت كند، اما آيا يحيي به رفتاري 
كه كنعاني كرده توجه داشته است؟ شما مي توانيد هر قضاوتي 
در اين مورد داشته باشيد، با اين حال سرمربي پرسپوليس بايد 
 شان حقوقي جايگاهي را كه در اختيار دارد درنظر بگيرد. براي 
او خوب نيست كه بليتش را بابت چنين چيزهايي بسوزاند. يك 

موقع صحبت از حق و عدالت است، اما حالا چه؟

يكــي از جنجالي تريــن پرونده هاي 
ســاليان اخير فوتبال ايران، بدون 
ترديد داستان گل گهر و 3 شكست 
انضباطي اين تيم برابر اســتقلال، 
سپاهان و پيكان بوده است. حكمي 
كه كميته انضباطي در اين مورد صادر 
كرده حسابي محل بحث شده است، چرا كه تأثير جدي در جدول 
دارد. حالا گل گهر به كميته استيناف شكايت كرده و سه شنبه 
گذشته هم جلسه گوش دادن به توضيحات باشگاه هاي مختلف 
 برگزار شــد. با اين حال دســت كم تا لحظه تنظيم اين مطلب

 )عصر يكشــنبه( خبري از صدور حكم كميته استيناف نبوده 
است. مي دانيم كه صدور حكم در اين پرونده كار بسيار دشواري 
است و هر رايي كه استيناف بدهد يك عده شاكي خواهند شد، 
اما تأخير بيش از حد هم روا نيست. هر روز كه بگذرد و شرايط 
جدول حساس تر شود، قطعا صدور حكم هم سخت تر خواهد شد.

بعد از برگزاري يك دور از مسابقات 
جام حذفي و نيــز بازي هاي هفته 
شــانزدهم ليــگ برتــر، فوتبال 
باشــگاهي ايران وارد تعطيلات 
نيم فصل خواهد شــد و همه  چيز 
در اختيــار تيم ملي قــرار مي گيرد تا 
2 بازي مهمش را برابر عراق و امــارات برگزار كند. در همين 
راستا فرهاد مجيدي هم موافقت كرده 2 بازيكن خارجي اين 
تيم يعني رودي ژستد و كوين يامگا براي گذران تعطيلات به 
كشور خودشان برگردند. مجيدي اما بايد دعا كند اتفاق مربوط 
به خارجي هاي قبلي استقلال براي اين دو نفر تكرار نشود. در 
اين سال ها هر بار خارجي هاي استقلال اعم از پاتوسي، تيام، 
دياباته، ميليچ و... به مرخصي رفتند، يا چاق برگشتند، يا دير 
برگشتند يا اصلا برنگشتند! الان هم كه يامگا و ژستد در اين 

تيم جا افتاده اند و حيف است اگر خراب شوند.

بازي كامــلا دفاعي فجرسپاســي مقابل 

سرخپوشان، باعث شد پرسپوليس خيلي 21
از ركوردهاي اين هفته را در بخش تهاجمي 
از آن خودش كند. تيم يحيي با 626پاس، 
بيشتر از هر تيم ديگري در اين هفته پاس داد و بالاترين درصد مالكيت 
توپ را هم با 61درصد احراز كرد. بيشترين تعداد شوت هم با 21شوت 
متعلق به پرسپوليس بود و 2بازيكن اين تيم يعني وحيد اميري و مهدي 
عبدي هم با 6شوت مشتركا صاحب بيشــترين شوت در بين بازيكنان 
بودند. مهدي ترابي هم با 6پاس كليدي، ركورددار هفته پانزدهم در اين 
بخش شد. ركورد كمترين شوت متحمل شده هم در اين هفته متعلق به 
پرسپوليس بود كه فقط 5بار به حريفش فرصت شوتزني داد و فقط يكي 

از اين شوت ها داخل چارچوب بود.

 بالاترين ميزان »اميــد گل« را در هفته 

پانزدهم تيم فولاد خوزستان ايجاد كرد. 2/83
شاگردان جواد نكونام در آخرين هفته از 
نيم فصل اول مقابــل آخرين تيم جدول 
رده بندي قرار گرفتند و با ايجاد اميد گل 2.83 درنهايت 2گل به پديده 
مشهد زدند. »اميد گل« پارامتري است كه موقعيت هاي گلزني يك تيم 
را براساس كيفيت  اين موقعيت ها مورد سنجش قرار مي دهد و درنهايت 
مشخص مي كند يك تيم به اندازه زدن چند گل، موقعيت ايجاد كرده 
است. به اين ترتيب فولاد در اين هفته كمي كمتر از شايستگي اش گل 
زد؛ مثل گل گهر كه با اميد گل 0.79 نتوانســت به گل برسد و مقابل 
ذوب آهن بدون گل متوقف شد و يا سپاهان كه با اميد گل 0.67 تقريبا 
دوبرابر حريفش )آلومينيوم( موقعيت ايجــاد كرد اما فقط يك امتياز 

گرفت.

 اما اگــر پارامتــر »اميــد گل« را معيار 

شايســتگي يك تيم بــراي گلزني فرض 1/32
كنيم، اســتقلال در هفته پانزدهم خيلي 
بيشــتر از شايســتگي اش گل زد تــا 
پرگل ترين برد هفته را به اين ترتيب به دست بياورد. آبي پوشان در مصاف 
با نفت مسجدسليمان به اميد گل 1.32 رسيدند اما خيلي دقيق و البته 
خوش شانس بودند كه بيشتر از دوبرابر اين مقدار گل زدند. استقلال در 
اين بازي فقط 3شوت داخل چارچوب داشت كه هر 3ضربه تبديل به گل 
شــدند. جالب اينكه حريف هم به همين ميزان شوت داخل چارچوب 
داشت و 2 تيم در ضربات داخل چارچوب 3-3 مساوي بودند. بيشترين 
شوت داخل چارچوب را در هفته گذشته فولاد با 8شوت داشت و مس 
رفسنجان هم تنها تيمي بود كه حتي يك ضربه داخل چارچوب هم نزد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

مرحله يك هشتم نهايي جام حذفي فوتبال ايران امروز و فردا 
برگزار مي شود. از 8بازي اين مرحله، 4بازي امروز و 4بازي هم 
فردا )سه شنبه( برگزار مي شود تا 8تيم برتر اين رقابت ها براي 
حضور در مرحله يك چهارم نهايي مشخص شوند. امروز از جمع 
مدعيان 2 تيم پرسپوليس و سپاهان و همچنين قهرمان دوره 
گذشته اين رقابت ها يعني فولاد خوزستان به مصاف حريفان 
خود مي روند كه در اين بين، كار ســپاهان ســخت تر از بقيه 

مدعي هاست.

  سپاهان، قرنطينه در شهر بي نقطه
»شهر بي نقطه« لقبي است كه بعضي از اراكي ها به شهرشان داده اند 
و گاهي در كري هاي فوتبالي هم از آن استفاده مي كنند. حالا اينكه 
بي نقطه بودن اسم يك شهر، اساســا چه ارزش افزوده اي براي آن 
سرزمين مي آورد، سؤالي اســت كه هنوز فرصت نشده از اراكي ها 
بپرسيم! شهر بي نقطه امسال تيم چغر و سرسختي را روانه رقابت هاي 
ليگ و جام حذفي كرده كه خيلي سخت گل مي خورد و بردن آن هم 
به اين راحتي نيست. آلومينيوم امسال فقط يك بار -آن هم به شكلي 
عجيب و غيرمنتظره در آبادان- شكست خورده و در ساير بازي هايش 
يعني 14بازي ليگ و يك بازي حذفي شكســت ناپذير بوده است. 
آلومينيوم كلا 2بار در اراك گل خورده كه در همان 2بار هم يك برد 

و يك مساوي به دست آورده است. حالا سپاهان با تمام ستاره هايش 
و تمام اهداف بزرگي كه در اين فصل دارد، چند روزي است در شهر 
بي نقطه گرفتار شده تا 2بازي در ليگ و حذفي مقابل اين تيم برگزار 
كند. بازي ليگ كه بدون گل تمام شد و سپاهان را از صدر جدول دورتر 
كرد. تيم نويدكيا كه پنجشنبه گذشته مقابل خط دفاعي آلومينيوم 
حسابي كلافه شده بود، بعد از چند روز تمرين در اراك امروز دوباره 
شانس خودش را مقابل اين تيم آزمايش مي كند. اين مسابقه بدون 
شك سخت ترين بازي اين مرحله از جام حذفي است. مسابقه اي كه 
ممكن است نيمي از آرزوهاي سپاهان را در همين مرحله بر باد بدهد.

  تيمي مي برد كه يحيي داشته باشد!
پرسپوليس هم امروز كار آســاني براي صعود به مرحله يك چهارم 
ندارد. بازي در زمين ذوب آهن شايد به اندازه بازي در اراك مشكل 
نباشد اما قطعا كار ساده اي هم نيست. ذوب آهن طي 4بازي اخيرش 
در ليگ فقط يك گل خورده و لااقل بــه لحاظ دفاعي اوضاع خوبي 
دارد. پرسپوليس هم كه اين روزها براي گل زدن زجر زيادي مي كشد 
و به نظر امروز هم هواداران اين تيم دقايق زجرآوري را در انتظار گل 
تحمل خواهند كرد. اين دو تيم از ســال 90 تا 95 يعني طي 5سال 
4بار در جام حذفي به پست هم خوردند اما در نيمه دوم دهه90 ديگر 
قرعه شان به همديگر اصابت نكرد. در آن 4مسابقه 2 بار پرسپوليس 

برنده شد و 2 بار هم ذوب آهن سرخپوشان را حذف كرد. جالب اينكه 
هر دو باري كه ذوب آهن برنده شــد يحيي گل محمدي ســرمربي 
ذوبي ها بود و از 2 برد پرســپوليس هم يكي با سرمربيگري يحيي 
به دســت آمد. يعني يحيي در 3بازي از آن 4بازي حضور داشــته و 
هر 3بار هم تيم او برنده شده اســت. بايد ديد ستاره بخت يحيي در 
رويارويي اين دوتيم هنوز هم روشن اســت و براي پرسپوليسي ها 

كار مي كند يا نه.

  خوزستاني ها؛ يكي حاضر يكي غايب
در 2مسابقه ديگر امروز، 2تيم خوزســتاني بايد به ميهماني رقباي 
ليگ يكي بروند اما ممكن است يكي از اين ميهماني ها اصلا برگزار 
نشود. نفت آبادان امروز بايد در خرم آباد به مصاف تيم خيبر برود اما 
تا آخرين لحظه تنظيم اين گزارش هنوز آباداني ها به لرستان سفر 
نكرده بودند. صنعت نفت تنها باشگاهي است كه هنوز هيچ پولي به 
بازيكنانش نداده و آنها همانطور كه بعد از آخرين بازي ليگ وعده داده 
بودند اعتصاب كردند و به خرم آباد نرفتند. اتفاقي كه در دنياي فوتبال 
نادر است اما در ايران امســال براي 2 تيم رخ داده است؛ پديده در 
ليگ برتر و صنعت نفت در جام حذفي. تيم فولاد هم به عنوان آخرين 
قهرمان اين جام امــروز در كرمان به مصاف مس مــي رود و به نظر 

مي رسد كار دشواري براي صعود نداشته باشد.

جمله كليشه اي آقاي گزارشگر
 در ال كلاسيكو 5 بازيكن جوان تر از محمد عمري

 به ميدان رفتند

تخصص سابق، حسرت فعلي
 يحيي گل محمدي در 3فصل اخير هيچ تيمي

 از ليگ برتر را در جام حذفي نبرده

يكي از اتفاقات جالب بازي پرســپوليس و فجرسپاسي، 
حضور محمد عمــري در زمين بود؛ بازيكن كم ســال و 
ناشــناخته اي كه در دقيقه81 به زمين آمد و حالا همه 
جا حرف از او اســت. عمري مهاجم اســت و گويا سابقه 
3فصل بازي در تيم هاي پايه پرسپوليس را دارد. طبيعتا 
در آن دقايق كوتاه اتفاق خاصي رخ نداد كه بتوان كيفيت 
عمري را براساس آن سنجيد، هرچند او با يكي، دو حركت 
پا به توپ خودي نشان داد. براي ارزيابي سطح كيفي اين 
بازيكن بايد بيشتر منتظر بمانيم. اميدواريم به او دقايق 
طولاني تري بازي برســد و اين پسر هم قابليت هايش را 

به رخ بكشد.
سوژه مورد نظر اين مطلب اما چيز ديگري است؛ اينكه 
وقتي يك بازيكن 21ســاله فقط 9دقيقه در ليگ ايران 
فرصت بازي پيدا مي كند، موجي از تعجب و تحسين به پا 
مي شود. يعني اينقدر موضوع شگفت انگيز است؟ اساسا 
تعريف ما در فوتبال ايران از كلمه »جوان« با همه جاي 
دنيا فرق دارد. هيچ كجاي جهان از يك بازيكن 21ساله 
به عنوان پديده اي نوجوان يا شگفت انگيز ياد نمي شود. 
امروز ارلينگ هالند كه فوتبال اروپا را قورت داده، دقيقا 

همسن همين محمد عمري پرسپوليس است. ما در ايران 
آنقدر دير و سخت به بازيكنان اعتماد مي كنيم كه حضور 
يك بازيكن 20يا 21ســاله در زمين حمل بر جســارت 
خارق العاده كادرفني مي شــود. صد البته از فوتبالي كه 
ستاره هايش هنوز امثال شيمبا يا جلال حسيني هستند 
و محمد قاضي و خلعتبري در آن هر سال راحت تيم پيدا 

مي كنند، انتظاري جز اين هم نمي رود!
از همه بدتر اما جمله گزارشگر بازي در زمان ورود عمري 
به زمين بود: »ببينيد دســت يحيي گل محمدي چقدر 
خالي است!« حالا انگار مثلا بازيكنان فجرسپاسي از رئال 
مادريد و بايرن مونيخ آمده بودنــد! اين فرهنگ كه بازي 
دادن به جوانان صرفا در اثر خالي بودن دســت كادرفني 
و از ســر ناچاري رخ مي دهد، بايد در فوتبال ايران تغيير 
كند. اين جوانان حق بــازي دارند و اعتماد به آنها بايد به 
وظيفه و رسالت مربيان تبديل شود. محض اطلاع دوست 
عزيز گزارشگرمان، در ال كلاســيكوي اخير كه در قالب 
سوپرجام اسپانيا برگزار شد در تركيب بارسلونا 5بازيكن 
زير 20ســال براي تيم ژاوي هرناندس به ميدان رفتند. 

كاش كليشه ها را دور بريزيم و تعاريف را عوض كنيم!

پرسپوليس در مرحله يك هشتم نهايي جام حذفي بازي دشواري برابر ذوب آهن دارد. مسابقه امروز 
در اصفهان برگزار مي شود و براساس قوانين اين تورنمنت، تيم صعودكننده در پايان همين يك بازي 
مشخص خواهد شد. بنابراين سرخپوشان اجازه هيچ لغزشي را ندارند. ذوب آهن فصل را با مهدي تارتار 
خوب شروع كرد، اما در ادامه دچار نزول شد و نيم فصل اول ليگ را روي پله يازدهم جدول رده بندي 
به پايان برد. ذوب آهن حتي در خانه تيم بدتري هم هست و طي 7 ميزباني اش در دور رفت، تنها 2 بار 
به پيروزي دست يافته است. بايد ديد پرســپوليس مي تواند با شكست تيم تارتار به جمع 8 تيم برتر 

جام حذفي برسد يا نه.
نكته جالب در مورد يحيي گل محمدي اما آن اســت كــه او پيش از آغــاز دور دوم مربيگري اش در 
پرسپوليس، تنها افتخاراتش را در جام حذفي به دست آورده بود. يحيي 2بار توانست همين ذوب آهن 
را در سال هاي 94 و 95 به عنوان قهرماني جام حذفي برساند و البته در يكي از اين دو نوبت سوپرجام را 
هم فتح كرد. درخشش گل محمدي در اين تورنمنت باعث شده بود او را متخصص جام حذفي بدانند، اما 
يحيي در بازگشت به پرسپوليس عملكرد موفقيت آميزي در اين بازي ها نداشته است. او فصل اول تيم 
را در نيمه نهايي جام حذفي تحويل گرفت و همانجا در ضربات پنالتي به استقلال باخت. گل محمدي 
فصل گذشته هم بعد از برتري برابر 2 تيم دسته دومي مس نوين كرمان و شاهين بندر عامري، بار ديگر 

در مرحله يك چهارم نهايي مغلوب استقلال شد و از دور مسابقات كنار رفت.
حالا در سومين فصل حضور گل محمدي در پرسپوليس، تيم او بعد از غلبه بر ويستا توربين، به ذوب آهن 
رسيده و بايد ديد گل محمدي در مسابقات امسال تا كجا مي تواند پيشروي كند. نكته عجيب اينكه در 
دور جديد حضور يحيي در پرسپوليس، او هنوز هيچ تيمي از ليگ برتر را در مسابقات حذفي شكست 

نداده است. آيا اين طلسم با ذوب آهن خواهد شكست؟

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2451935-15105استقلال1

1595121101132پرسپولیس2

159241961329سپاهان3
15591137624آلومینیوم اراک4
156542114723مس رفسنجان5

155731614222پیكان6

121-155641213فولاد7

221-155641416گل گهرسیرجان8
20-154831414نساجی مازندران9

319-155461114صنعت نفت آبادان10

518-15537813ذوب آهن11

414-15357711هوادار12
513-153481318تراکتور13

712-15267613فجر سپاسی14

1211-15258618نفت  مسجدسلیمان15

194-411423-15پديده مشهد16

برنامه بازی ها

سه شنبه 28 دی1400

جام حذفی يك هشتم نهايی

دوشنبه 2۷ دی1400

آلومینیوم- سپاهان 

خیبر خرم آباد-صنعت نفت

مس کرمان- فولاد

مس رفسنجان- پديده

نفت مسجد سلیمان-خلیج فارس ماهشهر 

ذوب آهن- پرسپولیس

پیكان- استقلال

نساجی- گل گهر

14:00

14:30

15:30

14:00

14:30

15:30
ليگ برتر هفته شانزدهم

شنبه 2 بهمن 1400

يكشنبه 3 بهمن 1400

مس رفسنجان- سپاهان

تراکتور- گل گهرسیرجان

هوادار-استقلال

پرسپولیس-فولاد

ذوب آهن - صنعت نفت آبادان

آلومینیوم اراک- پديده مشهد

فجر سپاسی -نساجی مازندران

نفت  مسجدسلیمان -پیكان

15:00

مقدماتی جام جهانی منطقه آسيا

پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران-عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

19:30

20:00

20:00

19:30

15:00

17:00

باتلاق  اراك و كارزار فو لادشهر
سپاهان و پرسپوليس امروز در اراك و فولادشهر كار سختي براي صعود به جمع 8تيم برتر جام حذفي دارند

ملامت صداقت؟
آنچه انتظار نداشتيم از حسين كلاني بشنويم

حســين كلاني آنقــدر آدم عزيــز، محترم و 
خوش سابقه اي است كه انتقاد كردن از او كار بسيار 
سختي به نظر مي رسد. قرار هم نيست اينجا چنين 
كاري انجام بدهيم، اما راستش اين است كه يكي 
از آخرين جملات او كمي جاي تعجب داشت. 
آقاي كلاني خطاب به كساني كه منجر به حذف 
پرسپوليس و اســتقلال از ليگ قهرمانان آسيا 
شدند گفته: »با افتخار مي گويند راست گفتيم 
و اين تيم ها حذف شــدند. بيجا كرديد راست 
گفتيد. ما در حال جنگ با دشمن هستيم و در 

چنين شرايطي نبايد اين كار را انجام مي داديد.«
ما هم قبول داريم كه بهتر بود آقايان مسئول با 
جديت بيشتر و در زمان مناسب تر به رفع ايرادات 
مي پرداختند تا مجوز حرفه اي سرخابي ها صادر 

شود، اما آيا از نظر جناب كلاني باز هم بايد دروغ 
تحويل كنفدراسيون مي داديم تا اين بناي كج، 
يك وجب ديگر بالاتر برود؟ يعني اين كار درست 
بود؟ فراموش نكنيم اتفاقا صداقت در اين موارد 
بهتر است و شايد ضرر كوتاه مدت داشته باشد، اما 
در بلندمدت مي تواند منجر به اصلاح ساختارها و 
رفع عيوب شود. در سال هاي گذشته حتي مديران 
فوتبال عربستان هم با ارائه اطلاعات واقعي در مورد 
تيم هاي شان شاهد حذف امثال الاتحاد از ليگ 
قهرمانان بودند. كاش به جاي اينكه »راستگويي« 
را محكوم كنيم، از اين همه اهمال و سستي در سر 
و سامان دادن به وضع سرخابي ها ايراد بگيريم. 
با همه اين اوصاف مخلص حســين خان كلاني 

هم هستيم.
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منچستر كرنرگيرترين تيم ليگ برتر محسوب مي شود . بازيكنان 
يونايتد  د ر اين فصــل 100كرنر به د ســت آورد ه اند  كه كمترين 
ميزان گل را از روي اين ضربات به د ســت آورد ه اند . آمار بســيار 
ضعيف منچستريونايتد  از روي ضربات كرنر د ر اين فصل ليگ برتر؛ بيشترين كرنر )100( و 
كمترين گل از كرنر )صفر گل(. د رحال حاضر منچستريونايتد  2 گل بيشتر از برنلي  د ريافت 

كرد ه است، تيمي كه د ر قعر جد ول ليگ قرار د ارد .

بهروز رسايلي |  با پيروزي 3 بر صفر برابر نفت 
مسجد سليمان، استقلال موفق شد  قهرماني اش 
د ر نيم فصل اول ليگ بيست ويكم را قطعي كند . 
آبي ها بعد  از 10 سال توانستند  د ور رفت ليگ را با 
صد رنشيني به پايان برسانند  و اين مسئله به آنها 
براي پيمود ن اد امه مســير خود باوري مي د هد . 
شــايد  نتايجي كه فرهاد  مجيد ي د ر د ور رفت با 
اســتقلال گرفت، براي كمتر كســي قابل تصور 
بود ؛ مخصوصا از اين جهت كه آبي ها د ر تابستان 
ليست خروجي مفصلي د اشتند  و نفراتي همچون 
مهد ي قائد ي، شيخ د ياباته، محمد  ناد ري، مسعود  
ريگي، فرشيد  اسماعيلي، د اريوش شجاعيان و... 
را از د ست د اد ند . خاصيت استقلال فعلي اما اين 
است كه اگرچه ستاره هاي پرشمار و تعيين كنند ه 
د ر اختيار ند ارد ، اما مهره هايش خوب با هم چفت و 
بست شد ه اند . اين تيم با حضور گسترد ه بازيكنان 

متوسط به بالا همراه اســت كه هر كد ام نباشند ، 
يكي با سطح كيفي نزد يك به او كار را د رمي آورد . 
از اين نظر شايد  تيم امسال فرهاد  مجيد ي را بتوان 
با پرسپوليس افشين قطبي مقايسه كرد ؛ تيمي 
كه د ر ليگ هفتم به 6 ســال حســرت قهرماني 

سرخ ها پايان د اد .

  تيم قطبي را ياد تان هست؟
پرسپوليس افشين قطبي د ر ليگ هفتم د و سه 
ستاره اسم ورســم د ار مثل كريم باقري و عليرضا 
نيكبخت واحد ي د ر اختيار د اشــت و البته شايد  
بتوان حسين كعبي و محســن خليلي را هم به 
اين جمع اضافه كرد . د ر بقيه موارد  اما بازيكنان 
اين تيم مهره هاي متوسط به بالا بود ند ؛ كساني 
كه سخت اســت بتوان از آنها به عنوان »ستاره« 
نام برد ، اما د ر پســت خود شــان عملكرد  خوبي 

د اشــتند  و جاي خالي يكد يگر را هم به شــكل 
مطلوب پوشش مي د اد ند . د روازه بان هاي آن تيم 
مهد ي واعظي و حســن رود باريان بود ند  كه به 
تناوب بازي مي كرد ند . خط د فاع از بازيكناني مثل 
محمد  نصرتي، ســپهر حيد ري، مسعود  زارعي، 
شيث رضايي، حميد رضا علي عسكري و... تشكيل 
مي شــد . د ر خط مياني نفراتي مثل محمد رضا 
ماماني، نبي الله باقري ها، بهــاد ر عبد ي، عباس 
آقايي، پژمان نوري، حسين باد امكي، فرزاد  آشوبي 
و... توپ مي زد ند  و د ر خط حمله هم كنار خليلي 
و نيكبخت شاهد  حضور امثال فراز فاطمي، فرهاد  
خيرخواه و ماته د راگه چوويــچ بود يم. چنان كه 
مي بينيد  چنين كاد ري فوق العاد ه نيســت، اما 
افشين قطبي شانس آن را د اشــت كه خيلي از 
اين نفرات را د ر بهترين فرم شان د ر اختيار د اشته 
باشد . آن سال شايد  يكي از بهترين فصول بازي 

نيكبخت و خليلي بود ، همينطور فرزاد  آشوبي و 
عباس آقايي بهترين فصل فوتبالي شان را پشت 
سر گذاشتند  و حتي 2 گلر معمولي پرسپوليس هم 
د چار اشتباهات فاحش نمي شد ند . اگر مي خواهيد  
ارزش اين يكد ستي را بيشــتر بد انيد ، بهتر است 
به ياد  بياوريد  كه فصل بعد ش ســتاره هايي مثل 
علي كريمي، ابراهيم توره، رحمان رضايي، ايوان 
پتروويچ و... به تيم اضافه شد ند ، اما قهرمان فصل 
قبل با تغيير 3 سرمربي به رتبه اي بهتر از پنجمي 

د ست نيافت.

  شبيه استقلال امروز
استقلال ليگ بيست ويكم هم كم وبيش چنين 
وضعي د ارد . بد ون تعارف اگر قرار باشد  ستاره هاي 
مطرح تيم فعلي را د ستچين كنيم، شايد  غيراز وريا 
غفوري، رود ي ژســتد  و تا حد ي يامگا و سياوش 

يزد اني چيز د يگري گيرمان نيايد ، اما اســتقلال 
كلي بازيكن متوسط به بالا و نزد يك به هم د ارد  
كه كار را د رمي آورند ؛ از د انشگر و مراد مند  و آقاسي 
د ر د فاع تا زبير نيك نفس، مهد ي پور، ســلماني، 
چشمي، سبحان خاقاني، حسين زاد ه و... د ر خط 
مياني و البته ارسلان مطهري، آرمان رمضاني و 
امين قاسمي نژاد  د ر خط حمله. قطعا تيم فعلي 
استقلال از خيلي فصول گذشته پرستاره تر نيست 
و حتي خارجي هاي اين تيم هم برتر از بازيكنان 
خارجي قبلي استقلال مثل تيام، جباروف و شيخ 
د ياباته نيســتند ، اما مجموعــه د ر اختيار فرهاد  
چفت و بســت خوبي د ارد  و د ست كم با بضاعت 
موجود  ليگ، كار را به خوبي پيش مي برد . آن تيم 
قطبي بعد  از 6 سال ناكامي به جام رسيد ؛ آيا اين 
تيم مجيد ي بعد  از 8 فصل حسرت، جام را لمس 

خواهد  كرد ؟

وز چهره ر

وز اتفاق ر

واليبال مد يون اوست
جمشــيد  حميد ي |  محمد رضا يزد اني خــرم مرد م د ار 
بود  و مد ير. با مخالفان خوب تا مي كرد  و اهل مشــورت 
بود . گاهي اوقات كه اهالي واليبال وارد  كارگاه پنبه زني 
عليه هم مي شد ند ، مي گفت: »بايد  با همه ساخت. اينان 
سرمايه هاي واليبال هســتند  و عمر و جواني د ر اين راه 
گذاشته اند .« آد م شناس خوبي هم بود ، بذله گو بود  و به 
شوخي طعنه مي زد : »برخي مثل د رِ مسجد  هستند ، نه 
مي شود  آنها را سوزاند  و نه مي شود  فروختشان.«  د ر سايه 
روابط مطلوب اجتماعي و سياســي خوبي كه د اشت، با 
ماتسو د ايرا، نايب رئيس اول آن زمان فد راسيون جهاني 
روابط صميمانه اي برقرار كرد  و بزرگاني چون پروفسور  
ايم، د كتر هالوي و آنتونيو جياكوب - مربيان بزرگ واليبال 
جهان- را به ايران آورد . با كشورهاي عربي براد ر شد  و آنان 
را د ر مشت رفاقت و نفوذ خود  گرفت. با رسانه ها ارتباط 
صميمانه اي د اشت و تأكيد  مي كرد : »هر چقد ر خوب كار 
كنيد ، تا مرد م و مسئولان ند انند  ثمري ند ارد .« خبرنگاران 
را مزاحم نمي د انست و د ر تمامي جلسات خود  نمايند گان 
رســانه آن زمان حضور پيد ا مي كرد ند . به خبرنگاران 
مي گفت: »حتي اگر بد  مي نويسيد ، بنويسيد . واليبال بايد  
د يد ه شود .« به مسائل اخلاقي و خانواد گي ورزشكاران و 
مربيان حساس بود  و د ر استحكام خانواد ه اهالي توپ و تور 
با احد ي تعارف ند اشت.گاهي كه از بابت برخي  چاپلوسان 
واليبال شاكي مي شد يم، چشمكي مي زد  كه يعني مي د انم 
اما همه آد م ها يك جور نيستند  و بايد  اجازه بد هيم آنان 
نيز د ر سايه سار واليبال زند گي كنند . روزي كه همراه تيم 
جوانان از جهاني آرژانتين برمي گشتيم د ر فرود گاه مرا 
كنار كشيد  و پرسيد : »فلاني، اوضاع چطور بود ؟« من هم 
بلاد رنگ گفتم: »حاجي، د رِ اين واليبال را گل بگيريد  و 
ساختماني تازه بسازيد !« طولي نكشيد  كه د يد يم واليبال 
را نو كرد . اين نوشته خوشامد نويسي بعد  از مرگ سهراب 
نيســت، د لخوري هايي هم بود  اما حقيقت را نمي شود  
ناد يد ه گرفت كه مرگ جيره اي همگاني اســت و به ياد  
بياوريم كه بر ما نيز همين ماجرا خواهد  بود . فقط خوبي ها 
را ياد مان نرود . كارهايي كه يزد اني خرم براي واليبال انجام 
د اد ، فراموش  شد ني نيست. واليبال مد يون اوست. روحش 

شاد  و ياد ش گرامي.

عاقبت مخالفت با واكسن
اســتراليا براي د ومين بار ويزاي نواك جوكوويــچ را لغو كرد . 
صربيناتور ازجمله افراد  مشهوري است كه مخالف واكسن اجباري 
بود ه اند . وكيل او پس از بازد اشت شد ن اين تنيسور د ر فرود گاه 
ملبورن اد عا كرد ه بود  كه موكلش چون به تازگي د چار كرونا شد ه، 
ايمني د اشته و نيازي به واكسن احساس نكرد ه. بعد ا د ر تحقيقات 
مشخص شد  او د ر همان موعد  مورد  اد عا با نشريه اكيپ مصاحبه 
كرد ه و د ر عكس هاي منتشر شد ه ماسكي به صورت ند اشته است. 
تنيســور صرب اعتراف كرد ه كه كارش اشتباه بود ه و تنها براي 

عكاسي ماسك را از صورتش برد اشته است.
استراليا كلا كشوري است كه سختگيري هاي زياد ي براي صد ور 
ويزا به خرج مي د هد . قوانين ورود  يا مهاجرت به استراليا از آمريكا 
و هر كشور د يگري سخت تر است. شايد  تنها ورود  به كره شمالي 
ســخت تر از ورود  به خاك استراليا باشــد . آنها حرمت يكي از 
3بهترين تنيسورهاي تاريخ را نگه ند اشــتند  و جوكوويچ را د ر 

كمپ مهاجران غيرقانوني نگه د اشتند .
الكس هاك، وزير مهاجرت استراليا ويزاي نواك جوكوويچ براي 
حضور د ر اين كشــور را لغو كرد . مرد  شماره يك تنيس جهان 
بلافاصله پس از د يپورت بيانيه اي د اد : »پيش از اظهارنظر بيشتر 
د ر اين باره مد تي را به استراحت و تجد يد قوا خواهم پرد اخت. از 
رأي صاد ره مبني بر لغو ويزاي خود  بسيار ناراحت هستم چون 
نمي توانم د ر استراليا بمانم و د ر مسابقات آزاد  استراليا شركت 
كنم. من به حكم د اد گاه احترام مي گذارم.« او نتوانست با قهرماني 
احتمالي د ر اين تورنمنت تعد اد  قهرماني هايش د ر گرند اسلم ها 
را به عد د 21و ركورد  جد يد  برساند  و از 20قهرماني ناد ال و فد رر 

جلو بزند .
به اين ترتيب نخستين گرند اســلم تنيس د ر سال2022 بد ون 
حضور قهرمان هاي 12د وره اخير اين تورنمنت برگزار مي شود . 
از ســال 2010 تا به امروز، تنها راجر فــد رر، نواك جوكوويچ و 
استن واورينكا توانسته بود ند  قهرمان تنيس آزاد  استراليا شوند . 
از سال 2010 جوكوويچ 8، فد رر 3 و واورينكا يك بار قهرمان اين 
مسابقات شد ه بود ند  كه هيچ كد ام د ر سال 2022 د ر اين رقابت ها 
حضور ند ارند . تنها بازيكني كه د ر استراليا اپن شركت مي كند  و 
سابقه قهرماني د ر اين گرند  اسلم را د ارد ، رافائل ناد ال است كه 
قهرماني اش به سال 200٩ برمي گرد د . صربيناتور د ر 4 گرند اسلم 

اخير 3 قهرماني و يك نايب قهرماني د اشت.

استقلال فرهاد ، شبيه پرسپوليس قطبي
تيمي كه شايد  ستاره هاي پرشمار ند اشته باشد ، اما چفت و بست خوبي د ارد 

وقتي ليگ برتر، بوند س ليگا شد 
به نظر مي رسد  تكليف قهرمان اين فصل انگليس 

مشخص شد ه باشد 
»ما سه شنبه بازي د اريم )با برايتون(. من فرصتي براي نگاه كرد ن به جد ول ند ارم.« اين 
حرف هاي توماس توخل پس از شكست مقابل منچستر ســيتي د ر يكي از بازي هاي 
خسته  كنند ه ليگ برتر است. توخل نه فرصت د ارد  به جد ول نگاه كند  و نه انگيزه اي. به نظر 
مي رسد  ليگ برتر از همين حالا و د ر هفته22 تمام شد ه باشد . گوارد يولا رقابتي ترين ليگ 
جهان را به بوند س ليگا تبد يل كرد ه؛ ليگي كه از ابتد اي فصل تكليف قهرمان آن مشخص 
است. فاصله 13امتيازي بين تيم اول و د وم چيزي نيست كه از لحاظ منطقي بتوان انتظار 
د اشت جبران شود . سيتي 12بازي پشت هم د ر ليگ برند ه از زمين خارج شد ه؛ حتي د ر 

د يد ارهايي كه خوب بازي نمي كند  و موقعيت زياد ي نمي سازد  مثل همين بازي با چلسي 
يا برد  عجيب مقابل آرسنال. اين البته بهترين ركورد  پيروزي د ر د يد ارهاي پياپي د ر ليگ 
برتر نبود ه. تاكنون تنها ٩تيم 12برد  متوالي يا بيشتر د ر ليگ برتر به د ست آورد ه اند  كه 
4 بار آن متعلق به همين من سيتي با هد ايت گوارد يولا بود ه؛ 18 برد  )آگوست - د سامبر 
201۷(، 15برد  )فوريه - آگوست 201٩(، 15 برد  )د سامبر2020 - مارس2021(، 12 برد  

)نوامبر2021 تاكنون(.
  پپ حالا 2025 روز است كه سرمربي من سيتي است و از اين لحاظ ششمين سرمربي 
باد وام فوتبال انگليس محسوب مي شود  )د ر ميان سرمربياني كه هنوز د ر تيم هاي خود  
فعاليت د ارند (؛ ســيمون ويور )43۷4روز(، گرت آينســورث )3401روز(،  شان د ايچ 
)3365روز(، جان كولمن )2۷٩3روز(، يورگن كلوپ )2351روز(، گوارد يولا )2025روز(.

  گوارد يولا با ركورد  ۷برد  ليورپول د ر يك ماه ميلاد ي )د سامبر2018( كه توسط كلوپ 
ثبت شد ه بود ، برابري كرد . هيچ مربي يا تيم د يگري د ر يك ماه ميلاد ي موفق به كسب 

اين همه برد  نشد ه است.

150
55

با 2 پاس گلي كه توماس مولر مقابل كلن براي لواند وفسكي و توليسو ارسال كرد ، 
شــمار پاس گل هاي او د ر بوند س ليگا به عد د 150 رسيد . از 15آگوست2008 و 
زماني كه مولر نخستين بازي خود  د ر بوند س ليگا را تجربه كرد ، تنها ليونل مسي 

با 180 پاس گل د ر 5 ليگ معتبر اروپايي آمار بهتري نسبت به مولر د اشته است.

با گلي كه جيمز وارد  از روي ضربه ايســتگاهي د ر د يد ار مقابــل ولورهمپتون به ثمر 12
رساند ، شمار گل هاي ايستگاهي خود  د ر ليگ برتر انگليس را به عد د 12 رساند  تا تنها 
د يويد  بكام را از اين حيث بالاتر از خود  ببيند ؛ د يويد  بكام 18، تيري آنري، جانفرانكو 

زولا، جيمز وارد پروز 12، كريستيانو رونالد و، سباستين لارسن، لورن روبرت 11گل.

از زماني كه ريچارليسون پا به اروپا گذاشته يعني از آغار فصل 37
1٩-2018 توانسته 3۷گل د ر ليگ برتر براي اورتون به ثمر 
برساند . د ر اين مقطع تنها ژائو پد رو )50گل( و نيمار )40گل( 
آمار گلزني بهتري د ر ليگ هاي كشورهاي اروپايي نسبت به 

او د ر ميان بازيكنان برزيلي شاغل د ر اروپا بيشتر گل زد ه اند .

شمار گل هاي ليگ برتري كوتينيو هم به عد د 42 رسيد . او حالا د ر كنار 42
ريچارليسون، پس از فيرمينو )۷0( و ژسوس )52( سومين گلزن برزيلي 

برتر تاريخ ليگ برتر است.

برونو فرناند ز به طور مستقيم 
)گل يا پاس گل( روي 55گل 
د ر ۷0حضورش د ر مسابقات 
ليگ برتر تأثيرگــذار بود ه؛ 
33گل و 22پــاس گل. تنها 
صلاح بــا 63تأثيرگذاري از 
فوريــه2020 كــه برونو به 
ليــگ برتر آمــد ه، عملكرد  

بهتري از او د اشته.

بايرن مونيخ د ر 66بازي گذشته 
خود  د ر بوند س ليگا د ســت كم 
يك بار موفق به گلزني شد ه است. 

اين يك ركورد  تاريخي است.

10
امباپه د ر غياب مسي كرونايي و 
نيمار هميشه مصد وم به تنهايي 
بار گلزني پاري ســن ژرمن را به 
د وش مي كشد . او د ر 6د يد ار آخر 
تيمش د ر ليگ يك 10بار موفق 
به گلزني شــد ه د رحالي كه هيچ 
گلزن د يگري د ر اين مقطع 3 گل 

بيشتر به ثمر نرساند ه است.

رابرت لواند وفســكي مهاجم 33 ســاله و لهستاني 
بايرن مونيخ بــا هت تريك د ر بــازي مقابل كلن به 
آمار 300 گل بوند س ليگايي رسيد . پيش از لوا تنها 
گرد  مولر )365( توانســته بود  به اين آمار د ســت 
يابــد ؛ ۷4 گل بــراي د ورتمونــد  و 226 گل بــراي 
بايرن مونيخ. لواند وفســكي براي زد ن 100گل اول 
بوند س ليگايي اش به 168بازي نياز د اشــت اما د ر 
اد امه ميانگين گلزني اش خيلي بهتر شــد ؛ گل هاي 
يك تا 100 د ر 168 بــازي، گل هاي 101 تا 200 د ر 
116 بازي و گل هاي 201 تا 300 د ر 85 بازي. او تنها 
65 گل تا رســيد ن به ركورد  گرد  مولر فاصله د ارد  و 

احتمالا چيزي حد ود  50بازي.

د ر برد  4 بر صفر بايرن مقابل كلــن، مانوئل نوير 
35 ســاله نيز به آمار 300 بازي بــراي بايرن د ر 
بوند س ليگا رسيد ؛ 300 بازي، 21٩ گل خورد ه و 

14٩ كلين شيت.

3366 از زماني كه برونو فرناند ز )33گل( به منچستر پيوسته تنها محمد  صلاح )45( و هري 
كين )34( بيش از او د ر ليگ برتر موفق به گلزني شد ه اند . اين د ر حالي است كه برونو 
فرناند ز د ر پست هافبك يا پشت مهاجم بازي مي كند . د ر اين مقطع تنها جيمز وارد  با 
۷گل بيش از فرناند ز 6گله توانسته از پشت محوطه جريمه د روازه حريفان را باز كند .

17

تنها 13 د قيقه بــراي كوتينيو كافي بود  
تا د ر نخستين حضورش د ر ليگ برتر با 
پيراهن استون ويلا يك گل و يك پاس گل 
ثبت كند  و بازي 2 بر صفر باخته مقابل 
من يونايتد  را 2-2 مساوي كند ؛ د قيقه68 
ورود  به زمين، د قيقه۷۷ نقش مستقيم 
روي نخستين گل استون ويلا و د قيقه81 
گل بــه يونايتد  كه نخســتين گل ليگ 
برتري كوتينيو به اين تيم بود . كوتينيو 
د ر ۷ د يد ار ليگ برتري با لباس ليورپول، 
مقابل منچســتريونايتد  گل و پاس گلي 
ند اشت و 480د قيقه مقابل اين تيم بازي 

كرد ه بود .

رافا بنيتس روزهاي فاجعه باري را د ر اورتون ســپري مي كند . او د ر چند  وقت اخير 
فقط آرسنال را شكست د اد ه. اورتون با رافا به تيم ته جد ولي نوريچ هم باخت كه اين 
نخستين شكســت اورتون مقابل يك تيم ته جد ولي از ســال2004 به اين سو بود  و 

تافي ها د ر 1۷مسابقه مشابه د يگر شكستي نخورد ه بود ند ؛ ٩برد  و 8تساوي.

ح |
 صال

بی
جت

س|  م
    عك

 



20
2 3 0 2 3 6 0    دوشنبه  27 دی 1400    شماره  8415  2

زنجیره انتقال كرونا

یك بازیكن كرونایی در فوتســال زنان، كل لیگ و تیم ملی را به 
هم ریخت. این بازیكــن كه عضو تیم نصر فردیس اســت، ابتدا 
3نفر از هم تیمی هایش را مبتلا كــرد. هیچ كدام از این بازیكنان 
نمی دانستند مبتلا شده اند و مقابل مس رفسنجان به میدان رفتند 
و حتی به پیروزی هم رسیدند. ولی آنها علاوه بر انتقال ویروس به 
یاران حریف، در فرودگاه هم با تیم پالایش نفت آبادان دیدار كردند. 
خوش وبش بازیكنان در فرودگاه، بازیكنان این تیم را هم درگیر 
كرد. نتیجه این بی احتیاطی، تست مثبت 3بازیكن دعوت شده به 
تیم ملی است. مقصر كیست؟ مسئولان تیم نصر فردیس می گویند 
طبق آیین نامه ســازمان لیگ هر دو هفته یك بار تست داده اند و 

مشكلی نبوده است.

سرمربی موقت

در نخستین اردوی تیم ملی فوتسال زنان كه پس از 2سال تشكیل 
شده است رئیس فدراسیون و نایب  رئیس زنان برای معارفه كادر 
فنی حاضر شدند اما سایت فدراسیون صحبت های عزیزی  خادم 
را منتشر نكرد و گفته می شود رئیس فدراســیون در آن دیدار 
اظهارنظر عجیبی داشته است. او گفته سرمربی جدید به صورت 
موقتی در این سمت مشغول به كار است و احتمال تغییر بعد از 
تورنمنت كافا وجود دارد. در جلسه اخیر هیأت  رئیسه، موضوع 
انتخاب سرمربی تیم ملی فوتسال زنان مطرح نشده است و این 

اتفاق روی صحبت های عزیز ی خادم صحه می گذارد.

انتخاب سرمربی تیم ملی فوتسال زنان بســیار پرحاشیه بود اما 
جنجال بزرگ تر سر انتشار لیســت بازیكنان و دعوت نكردن از 
چند بازیكن شاخص به راه افتاد. در ابتدا نام نسیمه غلامی، سهیلا 
ملمولی و فرشته كریمی در فهرست نبود و شدت اعتراضات باعث 
شد سرمربی تیم ملی فرشته كریمی را كه در كویت توپ می زند، 
به تیم فرا بخواند. اما دعوت نشدن سهیلا ملمولی كه نامزد عنوان 
بهترین بازیكن زن فوتســال جهان شده، همچنان مبهم است و 
فروزان سلیمانی پاسخ مشخصی برایش ندارد. می گویند او دل 
خوشی از هم ولایتی های خودش در تیم رقیب یعنی پالایش نفت 
آبادان ندارد. شاید برای همین هیچ بازیكنی از آن تیم را شایسته 

حضور در اردو نمی داند.

بازگشت فرشته

گلزن
برایپولبهتركیهنیامدهامالهاممحمودی|روزنامهنگار

 محبوبه دهقانی در لیگ تركیه دروازه بانی می كند اما در تیم ملی ایران جایی ندارد؛ 
او در گفت وگو با همشهری می گوید چند بازیكن باید در تیم ملی باشند اما نیستند

بازیدرلیگتركیهراضیكنندهاست؟
فعلا باید استراحت كنم. در آخرین بازی تیم، مصدوم شدم. ضرب دستم خوب است، اما 
این بار وقتی با دست پاس دادم، زانویم پیچ خورد. خیلی درد نداشتم ولی ترسیدم كه 
كارم به جراحی بكشد، اما پروفسوری كه اینجاست MRI را دید و گفت كشیدگی جزیی 
است، دو، سه هفته باید فیزیوتراپی و دارودرمانی كنم. در كل اینجا وضعیتم خوب است. 
همه من را دوست دارند و احترام می گذارند. هر روز حال پسرم را می پرسند و می گویند 

آتیلا كی می آید كه او را ببینیم.

پسرتانراباخودتاننبردید؟
نمی شد كنارم باشد چون نمی توانستم روی بازی تمركز كنم. ولی كلا فكرم پیش پسرم 
است. همسرم در خارك كار می كند و پسرم تنها مانده است. 2ماه دیگر 5ساله می شود. در 
این سال ها خیلی از ما دور بوده و به زندگی بدون ما عادت كرده است. زنگ می زنم می گویم 
بیا پیش من، می گوید پیش آقاجان )پدربزرگش( بهتر است. پیش پدر و مادر من می ماند.

خودتاینتیمراپیداكردییاآنهاشماراپیداكردند؟
از پارسال پیگیر بودم كه لژیونر شوم. ماه های قبل با ایجنتی آشنا شدم و او فیلم های بازی 
من را برای باشگاه تركیه ای فرستاد و آنها هم به من پیشنهاد دادند. مدیران باشگاه خیلی 
از بازی من خوششان آمد و همان هفته اول می خواستند قرارداد ببندند. رفتم ولی مشكل 
داشتم. برای نخستین بار بود كه به كشور غریب می آمدم. در ایران خارج از شهر خودمان 
بازی كرده بودم، اما بازی در یك كشور دیگر حس دیگری دارد. انگار راه برگشتن نداری. 
هفته اول خیلی گریه كردم و تصمیم گرفتم كه به ایران برگردم. به پدرم زنگ زدم و با 
گریه گفتم دلتنگم و نمی توانم بمانم. پدرم گفت اگر برگردی دیگر دختر من نیستی. 
گفت من مراقب بچه ات هستم، خیالت راحت باشد و بمان. طوری با من محكم حرف 

زد كه دیگر جرأت نكردم به بازگشت فكر كنم. گفت زحماتی را كه كشیدی،هدر نده.

جایگاهخوبیدرجدولدارید؟
نه، تیم ما بین تیم های انتهای جدول است. ولی خودم و مدیران باشگاه از عملكردم راضی 

هستیم. پایم كه آسیب دید همه دور هم جمع شدند و پیگیر وضعیتم بودند. باشگاه ما 
در محله ساری یر و نزدیك دریاست. از مركز شهر دور است. خانه ای هم كه برای ما اجاره 
كرده اند نزدیك باشگاه است. مدیرعامل باشگاه گفت مركز شهر خانه اجاره می كنم تا 
راحت به درمان برسی. می خواهم بگویم كه خیلی برای تیم اهمیت دارم. در همین بازی 

آخر 3-صفر جلو بودیم من كه آسیب دیدم، 5-3 باختیم.

تیمتانمشكلبازیكندارد؟
تیم، بیشتر بازیكنان فصل پیش را از دســت داده و قرار است در فصل نقل وانتقالات 
بازیكن بگیرد. به جــز من 2بازیكن ایرانی دیگر هم دارد. فائــزه، دختر آقای فریدون 
اصفهانیان قبل از من به این تیم آمده است. ترك زبان است و بلد است كه چطور صحبت 
كند. مریم ایزدپناه هم در تیم ما بازی می كند. ما 3ایرانی در یك خانه می مانیم. مربی 
و مدیر باشگاه خیلی ما را قبول دارد و هر تصمیمی می خواهند بگیرند با ما هم مشورت 
می كنند. به همان اندازه هم توقعشان از ما زیاد است. انتظار دارند در هر شرایطی تیم 

را ما جمع كنیم.

زندگیدرتركیهكهسختنیست؟
نه، باشگاه خیلی به ما می رســد. همه  چیز با خودشان است. حتی آب را هم خودشان 
برایمان می خرند. باشگاه نزدیك خانه است ولی رفت وآمدمان با خودشان است. غذاهای 
اینجا را خیلی نمی شود خورد. خودشان بیشتر كوفته و نان می خورند. برنج هایشان 
هم خوب نیست. نتوانستیم غذاهایشان را بخوریم و چند وقتی است كه مواد غذایی 

می دهند خودمان غذا درست می كنیم.

بابازیكناندیگریكهدرلیگتركیهبازیمیكنند،ارتباطداری؟
3نفر دیگر هم در تیم های دیگر تركیه بازی می كنند، ولی خیلی با آنها ارتباط ندارم. 
من بیشتر در حال خودم هستم؛ یا با خانواده ارتباط می گیرم یا كتاب می خوانم. بیشتر 
وقتم را روی یادگیری زبان گذاشته ام. روزی دو، سه كلمه تركی هم یاد بگیرم خوب 

است. الان دیگر راحت می توانم از مترو استفاده كنم.

در ایران 
خارج از شهر 

خودمان 
بازی كرده 
بودم، اما 

بازی در یك 
كشور دیگر 

حس دیگری 
دارد. انگار 

راه برگشتن 
نداری. هفته 

اول خیلی 
گریه كردم 

و تصمیم 
گرفتم كه به 

ایران برگردم 
به پدرم زنگ 
زدم و با گریه 
گفتم دلتنگم 

و نمی توانم 
بمانم

درآمدبازیدرتركیهبهترازایراناست؟
اینجا سال اول نباید برای پول بازی كنی. من تنها ایرانی هستم كه مبلغ قراردادم بالاست 

ولی باز هم دستمزدم كمتر از بازیكنان لیگ ایران است.

پسچراحاضریآنجابازیكنی؟
به  خاطر آینده. همه  چیز پول نیست. می خواهم پیشرفت كنم. از ایران به تركیه می آییم تا 
بتوانیم به تیم های بهتر برویم. اینجا امكانات خیلی بهتری دارند. سطح كیفی مربیان هم 
بالاست. مربی زن نداریم و همه مربیان مرد هستند. بیشتر این مربیان هم فوتبال بازی 
كرده اند و در تیم ملی بوده اند. مربی تیم ما كه اسمش احمد است، بازیكن تیم ملی بوده 

است. كلیپ بازی هایش را دیده ام.

پسبایدمنتظرپیشنهادهایجدیدباشی.
من 2پیشنهاد دارم، ولی اینجا به قدری به من احترام گذاشته اند كه دلم نمی آید به تیم 
دیگری بروم. یك تیم عربی و یك تیم از كشورهای اروپایی گفته اند برای ما بازی كن. فعلا 
تمركزم روی درمان پایم است. شاید یك سال دیگر تركیه بمانم و بعد از بهتر شدن بازی ام 

به كشور دیگری بروم.

چندروزدیگربازیهایتیمملیدرجامملتهابرگزارمیشود.بازیكنی
كهتوانستهلژیونرشودچرابرایتیمملیكشورشبازینمیكند؟

قبل از اینكه به تركیه بیایم، در اردوهای تیم ملی بودم. به من گفتند به شرطی می توانی 
در تیم ملی بازی كنی كه تیم باشگاهی داشته باشی. آن موقع تیم نداشتم اما گفتم كه 
قرار است به یك تیم تركیه ای بروم. بعد از آن دیگر دعوت نشدم و دلیلش را هم نمی دانم. 
امیدوارم تیم در جام ملت ها موفق بشود، اگرچه بازیكنان بهتری داریم كه می توانستند 

در تیم باشند، ولی نیستند.

جدول 8415

84
14

ره  
ـا

شم
ل 

د       و
ــ

ل ج
ــ

ــ
حـ

افقی:
 1- عنوانی بــرای كارمند- 

مستنطق
2- ناســیونال- آنچه از آن 
پند گیرند و تجربه آموزند- 

سنگسار كردن
3- بدون آستر- مامان- كاخ 

تاریخی فرانسه
4- همــراه قاشــق- رئیس 

ده فراش قاجار
5- زمین زراعی كه آبیاری 
می شود- پشت سر هم بودن 

كاری- پهلوان
6- طاقچه قدیمی- نسبت دادن 

خطا- صاف و هموار
7- سخنرانی كردن- خانم- 

نام اروپایی  ساز چنگ
8- زندان مســعود ســعد 

سلمان- نفیس- دارو
9- عمــق- ضــرر- معادل 

فارسی اتوبوس
10- آهار- مدفن ناصر خسرو- 

ضمیر سوم شخص
11- سد خوزستان- آگاهانه- 

دوره تجدید حیات اروپا
12- جهل- دســتگاهی در 

موسیقی اصیل ایرانی
13- مجموعه تلویزیونی به 
كارگردانی حســن فتحی با 
بازی حســین یاری- بلند و 

والا- ورزشی رزمی

14- روز عرب- فضاپیمای 
آمریكایی- از وسایل تدخین 
15- گدایی- شهری در ژاپن 

كه بمباران اتمی شد
  

عمودی:
1- بازیگــر مــرد فیلم های 
»اســترداد« و »بــه رنــگ 
ارغوان«- همان خورشــید 

است
2- بانك خانگی- روزه گشایی- 

حشره نیش دار
چــرخ دار  صندلــی   -3
معلــولان- بــرج دیدنــی 

پاریس- انسان
4- دندان هــای نیــش- 

بازگرداندن
5- ناپســند- كهن تریــن 
قسمت اوستا- نوعی قابلمه 
برقی كــه غــذا را در زمان 

نسبتا طولانی می پزد
6- حمام- باغبانی كه تاك 

پرورش می دهد- نفس بلند
7- جنــاح لشــكر- زنده به 

آب- بدون برنامه ریزی
8- تندر- دیدنی- از الفبای 

فارسی
9- مقابل آوردن- قطره های 

ریز باران- پرنده سخنگو
10- میوه- صحرای بی آب و 

علف- نگاشتار

وســایل حمل ونقــل  از   -11
عمومی- افسار- نشانه مفعولی

12- رفتار های متقابل- بافته شده
13- سؤال- زاویه كوچك تر از نود 

درجه- قاره سرسبز
14- رئیس جمهور شــهید- نوار 

تزئینی- خروس عربی
15- زهرآلــود- نوعــی جراحی 
كم تهاجم با یك دوربین كوچك 

15و برش های كوچك در شكم

شكچوبملبادتاك
هلوبتاهیراگدای
دیرخدنوررماف
سكاپیتقافونر

داركنوبلابلگ
سنییابراقترد
تمانمدربنیكاش
نسراگلبااسانت
باوباقیطوبخیب
ولناسكالیخنا
مخارتنتخاسكن

وتوارسیرتاهت
رشنمهگرجرزاو
نیگمشخواگیتابن
یكلانیلیناریگ

 اعداد 1 تا 9 را طوری در خانه های سفید قرار دهید كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع های كوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4124
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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خودتكهفعلاقصدنداريدرایرانبازيكني؟
من از بازي د ر تیمي كه هســتم، لذت مي برم و تمركزم روي اهد افي 
اســت كه د ارم ولي هر وقت كه براي بازي د ر تیم ملي به ایران مي آیم، واقعا حس خیلي 
خوبي د ارم. من از بازي كنار ایراني ها هم حس خوبي د ارم ولي د وست د ارم همین جا بمانم 

و پیشرفت كنم.

برخیهااطلاعاتزیادیدرموردلیگپرتغالولیگدوماسپانیاندارند
وبرایشانسوالشدهكهچراامیرعابدزادهدرتیمولیگبهتریبازینمیكند.در

اینخصوصچهصحبتیداری؟
من براي آنها بازي نمي كنم. براي خود م اهد افي د ارم و با توجه به آن اهد اف و شــرایطم 

تصمیم مي گیرم. یكي از شــرایط، د اشتن پاسپورت اروپایي اســت كه من ند ارم. لالیگا 
فقط 2سهمیه براي جذب بازیكن با پاسپورت غیراروپایي د ارد . سري آ هم همینطور. این 
نظر لطف آنهاســت كه مي گویند  من باید  د ر لیگ بالاتر بازي كنم ولي آنها این مسائل را 
نمي بینند . وقتي به اروپا آمد م 5سال د ر لیگ برتر پرتغال بازي كرد م ولي د ر لالیگا توانستم 
د ر لیگ2 بازي كنم. من مي خواهم بازي و پیشرفت كنم. اگر به تیمي مثل كاد یس كه د ر 
لالیگاي یك است مي رفتم، بازي كمتري به من مي رســید  و فكر نمي كنم نتیجه خوبي 
عاید م مي شد . الان د ر پونفراد ینا د وران تكاملم را طي مي كنم و د ر ماركت جد ید  اسپانیا 
بیشتر از قبل مرا مي شناسند . قرار نیست همه بازیكنان فوتبال كه به موفقیت هاي بزرگ 
رسید ه اند ، یك مسیر را بروند . مهم این اســت كه تو به خود ت و توانایي هایت باور د اشته 
باشــي و این اعتماد  را هم د اشته باشــي كه خد ا خود ش تو را از مســیر د رست مي برد . 

مهم ترین مسئله این است كه از مســیري كه مي روي، لذت ببري كه من واقعا د ارم لذت 
مي برم.

دردروازهبانيالگويخاصيهمداري؟
من كار د روازه بان هاي زیاد ي را مي بینم. كسپر اشمایكل را د وست د ارم ولي اینطور نیست 
كه بشود  گفت الگوي من است. با این حال سعي مي كنم از همه  چیزهاي زیاد ي یاد  بگیرم. از 

بچگي پد رم الگوي من بود  و با او تمرین مي كرد م و تكنیك د روازه باني را او یاد م د اد ه است.

گویامشكلمهديطارميهمحلشدهوازاردويبعديدرتیمملياست.
از این بابت خیلي خوشــحالم. اتفاقا چند  روز قبل به پورتو رفتم و با مهد ي قهوه خورد یم و 

د رباره این موضوع هم با هم صحبت كرد یم.

درموردمسئلهايكهبرايكنعانيزادگانپیشآمد،نظريداري؟
من خیلي این اخبار را پیگیري نمي كنم اما امید وارم اگر مسئله اي هست، حل شود . حسین 

بازیكن خوبي است و همیشه سعي مي كند  به تیم ملي كمك كند .

د ارم آرزوهایم را بزرگ  تر مي كنم
ادامهاز

صفحه17

لیلیخرسند| درحالیكهتیمملیفوتبالزناندرهنداستوروزهایآیندهنخستین
حضوردرجامملتهایآســیاراتجربهمیكند،بازیكنانیهستندكهدرلیگهای
كشورهایدیگربازیمیكنند.باتوجهبهاینكههمیشهگفتهمیشودسطحفوتبالزنان
ولیگایرانحتیباسطحمتوسطآسیاهمفاصلهزیادیدارد،اینسؤالپیشمیآید
كهچرابازیكنانیكهدرلیگكشــوریمثلتركیهبازیمیكنند،درتیمایرانجایی

Kireçburnusporندارند؟یكیازاینبازیكنانمحبوبهدهقانیاستكهبرایتیم
تركیهدروازهبانیمیكند.دهقانیسابقهبازیدرفوتبال،فوتسالوهندبالساحلیرا
داردوبهاردویتیمملیفوتبالهمدعوتشدهبود.دهقانیكهبابدشانسیمصدوم
شدهوفعلابایدچندهفتهایاستراحتكند،درگفتوگوباهمشهریپیرامونشرایط

اینروزهایخودش،لیگتركیهوتیمملیصحبتكردهاست.
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  مزار شهدای گمنام
در خ شریعتی خ معلم در محیط متعلق به سازمان جغرافیایی و... دو 
شهید گمنام دفن شده اند اما متأسفانه عموم مردم هیچ گونه دسترسی 
به این گلگون کفنان ندارند!؟ واقعا دلدادگان به شهدا که کم هم نیستند 
؛ حق پناه بردن به ایشان و تبرک جویی ندارند؟ خود شهید برای ارتقای 
مقام و منزلت خود نیاز به توســل جویی و صلــوات و دعای مومنین 
ندارد؟ استدعا می کنم کمک کنید تا بشود به این مقبره ها نزدیک شد.
فرهادی از تهران

 خبر توزيع كارت نان شفاف سازي  شود
خبري در رابطه با توزیع کارت نان از سوي سازمان برنامه و بودجه کشور 
شنیدم که بیشتر شبیه شایعه است. اگر شــایعه است مسئولان آن را 
تكذیب کرده و با منتشــر کنندگان برخورد قضایي کنند و اگر درست 
است شفاف سازي  شود که چه اتفاقي قرار است بیفتد. در چنین روزگاري 

واقعا صحبت کوپن و شبه آن درست و در  شأن کشور مقتدر ما نیست.
يوسف كنعاني از تهران 

 براي معلمان شهر هاي اطراف تهران سرويس فراهم كنيد
تعداد زیادي از معلماني که در تهران مشــغول تدریس هســتند از 
شهرســتان هاي اســتان تهران به مرکز رفت وآمــد مي کنند. واقعا 
ضروري است که آموزش و پرورش فكري به حال تردد این عده بكند و 
سرویس هایي را براي این کار اختصاص دهد. این رفت وآمدها خصوصا 

براي خانم ها بسیار مشكل است.
منصوري از تهران

 درخواست درج ارقام بودجه سالانه كشور با جزئيات در رسانه ها
 از مسئولان درخواست داریم تا با ارائه ارقام بودجه سالانه و جزئیات 
سهم هر ارگان و دستگاه به رسانه هاي کشور، در این رابطه شفاف سازي  

کنند و مردم را در جریان قرار دهند.
هدايتي از بيرجند

  سوء مديريت هاي سابق عامل وضع كنوني است
رئیس جمهور اسبق، به تازگي سخنراني ها و کلیپ هایي را در فضاي 
مجازي منتشر مي کنند و به انتقاد از مســئولان مي پردازند. ایشان 
چنان حق به جانب صحبــت مي کنند که انگار نه انگار خودشــان 
8سال رئیس جمهور این کشور بودند و بسیاري از مشكلات ناشي از 

سوءمدیریت ایشان بوده است! 
بينات از تهران

  پياده روهاي خيابان نبرد در اشغال مبل فروش ها
به نظر مي رســد مغازه دارها بخش هایــي از پیاده روهــا را هم ملک 
خودشان مي دانند! من در خیابان نبرد منطقه پیروزي تهران زندگي 
مي کنم متأسفانه بسیاري از مغازه هاي مبل فروشي، مبل ها و اجناس 
خود را داخل پیاده روها مي گذارند. البته این موضوع در مورد سوپرها 
و بوتیک هاي لباس فروشــي هم صــدق مي کند. ایــن کار علاوه بر 

نازیبا کردن سطح شهر، تعدي به حقوق افراد پیاده است.
نيري از تهران

  براي مسير بروجرد- اشترنيان اتوبوس خطي بگذاريد
 شهرستان اشترنیان 30هزار نفر سكنه دارد که بسیاري از آنها هر روز 
براي کارهاي اداري، درماني و... در راه رفت وآمد به بروجرد هستند. 
مسیر میان این شهر با بروجرد 15کیلومتر است و چون اتوبوس خطي 
ندارد مردم مجبورند با هزینه هاي بالا از ماشین هاي گذري استفاده 
کنند. از مســئولان راهداري درخواســت داریم تا هر چه ســریع تر 
جهت رفاه حال مردم این شــهر اتوبوس هاي خطي را در این مسیر 

مستقرکنند.
گودرزي از اشترنيان

  صنعت خودرو همچنان به توليد خودروهاي آلاينده مي پردازد
تقریبا تمامي خودروســازان مطرح دنیا براي عقب نماندن از قافله، 
ســاخت خودروهاي برقي را به جاي خودروهاي درون ســوخت در 
برنامه کار خود قرارداده اند و این در حالي اســت که وزارت صمت و 
خودرو سازان داخلي به مسیر گذشته خود در تولید این خودروهاي 
آلاینده و غیراقتصادي ادامه مي دهند و به نظر مي رسد که از این تحول 
جهاني غافلند. آیا وقت آن نرسیده که وزارت صمت رویكرد و استراتژي 

جدیدي را پیش پاي خودرو سازان داخلي بگذارد؟ 
احسان محب علي از تهران

 چرا همسران جانبازان زير25درصد مشمول تبديل وضعيت 
نمي شوند

درحالي که همسران و فرزندان شهدا، جانبازان، ایثارگران،  آزادگان و 
رزمندگان مشمول تبدیل وضعیت شغلي مي شوند، همسران جانبازان 
زیر 25درصد و آزادگان زیر یک سال اسارت از این امتیاز بي بهره اند. 
آیا واقعا این انصاف است که این قشر از این امتیاز محروم باشند؟ مگر 
همســران جانبازان زیر 25درصد یا آزادگان زیر یک سال اسارت، کم 

سختي و مشقت تحمل کرده و مي کنند؟
رضواني، پرستار قراردادي از علي آباد كتول

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پیام کوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

کوتاه از حادثه

پايان سرقت هاي سريالي 
2 سارق از مدارس

دو ســارق که بــه مــدارس شهرســتان 
اسلام آبادغرب دســتبرد مي زدند دستگیر 

شدند و به 27فقره سرقت اقرار کردند.
به گزارش همشهري، پس از وقوع چند مورد 
سرقت از مدارس شهرستان اسلام آباد غرب، 
تیمي از مأموران پلیس شهرستان تحقیقات 
خود را براي شناســایي دزدان سریالي آغاز 
کردند. آنطور که بررســي ها نشــان مي داد 
سارقان پس از پایان ساعت اداري پا در مدارس 
مختلف مي گذاشــتند و اموال ارزشمند را 
ســرقت مي کردند. مأموران پلیس آگاهي با 
انجام کارهاي اطلاعاتي موفق شدند 2 سارق 
حرفه اي را در این پرونده شناسایي کنند. با 
این سرنخ پاتوق هاي احتمالي 2 متهم تحت 
نظر گرفته شد تا اینكه هردو سارق حرفه اي 

در عملیاتی جداگانه دستگیر شدند.
سرهنگ هوشنگ مبارکي، فرمانده انتظامي 
اسلام آبادغرب در این باره گفت: هردو سارق 
پس از بازداشت تحت بازجویي قرار گرفتند 
و به 27فقره سرقت از مدارس اسلام آبادغرب 
اعتــراف کردنــد. فرمانــده انتظامــي 
اسلام آبادغرب در ادامه گفت: متهمان پس از 
اعتراف به سرقت هاي سریالي،  براي  تحقیقات 

بیشتر به دستگاه قضایي معرفي شدند.

سردسته باند ســرقت داروهاي کمیاب از داروخانه ها 
کارمند یكي از بیمارستان ها بود که در عملیات پلیس 

پایتخت دستگیر شد.
به گزارش ایســنا، معاون نظارت بر اماکن پلیس امنیت 
عمومي تهران با بیان این خبر گفت: به دنبال وقوع چندین 
فقره سرقت دارو هاي کمیاب بیمارستاني در داروخانه هاي 
مختلف تهران، رسیدگي به موضوع در دستورکار مأموران 

پلیس نظارت بر اماکن عمومي قرار گرفت.
سرهنگ نادر مرادي ادامه داد: مأموران پس از چندین روز 
کار اطلاعاتي و با استفاده از شگرد هاي پلیسي سرنخ هایي 
از این افراد به دســت آوردند و متوجه شدند که سارقان با 
ایجاد یک باند سرقت و هماهنگ دست به سرقت دارو هاي 
کمیاب و گران قیمت زده اند. وي با بیان اینكه مأموران موفق 
به شناسایي سرکرده این باند قاچاق شدند، گفت: در جریان 

تحقیقات مشخص شد که سرکرده باند یكي از کارمندان 
قراردادي بیمارستاني است که اقدام به طراحي و اجراي 
نقشه سرقت کرده است. به این ترتیب مخفیگاه او شناسایي 
و وي دستگیر شد و در بازرسي مخفیگاهش 32عدد داروي 

کمیاب و گران قیمت مورد نیاز بیمارستان ها کشف شد.
به گفته سرهنگ مرادي، ارزش ریالي دارو هاي کشف 
شده از متهم 50میلیون تومان است که با دستگیري 
وي، برخي از اعضاي دیگر باند نیز شناسایي و بازداشت 
شدند و تحقیقات براي دستگیري سایر افراد مرتبط با 

این باند ادامه دارد.

همه 14در بهشت زهرا) س( در روزهاي تعطيل باز است
روابط عمومي سازمان بهشت زهراي شهرداري تهران پیرو چاپ 
پیام مردمي با موضوع لزوم باز بودن همه درهاي بهشت زهرا )س( 
در روزهاي آخر هفته در ســتون با مردم روز پنجم دي ماه پاسخ 
داده است: درخصوص درخواست شــهروند گرامي به استحضار 
مي رساند: سازمان بهشت حضرت زهرا)س( داراي 14در خروج 
و ورود است که از گذشته براي تسهیل در رفت وآمد مراجعین به 
این مكان، تمامي درها در روزهاي پنجشــنبه و جمعه همچنین 
ایام تعطیل با توجه به حجم بالاي مراجعه کنندگان به طور کامل 
باز است. همچنین جهت تســهیل تردد در روزهاي پایان هفته، 
همكاري گسترده با پلیس راهور نیروي انتظامي صورت گرفته و 
مي گیرد. ضمن تأیید بر بازبودن همه درها در ایام تعطیلات به همه 
زائران و مراجعان به خصوص شهروندان تهراني توصیه مي شود که 
جهت ســهولت تردد در روزهاي پنجشنبه و جمعه و ایام تعطیل 
حتما درخصوص ساعات حضورشان برنامه ریزي کنند تا ورود و 

خروجشان در ساعات پرترافیک این مجموعه رقم نخورد.

پاسخ مسئولان

ماموریت شان نجات 2کوهنوردي بود که در 
علم کوه یا همان هیمالیاي ایران ناپدید شده 
بودند. آنها صبح پنجشــنبه از تهران راهي 
مازندران شدند و پس از صعود به فني ترین 
قله کشــور موفق شــدند هر دو کوهنورد 
گمشــده را پیدا کنند اما یكي از آنها جان 
باخته بود و دیگري نیز دقایقي بعد و به دلیل 
شدت یخ زدگي جانش را از دست داد. حالا 
اما این تیم 3نفره نجــات در برف و بوران و 
ســرماي منفي 30درجه علم کــوه گرفتار 
شده اند و تلاش ها براي نجات آنها ادامه دارد.

به گزارش همشهري، اواخر هفته گذشته 
بود که خبر رسید 2کوهنورد حرفه اي که 
براي صعود به قلــه 4850متري علم کوه 
راهي هیمالیاي ایران شده بودند در شرایط 
بد جوي گرفتار و ناپدید شده اند. آنطور که 
مشخص بود این  دوکوهنورد تهراني قرار 
بود طي برنامــه اي دو روزه به قله صعود 
کرده و برگردند اما حالا 4روز گذشته و آنها 

موفق به بازگشت نشده بودند.
در ایــن شــرایط تــلاش فدراســیون 
کوهنــوردي و امدادگــران هلال احمر 
براي نجات 2کوهنورد تهراني آغاز و قرار 
شد تیمي 3نفره از کوهنوردان حرفه اي 
کشــور به نام هاي جواد چراغي، مهدي 
جباریان و مجتبي قهیه اي از تهران و اراک 
راهي ماموریت نجات شــوند. آنها حدود 
ساعت 7:30صبح پنجشــنبه با استفاده 
از بالگرد خودشان را به ارتفاعات علم کوه 
رساندند و پس از ساعتي کوهنوردي در 
مسیري سخت و خطرناک موفق شدند به 

2کوهنورد گمشده برسند.

خبر بد
2کوهنورد تهراني به نام عباس کلهر)مربي 
برف( و حامد شــاه حســیني)راهنماي 
ســنگ( در منطقه گرده آلمان ها گرفتار 
شــده بودند و تیم نجات وقتــي به آنها 
رســیدند که حامد شاه حسیني به دلیل 
سرما جانش را از دست داده بود اما عباس 
کلهر هنوز نفس مي کشــید. در شرایطي 
که وضعیت جــوي در ارتفاعات علم کوه 
نامساعد بود و ســرعت زیاد باد عملیات 
نجــات را با مشــكل روبه رو کــرده بود، 
تیم نجات تلاش کرد با انجــام اقدامات 
اولیه جان کوهنورد دیگــر را نجات دهد 
اما متأســفانه دقایقي بعد او نیز به دلیل 
یخ زدگي زیاد و شدت ســرما جانش را از 
دست داد. این در شرایطي بود که هر لحظه 
اوضاع جوي بدتر مي شد و وزش باد شدید 
جان تیم نجات را نیز به خطر انداخته بود.

پناه بردن به خرسان 
حمید مساعدیان، رئیس انجمن پزشكي 
فدراســیون کوهنوردي در گفت وگو با 
همشــهري مي گوید: علم کوه فني ترین 
قله ایران است و مسیر قله مسیري تقریبا 
یک طرفه است. به این معني که با توجه 
به ســختي  مســیر امكان پایین آوردن 
پیكرهاي کوهنوردان جان باخته از طریق 
مسیر زمیني غیرممكن است و به همین 
دلیل ابتدا بایــد پیكرها به محلي منتقل 
شــوند که بالگرد امكان فرود در آنجا را 
داشته باشــد و به این ترتیب پیكرها به 
پایین منتقل شوند. اما تیم نجات به دلیل 

شــرایط بد جوي حتي امكان برگشــت 
نیز نداشــت و به همین دلیــل آنها ابتدا 
پیكرهاي 2 کوهنورد جــان باخته را در 
محلي فیكس کردند تا باد امكان جابه جا 
کردنشان را نداشته باشد و پس از آن خود 
را به پناهگاه خرســان رساندند و در آنجا 

مستقر شدند.
وي ادامه مي دهد: شرایط بد جوي حتي 
امكان اعزام نیرو براي کمک به تیم نجات 
را نیز از بین برده است اما خوشبختانه هر 
3 کوهنورد تیم نجات با رساندن خودشان 
به پناهــگاه از خطر مرگ نجــات پیدا 
کرده اند و آذوقه لازم براي گذراندن چند 

روز در آنجا را نیز دارند.
مســاعدیان مي گوید: بررســي ها نشان 
مي دهد که شــرایط بد جــوي در چند 
روز آینده نیز ادامــه دارد و عملا امكان 
دسترســي به تیم نجات تا سه شــنبه یا 
چهارشنبه  وجود ندارد. با این حال مدام 

شرایط آنها با تماس تلفني چک مي شود 
و آنها براي اینكه شــارژ گوشي خود را از 
دســت ندهند، در روز 2 مرتبه )ساعت 
9صبح و 5عصر( گوشي را روشن مي کنند 
و با آنها در تماس هســتیم و شرایطشان 
را چک مي کنیــم. به گفته رئیس انجمن 
پزشــكي فدراســیون کوهنــوردي، در 
آخرین تماســي که با تیم نجات برقرار 
شد، خوشبختانه شرایط آنها خوب است 
و امیدواریم صبح سه شنبه یا چهارشنبه و 
با بهتر شدن هوا و شرایط صعود، به کمک 
آنها رفتــه و هر 3 کوهنــورد را به پایین 
منتقل کنیم. همچنین بــا توجه به قرار 
گرفتن پیكرهاي 2 کوهنورد جان باخته 
در شرایط ثابت، امیدوارم طي هفته آینده، 
تیم هاي امدادي بتوانند با انتقال پیكرها 
به محلي که براي فرود بالگرد مناســب 
اســت، آنها را نیز به پایین انتقال داده و 

تحویل خانواده هاي داغدارشان دهیم.

11دانش آموز که در مســیر بازگشت از مدرسه، در یكي از 
روستاهاي شهرستان میناب در محاصره سیل قرار گرفته 

بودند، با کمک امدادگران هلال  احمر نجات یافتند.
به گزارش همشهري، روز شــنبه، بارش شدید باران در 
هرمزگان و شهرستان میناب باعث جاري شدن سیلاب 
در برخي از رودخانه هاي فصلي شد و این اتفاق امدادگران 
هلال  احمر را راهــي عملیاتي کرد که پایــان آن نجات 

11دانش آموز از محاصره سیل بود.
ماجرا از این قرار بود که بعدازظهر شــنبه و بعد از تعطیلي 
یكي از مدارس روستاي مهرگان حاج خادمي، دانش آموزان 
در حال برگشت به خانه بودند که گرفتار حادثه اي هولناک  

شدند. مسیر بازگشت آنها به خانه از یک رودخانه خشک و 
فصلي مي گذشــت و وقتي دانش آموزان به میانه رودخانه 
رسیدند، ناگهان سیلاب شدید جاري شد و 11دانش آموز 
را محاصره کرد. آنها در میانه رودخانه گرفتار شده بودند و 
اطرافشان پر از آب بود و از آنجا که با توجه به بارش باران، 
دریچه هاي سد میناب نیز براي جلوگیري از شكسته شدن 
سد باز شده بود، هر لحظه ارتفاع آب بیشتر مي شد. در این 
شرایط روستاییان که با شنیدن فریاد دانش آموزان گرفتار، 
متوجه این ماجرا شده بودند با هلال احمر تماس گرفتند و 

درخواست کمک کردند.
حدود ســاعت 4:30 بعدازظهر بود که 2 تیم امدادي و 2 

خودروي کمک دار هلال احمر به محل حادثه رسیدند و 
عملیات نجات آغاز شد. امدادگران هلال احمر به سرعت 
وارد عمل شــدند و با برپایي کارگاه و با توجه به شــدت 
جریــان آب، یكي از آنها توانســت با اســتفاده از طناب 
وارد رودخانه شــده و خود را به دانش آموزان برساند. در 
شرایطي که عمق آب تا نزدیكي شــانه هاي امدادگران 
مي رسید، آنها موفق شدند با اســتفاده از طناب و حلقه  
نجات، دانش آموزان گرفتار را که به شــدت وحشت زده 
شده بودند، از محاصره ســیلاب نجات داده و آنها را یكي 

پس از دیگري به آن سوي رودخانه منتقل کنند.
به گفته مجید سلحشور، مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
اســتان هرمزگان، این عملیات پس از 2ســاعت تلاش 
بي وقفه امدادگران خوشبختانه با موفقیت به پایان رسید و 
آنها توانستند هر 11دانش آموز را بي آنكه آسیبی ببینند، 

از محاصره سیل نجات دهند.

  نجات 11دانش آموز در سيل ميناب 

»قاتل باید علاوه بر پرداخت دیه به محض آزادي از زندان، اســتان ایلام 
را ترک کند«  این یكي از شروط خانواده مقتول براي بخشش قاتلي بود 
که 4سال پیش و در جریان اختلاف بر سر هواداري از تیم فوتبال جوان 

دیگري را به قتل رساند.
به گزارش همشــهري، ماجراي این پرونده به یكي از روزهاي شهریور 
سال 96برمي گردد. آن روز مأموران پلیس ایلام در جریان یک درگیري 
دسته جمعي قرار گرفتند و راهي محل حادثه شدند. دعوا میان دو گروه 
که از قبل با یكدیگر اختلافاتي داشتند رخ داده و منجر به مرگ پسري 
جوان شده بود. تحقیقات نشان مي داد که اختلافات میان این دو گروه 
بر سر طرفداري از دو تیم فوتبال بوده و آنها مدام کري خواني و کل کل 
داشتند تا اینكه روز حادثه درحالي که هر دو گروه مشغول موتورسواري 
بودند به دلیل نگاه چپ با هم درگیر شدند. این درگیري به کتک کاري 
کشیده شد و هر چند در ابتدا شاهدان وســاطت کردند و دعوا خاتمه 
یافت اما ماجرا فیصله پیدا نكرد و دو طرف براي یک ســاعت دیگر قرار 

دعوا گذاشتند.
آنها یک ساعت بعد در محل قرار حاضر شــدند و در دعواي دوم بود که 
پسري 24ساله به قتل رســید. ماموران در ادامه متوجه شدند که قاتل 
جواني 22ساله است که با اطلاعاتي که شاهدان در اختیار تیم تحقیق قرار 
دادند، وي یک ساعت پس از جنایت دستگیر شد. او در بازجویي ها گفت: 
من قصد قتل نداشتم. حتي در دعواي اول این من بودم که کتک خوردم. 
چون تعداد ما کم اما تعداد گروه مقابل زیاد بود. با این حال دعواي اول ختم 
به خیر شد اما در دعواي دوم من و مقتول با هم درگیر شدیم و جدال میان 

ما موجب شد تا چاقو به مقتول برخورد کند و جانش را بگیرد.

صدور حكم قصاص
متهم به قتل بعد از اقرار به جنایت بازداشت شد و پس از مدتي صحنه قتل 
را بازسازي کرد. او روانه زندان شد و مدتي بعد نیز در دادگاه محاکمه و به 
قصاص محكوم شد. وقتي حكم به تأیید قضات دیوان عالي کشور رسید، 
شمارش معكوس براي قصاص قاتل آغاز شد و او در یک قدمي چوبه دار قرار 
گرفت. اولیاي دم اصرار بر قصاص و اجراي حكم داشتند و در این شرایط 

رایزني ها براي گرفتن رضایت از اولیاي دم شروع شد.
از ســوي دیگر از زندان نیز خبر مي رسید که عامل جنایت در سال هایي 
که در حبس بوده، توبه کرده و مرتكب هیچ خلافي نشده است. او بیشتر 
وقت خود را سرگرم ورزش و مطالعه بوده و نماز و قرآن مي خواند و به دلیل 
علاقه زیادش به تحصیل توانسته بود به درسش ادامه دهد. همه اینها باعث 
شد که سرانجام رایزني ها و مذاکرات به نتیجه رسیده و اولیاي دم با مطرح 
کردن 3شرط حاضر به بخشش قاتل شوند. اولین شرط اولیاي دم دریافت 
دیه بود. دومین شرط این بود که قاتل پس از آزادي از زندان باید استان 
ایلام را ترک کند و هرگز به آنجا برنگردد. شرط سوم اولیاي دم این بود که 
دیگر اعضاي خانواده قاتل نیز نباید در دو شهر ایلام که محل زندگي طایفه 
مقتول بود، آفتابي شوند و چنانچه وارد این دو شهر شدند باید 500سكه 
طلا به عنوان جریمــه بپردازند. قاتل و خانواده اش شــروط اولیاي دم را 
پذیرفتند و به این ترتیب عامل جنایت از چوبه دار فاصله گرفت و پس از آن 
تلاش ها براي تهیه مبلغ دیه شروع شد. در ابتدا خانواده قاتل تمام دارایي 
خود را فروختند و بخش اعظم مبلغ دیه را فراهم کردند اما هنوز پول دیه 
کامل نشده بود. در این شرایط خیرین وارد عمل شدند و بخشي از پول دیه 
نیز با کمک آنها فراهم شد. یكي از خیرین از استادان دانشگاه است که وقتي 

در جریان این پرونده قرار گرفت، براي کمک به جوان محكوم به قصاص 
دست به کار شد. او علاوه بر اینكه خودش مبلغي از پول دیه را پرداخت 
کرد، در صفحه  شخصي خود ماجرا را به اشتراک گذاشت و طولي نكشید 

که مابقي مبلغ نیز فراهم شد.
این استاد دانشگاه همچنین به ملاقات قاتل در زندان رفت و وقتي متوجه 
شد که او علاقه زیادي به تحصیل دارد به او وعده داد پس از آزادي شرایط 
ادامه تحصیل او را تا مقطع دکتري فراهم خواهد کرد. با بخشــش جوان 
محكوم به قصاص و پرداخت دیه به خانواده مقتول، او پنجشنبه گذشته از 
زندان آزاد شد و براي اجراي شروط خانواده مقتول استان ایلام را ترک کرد.

ترك ايلام، شرط نجات جوان قاتل از مجازات مرگ 

3 كوهنورد حرفه ای كه براي عمليات نجات راهي علم كوه شده اند در برف و بوران گرفتار شدند

بخشش قاتلي كه  عاشق تحصيل بود

عمليات نجات در
سرماي منفي 30درجه

به دنبال مــرگ اســرارآمیز نوعروس 
21ســاله که تنها یک ماه از ازدواجش 
مي گذشت، تازه داماد با دستور بازپرس 
جنایــي به عنــوان مظنــون در قتل 

بازداشت شد.
به گزارش همشهري، پنجشنبه گذشته 
گزارش مرگ زنــي جوان بــه قاضي 
ساسان غلامي، بازپرس ویژه قتل تهران 
اعلام شد و با حضور تیم تحقیق در محل 
حادثه بررســی ها آغاز شد. قرباني زني 
بود 21ساله که در خانه اش جان باخته 
بود. در محل حادثه آثــار درگیري به 

چشم مي خورد و نشان مي داد که او قبل از مرگ با فردي درگیر و مصدوم شده است. 
زن جوان تازه عروس بود و حدود یک ماه از زندگي مشترکش مي گذشت. اما به گفته 
همسایه ها او و شوهرش  از وقتي که پا در این خانه گذاشته بودند مدام با هم درگیري 
داشــتند. آخرین بار نیز در همان روز حادثه با هم مشاجره کرده بودند که همسایه ها 
صداي دعواي آنها را شنیده بودند. همسر متوفي نخســتین مظنون حادثه بود که با 
دستور بازپرس جنایی بازداشت شد. او دیروز  وقتي مقابل بازپرس غلامي قرار گرفت، 
منكر نقش داشتن در مرگ همسرش شد و گفت که وی با دستان خودش  به زندگي اش 
پایان داده است. تازه داماد 23ســاله گفت: من و همسرم حدود 5سال قبل با یكدیگر 
آشنا شدیم و از همان زمان قرار ازدواج گذاشــتیم تا اینكه یک ماه قبل زندگي مان را 
شروع کردیم. اما همسرم به من اهمیت نمی داد و مدام با گوشي موبایلش سرگرم بود.  
وي ادامه داد: روز حادثه از سرکار به خانه آمدم و دیدم که سرگرم چت با موبایلش است. 
عصباني شــدم و به او اعتراض کردم. همین باعث شد تا درگیري میان ما شروع شود. 
آنقدر عصباني بودم که او را کتک زدم و خانه را ترک کردم. دقایقي بعد برگشتم و با پیكر 
نیمه جان او مواجه شدم. همسرم از قبل قرص هاي ترامادول تهیه کرده و پس از رفتن 
من همه قرص ها را مصرف کرده بود. من هم ترسیدم و به اورژانس زنگ زدم اما او جانش 
را از دست داد. اگرچه تازه داماد مدعي شده که بي گناه است اما بازپرس جنایي دستور 
بازداشت او را صادر کرده و متهم براي انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران اداره 

دهم پلیس آگاهي تهران قرارگرفته است.

بازداشت داماد در مرگ نوعروس

كودك 2ساله ناجي خانواده اش شد
گریه هاي کودک 2ساله اعضاي خانواده اش را از خطرگازگرفتگي نجات داد. به گزارش 
همشهری، این حادثه بامداد یكشنبه در روستایي در استان کهگیلویه و بویراحمد رخ 
داد. به گفته پدر خانواده، آنها بامداد یكشنبه با صداي گریه هاي فرزند 2ساله شان از خواب 
بیدار و متوجه علائم گاز گرفتگي و مسمومیت شدند. پس از آن با اورژانس تماس گرفتند 
که با حضور امدادگران معلوم شد این خانواده 5نفره دچار گازگرفتگی شده اند. با انتقال 

آنها به بیمارستان، همگی از مرگ نجات یافتند. 

نقشه كارمند بيمارستان براي سرقت دارو هاي كمياب
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معرفي فيلم هاي مستند و كوتاه فجر 

هيأت انتخاب بخش سينماي مستند و كوتاه چهلمين جشنواره 
فيلم فجر، اسامي فيلم هاي راه يافته به اين دو بخش را اعلام كرد.

به گزارش همشــهري، فيلم هــاي »آن مرد با اتوبــوس آمد« به 
كارگردانــي و تهيه كنندگي »نيمــا مهديــان«، »احتضار« به 
كارگرداني »حجت طاهــري« و تهيه كنندگي »حجت طاهري، 
عبدالخالق طاهري«، »تفنگ برادرم« به كارگرداني و تهيه كنندگي 
»كامــران جاهــدي«، »دبســتان پارســي« بــه كارگرداني و 
تهيه كنندگي »حسن نقاشي«، »سرباز شماره صفر« به كارگرداني 
و تهيه كنندگي »محمد سليمي راد«، »مشق امشب« به كارگرداني 
و تهيه كنندگي »اشكان نجاتي، مهران نعمت الهي«، »هيچ كس 
منتظرت نيســت« به كارگردانــي و تهيه كنندگي »محســن 
اسلام زاده«، »يكي از رؤياهاي من« به كارگرداني و تهيه كنندگي 

»محسن هادي« در اين بخش حضور دارند.
»احمد ضابطــي جهرمي«، »محمد تهامي نــژاد«، »محمدعلي 
فارسي«، »مرتضي شــعباني« و »محمدرضا عباسيان« اعضاي 

هيأت انتخاب بخش مستند جشنواره چهلم بودند.

همچنين فيلم هــاي كوتاه داســتاني »آهو« بــه كارگرداني و 
تهيه كنندگي »مهســا رضوي«، »ارفاق« بــه كارگرداني »رضا 
نجاتي« و تهيه كنندگي »سولماز وزير زاده«، »تابوت« به كارگرداني 
»اكبرزارع« و تهيه كنندگــي »انجمن ســينماي جوانان ايران 
- دفتر تبريــز، اكبرزارع«، »گذشــته« بــه كارگرداني »حميد 
محمدي« و تهيه كنندگي »حميد محمدي و دفترمركز گسترش 
ســينماي مســتند و تجربي«، »گوزن« به كارگرداني »هادي 
بابايي فر« و تهيه كنندگي »هادي بابايي فــر و محمود غفاري«، 
»لئو« به كارگرداني »محمدمعين روح الاميني« و تهيه كنندگي 
»محمدمعيــن روح الاميني و انجمن ســينماي جوانــان ايران 
)دفتر كاشــان(«، »ماجان« به كارگردانــي »فردين انصاري« و 
تهيه كنندگي »انجمن ســينماي جوانان، بنياد بين المللي امام 
رضا)ع(«، »هاجرو« به كارگرداني »افشــين اخلاقي فيض  آثار« 
و تهيه كنندگي »افشــين اخلاقي فيض  آثار و انجمن ســينماي 
جوانان«، »هرگز، گاهي، شايد« به كارگرداني »شادي كرم رودي« 
و تهيه كنندگي »آريــن وزيردفتري«، »ويار« بــه كارگرداني و 
تهيه كنندگي »حورا طباطبايي« در اين بخش به رقابت مي پردازند.  
»احمدرضا معتمدي«، »دانش اقباشــاوي« و »حامد جعفري« 
اعضاي هيأت انتخاب بخش ســينماي كوتاه چهلمين جشنواره 
فيلم فجر بودند. چهلمين جشنواره فيلم فجر در 2بخش فرهنگي 
و رقابتي از 12تا 22بهمن به دبيري »مسعود نقاش زاده« برگزار 

خواهد شد.

معرفی 26هنرمند براي انتخاب نمایش
اعضاي هيأت انتخاب آثار بخش صحنه اي چهلمين جشــنواره 
بين المللي تئاتــر فجر معرفي شــدند. به گزارش همشــهري، 
26هنرمند مســئوليت انتخاب آثار صحنه اي چهلمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر را از ميان نمايش هاي برگزيده جشنواره هاي 
تئاتر استان ها، آثاري كه صاحبان آنها به صورت مستقيم متقاضي 
حضور در جشــنواره بودند و نمايش هاي بخش مهمان برعهده 
گرفتند. از ميــان 26هنرمند، علــي ايزدي نمايشــنامه نويس 
و كارگردان تئاتر، ســاناز بيــان نمايشــنامه نويس و كارگردان، 

محمدمهــدي خاتمــي 
نويســنده و كارگردان، 
افشين خورشيدباختري 
پژوهشــگر، كارگردان، 
مهرداد راياني مخصوص 
پژوهشــگر، نويســنده و 
مدرس دانشــگاه، شهرام 
زرگر پژوهشگر، مترجم 
و مدرس دانشگاه، محسن 
سليماني فارساني بازيگر 
و كارگــردان تئاتر، اكبر 
صمدي نيا كارگردان تئاتر، 
علي عسگر عليزاده مقدم 

نويسنده، پژوهشگر و مدرس دانشــگاه، علي فرحناك نويسنده، 
كارگردان و بازيگــر تئاتر، مهرداد كورش نيا نمايشــنامه نويس، 
كارگردان، شيوا مســعودي كارگردان و مدرس دانشگاه، اتابك 
نادري كارگردان و بازيگر، هوشــنگ هيهاوند كارگردان و بازيگر 
و نيز جهانشير ياراحمدي پژوهشــگر و كارگردان اعضاي هيأت 
انتخاب آثار بخــش صحنه اي )آثاري كه صاحبــان آن به صورت 
مستقيم تقاضاي حضور در جشنواره را داشتند( چهلمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر را تشكيل مي دهند. البته در اين دوره حسين 
مسافرآستانه، محســن بابايي ربيعي فعال فرهنگي، محمودرضا 
رحيمي مدرس دانشگاه، اردشير صالح پور نويسنده، پژوهشگر و 
مدرس دانشگاه و وحيد فخرموســوي نويسنده و كارگردان تئاتر 
مشاوران دبير در انتخاب آثار بخش صحنه اي هستند. همچنين 
ميلاد اكبرنژاد نويســنده، كارگردان، حســين پاكدل نويسنده، 
كارگردان و بازيگر تئاتر، نوشــين تبريزي نويسنده، كارگردان و 
بازيگر، مهدي حاجيان بازيگر، حسن رونده كارگردان، ناديا فرجي 
بازيگر و مدرس و سيدرحيم موسوي كارگردان و پژوهشگر تئاتر 
اعضاي هيأت انتخاب نمايش هاي برگزيده جشــنواره هاي تئاتر 

استان را تشكيل مي دهند.

نيم قرن پدرخوانده 

كمپانــي پارامونت پيكچرز، تريلــر جديدي از فيلم 
»پدرخوانده« را به مناســبت پنجاهمين ســالگرد 

ساخت فيلم پدر خوانده انتشار داده است.
به گــزارش ددلايــن، در بيانيه اي كه ايــن كمپاني 
به مناسبت پنجاهمين ســالگرد پدرخوانده انتشار 
داده، اعلام شــده اســت كه فيلم »پدرخوانده« به 
كارگرداني فرانســيس فورد كاپولا كــه يكي از آثار 
كلاسيك تمام دوران  تاريخ سينما محسوب مي شود، 
به صورت محدود و در نســخه دالبي در ســالن هاي 

ســينماي متعلق به كمپاني »اي ام سي« در آمريكا 
و تعداد ديگري از كشــورهاي دنيا از تاريخ 25فويه 
2022)6اسفند( دوباره اكران خواهد شد. در بيانيه 
پارامونت ضمن تركيب برخــي از ديالوگ هاي فيلم 
پدرخوانــده كه در بخش هايــي از تريلــر فيلم هم 
آمــده، ازجمله »قرار اســت به او پيشــنهادي دهم 
كــه نمي توانــد رد كند«)مارلون برانــدو خطاب به 
مايكل(، »هيچ گاه ديگر دوباره با ديگران عليه خانواده 
متحد نشــو«)مايكل خطاب به بــرادر بزرگترش( و 
»ديگر از من دربــاره كاري كه انجام مي دهم نپرس، 
كاي«، )مايكل كورلئونه خطاب به همســرش(، به 
اين نكته اشاره شده كه اگر توصيف خاصي هم براي 
فيلم پدرخوانده درنظر نگيريم، بايد به اين مســئله 
اشــاره كنيم كه اين فيلم يادآور يكي از بزرگ ترين 
فيلم هاي گنگســتري)مافيايي( سينماســت كه در 
آن از خاطره انگيز تريــن ديالوگ هاي تاريخ هاليوود 

استفاده شده است.
نسخه هاي ديجيتال ســه گانه »پدرخوانده« ازجمله 
»پدرخوانده«، »پدرخوانده: قسمت2« و قسمت سوم 
دوباره تدوين شده كه اين فيلم با عنوان »پدرخوانده 
ماريو پوزو، كودا: مــرگ مايكل كورلئونه« تحت نظر 
فرانســيس فورد كاپولا دوباره بازسازي شده  و لازم 
به ذكر اســت كه نزديك به هزار ساعت روي كيفيت 

رنگ اين نسخه بازسازي شــده كار شده است كه از 
22مــارس 2022)2فرورديــن 1401(، با كيفيت، 
اچ دي،  k4اولترا اچ بلوري، براي نخستين بار انتشار 

خواهند يافت.
در 4دسامبر 2020نيز نســخه اي از اين فيلم دوباره 
تدوين شــده بود با عنوان »پدرخوانــده ماريو پوزو، 
كودا: مرگ مايكل كورلئونه« كه به صورت محدود در 
برخي از سالن هاي ســينما نمايش داده شد و سپس 
در قالب »بلوري« و بر پلتفرم هاي مطرح اينترنتي نيز 
منتشر شده. كاپولا گفته است كه اين نسخه  بيشتر 
با نگاه ماريــو پوزو و خود او دربــاره فيلم پدرخوانده 

منطبق است.
فرانسيس فورد كاپولا نيز در بيانيه اي در اين باره گفته 
است:»من به »پدرخوانده« بســيار افتخار مي كنم 
كه يك ســوم زندگي خلاقانه من را تعريف مي كند. 
در بزرگداشت 50سالگي اين فيلم، من مفتخرم كه 
»پدرخوانــده« و »كودا: مرگ مايــكل كورلئونه« را 
در يك بسته منتشــر كنم كه همان چيزي است كه 
من و ماريو پوزو با هم تصور كرده بوديم. مايه افتخار 
است كه اين سالگرد را در كنار پارامونت و طرفداران 
بسيار خوبي كه اين آثار را براي دهه ها دوست داشتند 
و طرفداران جواني ببينيــم، كه به تازگي اين فيلم را 

كشف كرده اند.« 

محصول اقتصادي جشنواره فيلم فجر براي سينماي ايران 

جشنواره باید آنونس فيلم  باشد

جشنواره ها چطور پول درمي آورند؟
اولين جشنواره سينمايي جهان به دستور 
بنيتو موســوليني، ديكتاتــور ايتاليايي 
كه مي خواســت در برابر سلطه فرهنگ 
هاليوود مقاومت كند، در دهه 1930در 
ونيــز ايتاليا برپــا شــد. در اواخر همين 
دهه، جشنواره فيلم كن براي پاسداشت 
آزادي بيان و نمايش فيلم هاي كشورهاي 
غيرفاشيست در فرانســه به راه افتاد. بعد 
از جنــگ جهانــي دوم، جشــنواره هاي 
بين المللي ســينمايي در مركــز توجه 
قــرار گرفتند و به كانون هــاي مهمي در 
اكوسيستم سرگرمي، فرهنگ و هنر بدل 
شــدند. اين روزها جشــنواره هاي ريز و 
درشت سينمايي مختلفي در گوشه و كنار 
دنيا برگزار مي شود كه اهداف متفاوتي را 
دنبال مي كنند، اما اين جشنواره ها چطور 
درآمدزايي مي كنند يا درواقع چطور پول 

درمي آورند؟
جشــنواره ها راه هــاي متفاوتــي براي 
درآمدزايي دارند. اصلي ترين راه كســب 
درآمد بــراي اغلب جشــنواره ها همان 
راه قديمي يعنــي فروش بليت اســت. 
يكي ديگر از راه هايي كه جشــنواره هاي 
ســينمايي از قبَِــلِ آن كســب درآمد 
مي كنند، جذب اسپانسر است. برندهاي 
معتبر مشتاق مشــاركت و تقبل بخشي 
از هزينه هــا در جشــنواره هاي بــزرگ 
هستند تا از اين طريق هم ارزش و اعتبار 
خود را نشــان دهند و هم با بــالا بردن 
محبوبيت شان در ميان مصرف كنندگان 
بتوانند بازارشان را توسعه دهند. دريافت 
حق ورود به جشــنواره از برخي فيلم ها 

يكي ديگــر از راه هــاي كســب درآمد 
جشنواره هاســت. البته همه جشنواره ها 
از اين شيوه استفاده نمي كنند يا فيلم ها و 
فيلمسازان بزرگ براي نمايش فيلمشان 
در جشــنواره هاي معتبر هرگز نيازي به 

پرداخت هزينه ندارند.
حالا كه داريم از نقطــه نظر اقتصادي به 
جشنواره ها نگاه مي كنيم بايد به اين نكته 
هم اشاره كنيم كه جشــنواره ها به رونق 
اقتصاد محلي هم كمك مي كنند. هتل ها، 
تفريحگاه هــا و رســتوران ها مكان هاي 
مختلفي هســتند كه در مدت برگزاري 
برخــي جشــنواره ها كسب وكارشــان 
رونق مي گيــرد؛ حتــي جشــنواره ها 
مي توانند باعث رونق گردشــگري شوند 
و گردشگران فراواني را كه مشتاق حضور 
در جشــنواره اي خاص هستند به شهر و 
كشور معيني گسيل كنند. از سوي ديگر، 
جشــنواره ها از نقطه نظر اقتصادي براي 
فيلمسازان هم اهميت دارند. فيلمسازان 
آماتور يا فيلم اولي و گاه حتي فيلمسازان 
حرفــه اي كــه ســينمايي شــخصي و 
كم مخاطب دارند در جشنواره ها مي توانند 
با ســرمايه گذاران فيلم بعدي شان آشنا 
شــوند. ســرمايه گذاران و كارگــزاران 
شركت هاي فيلمسازي نيز در جشنواره ها 
به دنبال استعدادهايي مي گردند تا با آنها 
قرارداد ببندند، اما بيشتر اينها كه گفتيم 
درباره جشنواره هاي خارجي صادق است 
و تقريبــا دخلي به جشــنواره فيلم فجر 
ندارد. پس جشــنواره فيلــم فجر از نظر 
اقتصادي چــه حاصلي براي ســينماي 

ايران دارد؟ 
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»خائن كشي« 
روي فرش نقره اي 

نسخه نهايي فيلم تازه كيميايي به دفتر جشنواره مي رود

با آماده شدن نسخه نهايي »خائن كشي«، سي امين 
فيلم بلند مسعود كيميايي به دفتر جشنواره ارسال 
مي شود. خائن كشي يكي از 22فيلم راه يافته به چهلمين جشنواره فيلم فجر است؛ فيلمي 
كه مسعود كيميايي تدارك توليدش را از پاييز 1399 به تهيه كنندگي علي اوجي آغاز 
كرد. خائن كشي در زمستان 99 جلوي دوربين رفت و در 29 اسفند ماه روز ملي شدن 
صنعت نفت، در حالي به پايان رسيد كه سكانس هاي مرتبط با اين روز تاريخي با حضور 
فرهاد آييش در نقش دكتر محمد مصدق، فيلمبرداري شــد. در خائن كشي بخشي از 
زندگي مهدي بليغ، يكي از مشهورترين خلافكاران تاريخ معاصر ايران به تصوير كشيده 
شده. داســتاني از رفاقت و خيانت كه در ابتداي دهه30 مي گذرد؛ در دوران پرالتهاب 
ملي شــدن صنعت نفت و دولت محمد مصدق. كيميايي در فيلم تازه اش سراغ يكي 
از حساس ترين مقاطع تاريخ معاصر رفته و مضامين مورد علاقه اش در باب رفاقت را در 
بستري از تاريخ و با ارجاعات سياسي به تصوير كشيده است. دوستداران سينما از علاقه 
مسعود كيميايي به دكتر مصدق خبر دارند. كيميايي بارها در مصاحبه هايش از مصدق 
با احترام ياد كرده و حالا در فيلمي كه مهدي بليغ معروف به آرسن لوپن ايران، كاراكتر 
اصلي اش است، بردن داســتان به ابتداي دهه30، سال هاي نفت و دولت ملي مصدق، 

فرصتي فراهم آورده تا به رهبر جبهه ملي ايران اداي دين كند.

فيلمي پربازیگر
خائن كشي پربازيگر ترين فيلم 
حاضر در جشــنواره امسال 
است. امير آقايي كه نخستين 
بازيگري بود كه حضورش در 
فيلم كيميايي قطعي شــد، 
در خائن كشــي نقش مهدي 
بليغ را بازي كرده است. پولاد 

كيميايي هم كه در »خون شد« غايب بود، نقشي حساس در فيلم تازه پدرش بر عهده دارد. 
مهران مديري ديگر بازيگر فيلم است كه خبر حضورش در خائن كشي انعكاس رسانه اي 
گسترده اي داشت. كيميايي پيش از اين 2بار قصد داشت از مهران مديري در آثارش بهره 
بگيرد. ابتدا در سال۷4 و براي فيلم »ضيافت« كه ارشاد مجوز بازيگري مديري را صادر نكرد 
و بار ديگر در سال92 كه قرار بود مهران مديري در فيلم »متروپل« حاضر شود كه مشغله و 
قراردادهاي كاري، مانع از اين همكاري شد. در روزهاي فيلمبرداري خائن كشي مدام اخباري 
درباره حضور بازيگران فيلم تازه مسعود كيميايي منتشر مي شد و اين چهره ها در زمستان 
سال گذشته مقابل دوربين خائن كشي رفتند: سارا بهرامي، الهام حميدي، انديشه فولادوند، 
حميدرضا آذرنگ، سام درخشاني، نرگس محمدي، رضا يزداني، نسيم ادبي، فريبا نادري، 
پرديس پورعابديني، شكيب شجره، ايوب آقاخاني، اميررضا دلاوري، سعيد پيردوست، سام 
نوري، كيانوش گرامي و فرهاد آييش. چند روز پيش با انتشار تصاويري تازه از فيلم مشخص 
شد 2كارگردان و يك منتقد سينما هم در خائن كشي بازي كرده اند. بهرام بهراميان و سامان 
سالور، 2كارگردان سينماي ايران با هدايت مسعود كيميايي مقابل دوربين رفته اند و جواد 
طوسي، منتقد سينما و دوست قديمي كيميايي، در خائن كشي نقشي حساس بر عهده داشته 
است. خائن كشي يكي از پرستاره ترين فيلم هاي امسال سينماي ايران است و البته همه 

مي دانند كه مثل هميشه مهم ترين ستاره فيلم كيميايي، كارگردانش است.

دمخور بودن با مهدي بليغ
فيلم ســاختن درباره مهدي 
بليغ يكي از دلمشغولي هاي 
قديمي كيميايي بوده است. 
نخســتين باري كه از مهدي 
بليغ و مســعود كيميايي در 
كنار هم نــام برده شــد به 
تابستان 1364بازمي گردد؛ 

زماني كه انتشــارات آگاه كتاب مجموعه مقالات در نقد و معرفي آثار مسعود كيميايي را 
به كوشش زاون قوكاسيان منتشر كرد. در اين كتاب مقاله اي از باقر پرهام منتشر شد كه 
بعدها شهرت فراوان يافت. پرهام در بخشي از مقاله »هنر مقاومت در چنبر اختناق« احتمالا 
براي نخستين بار با نقل قولي از كيميايي از آشنايي او با مهدي بليغ اين گونه نوشت : رفقا و 
رفاقت سال هاي كودكي و نوجواني در زندگي كيميايي حادثه بزرگي است كه در كار هنري 
او بي تأثير نبوده است: »در گيرودار همين رفاقت ها يكي،دو سالي هم قاطي جاهل ها شدم و 
نزديك بود از جاهاي ديگري سر دربياورم كه به موقع مسيرم عوض شد.« يكي از بي طبقه هاي 
معروفي كه كيميايي با آنها دمخور بوده مهدي بليغ بود كــه ماجراهاي جالبي از زندگي 

خودش براي كيميايي تعريف كرده است. 

طلسمي كه شكسته شد
مســعود كيميايي پيش از 
اين 2بار تصميم به ســاخت 
خائن كشــي گرفتــه بود؛ 
نخســتين بار در آبان1391 
وقتي امكان ساخت »تبعيد 
سايه ها«)فيلمي كه قرار بود 
با بازي اكبر زنجانپور ساخته 

شود( فراهم نشد، كيميايي براي خائن كشي پروانه ساخت گرفت. روزنامه همشهري در 
14آبان1391 در خبري چنين نوشت:»مسعود كيميايي جاي »تبعيد سايه ها«، فيلم 
»خائن كشي« را جلوي دوربين مي برد. خائن كشــي كه هفته گذشته موفق به دريافت 
پروانه ساخت از اداره نظارت و ارزشيابي شــد، به زندگي مهدي بليغ، خلافكار معروف 
دهه هاي 30و 40مي پردازد كه به آرســن لوپن ايران معروف بود. بليغ در كلاهبرداري 
چنان متبحر بود كه يك بار كاخ دادگستري تهران را نيز فروخت! او را يكي از باهوش ترين 
كلاهبرداران ايران خوانده اند كه به چند زبان مسلط بود و در كلاهبرداري سراغ روش هاي 
پيچيده اي مي رفت.كيميايي در حالي قصد دارد زندگي بليغ را به تصوير بكشد كه گويا 
در اوايل دهه40 با آرسن لوپن ايران آشنايي داشته است. باتوجه به موضوع فيلم، ماجراي 
خائن كشي قاعدتا بايد در سال هاي پيش از پيروزي انقلاب بگذرد.« بعد از آن اما موانعي 
پيش آمد كه در نهايت توليد خائن كشــي منتفي شد و يك ســال بعد كيميايي فيلم 

»متروپل« را كارگرداني كرد.
سال94 و در روزهايي كه كيميايي به علت خونريزي معده در بيمارستان بستري بود، دوباره 
از خائن كشي به عنوان فيلم تازه كارگردان تاريخ ساز سينماي ايران نام برده شد. كيميايي 
در 1۷آبان1394 وقتي از بيمارستان مرخص شد به خبرگزاري ميزان گفت:»آنقدر حالم 
خوب است كه مي خواهم فيلم بسازم.خائن كشي نام فيلم جديدم است و برآمده از يكي از 
طرح هاي قديمي كه در مقطعي قصد داشتم آن را بسازم و نشد.«كيميايي درباره اينكه آيا 
فيلم جديدش به جشنواره خواهد رسيد يا نه گفت:»با توجه به زمان باقي مانده تا فستيوال 
قطعا به جشنواره نمي رسد.« پاييز و زمستان94 سپري شد و خبري از شروع فيلمبرداري 
خائن كشي نشد و در نهايت كيميايي در سال95 فيلم »قاتل اهلي« را جلوي دوربين برد كه 
داستانش در تهران امروز مي گذشت. دشواري هاي ساخت فيلمي كه بخش عمده اي از آن 
بايد در خيابان هاي تهران دهه30 مي گذشت، براي دومين بار توليد خائن كشي را منتفي كرد 
تا اينكه به پاييز99 رسيديم. در روزهايي كه گفته مي شد كيميايي در تدارك توليد سريال 
»جسدهاي شيشه اي« براي شبكه نمايش خانگي است، خبر رسيد كه خائن كشي در راه 
است. اين بار طلسم ساخته نشدن يكي از طرح هاي مورد علاقه كيميايي شكست؛ فيلمي 
كه در بهمن1400 در چهلمين جشنواره فيلم فجر روي پرده خواهد رفت؛ جشنواره اي كه 

مسعود كيميايي مهم ترين و شاخص ترين چهره اش است.

 مسعود پویا
روزنامه نگار

تيغ و ابریشم
 غلامرضا موسوي، رئيس اتحادیه صنف تهيه كنندگان سينماي ایران 
درباره اثر اقتصادي جشنواره فيلم فجر به همشهري مي گوید: »جشنواره 
فيلم فجر متفاوت ترین جشنواره سينمایي دنيا با فروش 10هزار بليت 
برای هر فيلم است. ما بارها در اتحادیه ســعي كردیم كه این تعداد را 
به 5هزار بليت كاهش دهيم، اما این كار عملي نشد. هيچ جشنواره اي 
در دنيا این ميزان بليت نمي فروشــد. معمولا فيلم ها در جشنواره هاي 
بين المللي فقط در 2یا 3سانس نمایش داده مي شوند. دليل تعداد زیاد 
نمایش فيلم ها در جشــنواره فيلم فجر هم این است كه جشنواره بار 
اصلي جشن هاي انقلاب را بر دوش مي كشد و تنور این جشن ها را گرم 
نگه مي دارد. جشنواره فيلم فجر چند سالي است كه در شهرستان ها هم 
برگزار مي شود و هيچ جشنواره اي در دنيا نيست كه این تعداد نمایش فيلم 
داشته باشد. من و همكارانم در اتحادیه تهيه كنندگان همراه اداره هاي كل 
ارشاد شهرستان ها بر نمایش فيلم ها در شهرستان ها نظارت مي كنيم تا 
حقي از صاحبان آثار ضایع نشود.« موسوي با اشاره به اهميت جشنواره 
فيلم فجر مي افزاید: »در ایام جشنواره، به مدت 10روز رسانه ها از سينما 
صحبت مي كنند و توجه مردم به سينما جلب مي شود. پس فيلم هایي كه 
در این جشنواره نمایش داده مي شوند، از این فرصت برخوردار مي شوند 
كه مورد توجه رسانه ها و مردم قرار بگيرند. 2دسته فيلم هستند كه از این 
فرصت به خوبي استفاده مي كنند؛ اول، فيلم هاي جذاب كه استقبال از 
آنها در جشنواره برایشان مثل آنونس عمل مي كند و باعث مي شود كه در 
اكران عمومي مخاطبشان افزایش پيدا كند و دوم، فيلم هاي هنروتجربه 
كه اساسا محل نمایش شان جشنواره است و جشنواره به شناخته شدن 
آنها كمك مي كند.« موسوي معتقد است فيلم هاي ضعيف یا زیر متوسط 
ممكن است مخاطب اكران عمومي شان با نمایش ضعيف در جشنواره 
ریزش كند. نكته دیگري كه موســوي به آن اشاره مي كند این است كه 
چند سالي است سهم فروش بليت فيلم ها در نمایش جشنواره اي شان 
در تهران به تهيه كنندگانشــان برگردانده مي شود. پس، فروش بليت 
اصلي ترین شيوه سودآوري اقتصادي جشنواره فجر است، ولي تعداد 
زیاد سانس هاي جشنواره یا نقد و نظرات منتقدان و واكنش هاي فضاي 
مجازي ممكن است باعث شود كه فيلمي در اكران عمومي ضربه بخورد و 

دیگر مورد استقبال قرار نگيرد.
به طور كلي مي توان اهميت اقتصادي جشنواره 
فيلم فجر را در جلب توجه مردم به سينما و 
زمينه ســازي براي اكران موفق فيلم هایي 
دانســت كه در جشــنواره از آنها 
استقبال شده اســت؛ هرچند این 
مورد اخير مثال نقض هم دارد. براي 
نمونه، »تيغ و ابریشم« )مسعود كيميایي، 
1365( در اكران جشــنواره موفق بود، 
ولي در نمایش عمومي مورد استقبال قرار 
نگرفت. به هر حال، از جشنواره اي دولتي 
كه بيشــتر به رویكردهاي 
خاص فكري توجه دارد 
انتظار  نمي شــود 
داشــت از منظر 
اقتصــادي كار 
ي  نگيز شگفت ا

انجام دهد.

جشــنواره فيلم فجر با وجود همه نقدهایي كه به 
آن وارد است، هيجان انگيزترین رویداد سينمایي 
كشور به شمار مي رود. حتي اگر فيلم هاي به نمایش درآمده در این جشنواره چندان 
دندان گير هم نباشد، باز هم حاشيه ها و اظهارنظرها و حضور چهره هاي سينمایي 
در این جشنواره مورد توجه رسانه ها و قشري از مردم است. این جشنواره برایندي 
از نگرش و نگاه مسئولان سينمایي هر دولت به سينماي ایران است و ظهور و افول 
جریان هاي اثرگذار سينمایي را آشكار مي كند. با این حال، آنچه در این جشنواره 
كمتر از هر چيز دیگري مورد بحث قرار گرفته این است كه آیا جشنواره فيلم فجر 
از نظر اقتصادي سودي براي سينماي ایران دارد یا خير؟ شاید در نگاه نخست، این 
پرسش درباره جشنواره اي كه بودجه آن از منابع دولتي تامين مي شود موضوعيت 
نداشته باشد، اما چه بسا اگر از زاویه سودآوري اقتصادي جشنواره به آن نگریسته 

شود، بهتر بتوان درباره اهميت این جشنواره داوري كرد.
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آينده راست هاي افراطي 

سكوت دولت، بدون ترديد گروه هاي افراطي هندو را جسورتر 
و بي پرواتر خواهد كرد. دولــت در انتخابات محلي پيش رو، به 
حمايت راست هاي افراطي نياز دارد و با تأكيد بر »ناسيوناليسم 
هندو«، وضعيت را بدتر خواهد كرد. با چنين ديدگاهي است كه 
تحليلگران سكوت دولت را، كه به شدت به حمايت اين گروه هاي 
افراطي نيازمند است، توجيه مي كنند. اين همراهي رعب آور، 

بيشتر از همه به ضرر مسلمانان تمام مي شود و خشونت ها عليه 
آنها، همزمان با نزديك شدن به انتخابات پيش رو، در حال افزايش 
است. در پاييز، هندوهاي افراطي به صف نمازگزاران مسلمان در 
گورگوران در اطراف دهلي نو حمله بردند. ورنيه گفته است: »اين 
كارها نوعي استراتژي انتخاباتي است. تنش هاي مذهبي ايجاد 
كنيد، دو قطبي مذهبي را فعال كنيد و رأي هندوها را به دست 
بياوريد.« گروور، وكيل هندي هم گفته است كه وضعيت براي 
مسلمانان بدتر و بدتر مي شود؛ » هند در بحراني جدي قرار دارد.«

ث
مك

كيوسك

يك هندوي افراطي در يك 
كنفرانس در هنــد در ماه گزارش

گذشــته، از هوادارانــش 
درخواست كردكه مسلمانان را بكشند و از 

كشور محافظت كنند.
به گزارش سي ان ان، پوجا شاكون پاندي، 
عضو ارشد حزب سياســي راست افراطي 
هندوي ماهاسابا در اين كنفرانس گفت: 
»اگر 100نفر از ما ســرباز شوند و حاضر 
باشند 2ميليون نفر )مسلمان( را بكشند، 
پيروز خواهيم شد...از هند محافظت كنيد، 

و آن را كشوري هندو كنيد.« 
دعوت به خشونت عليه مسلمانان از سوي 
ديگر رهبران ديني حاضر در اين كنفرانس 
در شــهر هاريدوار در شــمال دهلي نو، با 
تشــويق شــديد حاضران مواجه شد. اما 
اين صحبت ها و اين تشويق ها، در سراسر 
هند با خشم مردم مواجه شده است. يك 
ماه بعد از اين كنفرانس، هنوز بسياري از 
اينكه دولت هيچ واكنشي به اين صحبت ها 
نداشــته و كســي را بازداشــت نكرده، 
خشمگين هســتند. از نظر اين افراد، اين 
كنفرانس نماد بدتر شدن شرايط زندگي 
مسلمانان در هند است. ديوان عالي هند، 
بعد از فشارهاي فزاينده، تازه هفته گذشته 
وارد ماجرا شد و از مقامات دولتي و ايالتي 
درخواست كرد طي 10روز به اين مسئله 
رســيدگي كنند. پانــدي و ديگر رهبران 
ديني، از ســوي پليس به خاطــر توهين 
به عقايــد مذهبي، اتهامي كــه مي تواند 
چهار ســال زندان در پي داشــته باشد، 
بازجويي شده اند. تحليلگران بر اين باورند 
كه اوج گيري گروه هايي مانند ماهاســابا، 
زنگ خطر را درباره حمايت بي قيد دولت 
ملي گراي نارندرا مودي در هشــت سال 
گذشته به صدا درآورده است. هرچند اين 
گروه ها مســتقيما با حزب حاكم بهاراتيا 
جناتا در ارتباط نيســتند اما سهل گيري 
دولت نســبت به آنهــا، باعث شــده كه 
گروه هاي افراطــي، بيــش از پيش اوج 
بگيرند و جسورانه تر رفتار كنند. به عقيده 
تحليلگران، اين شرايط خطري مستقيم را 
متوجه اقليت ها، به ويژه مسلمانان مي كند 
و انتظار اين است كه شــرايط بدتر شود 
چون در ماه هاي پيش رو، در چند ايالت در 

هند انتخابات برگزار مي شود.
ژيل ورنيه، استاد علوم سياسي در دانشگاه 
آشوكا در دهلي نو گفته است: »چيزي كه 
ماهاســابا را خطرناك مي كند، اين است 
كه آنها دهه هاست منتظر لحظه اي مثل 

اكنون بوده اند.«

 اوج گيري هندوي افراطي
ماهاســابا، در ســال 1907و در دوران 
حكمراني انگليســي ها درهند و در اوج 
تنش بين مسلمانان و هندوها تاسيس 
شد و يكي از قديمي ترين سازمان هاي 

سياسي اين كشور است.
 ايــن گــروه از حاكميت انگليســی ها 
حمايت نمي كــرد اما هــوادار جنبش 
آزادي خواه هند به رهبري مهاتما گاندي 
كه با مسلمانان مدارا مي كرد هم نبود. 
همين حــالا هم برخــي از اعضاي اين 
گروه، ناتورام گودسه، كسي كه گاندي 

را ترور كرد پرستش مي كنند.
هدف اين سازمان، براساس چيزي كه در 
سايت رسمي آن نوشته شده، اين است 
كه هند را »خانه ملــي هندوها« كند و 
ترديدي ندارد كه مسلمانان را »مجبور« 
كند كه به پاكســتان، كشــور مسلمان 

همسايه كوچ كنند.
 اين گروه، ســال ها از قدرت دور بوده و 

آخرين بار در ســال 1991در پارلمان 
نماينده داشته است.

اما به گفتــه ورنيه، نبايد قــدرت آنها را 
در انتخابات دســت كم گرفت. از وقتي 
كه مودي هشت ســال پيش به قدرت 
رسيده، تعداد پيروان و نفوذ اين حزب 

بيشتر شده است.
آنها مناطق دوردست در شمال را هدف 
قرار داده انــد، جايي كه حــزب حاكم 
حضور دارد، و مردم را ترغيب مي كنند 
با احزابي كه با ماهاسابا همفكر هستند، 
ازجمله حزب مودي، رأي بدهند. مودي 
هم در عوض به صورت عمومي، از رهبر 
درگذشته اين حزب به خاطر »شجاعت« 
و تأكيدش بر »اصلاحــات اجتماعي« 

تقدير كرده است.
همزمان با توسعه و علني ترشدن فعاليت 
اين حزب، جنجال هــاي مربوط به آن 
هم بيشتر شده است؛ از پيشنهاد عقيم 
كردن مســلمانان و مسيحيان گرفته تا 

حمله به مجســمه هاي گاندي. آخرين 
جنجال هم كــه پيشــنهاد قتل عام و 
نسل كشي مسلمانان بوده است. با اين 
حال ماهاسابا تنها گروه راست افراطي 
هندو در هند نيســت كه خشونت عليه 
مســلمانان و ديگر اقليت ها را تشويق 
مي كند. مسلمانان، حدود 200ميليون 
نفر جمعيت دارند و 15درصد از جامعه 

هند را تشكيل مي دهند.
 در كنفرانس مــاه گذشــته، چندين 
سخنران از هندوها خواستند با اسلحه 
از دين خود دفاع كننــد و برخي ديگر 
از »پاكسازي« اقليت هاي هند صحبت 
كردند. بــا اين حــال به گفتــه ورنيه، 
ماهاســابا يكي از بزرگ ترين گروه هاي 
سياسي افراطي هندوست كه مي خواهد 
هند را به سرزمين هندوها تبديل كند. 
به گفته او، ايده هــاي اين گروه چندين 
دهه قدمت دارند اما حالا بيشــتر از هر 

زمان ديگري خريدار دارند.

مصونيت دولتي
به گفته كارشناســان، دليل اوج گيري 
گروه هاي افراطي واضح است؛ آنها نه تنها 
از مصونيت برخوردارند كه از پشتيباني و 

حمايت دولت هم بهره مي برند.
نيــن كيفــري هنــد،  براســاس قوا
نفرت پراكني در هند جرم است. وريندا 
گــروور، وكيل هندي، گفته اســت كه 
هر گروهي كه دســت بــه چنين كاري 
بزند، براســاس قانــون فعاليت هايش 
لغو مي شــود؛ »پليس، ايــالات و دولت 
مســئول اين هســتند كه اجازه ندهند 
چنيــن اتفاقي )تحريك به خشــونت(  
روي دهد. اما ايالت هــا از طريق انفعال 
خود اجازه مي دهند كــه اين گروه ها به 
فعاليت خود ادامه دهند و مســلمانان 
كه هدف آنها هســتند را تهديد كنند.« 
او ســخنراني هاي ماه گذشــته پاندي 
و ديگــران را مصداق بــارز بدترين نوع 
نفرت پراكني مي داند؛ »اين نخستين بار 
است كه من از واژه نسل كشي در فضاي 
سياسي هند اســتفاده مي كنم. سكوت 
دولت، عملا نوعــي حمايت تاكتيكی از 

آنهاست.« 
به گفته كارشناســان، دليل اين سكوت 
اين است كه خود مودي هم انديشه هاي 
ملي گرايانه هندو دارد. گروه هاي اقليت 
گفته اند از ســال 2014كه او به قدرت 
رسيده، شــاهد چرخش هند به سمت 
تفكرات افراطی هتدوها بوده اند. بهاراتيا 
جاناتا در يك گروه راســت افراطي با نام 
راشتريا سوايامسواك سانگ )آر اس اس( 
ريشه دارد. بسياري از اعضاي اين گروه، 
به ايدئولوژي راســت افراطــي كه با نام 
هيندوتوا شناخته مي شــود و ماهاسابا 
مروج آن اســت اعتقــاد دارنــد؛ اين 
ايدئولوژي مي گويد كه هند ســرزمين 

هندوهاست.
برخي از وزراي دولت مــودي و اعضاي 
برجســته حــزب او، موضع گيري هايي 
افراطي عليه مســلمانان داشته اند. در 
سال هاي اخير، گروه هاي راست افراطي 
هند، ده ها مسلمان را به اتهام كشتن گاو، 
كه در مذهب هندو حيوان مقدسي است 
كشــته اند. مودي در سال 2017تلاش 
كرد تا فروش و سلاخي گاو را  كه همين 
حالا در چند ايالت غيرقانوني است، در 

سراسر كشور منع كند.
ديده بان حقوق بشــر گفته اســت كه 
بســياري از موارد قتل مسلمانان، بدون 

رسيدگی رها شده اند. 

دولت ناسيوناليست هند به تهديدهاي هندوهاي افراطي براي كشتار مسلمانان توجهي نمي كند
كسي به داد مسلمانان هند نمي رسد جهان نما

گروه طالبان اعلام كرده كه قصد دارد طي سال آينده )سال 1401( 
مدارس دخترانه را به طور كامل بازگشــايي كند و به دختران اجازه 

دهد سر كلاس هاي درس حاضر شوند.
ذبيح الله مجاهد، ســخنگوي طالبــان در گفت و گو بــا خبرگزاري 
آسوشيتدپرس گفته است كه طالبان مخالف آموزش نيست، اما لازمه 
حضور دختران در مدارس، جدايي كامل آنها از پسران است. مجاهد 
كه ســمت معاونت وزارت اطلاعات و فرهنگ طالبان را نيز بر عهده 
دارد، گفته كه وزارت معارف طالبان درنظر دارد با شروع سال جديد 
شمسي درهاي تمام مدارس و دانشگاه ها را به روي دختران باز كند.

اين نخستين بار است كه مقام هاي طالبان به صراحت در مورد مدارس 
دختران اظهارنظر مي كنند. در برخي ولايت هاي اين كشور مدارس 
ابتدايي و راهنمايي دختران بازگشــايي شــده اما در بيشتر مناطق 
مدارس تعطيل اســت. به خصوص دانش آموزان مقطع متوسطه در 
سراسر افغانستان از تحصيل محروم شــده اند. طالبان پيش از اين 
وضعيت را مناسب حضور دختران در مدارس ندانسته و اعلام كرده 
بود كه به زودي در اين رابطه تصميم گيري مي كند. طي 5ماهي كه 
از تسلط طالبان بر افغانســتان مي گذرد، مراكز آموزشي خصوصي 
دختران در كابل، ازجمله دانشگاه ها و دبيرستان هاي خصوصي، به 
فعاليت خود ادامه داده اند. اكثر اين مراكز كوچك هستند و دختران 

و پسران هميشه از هم جدا بوده اند.
به نظر مي رســد طالبان تحت فشار كشــورهاي جهان و نهادهاي 
بين المللي مجبور به اتخاذ اين تصميم شده است. يكي از خواسته هاي 
جامعه جهاني پس از تسلط طالبان بر افغانستان، صدور مجوز براي 
ادامه تحصيل دختران در تمامي مقاطع بوده است. كشورهاي جهان 
همچنين از طالبان خواســته اند با تشــكيل يك دولت همه شمول، 
امكان حضور همه اقوام افغان در دولت را فراهم كنند. ســخنگوي 
طالبان گفته است كه مشكل اصلي نداشتن ظرفيت كافي است، زيرا 
دختران و پسران بايد در مدارس كاملا از هم جدا شوند. او گفته است: 
»بزرگ ترين مانع يافتن يا ساختن خوابگاه كافي براي دختران است.« 
مجاهد گفته است كه در مناطق پرجمعيت، داشتن كلاس هاي درس 
جداگانه براي پسران و دختران كافي نيست و ساختمان هاي مدارس 

بايد از هم جدا شوند.
طالبان طي ماه هاي اخير آزادي  هاي زنان و فعاليت آنها در جامعه را 
محدود كرده است. بسياري از زناني كه در نهادهاي دولتي مشغول 
به كار بوده اند، همچنان اجازه بازگشت به محل كار ندارند. با اين حال، 

در بيمارستان ها و مراكز درماني، زنان به كارهاي خود بازگشته اند.

رژيم ديوارها
رژيم صهيونيســتی از ديرباز با معضل عمق اســترات ژيك و انزواي 
منطقه اي روبه رو بوده اســت. اين رژيم به دليل عدم  مقبوليت نزد 
ملت هاي همسايه، نه تنها براي ارتباط با محيط خارجي خود دچار 
بحران اســت، بلكه همواره از سوي آنان احســاس خطر مي كند. 
پژوهشكده كارنگی در گزارشي كه سال 2020منتشر كرده، با اشاره 
به اين واقعيت مي نويســد: »فرهنگ حفظ امنيت با ديواركشي، به 
قاعده اي ثابت در ذهن سياستمداران اسرائيلي تبديل شده است.« 
ديوار جدايي نژادي با كرانه غربــي، ديوار جديد غزه و طرحي ديگر 
براي ساخت ديواري مشــابه در صحراي ســينا )به طول بيش از 
230كيلومتر( را مي توان ازجمله نشانه هاي شكل گيري اين فرهنگ 
در رژيم صهيونيستي به حساب آورد. حتي كشوري مانند اردن كه 
روابط سياسي كم تنشي با تل آويو دارد، نيز از دايره اين ديواركشي ها 
بيرون نمانده است. براساس قانون الزام آور پارلمان كنست در سال 
2015، دولت هاي رژيم صهيونيســتي موظف هستند كه ديواري 
به طول 30كيلومتــر را در مرز اردن )عقبه( بــا هدف جلوگيري از 
ورود سلاح يا شبه نظاميان به سرزمين هاي اشغالي تاسيس كنند. 
علاوه بر اين ، بسياري از مناطق و شهرك هاي كاملا يهودي نشين 
در داخل سرزمين هاي اشغالي نيز طي سال هاي اخير شاهد ديوار 
كشي هاي متعدد براي جلوگيري از ورود شهروندان عرب و يا حتي 
مسيحي به حريم آنان بوده است. شبكه الجزيره اين روند را نمايشي 
از اوج رويكرد نژادپرستانه صهيونيست ها توصيف مي كند؛ رويكردي 
غيرانساني كه در سايه سكوت و انفعال كامل جامعه جهاني به واقعيت 

تبديل شده است.

عقب نشيني از نبرد زميني؟
اگرچه با ساخت ديوار جديد در مرز غزه، شرايط وخيم انساني در اين 
منطقه بيش از پيش مورد توجه افكار عمومي قرار گرفته است، اما 
در اين ميان برخي از رسانه هاي منطقه اي به بعُدي ديگر از اين واقعه 
توجه كرده اند. روزنامه الاخبار در گزارش خود با اشاره به اين موضوع 
مي نويسد: تكميل ديوار غزه به معناي عقب نشيني از نبرد زميني 
عليه گروه هاي مقاومت در اين منطقه اســت. پيش از اين بسياري 
از مراكز پژوهشي و رسانه ها از تقويت توان دفاعي جنبش حماس 
و ســاير گروه هاي مقاومت خبر داده بودند تا جايي كه ديگر امكان 
هجوم زميني به اين منطقه براي ارتش اســرائيل وجود ندارد. حالا 
با ساخت اين ديوار مي توان گفت؛ دكترين امنيتي ارتش اسرائيل 
براي غزه، گزينه حمله زميني را به طور كامل كنار گذاشــته است. 
موضع فرماندهان ارتش رژيم صهيونيستي در جريان بحران سال 
2021نيز اين فرضيه را تأييد مي كند. در جريان اين بحران كه طي 
ماه هاي اوليه سال ميلادي گذشته، با تجاوز شهرك نشينان به حريم 
مسجد الاقصي آغاز شد و حملات سنگين حماس را به دنبال داشت، 
دولت وقت رژيم صهيونيستی )به رياست بنيامين نتانياهو( از ارتش 
خواســت تا حمله اي زميني را به نوار غزه ترتيب دهد. در مقابل اما 
بني گانتز، وزير دفاع رژيم صهيونيستی با اين درخواست مخالفت 
كرد. اين در حالي است كه ساخت ديوار غزه هنوز به اتمام نرسيده 

بود. شبكه الميادين با اشاره به اين موضوع گزارش مي دهد؛ اسرائيل 
ديگر قادر به مهار چالش امنيتي غزه نيست؛ چرا كه در جريان مقابله 
هوايي، راهي براي توقف حملات موشكي گروه هاي مقاومت ندارد و 
در جبهه زميني نيز، گزينه حمله نظامي را به كلي كنار گذاشته است.

واكنش مقاومت
اتاق فرماندهي مشترك گروه هاي مقاومت در غزه، نخستين نهادي 
بود كه به طور رسمي نســبت به ســاخت كامل اين ديوار واكنش 
نشــان داد. در بيانيه اين نهاد نظامي آمده اســت: »هيچ ديواري 
نمي تواند امنيت اشغالگران را تضمين كند.« نگاهي به توان نظامي 
گروه هاي مقاومت و همچنين آخرين رويارويي اين گروه ها با ارتش 
رژيم صهيونيستي نيز نشان مي دهد كه بيانيه اتاق فرماندهي غزه، 
چيزي فراتر از يك شعار يا تهديد رســانه اي است. براي درك بهتر 
اين واقعيت كافي است بدانيم در جريان نبرد اخير غزه با اسرائيل، 
عمق سرزمين هاي اشغالي ازجمله شهرهاي تل آويو و حيفا توسط 
موشك هاي مقاومت، مورد هدف قرار گرفت؛ موشك هايي كه بخش 
قابل توجهي از آنان با موفقيت از سامانه پدافندي موسوم به گنبد 
آهنين عبور كردند. جالب آنكه اين روايت، مورد تأييد بخشــي از 
رسانه هاي رژيم صهيونيستي نيز قرار دارد. براي مثال روزنامه عبري 
هاآرتص در اين باره مي نويســد: ديوار غزه، نقطه ضعف جديدي در 
كمربند امنيتي اسرائيل اســت. اين ديوار نه تنها غزه را از احتمال 
حملات زميني مصون نگه داشــته، بلكه هيچ كارايي براي توقف 
مهم ترين تهديد نظامي غزه عليه اسرائيل، يعني حملات موشكي هم 
نخواهد داشت. اين در حالي است كه تجربه گروه هاي چريكي فعال 

عليه رژيم صهيونيستی نشان داده كه چنين تاسيساتي به سادگي 
از طريق ساخت تونل هاي زير زميني به چالش كشيده مي شود.

بحران معيشتي غزه 
نوار غزه يكي از بزرگ ترين مناطق محاصره شده در جهان به حساب 
مي آيد كه طي 15سال گذشــته، راهي براي ارتباط پايدار با جهان 
خارج نداشته است. براساس گزارش ديده بان حقوق بشر سازمان 
ملل، رژيم صهيونيستي سياســت محاصره هدفمند را براي توقف 
زندگي و آزار رساندن به شهروندان ساكن غزه در دستور كار خود قرار 
داده است. اعمال محدوديت هاي مكرر براي واردات هرگونه مصالح 
عمراني، ممانعت از ورود كمك هاي انســاني و تحريم منابع مالي 
دولت حماس، از جمله نشــانه هاي اين سياست 15ساله به حساب 
مي آيد. علاوه بر اين ها، 3جنگ بــزرگ و حملات مقطعي ويرانگر، 
بخش مهمي از زيرساخت هاي غيرنظامي غزه را هم نابود كرده است؛ 
زيرساخت هايي نظير نيروگاه هاي برق، شبكه آب و يا شريان هاي 
ارتباطي اصلي. در چنين شرايطي، ســاخت ديوار 65كيلومتري و 
قطع كامل ارتباط زميني غزه با مرزهاي شــرقي و شــمالي، بدون 
شك فشارهاي معيشتي و اقتصادي را بر ســاكنان اين منطقه دو 
چندان خواهد كرد. براساس اعلام وزارت كشور فلسطين، هم اكنون 
96درصد از ساكنان غزه زير خط فقر قرار دارند و بدون كمك هاي 
خارجي، قادر به ادامه زندگي خود نيستند. كميسيون حقوق بشر 
سازمان ملل با اشــاره به اين شرايط، نســبت به تشديد بي سابقه 
بحران هاي انساني و معيشــتي در غزه پس از تكميل ديوار جديد 

هشدار داده است.

سال 1401؛ وعده طالبان براي 
بازگشت دختران به مدارس

طالبان وعده داده است كه طي سال آينده، درهاي 
تمامي مدارس و دانشگاه ها را به روي دختران باز كند

65 کیلومتر طول دیوار
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در بدنه دیوار از حسگرهای ویژه 
استفاده شده است.

 همراه با ساخت دیوار، خندقي آبي در مناطق مشرف به دریا
 براي تشدید محدودیت هاي غزه ساخته شده است.

اسرائيل آخرين رژيم آپارتايدي بازمانده روي زمين است؛ رژيمي كه علاوه بر اشغال سرزمين ملتي ديگر، سياست هاي 
غيرانساني و نژادپرستانه اي را به طور روزمره عليه آنان اعمال مي كند. ازجمله مهم ترين نمادهاي رفتارهاي آپارتايدي خاورميانه

اسرائيل، ديوار نژادي ميان شهرك هاي اشغالي با كرانه غربي است؛ ديواري به طول بيش از 400كيلومتر كه شهروندان 
عرب و مسلمان را براساس نژادشان در محاصره قرار داده و چالش هاي متعددي براي زندگي روزمره آنان به وجود آورده است. سران 
رژيم صهيونيستي به دليل ساخت و حمايت از باقي ماندن اين ديوار نژادپرستانه همواره در معرض انتقادات بين المللي قرار داشته اند، 
حالا به تازگي ساخت ديوار ديگری از همين نوع را به پايان رسانده اند؛ ديواري براي تكميل محاصره همه جانبه غزه. دولت نفتالي 
بنت با اعلام اين خبر به عنوان يك دستاورد تبليغاتي براي شهرك نشينان صهيونيست اعلام كرد؛ با اتمام پروژه ديوار 65كيلومتري 

براي تكميل محاصره غزه، امنيت اسرائيل بيش از گذشته تضمين مي شود.

رژیم صهیونیستي در ادامه سیاست دیوارکشي هاي منطقه اي، محاصره غزه را با ساخت دیواري 
65کیلومتري تشدید کرده است 

ين  زندان آهنى جهان غزه؛ بزرگ تر
مدیترانه

غزه سرزمین های
 اشغالی

سرزمین های
 اشغالی

راست هاي افراطي هندو، از حمايت دولت راست ناسيوناليست نارندرا مودي برخوردار هستند.

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

روزنامه ساندي تايمز ]انگليس[

افزايش فشار  روي كادر درمان در آمريكا

تقلاي جانسون براي نجات خود

سويه اوميكرون با سرعت خيره كننده اي در 
آمريكا مي تازد و روزانه بيش از 800هزار نفر 
را به بيماري كوويد-19مبتلا مي كند. در اين 
شرايط، افزايش شمار آنهايي كه گذرشان به 
بيمارســتان ها مي افتد، باعث تشديد فشار 
كاري كادر درمان و تيم هاي پزشــكي شده 
اســت. نيويورك تايمز در گزارشي از يكي از 
بيمارستان هاي شــهر نيويورك نوشته كه 
هم اكنون 2پرستار به ازاي هر 36بيمار در اين 

بيمارستان مشغول به كار هستند. 

ساندي تايمز نوشته كه بوريس جانسون براي 
فرار از فشارها براي استعفا، قصد دارد تعداد 
زيادي از كاركنان دفتر نخست وزيري كه در 
برپايي مهماني سال گذشته نقش داشته اند 
را اخراج كند. جانســون متهم است كه سال 
گذشــته همزمان با اجراي مقررات قرنطينه 
سراســري، در يك مهماني با كاركنان دفتر 

نخست وزيری شركت كرده است. 
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در طراحي و معماري ايراني توجه 
خاصي بــه اقليم و ســازگاري با 
محيط شده است. در طول تاريخ 
الگوها و تناسبات به گونه اي تكامل 
يافته اند كه علاوه بــر جنبه هاي 
كاربــردي، وجــوه تزئينــي و 
زيبايي شناختي بي مانندي بدان 

افزوده شده است.
الگوي حياط مركزي از اصلي ترين 
ســاختارهاي معمــاري ايراني 
اســت كه تثبيت و اعتلاي آن را 
مي توان به دوران قاجار نسبت داد؛ 
دوره اي كه نسبتا خانه هاي فاخر 
تكثر می يابد و گونه اي از معماري 
موســوم به مكتب تهران، علاوه 
بر پايتخت، در كاشــان، اصفهان 
و شــيراز ترويج مي يابد؛ معماري 
پرطمطراق با عناصر زينتي بسيار 
كه در عين حــال اصالت ايراني و 
تناسبات خاســتگاهي و اقليمي 
دارد. در الگوي حيــاط مركزي، 
يكي از بخش هــاي اصلي عمارت 
زمستان نشين است. اين بخش در 
ضلع شمالي قرار دارد كه بيشترين 
بهره را از نور و گرماي آفتاب مي برد. 
غالبا سقف زمستان نشين به نسبت 
تابستان نشــين كوتاه تر است كه 

براي كنترل هواي گرم از اين روش 
استفاده مي كردند. زمستان نشين 
در واقع نماي اصلي ســاختمان 
اســت كه جداره بيرونــي آن با 
پنجره هاي ارسي پوشانده و تزئين 
مي شدند. اغلب اين ارسي ها تا لبه  
زمين امتداد مي يافتند و منظري 
زيبا را بــراي ســاختمان ايجاد 
مي كردند، از داخــل نيز عبور نور 
از ميان شيشه هاي رنگي زيبايي را 
دوچندان مي كند. زمستان نشين از 
مستطيل هاي سه دري يا پنج دري 
تشكيل شده  است كه به آن اتاق 
ارسي يا تهراني هم مي گويند. در 
ضلع مقابل ارسي فروفرنگي به نام 
شكم دريدگي وجود دارد. اين فضا 
معمولا با زيبا تريــن ارائه ها مانند 
آينه كاري و گچبري تزئين شــده 
است. زمستان نشين اصولا فضاي 
عمومي و پذيرايي است و اين بالاي 
پرنقش، شاه نشــين است و جاي 

عزيز ترين مهمان.
در ميــان خانه هــاي تاريخــي 
تهران خانه امــام جمعه، عمارت 
ناصرالدين ميرزا و خانه سرهنگ 
ايــرج نمونه هايــي از طراحي با 
حياط مركزي هستند كه بخش 
زمستان نشــين آنهــا مثال زدني 

است.

زمستان نشين 
زمستان می گذرد، عمر می گذرد، کاش برف کدورت ها آب شود... عکس: همشهری / منا عادل  اول آخر

تقويم / زادروزعدد خبر

 تولد بوكسور محبوب 

کاسيوس مارسلوس کلِي جونيور 
)که بعد از مسلمان شدن نام خود 
را به »محمد« و نام خانوادگي اش را 
به »علي« تغيير داد( اسطوره بوکس 
قرن بيستم متولد 17ژانويه1۹42 
در ايالت کنتاکــي ايالات متحده 
آمريکاســت. او نه تنها به عنوان 
برترين مشــت زن تاريخ بوکس و 
نيز يکي از مهم تريــن و برترين 
شخصيت هاي ورزشي قرن بيستم 
شناخته مي شود، بلکه به عنوان يك 
فعال مدني و چهره اي الهام بخش، 
جنجالي و چالش برانگيز در داخل و 
خارج رينگ بوکس نيز شناخته شده 
 اســت. براي محمد علي همه  چيز 
از 12ســالگي و دزديده شــدن 
دوچرخه اش شروع شد. او ماجرا را 
به افسر پليس جو مارتين که مربي 
بوکس در ســالن بدنسازي کلمبيا 
نيز بود، گــزارش داد. وقتي علي 
گفت که مي خواهد شخصي را که 
دوچرخه اش را دزديده مورد ضرب 
و شتم قرار دهد، مارتين به او گفت 
که ابتدا بايد جنگيدن را بياموزد و 
همين  سبب شد تا چند روز بعد علي 
تمرين بوکس را در سالن بدنسازي 
مارتين آغاز کند. او تنها 10ســال 
بعد و در سال1۹64 قهرمان بوکس 
جهان شد. محمد علي 3 بار قهرماني 
سنگين وزن جهان را تجربه کرد؛ 
يك بار سال1۹64 با شکست دادن 
ساني ليستون، بار دوم سال1۹74 
در يك مبارزه تاريخي که »غرش 
در جنگل« نام گرفت و در آن جورج 
فورمن را ناك اوت کرد و آخرين بار 
در ســال1۹7۸ کمــي پيش از 

بازنشستگي اش.
او دوران حرفه اي اش را با کســب 
56برد )37ناك اوت( و 5باخت به 
پايان برد. محمد علي پس از روي 
آوردن به اســام در فعاليت هاي 
سياسي نيز نقش داشت و امتناعش 
از شرکت در جنگ ويتنام نامش را 
بيش از پيش بر سر زبان ها انداخت. 
محمد علي که در ايــران او را با نام 
محمد علي کلي مي شناســند، در 
ســال1372 شمســي به دعوت 
مقامات وقت بوکــس به ايران هم 

سفر کرد.

نویسندگان باشگاه

 نترسيد اجل بالاي سر شماست 

دوشنبه  

برف از تهران خيلي وقت اســت قهر  كــرده. مثل خيلي چيزهــا كه بركت 1
ازشان گريخته اســت. خيلي وقت هاست كه 
ديگر چشــم آدم به ســفيدي نمي زند؛ مثل 
برف هاي يك متري دهه50؛ سفيدتر از يخچالي؛ آن روزها كه ننه سرما 
ويرش مي گرفت تا دامن سفيد كلفتي بر تن نحيف پايتخت بپوشاند و 
ديگر مرد مي خواست كه بتواند برود توي »دششوري« گوشه حياط. 
مي باريد. مي باريد.دو روز ســه روز تمام مي باريد و آخ نمي گفت. حق 
داشتند شاعران در وصف چنين سرمايي قنديل نامه بسرايند؛ برف هايي 
چنان سهمگين كه اداره هواشناســي تهران را نيز مثل مردم غافلگير 
مي كرد. چنان كه مجبور مي شد در اطلاعيه اي مضحك، به برف هاي 
ناغافل عنوان »هواي نامفهوم« بدهد! هواي نامفهومي كه نه تنها رجال، 
بچه محصل ها و بازاري ها را خانه نشــين مي كرد بلكه فرودگاه ها را هم 
رسما به تعطيلي مي كشاند و ترافيك وحشتناك خيابان هاي تهران، 
محل سرسره بازي چهارچرخه ها مي شد. قفل شدگي خيابان ها به جايي 
مي رسيد كه شركت واحد تهران، رسما آچمز و اتوبوس هاي ارتشي براي 
حمل ونقل مسافرين در راه مانده، عين ببر غرّان وارد گود مي شدند كه 
آنها هم كم بيچارگي نمي كشيدند. تهران سفيد ما آن روزها هم تهراني 

سياه و كبود بود!

براي برف بازي بايد ســراغ روزنامه هاي دهــه50 برويد؛ مثلا  روزنامه ده ريالي اطلاعات شــماره 27دي 1355كه نوشته: 2
»برف تهران را فلج كرد!« يا 24دي ماه اطلاعات 1352كه عكس هايش 
نشان مي دهد اتول هاي پارك شده در كنار خيابان ها، زير خروارها برف 
سنگين پنهان شده اند و صاحبان ماشين ها گرگيجه گرفته اند كه اتول  
عزيزشــان كجا مدفون شده است. در چنين شــرايطي كه مردم علنا 
خانه نشين شده اند آسمان تهران ماشاءالله ســيرموني ندارد و آنقدر 
خوش اشتهاست كه همچنان مي خواهد ببارد و ببارد و ببارد و روزنامه 
عصر پايتخت تيتر مي زند كه»تا 24ساعت ديگر همچنان در انتظار برف 
باشيد!« ننه ســرماي آن روزها براي ســفيدپوش كردن شهر  ، از تمام 
قدرتش استفاده مي كرد. همان كه اين روزها مطلقه شده و از نشستن 

پشت چرخ دوك ريسي اش استعفا كرده است!

اينجور برف ها فقط حال مي دهد آدم كز كند گوشه اتاق و ياد  عبادالله بصيري بيفتد كه ســال 1316وقتي از پاريس زيبا به 3
طهران عزيزش برگشت چنان عاشق دلخسته برف بود كه راه و رسم 
توليد چوب اسكي را به دو كارگر غريب مجاري در مغازه نجاري صدري 
واقع در لاله زار آموخت و اســكي در طهران چنان پرطرفدار شــد كه 
پيست »تلو« جمعه ها از فرط حضور اسكي بازان طهراني غلغله شد و يا 
ياد عظيم قيچي ســاز كند كه با چه دلي توانســت اين همه قله هاي 
برف گرفته بالاي هفت هزار متر جهان را آن هم بدون اكسيژن صعود 
كند و برگردد؛ ياد حضور عظيم در مراسم پوجا كه هيماليانوردان در 
صعود به وحشــي ترين قله هاي نپال به خواندن دعا، نواختن ســنج، 
پاشيدن گندم و آرد و نيز اهداي پيشكش هايی مانند ميوه و شكلات، 
دســت مي زنند و با خداي خود خلــوت مي كنند. همــان پوجا كه 
كوهنوردان در آنجا وســايل كوهنوردي خود از قبيل كفش، كلنگ، 
كرامپــون و... را كه براي صعودشــان اســتفاده مي كننــد به نيت 
خوش يمني، می چرخانند و آنگاه مواد غذايي شان را زير يك برج سنگي 

مي گذارند كه به نيازمندان اهدا  شود.

كوهنورد قهاري كه در روزهاي آخر زندگي اش نابينا شــد و 4 برف اگر ببارد ياد ســروان يحيايي هم ملكه ذهنم مي شــود. 
ديگر توان نگريســتن به دماوند زيبايش را از دست داد؛ ليدري كه در 
18بهمن 1328، با يكصد نفر از اسكي بازان لشگر 2پادگان مركز براي 
نجات 1100نفر مســافر قطار تهران- تبريز كه بر اثر برف ســنگين و 
كولاك، بين قزويــن و زنجان متوقف شــده بودند راه افتــاد. بعد از 
30كيلومتر پياده  روي در آن يخبندان عظيم، به قطار رسيدند و پس از 
7شبانه روز تلاش، قطار را كه تقريبا زير توده ای از برف مدفون شده بود، 
به راه انداختند. مــن در اينجور برف هــا ياد اجل مي افتــم. البته نه 
اجل معلق كه »محمود اجل«؛ از نخستين كوهنوردان كلاسيك ايران 
كه سال 1306در مسافرتي به تهران، با ديدن قله توچال، عاشق اش شد 
و درحالي كه با پرداخت 3ريال الاغي كرايه كرده بــود تهران را تا ده 
تجريش به پيش رفت و سپس راه خود تا دربند را سه ساعته طي كرد و 
از آنجا با پرداخت ده شاهي كرايه قاطر، خود را به »پس قلعه« رساند و با 
راهنمايي علف چين ها و يك شــب ماني، به قله صعود كرد. اجل بدون 
كوچك ترين امكاناتي، عاشــق شناســايي كوهســتان ها و قله هاي 
ناشناخته ايران بود. گاه با كرايه قاطري، چندماهي را در حومه كوه هاي 
دوردست ســفيل و ســرگردان بود تا به مطالعه و شناسايي ارتفاعات 
شاخص كوهستاني بپردازد. همان جناب اجل كه معمولا به تنهايي و با 
كوله پشتي  كه خود از پوست گوسفندان درست  كرده بود چهارصد قله 
از كوه هاي غرب كشــور را صعود كرد. محمود اجل هميشــه و حين 
آموزش همنــوردان و رفقاي كوهنــوردش، آنهــا را از ترس برحذر 
مي داشــت و فرياد مي زد كه »نترســيد، نترســيد، اجل بالاي ســر 

شماست!«

برف اگر ببارد مي توان ياد مالوري را هم زنده كرد؛ قله نورد ناكام  قديمي كــه چندين بار به اورســت حمله برد و ســرانجام در 5
سال1924 در نزديكي قله به وضع اسرارآميزي جان داد. او پيش از سفر 
ابدي اش، معناي بزرگ چنين مرگي را فيلســوفانه در قالب جمله اي 
بســياركوچك خطاب به همنوردانش توصيف كرده بــود. وقتي از او 
پرسيدند: اين همه تلاش طاقت فرسا براي چيست آخر؟ پاسخ داده بود: 
دليلش آن اســت كه »اورســت آنجاســت«. مفهــوم پنهاني جمله 
بريده بريده اش اين بود كه بشــر با اين همه اراده و ابتكار و عقل نبايد 
مقهور »يك مشت سنگ و يخ« شود و انسان خود بايد نشان دهد كه از 
وجود محقرش چــه معجزه هايي به وقوع مي پيونــدد. پيش از او نيز 
بســياري از قله نوردان عازم اورســت شــده بودند. از سال1921 كه 
نخستين هيأت عازم اورســت، با لباســي معمولي و امكاناتي بسيار 
ابتدايي و خنده آور به دل كوه زد تا بعدترها كه اين قله وحشي رسما به 
بند كشــيده شــد، قله پيمايان مجنون به مرور فهميدند كه موضوع 
اورست صرفا بار بردن تا ارتفاع 8500متري و نفس نفس زدن و از سرما 
منجمد شــدن و جان دادن و بالاخره صعود نهايي به قله نيست، بلكه 
كشف و مكاشفه رازهاي ســر به مهردر آن نهفته اســت؛ اسراري كه 
بسياري جان  خود را سر راهش گذاشتند و براي هميشه زير توده اي از 
برف ها مفقود شدند. هر جا برفي هست جنازه اي هم زيرش مدفون شده 
اســت؛ جنازه اي كه در بهار سبز نخواهد شــد اما به رويش قرنفلي يا 

لاله واژگوني، ياري خواهد رساند.

ابراهيم افشار/ روزنامه نگار

گرينويچ

تهران من

قطع واردات پنير و لاغري
درحالي كــه خانواده رهبــر كره شــمالي پس از 
كاهش وزن كيــم جونگ اون دليــل اين لاغري 
ناگهاني را تصميم او براي هماهنگ شدن با سفره 
كوچك شــده مردم عنوان كردند حــالا روزنامه 
بريتانياي مترو با ارائه برخي آمــار و ارقام فرضيه 
ارتباط لاغري او با قطع واردات پنير سوئيســي و 
ســاير مواد غذايي مورد علاقه او به كره شمالي را 
مطرح مي كنــد. طي اين گــزارش مي خوانيم كه 
كيم جونــگ اون با خوردن پنير سوئيســي، مرغ 

سوخاري و نوشيدني هاي گران قيمت خارجي به 
وزن 130كيلوگرم رسيد. اما پس از شيوع كرونا اين 
كشور سياست موســوم به صفر مورد ابتلا را پيش 
گرفت و تمام مرزهايش را براي واردات موادغذايي 
هم بست. اگرچه حتي يك مورد ابتلا به كرونا توسط 
دولت كره شمالي ثبت نشده است اما پيش بيني ها 
حاكي از آن است كه كرونا در اين كشور هم جولان 
داده و مي دهد و عدم واردات به اين كشور موجب 
 كميابي و ناياب شدن برخي موادغذايي شده است. 
مواد غذايی ای كه لاغري رهبر كره شمالي را هم با 

حدس و گمان هاي آماري تا حدي توجيه مي كند.

بيداد مسکن در چك
براساس جديدترين گزارش اداره آمار كميسيون 
اتحاديه اروپــا، قيمت مســكن در مختصات اين 
اتحاديه طي سه ماهه سوم ســال 2021ميلادي 
در مقايســه با دوره مشابه ســال 2020ميلادي 
9.2درصد رشد داشته و كشور چك، گوي سبقت 
را از باقي رقبا ربوده اســت. به گــزارش يورونيوز، 
اين بالاترين نرخ رشــد سالانه قيمت مسكن براي 
اتحاديه اروپا از سه ماهه دوم سال 2007 ميلادي 
و براي منطقه يورو از ســال 2005 ميلادي است. 
براســاس داده ها، در سه ماهه ســوم سال 2021 
ميلادي افزايش قيمت مسكن در همه كشورهاي 
عضو اتحاديه ديده شده و در نيمي از اين كشورها 

نيز اين افزايش قيمت بيش از 10 درصد بوده است.
كمترين نرخ رشد قيمت در اين دوره در كشورهاي 
قبرس )2.2درصد( و ايتاليا و اســپانيا )هر دو 4.2 
درصد( و بيشترين ميزان در جمهوري چك )22 
درصد( ســپس ليتواني )18.9 درصد(، اســتوني 
)17.3 درصد( و هلند )16.8درصد( به ثبت رسيده 
است.داده ها همچنين حاكي از آن است كه در همه 
كشورهاي عضو نيز قيمت مسكن در اين دوره، در 
مقايسه با سه ماهه دوم افزايش يافته است. منطقه 
يورو )EA19( شامل 19 كشور اروپايي عضو اتحاديه 
اروپا يا خارج از آن اســت كه يورو را به عنوان پول 
رسمي خود انتخاب كرده اند و سياست هاي پولي 
آنها نيز به طور هماهنگ از مسير بانك مركزي اروپا 

تعيين مي شود.

سارا كریمان

يك ســال از بازگشــت بهمن محصص به 
كشورش گذشــته بود كه بهمن دادخواه، 
م.آزاد، مهرداد صمدي و ســيروس طاهباز سراغ آقاي نقاش 
رفتند و او را براي انجام مصاحبــه اي مفصل پيش روي خود 
قرار دادند؛ متن آن گفت وگو در آبان1343 در شــماره نهم 
مجله »آرش« به چاپ رسيد و منتشر شد. مجله آرش با حضور 
سيروس طاهباز و م.آزاد، ارگان شعر نيمايي محسوب مي شد 
و عجيب نبود در گفت وگو با يك نقاش كه رفيق و شيفته نيما 
بود، پاي شاعر يوش هم وســط بيايد اما برويد ببينيد بي آنكه 
گفت وگوكنندگان قصد مشخصي براي بحث بر سر نيما داشته 
باشند، محصص 22بار در پاسخ هايي درباره هنر و جهاني شدن 
به نيما اشاره مي كند و بر چه ظرايف مغفولي از شعر او دقيق 

مي شود.
از همين رو، آن پاســخ معروف بهمن محصص به كارگردان 
فيلم مســتند »في في از خوشــحالي زوزه مي كشــد« هيچ 
عجيب نبود؛ كارگردان در يكي از واپســين روزهاي زندگي 
بهمن محصص، در اتاق كوچك او در يكي از هتل هاي شــهر 
رم ايتاليا از او پرســيده بود: »چه كسي بيشــتر از ديگران در 
اين اتاق حضــوردارد؟« و محصص با آن لهجــه ايتاليايي- 
گيلكي اش گفته بود:»نيما«. وقتي اين را گفته بود كه 51سال 
از درگذشت نيما مي گذشت و 55سال از آخرين نامه اي كه او 

از نيما دريافت كرده بود.
ماجراي نيمــا و محصص در همــه آن نيم قرني كه محصص 
بدون نيما زيســته بود ادامه داشت. پيش از آن هم با كيفيتي 
فيزيكي در جريان بود. او بارها به تأســي از شــعر نيما قلمو 
برداشته و روبه روي بوم ايستاده بود. يكي شان را بيش از باقي 
به خاطر مي آوريم؛ تابلوي »عقاب كور«كه اشارتي است به شعر 

»عقاب نيل«نيما نوشته  شده به سال1308.
اوليــن نامه اي كــه نيما به محصص نوشــته، بــه فروردين 
1334مربوط اســت. نيما 58ساله اســت و در تهران زندگي 
مي كند، محصص امــا تنها 24بهار را ســپري كرده كه يكي 
از آنها در رم گذشته است. محصص، شــعرهايي از كوكتو را 
ترجمه كرده و از رم به تهران فرستاده براي نيما تا شايد پيرمرد 
خلوت گزين افســرده را ســر ذوق بياورد. نيما 6 ماه در پاسخ 
تأخير كرده و در پاسخي كه به تاريخ 16فروردين آن سال امضا 

شده مي گويد: »آن مرغ دست آموزي كه بود پريد...«.
نامه بعدي 5روز بعد امضا شده و به نوعي ادامه پاسخ پيشين 
است؛ نيما چند خطي از اين نامه را جدا كرده و بعدها به عنوان 
واپسين يادداشــت كتاب »حرف هاي همسايه «اش قرار داده 

است. در نامه سوم نيما مي نويســد كه فقط با محصص است 
كه اين حرف ها را مي زند. نامه چهارم اينطور به پايان مي رسد 
كه نيما قرار اســت به يوش برود و بعد شايد »سررشته گله و 
شــكايت از روزگار را دوباره با هم به دست بياوريم«. واپسين 
نامه را نيما در يكي از روزهاي تيرماه 1334به رم فرســتاده 
است. از ابتداي متن اينطور برمي آيد كه محصص مي خواهد 
درباره نيما چيزي بنويسد يا شــعرهايي از او را ترجمه و آنجا 
منتشر كند. مشخص اســت كه نيما با مزاج كرخت سال هاي 
واپسين عمرش، شوقي نشان ندهد اما جايي از اين نامه، نيما 
توصيه اي بي سابقه مي كند: »سعي كنيد كه فقط در اين مورد 
به خصوص، روحيه مرا داشــته باشيد. تمجيد و تكذيب مردم 
را غالبا به خودستايي و فضيلت فروشي خودشان حمل كنيد 
تا به قضاوت هاي از روي درايت و صراحت و استحكام«. نيما 
در »حرف هاي همسايه« نيز بارها شــاعران را به فرار از تأثير 
قضاوت ها بر كارشــان توصيه كرده اســت. نيم نگاهي هم به 
زندگي و كار محصص نشان مي دهد كه او در نگاه تجريدي اش 
به امر هنر، مســتقل از قضاوت ها كار خودش را كرد. بي خود 
نبود كه دم مرگ گفته بود بيش از همه نيما را در گوشه اتاقش 

مي بيند.
فكركردن به اين پاسخ از گوشــه خلوت آن هتل در شهر رم، 
به طرز غريبي اين ســطرهاي آغازين حرف هاي همسايه را 
به ياد مي آورد؛ آنجا كه نوشــته بود: »آياچيزهايي را كه ديده 
نمي شوند، تو مي بيني؟ آيا كساني را كه مي خواهي در پيش تو 
حاضر مي شوند، يا نه؟ آيا گوشه اتاقت به  منظره دريايي مبدل 

مي شود؟ آيا مي شنوي هر صدايي را كه مي خواهي؟«

احضار نيما به گوشه 
اتاق محصص در رم

چهره به چهره

صابر محمدی
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